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رييس جمهور با تاكي��د بر اينكه ام��روز قدرت ملي 
بايد بيش از هر زمان ديگري مورد توجه قرار بگيرد، 
اظهار داشت: قدرت ملي تركيبي از قدرت فرهنگي، 
اقتصادي، امنيتي و سياسي است و اين چهار قدرت 
بايد در تعامل با يكديگر قرار بگيرند تا بتوانيم در مسير 
درست حركت كنيم. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
دولت، حسن روحاني روز چهارشنبه در جلسه هيات 
دولت با اش��اره به خطبه هاي مقام معظم رهبري در 
نماز جمعه تهران و تاكيد ايشان بر مساله قدرت ملي 
و توانمند شدن، گفت: بزرگ ترين قدرتي كه خداوند 
در كشور ما قرار داده است قدرت ملي و مردمي است 
و مردم اي��ران بزرگ ترين قدرت ما هس��تند و هيچ 
قدرتي بالاتر از حضور، ايس��تادگي، فداكاري و اتحاد 
مردم نداريم. روحاني در بخش��ي از سخنانش گفت: 
اگر كسي در كشور مي خواهد اقدامي انجام دهد كه 
با قدرت ملي كشورمان سازگار نيست حتما مسوول 
است و بايد در برابر مردم پاس��خگو باشد. اگر كسي 
كلام، س��خن و مصوبه اش به يك تنش غيرضروري 
تبديل شود بايد به مردم پاسخگو باشد و اگر قوانين 
و مقرراتي تصويب مي ش��ود كه رابطه بانكي و مالي 
كشورمان را با دنيا دچار مشكل مي كند بايد در مقابل 
آن مسوول بوده و به مردم جوابگو بود. وي گفت: هيچ 
نهاد غيرانتخابي در كشور وجود ندارد و همه نهادها و 
مسوولان مشروعيت خود را از اراده و خواست مردم 
كسب مي كنند. لذا به همين دليل است كه مردم را 
پاي صندوق راي دعوت مي كنيم والا چه لزومي دارد 
كه اكثريت مردم در انتخابات شركت كنند. روحاني 
خاطرنش��ان كرد: اينكه خداوند ب��ه پيامبر خويش 
دس��تور مي دهد كه با مردم مش��ورت كن و از زنان و 
مردان بيع��ت بگير، ب��ه خاطر اين اس��ت كه بخش 
بزرگي از مش��روعيت اجتماعي و حقوق��ي از جانب 
مردم حاصل مي ش��ود و به همين دليل هر كاري در 
كشور انجام مي دهيم نبايد رضايت عامه ناديده گرفته 
ش��ود. رييس جمهور تصريح ك��رد: رضايت خاصه و 
رضايت يك جناح و يك قوم ما را به جايي نمي رساند 
و بايد رضايت عامه مردم را مدنظر قرار دهيم و بر اين 
اساس اقدام و حركت كنيم. روحاني افزود: اگر مردم 
به خوبي بدانند كه امروز و فردا راي و نظر آنها حاكم 
است بي ترديد اگر از عملكرد فردي ناراضي بودند در 
انتخابات بعدي مي توانند جب��ران كنند و در چنين 
حالتي به آينده اميدوارتر خواهند بود. رييس جمهور 
با اش��اره به اهميت انتخابات آتي و قدرت سياسي و 

اجتماعي حاصل از آن، اظهار داش��ت: بايد همه پاي 
صندوق آرا حضور پيدا كنند و درس��ت است كه بايد 
با دقت افرادي كه شرايط لازم را دارند، برگزينند اما 
نبايد ه��دف را فراموش كنيم و ه��دف اصلي حضور 
اكثريت قاطع مردم پاي صندوق آرا است والا مي توان 
انتخاباتي مانند بعضي از كش��ورها حت��ي برخي از 
كشورهاي اروپايي با حضور ۱۵ و ۲۰ درصدي مردم 
برگزار ك��رد اما چني��ن انتخاباتي م��ورد رضايت ما 
نيست و هيچ وقت نخواستيم كه در انتخابات حضور 
مردم كمرنگ باش��د. روحاني با طرح اين س��وال كه 
حضور پرش��ور مردم را چگونه مي ت��وان ايجاد كرد، 
اظهار داش��ت: بدون ترديد تنها عام��ل ايجاد چنين 
شرايطي وجود فضاي رقابتي اس��ت و مردم بايستي 
به سلامت، امنيت و رقابتي بودن انتخابات اطمينان 
داشته باش��ند. رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: اگر 
توصيه و نصيحت به ديگران مورد رضايت آنها نيست 
اما به وزارت كشور، اس��تانداران، فرمانداران و مردم 
عزي��ز توصيه مي كن��م اهميت انتخاب��ات را مدنظر 
قرار داده و با قوت به پاي صندوق آرا بيايند. روحاني 
تصريح كرد: همه بايد بدانند كه بالاتر از مردم و بالاتر 
از قانون نداريم. هيچ نهادي مقدس نيست مگر اينكه 
در چارچوب قانون و خواست مردم حركت كند. اينها 
براي ما روشن است. رييس جمهور در بخش ديگري 
از سخنان خود خطاب به سه كش��ور اروپايي تاكيد 
كرد: دوس��تان اروپايي دچار خطا و اش��تباه نشوند، 
امريكا يك خطاي بزرگي را در خ��روج از برجام و زير 
پا گذاشتن تعهدات خود مرتكب شد كه يك خطاي 
بزرگ اخلاقي، سياس��ي، حقوقي و حتي نس��بت به 
احترام به قوانين و مقررات بين المللي و سازمان ملل 
بود. روحاني گفت: امريكا همچنين در به ش��هادت 
رساندن سردار بزرگ كش��ورمان هم خطاي بزرگ 
ديگري مرتكب شد و تصور كرد كه سردار سليماني 
از بين بردني اس��ت در حالي كه كس��ي با شهادت از 
بين نمي رود بلكه جاودانه مي شود. امريكا با اين كار 
خود سردار س��ليماني را براي هزاران سال و در تاريخ 
جاودانه كرد و آرزو مي كنيم خداوند چنين توفيقي به 

انسان دهد كه پايان عمرش جاودانگي باشد.
رييس جمهور با تاكيد بر اينكه امري��كا خطا كرده و 
جزاي آن را خواهد ديد، خطاب به سه كشور اروپايي 

گفت: آيا شما هم مي خواهيد خطا و اشتباه كنيد؟
روحاني افزود: ش��ما مي دانيد در توافق��ي كه به نام 
توافق هسته اي با هم انجام داديم همه تعهداتي داريم 

و بايد به آنها عمل كنيم، اين چه حرف مستكبرانه اي 
اس��ت كه يك دولتي بگويد من ب��ه تعهد خود عمل 

نمي كنم اما شما بايد به آن متعهد باشيد.
رييس جمهور تاكيدكرد: ش��ما بعد از خروج امريكا، 
مگر به ما يازده تعهد نداديد كه ب��ه آن عمل كنيد؟ 
به كدام ي��ك از آنها عمل كرده اي��د؟ بي ترديد وفاي 
عهد، اخلاق، تاريخ و ش��رافت بالاتر از تعرفه ماشين 
است. انسان كه ش��رافت و عهدش را به خاطر تعرفه 
زير پ��ا نمي گذارد! روحاني خاطرنش��ان ك��رد: حالا 
كسي كه اين تعهد را زير پا گذاش��ت تصور مي كرد 
كه مي تواند با اين كار ملتي را شكس��ت دهد شما كه 
مي دانيد ملت ايران را نمي توان ب��ا اينگونه اقدامات 
شكست داد پس چرا به تعهد خود عمل نمي كنيد؟ 
رييس جمهور خطاب به كش��ورهاي اروپايي تصريح 
كرد: ما داخل برجام هس��تيم از برجام خارج نشديم 
و نمي خواهيم برجام را از بين ببريم و نس��بت به آن 
متعهد هستيم و كاهش تعهدات را هم مطابق برجام 
و بر مبناي آن انجام داده ايم. هر روزي هم كه ش��ما 
به تعهد كامل تان برگرديد همان روز ما نيز نس��بت 
به آن متعهد خواهيم بود و اگ��ر برنگرديد هر چقدر 
شعار بدهيد و اجتماع و جلسه تشكيل دهيد و تهديد 
كنيد، بي ارزش اس��ت. روحاني تصريح كرد: به س��ه 
كش��ور اروپايي تاكيد مي كنم كه اگر تخلفي كرديد 
و تعهدي را زير پا گذاشتيد، مسوول تمام تبعات آن 
شما هستيد. رييس جمهور با تاكيد بر اينكه جمهوري 
اسلامي ايران به دنبال سلاح هسته اي نبوده و نيست، 
گفت: حتي اگر برجام و پادمان هم از بين برود و روابط 
كش��ورمان با آژانس بين المللي هسته اي خوب يا بد 
باشد، به دنبال سلاح هس��ته اي نيستيم و  بر مبناي 
فتواي رهبري عزيز و مطابق تعهد اخلاقي هيچ وقت 
دنبال سلاح هسته اي هم نمي رويم اما در عين حال 
مي خواهيم روابط خوب با ش��ما داش��ته باشيم. اگر 
به تعهدات خ��ود عمل كنيد ما ه��م عمل مي كنيم. 
روحاني گفت: در جايي كه نمي خواهيد كاري بكنيد، 
نگوييد كه ناتوان و ضعيف هستيد اما چطور در جايي 
كه مي خواهيد تخلف كنيد، توانمند مي شويد؟ جايي 
كه باي��د به عهد خ��ود عمل كنيد ناتوان مي ش��ويد 
و مي گوييد امريكا فش��ار مي آورد و نمي توانيد و از ما 
عذرخواهي مي كنيد ام��ا چطور عليه مل��ت ايران، 
يك مرتبه توانمند مي ش��ويد؟ وقتي نسبت به ملت 
ايران مي خواهيد تعهدات را عمل كنيد سر را به زير 

مي اندازيد و مي گوييد ناتوان هستيد.

رييس جمهور در جلسه هيات دولت: 

بايد رضايت عامه مردم مدنظر باشد؛ رضايت يك جناح ما را به جايي نمي رساند حسين حقگو|
تحليلگر اقتصادي|

بر اساس تازه ترين مصوبه س��تاد تنظيم بازار، وزارت 
اطلاعات موظف ش��ده اس��ت با توجه به اش��راف بر 
بازارهاي كش��ور، به صورت ماهيانه گزارش وضعيت 
تأمين و قيمت كالاهاي اساسي و ضروري را ارايه كند.

قبل از آن و پس از افزاي��ش قيمت بنزين نيز طرحي 
يك فوريتي در مجلس با امضاي ۱3۱ نماينده اصولگرا 
و اصلاح طلب ارايه ش��د كه در صورت تصويب آن هر 
گونه افزايش قيمت كالا و خدمات به س��بب افزايش 

قيمت سوخت ممنوع مي شود.
اگر در م��ورد اول س��ركوب قيم��ت ارز و اص��رار بر 
تخصي��ص دلار 4۲۰۰ توماني به تع��دادي از كالاها 
س��بب تصميم اخير س��تاد تنظي��م بازار ش��ده، در 
مورد دوم سركوب قيمت س��وخت و اصرار به توزيع 
س��هميه اي و آزاد زير قيمت واقع��ي، نقطه عزيمت 
گروهي از نمايندگان براي ارايه طرحي در س��ركوب 

قيمت ها گرديده است.
آنچه اما از دولت و نمايندگان مجلس انتظار است نه 
تدوين اين مصوبات و طرح ها، بلكه سياس��ت گذاري 
صحيح و حل مشكلات حاد اقتصادي از طرق علمي 
و كارشناس��ي و نه مصلحت س��نجي هاي سياسي و 
پوپوليستي است. اقتصاد كشورمان متاسفانه به علل 
خارجي )تحريم ها( و داخلي )سو سياست ها( وارد فاز 
تورم بالا و ركود عميق شده اس��ت و اگر چاره عاجل 
علمي و كارشناس��ي براي آن انديش��يده نش��ود به 

بحراني غيرقابل مهار تبديل خواهد شد.
چنانكه طبق آخرين گزارش بانك مركزي، نقدينگي 
با رش��د بيش از ۲7 درصدي به ح��دود ۲۱۰۰ هزار 
ميليارد تومان رسيده و هر روز به طور متوسط حدود 
۱3۰۰ تا ۱۵۰۰ ميليارد توم��ان به اين حجم عظيم 
افزوده مي شود و از س��وي ديگر با رشد منفي حدود 
۱۰ درصدي )پيش بيني صندوق بين المللي پول در 
مورد رشد اقتصاد همراه با نفت ايران در سال ۲۰۱9( 
مواجهيم و همچنين شاهد شكاف چند هزار توماني 
در قيمت ارز دولتي و نيمايي و آزاد و... هستيم، با توجه 
به اين اعداد و ارقام چگونه مي توان انتظار داش��ت كه 
قيمت كالاها افزايش نيابد يا فس��اد و حيف و ميل و 
سوءاستفاده از منابع ارزي و... صورت نگيرد و بتوان با 

بگير و ببند و زور و... بحران را مديريت كرد ؟!
نمي توان از يك سو از رونق توليد و هدايت سرمايه ها 
و منابع به س��مت فعاليت هاي مولد سخن گفت و از 
سوي ديگر با عقب افتاده ترين سازوكار ها ي دستوري 
و مصوبات و قوانين و... نظام عرضه و تقاضا را كه پايه و 

اساس بازار است مختل نمود.
در همايش اخير فعالان اقتصادي به مناسبت جايزه 
امين الضرب يكي از فعالان اقتصادي تنها خواس��ت 
خود را از دولت )در معناي حاكميت(، عدم مداخله در 
بازار و اجازه انجام امور طبق نظام عرضه و تقاضا عنوان 
كرد و قول داد كه اگر دولت چنين كند، قيمت كالا ها 

)در مورد محصولات توليدي ايشان، لبنيات( به سبب 
ايجاد رقابت، نه فقط افزايش نمي يابد بلكه ارزان تر هم 

خواهد شد.
 فعالان اقتص��ادي باره��ا و بارها بر اي��ن نكته تاكيد 
كرده اند كه س��لب ام��كان مبادله آزادان��ه كالاهاي 
توليدي آنان با س��ازوكار كنترل قيمت ها و مبارزه با 
گرانفروش��ي و.. جز س��لب مالكيت آنان نيست. راه و 
روشي كه حتي در كش��ورهاي سابقا كمونيستي نيز 
از رده خارج شده و در هيچ كجاي جهان اكنون اعمال 

نمي شود. 
اما حدود پنج دهه )از اوايل دهه پنجاه خورش��يدي( 
اين راه و روش وجه غالب سياس��ت گذاري اقتصادي 
در كشورمان اس��ت. رفتاري كه جز »تخريب رشد« 
نام ديگري ب��رآن نمي توان نه��اد )»چرخه تخريب و 
تضعيف«، دومين كنفرانس اقتص��ادي ايران، دكتر 

مسعود نيلي، دي ماه 96(. 
چرخه معيوبي كه آغاز آن ميل دولت ها به خرج كردن 
است و عدم تكافوي درآمدهاي نفتي و مالياتي براي 
تامين اين مخارج بالا و لاجرم كسري بودجه و افزايش 
بدهي دولت به بانك ها و بان��ك مركزي و پيمانكاران 
و... )اي��ن رقم طبق گ��زارش اخير مرك��ز پژوهش ها 
حدود 73۵هزار ميليارد تومان برآورد ش��ده اس��ت( 
و جبرا افزايش پايه پولي و حج��م نقدينگي و تورم و 

كاهش سرمايه گذاري و رشد اقتصادي و...
آنگاه اس��ت كه حاكميت در نق��ش رابين هود براي 
گرفتن حق مصرف كنن��ده از تولي��د و توزيع كننده 
بي انص��اف و زورگو ظاهر مي ش��ود و به ج��اي اينكه 
افزايش قيمت با منش��أ تورم يا فس��اد ناشي از وجود 
شكاف قيمتي و فضاي رانتي را مورد توجه قرار دهد 
و در جهت حل آن بكوش��د، افزايش قيمت و فساد را 
به عنوان تصميم ارادي و موردي بنگاه ه��ا و افراد در 
نظر گرفته و با شعار مبارزه با گراني و فس��اد و... وارد 
ميدان ش��ده و با اقدامات و مداخلات خ��ود بر دامنه 
فساد و قاچاق و ركود مي افزايد و سبب زيان بنگاه هاي 
توليدي و توزيعي و كاهش سرمايه گذاري و بيكاري و 

فقير شدن جامعه و... مي شود.
براي كاهش تورم و جلوگيري از فساد و سوءاستفاده 
از منابع ارزي، ع��لاوه بر ايجاد اطمين��ان در جامعه 
و كاهش بي ثباتي هاي سياس��ي داخل��ي و خارجي 
و ارتقاي س��رمايه اجتماع��ي، بايد اقدام ب��ه هر چه 
واقعي تر ش��دن قيمت ها و ايجاد فضاي رقابتي و آزاد 
براي فعاليت بنگاه ها و در عين ح��ال انضباط مالي و 
بودجه اي و كاهش حجم نقدينگ��ي و هدايت منابع 
به سوي كارهاي مولد با هر چه س��ودده تر شدن اين 
فعاليت ها و ن��ه تعزير و بگير و ببن��د و امنيتي كردن 
محيط كس��ب و كار و افزايش نااطميناني ها نمود كه 
اين روش ها نتيجه اي جز افت توليد و افزايش ركود و 
نظام چند نرخي و گسترش فساد و رانت دربر نخواهد 
داش��ت كه تاكنون نيز ج��ز اين ميوه ه��اي تلخ ثمر 

ديگري نداده است .

ثمرات تلخ يك طرح و يك مصوبه
گزارشسخن  نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

 ثمرات تلخ 
يك طرح و يك مصوبه

ب��ر اس��اس تازه تري��ن 
مصوبه ستاد تنظيم بازار، 
وزارت اطلاعات موظف 
ش��ده اس��ت با توجه به 
اش��راف ب��ر بازاره��اي 
كشور، به صورت ماهيانه 
گزارش وضعيت تأمين و 
قيمت كالاهاي اساسي 
و ضروري را ارايه كند. قب��ل از آن و پس از افزايش 
قيمت بنزين نيز طرحي يك فوريتي در مجلس با 
امضاي ۱3۱ نماينده اصولگرا و اصلاح طلب ارايه شد 
كه در صورت تصوي��ب آن هر گونه افزايش قيمت 
كالا و خدمات به س��بب افزايش قيمت س��وخت 
ممنوع مي شود. اگر در مورد اول سركوب قيمت ارز 
و اصرار بر تخصيص دلار 4۲۰۰ توماني به تعدادي از 
كالاها سبب تصميم اخير ستاد تنظيم بازار شده، در 

مورد دوم سركوب قيمت سوخت و ...

حسين حقگو

 صفحه 8  

يادداشت

امريكا با دروغگويي 
به دنبال چيست؟

دراين ترديدي نيست كه 
نظام جمهوري اسلامي 
ايران در شرايط حساس 
و س��ختي ق��رار گرفته 
است. دشمن دانا اگر چه 
فكر مي كند با تروريسم 
تحريم اقتص��ادي عليه 
مردم مس��لمان و مبارز 
ايران و ترورشخصيت هاي تاثيرگذاري نظير سردار 
سپهبد شهيد س��ليماني به مردم ايران فشار وارد 

مي كند، ضربه مي زند و ...

كلان

افزايش 70   درصدي 
دستمزد كف حقوق

سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه درباره 
افزايش حقوق ها در س��ال ۱399، گفت: براساس 
اين مصوب��ه در س��ال ۱399 هي��چ حقوق بگير و 
بازنشس��ته اي حقوق كمتر از دو ميلي��ون و ۸۰۰ 
هزار توم��ان در م��اه دريافت نخواهد ك��رد. البته 
پيش��نهاد دولت در لايحه براي حداقل حقوق در 
سال ۱399 يك ميليون و ۸۰۰ هزار تومان بود كه 
با مصوبه كميسيون تلفيق يك ميليون تومان به 
حداقل حقوق اضافه شد كه بار مالي 46۰۰ ميليارد 
توماني دارد. به اي��ن ترتيب افزايش حقوق بيش از 
7۰ درصدي براي حقوق ه��اي پايين خواهد بود و 
7۰۰ هزار نفر در طبقات پايين را مشمول مي شود. 
او در خصوص حقوق هاي بالا نيز چنين توضيح داد: 
حقوق هاي ب��الاي دو ميلي��ون و ۸۰۰ هزار تومان 
در سال آينده شامل ۱۵ درصد افزايش مي شود و 
ميزان افزايش حقوق ها در س��ال جاري مشمول 

كسور بازنشستگي خواهد شد.
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همين صفحه

رييس جمهور در جلسه هيات دولت: 

كارنامه تجارت خارجي كشور تا پايان فصل پاييز 98 منتشر شد

رضايت يك جناح ما را به جايي نمي رساند

روزهاي رونق صادرات درآذرماه

خبر

دادگاه تجديدنظ��ر درب��اره پرون��ده بدهي 
انگليس ب��ه اي��ران در رابطه با ي��ك قرارداد 

تسليحاتي برگزار شد.
به گزارش ايس��نا، دادگاه تجديدنظر درباره 
س��ود بدهي انگليس به ايران بر س��ر قرارداد 
خريد تانك هاي چيفتن در دهه 7۰ ميلادي 

برگزارشد.
بنابر گزارش ش��بكه بي بي س��ي، دولت هاي 
ايران و انگليس در واقع بر س��ر سودي كه به 
اين بدهي تعلق مي گيرد، اختلاف نظر دارند. 
س��ال گذش��ته )ميلادي( دادگاه عالي لندن 
حكم داد كه اين س��ود به دلي��ل تحريم هاي 

اتحاديه اروپا قابل پرداخت نيست.
مبلغ اين س��ود بالغ بر ۲۱ ميلي��ون و 7۰۰ 
هزار پوند )بيش از ۲۸ ميلي��ون و 37۰ هزار 

دلار( اعلام شده است.
در اين دادگاه ادعا شده اس��ت كه اصل پول 
و س��ود آن به دليل تحريم ه��ا )بانكي( قابل 
پرداخت نيس��ت مگر آنكه مج��وز خاصي در 
اين زمينه صادر ش��ود. ايران پي��ش از وقوع 
انقلاب در س��ال ۱3۵7 س��فارش خريد يك 
هزار و ۵۰۰ تان��ك چيفتن و خودروي زرهي 
را داده بود كه با انقلاب اسلامي، اين قرارداد 
لغو ش��د اما مبالغ واريز ش��ده از سوي دولت 

ايران به لندن هرگز بازپرداخت نشده است.
بي بي سي در ادامه گزارش خود آورده است: 
در حالي كه بي��ش از يك دهه از حكم قطعي 
دادگاه هاي هلند و فرانس��ه ب��راي پرداخت 
بدهي اي��ران و س��ود پولش )ح��دود 4۵۰ 
ميليون پوند( مي گذرد اما ش��ركت آي ام اس 
كه كام��لا متعلق ب��ه وزارت دف��اع انگليس 
اس��ت و تمام امور اين قرارداده��ا را به عهده 
دارد در يك نبرد حقوق��ي طولاني هنوز اين 
پول را نپرداخته و موضع لندن هم اين است 
كه قرارداد بي��ن دولت ايران و يك ش��ركت 

انگليسي بوده است.
ش��ركت آي ام اس ادع��ا مي كن��د ك��ه براي 
بازپرداخ��ت اي��ن بدهي، مش��كل تحريم ها 
وجود دارد.پيشتر س��فير جمهوري اسلامي 
ايران در لن��دن از برگزاري اي��ن دادگاه خبر 

داده بود.
وي در توييتر خود نوش��ت: جلس��ه استماع 
دادگاه تجديدنظ��ر مربوط به بخش كوچكي 
از مبلغ بده��ي قرارداد تس��ليحاتي انگليس 
ب��ه اي��ران در لن��دن روزهاي چهارش��نبه و 
پنجشنبه تشكيل مي ش��ود. با تعيين تكليف 
اين بخش كوچك، فرآيند حقوقي پرونده به 
پايان خود نزديك  مي ش��ود و ديگر بهانه اي 

براي عدم پرداخت بدهي باقي نخواهد ماند.

برگزاري دادگاه در رابطه با 
بدهي انگليس به ايران در لندن

جهان

راهي براي رهايي از 
گردنه استيضاح
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روي موج خبر

  ماليات خروج از كش�ور پي�ش از اين هم 
دريافت مي شد؛  ايسنا |

رييس كميسيون اقتصادي مجلس دهم گفت: 
مالي��ات خروج از كش��ور پيش از اي��ن با عنوان 
عوارض خروج از كشور از مسافران دريافت مي شد 
و چيز تازه اي نيس��ت. الياس حضرتي با اشاره به 
مصوبه روز گذش��ته مجلس در لايحه ماليات بر 
ارزش افزوده مبني بر اخذ ماليات خروج مسافران 
ايراني از مرزهاي هوايي، دريايي و زميني گفت: ما 
در لايحه ماليات بر ارزش افزوده موارد عوارض و 
ماليات را تجميع كرده ايم و قرار است همه اينها به 
خزانه واريز شود و مجموعه درآمدهاي حاصل از 
ماليات و عوارض به صورت ۵۰-۵۰ بين شهرداري 
و دولت پرداخت شود. به گفته حضرتي ماليات 
خروج از كش��ور كه پيش از اين با عنوان عوارض 
خروج از كشور شناخته مي شد، قرار است مانند 

گذشته در لايحه بودجه هر سال تعيين شود.

  ابلاغ قانون»الزام دولت در تعيين سرفصل 
»جنايات امريكا« در كتب درسي؛ پاد |

رييس جمهور، يك قانون مصوب مجلس را براي 
اجرا به وزارتخانه هاي آم��وزش و پرورش، علوم، 
تحقيقات و فناوري و بهداشت، درمان و آموزش 
پزش��كي ابلاغ كرد. بر اين اساس، در اجراي اصل 
يكصد و بيس��ت و سوم قانون اساس��ي، روحاني 
رييس جمهور قانون »الزام دولت در تعيين سرفصل 
»جنايات و توطئه هاي امريكا« در كتب درس��ي 
مدارس و دانشگاه ها« را براي اجرا به وزارتخانه هاي 
آم��وزش و پرورش، علوم، تحقيق��ات و فناوري و 

بهداشت، درمان و آموزش پزشكي ابلاغ كرد.

  حزب اعتم�اد ملي قادر به ارايه ليس�ت 
انتخاباتي نيست؛ فارس |

سخنگوي حزب اعتماد ملي گفت: بنا به گزارش 
روس��اي س��تادهاي انتخاباتي در هيچ استاني 
امكان دادن ليست انتخاباتي نداريم. اسماعيل 
گرامي مقدم درب��اره آخرين تحركات انتخاباتي 
حزب متبوعش اظهار داش��ت: بنا ب��ه گزارش 
روساي س��تادهاي انتخاباتي تمامي نامزدهاي 
ما رد صلاحيت ش��دند و در هيچ استاني امكان 
دادن ليس��ت انتخاباتي نداريم. وي افزود: البته 
حزب اعتماد ملي منتظر نتايج اعتراضات تا 11 
بهمن خواهند ماند چراكه تمامي نامزدهاي مورد 
حمايت حزب ما بر اس��اس بنده��اي 1 تا 3 بند 
28 رد صلاحيت ش��د ه اند.  حزب اعتماد ملي از 
جمله احزاب اصلاح طلب است كه در دو شوراي 
عالي سياست گذاري و شوراي هماهنگي جبهه 
اصلاح طلبان عضويت و حق راي دارد. دبيركل اين 
حزب مهدي كروبي و قائم مقامي آن را هم الياس 
حضرتي برعهده دارد. صلاحيت الياس حضرتي 
كه هم اكنون نمايندگي مردم تهران در مجلس را 

بر عهده دارد نيز رد شده است.

  اطلاع رساني اخبار خانواده شهيد سليماني 
صرفا از طريق سپاه انجام مي شود؛ ميزان |

در پي انتشار اخبار جعلي و نسبت دادن برخي موارد 
نادرست به اعضاي خانواده شهيد قاسم سليماني در 
فضاي مجازي، خانواده اين س��ردار دلاور اسلام در 
پيامي خطاب به ملت ايران، از اطلاع رس��اني اخبار 
مربوط به اين خانواده از طريق رس��انه ملي يا روابط 
عمومي كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي خبر دادند. 
متن پيام خانواده سردار شهيد حاج قاسم سليماني به 
اين شرح است: بسم الله الرحمن الرحيم؛ ملت شريف 
و عظيم الشان ايران اس��لامي؛  با قدرداني و سپاس 
از الطاف و اب��راز محبت هاي بي دريغ و  وصف ناپذير 
شما مردم فهيم، مومن، انقلابي و قدرشناس؛ از آنجا 
كه پس از شهادت س��ردار حاج قاسم سليماني، در 
فضاي رسانه اي و شبكه هاي اجتماعي، برخي اخبار 
كذب و جعلي و اظهارنظرهاي نادرس��ت به اعضاي 
خانواده آن شهيد عزيز نس��بت داده شده است و با 
توجه به شرايط جاري و پيش روي كشور و احتمال 
تكرار و افزايش اقدامات مشابه، به منظور جلوگيري 
از سوءاستفاده هاي محتمل، به استحضار مي رساند 
هرگونه اخبار مربوط ب��ه اين خانواده صرفاً از طريق 
رس��انه ملي يا روابط عمومي كل س��پاه منتشر و به 

آگاهي عموم رسانده خواهد شد. «

  اروپايي ها با فروش شرافت  خود، اشتهاي 
ترامپ را تندتر كردند؛ تعادل |

وزير امور خارجه نس��بت به رويكرد كشورهاي 
اروپايي در قب��ال برجام انتقاد كرد و به آنها براي 
اعمال حاكمي��ت خود به جاي فروش بيش��تر 
شرافت خود به امريكا توصيه هايي را مطرح كرد. 
محمدجواد ظريف در پيامي توييتري در واكنش 
به اظهارات اخير دونال��د ترامپ، رييس جمهور 
امريكا در نشست داووس، نوشت: »از گفتن اينكه 
»من كه گفته بودم«، پوزش مي خواهم: وقتي كه 
سه كشور اروپايي، هفته گذشته باقي مانده برجام 
را با ه��دف فرار از تعرفه ه��اي ترامپ فروختند، 
هشدار دادم كه اين كار فقط اشتهاي وي را تندتر 
مي كند. اروپا پس از آن فروش ش��رافت خود و از 
دست دادن جايگاه اخلاقي و حقوقي خود، با يك 
تهديد تعرفه اي ديگر روبرو شده است. براي اروپا 

بهتر است كه حاكميت خود را اعمال كند.«

  گفت وگ�وي وزيران خارج�ه انگليس و 
امارات درباره ايران؛ ايسنا|

وزيران امورخارجه انگليس و امارات متحده عربي 
در ديدار با يكديگ��ر درباره موضوعات مختلف، از 
جمله ايران رايزني كردند. به گزارش خبرگزاري 
رس��مي امارات، دومينيك راب و شيخ عبدالله بن 
زايد آل نهيان وزيران امورخارجه انگيس و امارات 
متحده عربي شامگاه سه شنبه در لندن با يكديگر 
ديدار كردند. بنا بر اعلام وزارت خارجه امارات، دو 
طرف در اين ديدار درباره آخرين تحولات منطقه اي 
و مس��ائل بين المللي و همچنين وضعيت كنوني 

ليبي، عراق و ايران به بحث و گفت وگو پرداختند.

ايران2

در نشست خبري حياط دولت مطرح شد

واكنش  تهران  برابر ارجاع احتمالي پرونده ايران به شوراي امنيت 
گروه ايران|

در شرايطي كه فضاي عمومي كشورمان اين روزها تحت 
تاثير موضوع ردصلاحيت هاي گسترده شوراي نگهبان از 
يك طرف و ابعاد و زواياي پنهان موضوع سقوط هواپيماي 
اوكرايني قرار دارد؛ خبرنگاران در جريان نشست خبري 
حي��اط دول��ت و از دل گفت وگو با دولتم��ردان تلاش 
مي كردند تا نوري به ابعاد پنهان موضوعاتي بتابانند كه 
در تيررس افكار عمومي قرار دارند؛ موضوعاتي كه در تمام 
طول هفته گذشته در رس��انه هاي گروهي بازتاب داده 
ش��دند و ضرورت پاسخگويي در خصوص آنها احساس 
مي ش��د. از مي��ان وزراي كابينه وزير راه و شهرس��ازي 
چهره اي بود ك��ه با توجه به حوزه مس��ووليت هايش و 
سفري كه اخيرا به نمايندگي از رييس جمهوري و ملت 
ايران به اوكراين داشته است؛ اطلاعات دسته اولي را در 
خصوص سرانجام جعبه سياه هواپيماي اوكرايني ارايه 
كرد. در شرايطي كه برخي اخبار حاكي از اين بود كه ايران 
فناوري لازم براي استفاده از داده هاي اطلاعاتي جعبه 
س��ياه بوئينگ را ندارد، اسلامي درباره آخرين وضعيت 
جعبه سياه هواپيماي اوكرايني با يادآوري اينكه دولت 
مسوول بررسي سانحه سازمان هواپيمايي كشوري است، 
اعلام كرد كه آماده سازي سخت افزاري و نرم افزاري براي 
انجام اين كار در حال انجام است و به زودي در اين زمينه 
اطلاع رساني مي شود. چهره هاي ديگر كابينه نيز هر كدام 
با توجه به حيطه اختيارات و مسووليت هايشان در اين 
خصوص به اظهارنظر پرداختند. لعيا جنيدي در خصوص 
ابعاد حقوقي ماجرا به اظهارنظر پرداخت و واعظي رييس 
دفتر رييس جمهوري تلاش كرد تا در خصوص شايعات 
و برخي اظهارنظرهاي حاش��يه اي چهره هاي سياسي 
صحبت كند.  به گزارش »تعادل«، واعظي با اش��اره به 
برخي زمزمه ها مبني بر ارس��ال پرونده ايران به شوراي 
امنيت س��ازمان ملل متحد اعلام كرد در صورت اتخاذ 
چنين تصميمي بر اس��اس نامه اي كه رييس جمهوري 
پيش از اين به كشورهاي 4+1 ارسال كرده است؛ ايران 
گزينه هاي مرتبط با موضوع را مورد بررسي قرار خواهد 
داد؛ اشاره اي كه نش��ان مي دهد ايران همه گزينه هاي 
ممك��ن را در اين خص��وص در برابر قرار داده اس��ت و 
براساس منافع ملي خود دست به تصميم سازي خواهد 
زد. از منظر رييس دفتر رييس جمهوري طبيعي است 
زماني كه اروپاييان بخواهند پرونده ايران را به ش��وراي 
امنيت سازمان ملل متحد بكشانند ايران هم متناسب 
با يك چني��ن تحركاتي به گزينه هاي پيش رويش فكر 
خواهد كرد و در نهايت دست به تصميم سازي خواهد زد. 
تصميماتي كه يكي از گزينه هاي اصلي آن خروج از ان پي 
تي و كاستن از مناسبات ارتباطي با سازمان هاي نظارتي 

بين المللي خواهد بود. 

   دستاوردهاي سفر به اوكراين
محمد اسلامي در حاشيه جلسه ديروز هيات دولت در 
جمع خبرنگاران درباره سفر اخير خود به اوكراين اظهار 
كرد: در اين سفر من حامل پيام تسليت رييس جمهور 
كشورمان به دولت و ملت اوكراين بودم و با رييس جمهور، 
بخش��ي از كابينه، وزير خارجه و حمل و نقل اوكراين 
ديدار داش��تم و آنها هم از همراهي ايران تشكر كردند. 
وزير راه و شهرس��ازي ادامه داد: در اين سفر تاكيد شد 
كه روند بررس��ي س��انحه به صورت مشاركتي و طبق 
ديسيپلين مربوط به سوانح انجام شود و نتايج نهايي آن 
نيز اطلاع رساني شود. اين سفر بسيار سفر موثري بود اين 

سانحه هم در دست بررسي دقيق است و نتايج آن اعلام 
مي شود. وي در پاسخ به اين پرسش كه چه كسي مسوول 
بررسي جعبه سياه هواپيما است خاطرنشان كرد: جعبه 
سياه جزو لاينفك اجزاي بررسي سانحه است و سانحه 
هم در ايران رخ داده و مس��وول بررسي سانحه سازمان 
هواپيمايي كشوري اس��ت و اين كار در دست بررسي 
است و آماده سازي س��خت افزار و نرم افزار آن در حال 
انجام اس��ت. وزير راه و شهرسازي ادامه داد: يك هيات 
بررسي سانحه براي بازبيني مدارك هواپيما به اوكراين 
سفر كرده است، بعد از بازگشت اين هيات تيم مشتركي با 
اوكراين و تمامي اعضايي كه طبق قوانين بايد در بررسي 
سانحه شركت كنند تشكيل مي شود. سازمان هواپيمايي 
ايران بعد از سانحه هم با شركت بوئينگ و هم اوكراين 
تم��اس گرفته و آنها نيز براي هم��كاري اعلام آمادگي 
كرده و نمايندگان خود را فرستادند و طبق ديسيپلين 
كار در حال انجام است. اسلامي در پايان گفت: اگر اين 
تيم بررسي سانحه در بازگش��ايي و پردازش اطلاعات 
به مشكل بخورند ممكن است خودش تصميم بگيرد 

چگونه از ساير كساني كه امكانات دارند كمك بگيرد.

   بخش ه�اي مرتب�ط با س�انحه هواي�ي بايد 
پاسخگو باشند 

بعد از اس��لامي نوبت به جنبدي رسيد كه به مهم ترين 
پرسش هاي مطرح شده در اين زمينه پاسخ دهد. معاون 
حقوقي رياس��ت جمهوري با اش��اره به فعاليت كميته 
بررسي سانحه هواپيماي اوكرايني گفت: تمام بخش هاي 
كشوري و لشكري عضو اين كميته بايد پاسخگو باشند. 
لعيا جنيدي درباره نحوه كار كميته بررس��ي س��انحه 
هواپيماي اوكراين��ي در دولت، اظهار كرد: كميته اي را 
هيات دولت به مسووليت وزير راه و شهرسازي تعيين 
كرده است كه س��ازمان هواپيمايي كش��وري، وزارت 
خارجه، وزارت دفاع، وزارت دادگستري، معاونت حقوقي 

رياست جمهوري، سخنگوي دولت و ستاد كل نيروهاي 
مسلح عضو اين كميته هس��تند. ما هم از معاونت هاي 
حقوقي اين دستگاه ها از جمله نيروهاي مسلح و وزارت 
دفاع دعوت كرده ايم كه در جلسات حضور داشته باشند 
و آنها گزارش هاي خود را ارايه دادند. دولت بايد در اين 
زمينه فعال باشد و در درجه اول به مردم و در مرحله بعد 
به كشورهايي كه اتباع آنها در اين هواپيما حضور داشتند، 
پاسخگو باش��د. جنيدي در پاسخ به اين پرسش كه آيا 
دولت به اطلاعات بخش نظامي در اين سانحه دسترسي 
دارد؟ تصريح كرد: همه بخش ها بايد پاسخگو باشند؛ زيرا 
كشور در اين زمينه نمي تواند چندگانه باشد. بايد تمام 
بخش ها چه لشكري و كشوري پاسخگو باشند؛ اگر جايي 
در ارايه اطلاعات مشكلي باشد به رييس جمهور اعلام 
مي كنيم و ايشان هم به رهبري اعلام مي كند؛ اين يك 
مشكل كلي است وتجزيه پذير نيست و بايد اين مشكل 
حل شود. تا حالا كه بخش لشكري در جلسات گذشته 

حضور داشته و گزارش خود را ارايه داده است.

  واكنش  به ارجاع احتمالي پرونده ايران به 
شوراي امنيت سازمان ملل

ام��ا در غي��اب س��خنگوي دول��ت اين ريي��س دفتر 
رييس جمهوري بود كه با اس��تناد به نامه ارديبهشت 
ماه روحاني به سران كشورهاي اروپايي و موارد مطرح 
شده در آن چش��م اندازي از برنامه ريزي هاي ايده ايران 
رد اين زمينه را اراي��ه كرد، واعظي در واكنش به برخي 
اظهارنظرها در خص��وص واكنش احتمال��ي ايران به 
ارس��ال پرونده ايران به ش��وراي امني��ت تصريح كرد: 
تصميم گيري درباره واكنش به مساله ارجاع پرونده ايران 
به شوراي امنيت سازمان ملل از اختيارات دولت است. 
محمود واعظي رييس دفتر رييس جمهوري در پاسخ 
به پرسش��ي درباره مواضع ايران در شرايطي كه پرونده 
كشورمان به شوراي امنيت س��ازمان ملل ارجاع داده 

ش��ود، اظهار كرد: در دولت راجع به اين موضوع بحثي 
كه منجر به مصوبه ش��ود نداشتيم؛ چراكه اين موضوع 
از اختيارات دولت اس��ت و قاعدتا جزو مباحثي اس��ت 
كه بايد جاي ديگري درباره آن تصميم گيري شود. وي 
افزود: در ارديبهشت ماه آقاي رييس جمهوري نامه اي 
به سران كشورهاي 1+4 نوشتند و در آن اعلام كردند كه 
ما علاقه منديم در برجام بمانيم و به تعهدات خود عمل 
كنيم مشروط بر اينكه آنها هم در صورتي كه مي خواهند 
برجام را حفظ كنند به تعهدات خود پايبند باشند.مطرح 
شده بود كه ممكن است برخي پرونده ايران را به شوراي 
امنيت ببرند ك��ه در آن نامه آقاي روحاني اعلام كردند 
اگر اين اتف��اق بيفتد تصميمات س��خت تري را اتخاذ 
خواهيم كرد از جمله اينكه از برجام خارج شويم. رييس 
دفتر رييس جمهوري گفت: ما ب��ه آنچه آقاي روحاني 
در نامه خود به روس��اي جمهور كشور هاي ديگر اعلام 
كردند، متعهد هس��تيم. اگر آنها بخوانند از اين مسير 
خارج شوند، ما هم مسيرهاي ديگري را دنبال خواهيم 
كرد. واعظي در ادامه در پاسخ به پرسش خبرنگار تعادل 
درباره رويكرد صداوسيما نسبت به عملكرد دولت و خط 
تخريبي دامنه داري كه با هدف نا اميد ساختن مردم از 
دولت دنبال مي شود خاطرنشان كرد: آنچه ما از رييس 
سازمان صداوسيما مي خواهيم چيز زيادي نيست؛ ما 
مي گوييم صحبت هاي رييس جمه��وري و وزرا بدون 
تبعيض و براساس آنچه ايشان مي گويند، مطرح شود. 
آنها درباره برخي مطالب مطرح ش��ده مي گويند كه به 
مصلحت نيست يا اينكه آنها برداشت خود از صحبت هاي 
رييس جمه��وري و برخي وزرا را ب��ه صورت زيرنويس 
منتش��ر مي كنند. اين در حالي است كه ما چندين بار 
به آنها تذكر داده ايم كه زيرنويس پخش ش��ده با آنچه 
مطرح ش��ده اس��ت كاملا مغايرت دارد. وي با تأكيد بر 
اينكه در دولت مش��كلي با رييس صداوس��يما نداريم، 
افزود: روابطمان با آقاي علي عس��گري در دولت بسيار 

خوب اس��ت. ما كاركنان و مجموعه عظيم صداوسيما 
در سراسر كشور را از خود مي دانيم و هيچ مشكلي نيز 
با آنها نداريم اما متأس��فانه تعدادي افراد سياس��ي كه 
اندك هس��تند اما طي 1۰ الي 1۵ سال گذشته برخي 
سمت هاي كليدي صداوسيما را گرفته اند، تلاش و فكر 
مي كنند كه اگر كسي سمتي دارد، بايد براساس تفكر و 
حزب متبوع آن فرد ب��ا او برخورد كند. وي ادامه داد: ما 
مي گوييم كه صداوسيما نبايد توسط آن گروه محدود 
به صورت جناحي اداره شود چرا كه صداوسيما رسانه اي 
ملي و متعلق به كل نظام و كش��ور است و ما مي گوييم 
همانطور كه براي ساير قوا و نهادها بسته رسانه اي پخش 
مي كنند، درباره قوه مجريه نيز همان گونه رفتار كنند 
و اينگونه نباش��د كه وقتي وزيري از دول��ت دو روز در 
هرمزگان حضور داشته و از تمام مناطق سيل زده بازديد 
كرده خبرش 1۰ ثانيه پخش شود اما اينكه فرد ديگري در 
جايي غذايي ميان سيل زدگان پخش كرده، خبر مربوطه 
3 دقيقه پخش شود. رييس دفتر رييس جمهوري گفت: 
مردم نيز دوست دارند كه صداوسيما اخبار مربوط به تمام 
فعاليت هاي خدمتگزاران را پوشش دهد و اين موضوع 
اصلا به معناي اختلاف ميان مجموعه دولت و صداوسيما 

نيست بلكه ما صرفا انتقاداتي به صداوسيما داريم.

  بررسي موضوع احراز صلاحيت ها
رييس دفتر رييس جمهوري در ادامه صحبت هاي خود در 
پاسخ به پرسشي درباره برخي انتقادات از نحوه رسيدگي 
به صلاحيت كانديداه��اي انتخابات مجلس اظهار كرد: 
اگر رد صلاحيت ها براساس قانون باشد و كسي تخلف اعم 
از اقتصادي، اخلاقي و هر چه كه قانون مش��خص كرده، 
مرتكب شده باشد، دولت به هيچ وجه درباره اين نوع رد 
صلاحيت ها مطلبي را مطرح نمي كند اما گزارش هايي 
كه ما از افرادي كه جزو نمايندگان فعلي مجلس محسوب 
مي ش��وند و همچنين آنهايي كه نماينده فعلي نيستند 
دريافت كرده ايم اينگونه اس��ت كه برخي از آنها رفته اند 
صحبت كردند و به آنها اعلام شده كه شما از برجام حمايت 
كرده ايد يا اينكه از دولت طرفداري كرده ايد؛ چيزهايي از 
داوطلبان كانديداتوري سوال مي كنند يا اينكه چيزهايي 
در پرونده آنها قرار مي دهند در حالي كه اين موضوعات 
مربوط به تفكر و انديشه اي است كه مردم به آن رأي دادند 
و در دولت وجود دارد؛ برجام چيزي نيست كه فردي كه 
از آن حمايت كرده اين حمايت اش الان تبديل به نقطه 
ضعف او و رد صلاحيت اش شود. وي در پاسخ به پرسشي 
درباره توضيحات ش��وراي نگهبان در خصوص علت رد 
صلاحيت ها گفت: سخنگوي شوراي نگهبان هر كسي 
هر چه بگوي��د جواب او را مي گويد؛ نمي ش��ود كه همه 
ناحق باشند و فقط سخنگوي شوراي نگهبان حق باشد. 
تا امروز هر كس��ي در هر كجا كه صحبت كرده از جمله 
آقاي لاريجاني سخنگوي شوراي نگهبان درباره اظهارات 
مطرح شده جواب داده است. موضع دولت اين است كه 
آنچه تخلف و مس��ائل مالي، اقتصادي و اخلاقي است را 
قبول داريم اما نبايد براساس تفكر افراد صلاحيت آنها را رد 
كنند؛ ما مي گوييم همواره دو تفكر در كشور وجود داشته 
كه يكي از آنها تفكري است كه سردمدار آن از ابتدا مقام 
معظم رهبري بودند و ايشان همواره در تمام انتخابات ها 
معتقد و به دنبال انتخابات پرشور و مشاركت حداكثري 
بودند. تفكر ديگري نيز وجود دارد كه مي گويد اصلا مهم 
نيست در انتخابات ها چند درصد مشاركت مي كنند بلكه 

صرفا نتايج انتخابات ها مهم است.

معاون اول رييس جمهوري مطرح كرد 

استمرار روند تأمين كالاهاي اساسي در سال ۹۹ 
ب��ا نزديك تر ش��دن به موع��د پاياني س��ال و مطرح 
ش��دن بحث تامين كالاهاي اساس��ي، مع��اون اول 
رييس جمهوري گف��ت: بايد روند مناس��ب تأمين و 
تخصيص ارز مورد نياز كالاهاي اساس��ي كه در سال 
۹8 انجام ش��د در سال ۹۹ نيز اس��تمرار پيدا كند. به 
گزارش پايگاه اطلاع رساني معاون اول رييس جمهوري، 
اس��حاق جهانگيري در جلسه بررسي نحوه تأمين ارز 
مورد نياز كالاهاي اساس��ي با قدرداني از دستگاه هاي 
اجرايي مرتبط با تأمين كالاهاي اساسي در سال جاري 
افزود: لازم اس��ت نيازهاي ارزي سال ۹۹ براي تأمين 
كالاهاي اساسي به صورت دقيق و كارشناسي احصاء 
شود. وي همچنين خاطرنشان كرد: با وجود فشارها 
و محدوديت هاي س��ال جاري، هم��ت و تلاش بانك 
مركزي و ساير دستگاه هاي ذيربط باعث شد مشكلي 
براي تأمين كالاي اساس��ي در كش��ور وجود نداشته 
باش��د. معاون اول رييس جمهوري ب��ا تأكيد بر اينكه 
خوشبختانه در سال جاري كالاهاي اساسي مورد نياز 
جامعه به وفور در بازار موجود بوده است، اظهار داشت: 

بر اساس گزارش ها حجم زيادي از كالاها نيز هم اكنون 
در بنادر مختلف كشور وجود دارد كه پس از ترخيص در 
اختيار مردم قرار خواهد گرفت. جهانگيري همچنين بر 
لزوم بررسي و احصاء نياز ارزي تأمين كالاهاي اساسي 
براي دو ماه باقي مانده سال جاري تأكيد كرد و اظهار 
داشت: لازم است بانك مركزي، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، گمرك جمهوري اس��لامي ايران و س��اير 
دس��تگاه هاي اجرايي ذيربط جلسه اي را در خصوص 
احصاء و برآورد ميزان ارز مورد نياز كالاهاي اساسي براي 
دو ماه باقي مانده از سال جاري برگزار كنند تا دغدغه اي 
براي ايام پاياني س��ال وجود نداشته باشد. معاون اول 
رييس جمهوري با تأكيد بر اينكه بايد روند مناس��ب 
تأمين و تخصيص ارز مورد نياز كالاهاي اساسي كه در 
س��ال ۹8 انجام شد در سال ۹۹ نيز استمرار پيدا كند، 
گفت: لازم اس��ت نيازهاي ارزي سال ۹۹ براي تأمين 
كالاهاي اساسي به صورت دقيق و كارشناسي احصاء 
و به گونه اي برنامه ريزي ش��ود كه مردم در سال آينده 
نيز همانند سال جاري دغدغه اي براي تأمين كالاهاي 

اساسي نداشته باش��ند و انواع و اقسام كالاهاي مورد 
نياز در بازار به وفور توزيع شود. جهانگيري همچنين 
ض��رورت اتص��ال س��امانه هاي الكترونيكي گمرك، 
بانك مركزي و وزارت صنع��ت، معدن و تجارت را نيز 
مورد تأكيد ق��رار داد و گفت: اتصال همزمان و برخط 
سامانه هاي اين سه دس��تگاه مي تواند نظارت هر چه 
بيش��تر بر روند تخصيص ارز و واردات كالاي اساسي 
را بهبود بخشد. در اين جلسه كه وزراي صنعت، معدن 
و تجارت، بهداش��ت، درمان و آموزش پزش��كي، امور 
اقتصادي و دارايي، راه و شهرسازي، سرپرست وزارت 
جهاد كش��اورزي، معاون رييس جمه��وري و رييس 
سازمان برنامه و بودجه و رييس كل بانك مركزي نيز 
حضور داشتند، معاون ارزي بانك مركزي گزارشي از 
ميزان تأمين و تخصيص ارز مورد نياز كالاهاي اساسي 
در ده ماهه سپري شده از س��ال جاري ارايه كرد. قائم 
مقام وزير صنعت در امور بازرگاني هم در اين جلس��ه 
گزارش��ي از ميزان واردات كالاهاي اساس��ي در سال 
جاري متناسب با ميزان ارز تخصيص يافته ارايه كرد و 

گفت: هماهنگي ها و بررسي هاي لازم براي برآورد ارز 
مورد نياز تأمين كالاهاي اساسي براي سال ۹۹ نيز انجام 
شده و در جلسه اي با ساير دستگاه هاي اجرايي نهايي 
خواهد شد. وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي هم 
در اين نشست گزارشي از ميزان ارز تخصيص يافته در 
سال جاري به بخش بهداشت و درمان ارايه كرد و گفت: 
هيچ مش��كلي براي تأمين دارو و تجهيزات درماني و 
پزشكي وجود ندارد و اميدوارم با برنامه ريزي هاي انجام 

شده بتوانيم براي س��ال آينده صرفه جويي ارزي نيز 
داشته باشيم. در ادامه اين جلسه موضوع برآورد ميزان 
ارز مورد نياز كالاهاي اساسي در دو ماه پاياني امسال و 
براي س��ال آينده مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و 
مقرر شد در جلسه اي با عضويت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت، گمرك، بانك مركزي و س��اير دستگاه هاي 
مرتبط، ميزان ارز مورد نياز برآورد شده و در اسرع وقت 

طي گزارشي اعلام شود.
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شكايت ايران در شوراي امنيت در حال پيگيري است
سخنگوي وزارت خارجه كشورمان مي گويد: هشتم ژانويه شكايت ايران به شوراي امنيت ارسال شده و درحال 
پيگيري است. سيدعباس موس��وي ديروز در راديو ايران درباره ترور شهيد سپهبد سليماني دخالت بيگانگان 
در منطقه را ريش��ه بي ثباتي ها، درگيري ها و تفرقه ها دانست و افزود: آنها هر جا پا گذاشتند جز نفرت، جنگ و 
خونريزي چيز ديگري همراه خود نخواهد آورد، انشاءالله اين راهي كه ملت عراق در پيش گرفتند به ثمر بنشيند. 
او با اش��اره به اقدام حقوقي كه ايران به دنبال ترور سردار سليماني انجام داد گفت: در اولين اقدام وزارت خارجه 
نامه اي به شوراي امنيت فرستاد و شكايت خود را ثبت و اعلام كرد. به شوراي امنيت گوشزد كرديم كه ماهيت 
ترور سردار سليماني تروريستي بوده است . در همين راستا هشتم ژانويه اين نامه را ارسال كرده و دوستان ما در 
حال پيگيري اين موضوع هس��تند. موسوي گفت: به شوراي امنيت حق دفاع مشروع خود را براي اين اقدام وحشيانه اعلام و مسووليت 
سازمان ملل و شوراي امنيت را در قبال نقض فاحشي كه امريكايي ها عليه صلح و امنيت بين الملل انجام داده اند را گوشزد كرده و گفتيم 
كه آنها هم بايد تحركاتي داش��ته باش��ند. پيش تر هم اعلام كرده بوديم كه براساس ماده ۵1 منش��ور ملل دفاع مشروع انجام داده ايم . 
س��خنگوي وزارت خارجه در بخش ديگري از اظهاراتش خاطرنشان كرد: براس��اس قطعنامه 3314 مجمع عمومي كشور مهماني كه 
براساس موافقتنامه نظامي در كش��ور ميزبان پايگاه دارد، در صورت دست زدن به اقدام نظامي بر خلاف مفاد موافقتنامه كه در تضاد با 

منافع كشور ميزبان باشد، متجاوز تلقي مي شود.

با توان نظامي دشمن بدون حمله نظامي سر جاي خود مي نشيند
سياري گفت: براي ايجاد بازدارندگي امروز و ارتقاي توان دفاعي، نيازمند يك ارتش مكتبي، انقلابي و معنويت محوري هستيم.

به گزارش باشگاه خبرنگاران امير دريادار حبيب الله سياري ديروز در نخستين همايش حاكميت بخشي به موازين شرعي در 
رفتار سازماني درباره سياست هاي دفاعي كشور يادآور شد: خواستگاه سياست هاي دفاعي كشور برگرفته از قانون اساسي، 
سند چشم انداز 14۰4 و بيانات فرمانده معظم كل قوا به عنوان عالي ترين مقام كشور است.. رييس ستاد ارتش به ماهيت 
سياست دفاعي ايران پرداخت و خاطرنشان كرد: ماهيت سياست دفاعي ما تدافعي و بازدارنده است. برخي مي گويند دكترين 
سياست نظامي ايران دفاعي است اما اين موضوع به تنهايي كافي نيست و بايد بازدارنده هم باشد. مقام معظم رهبري )مدظله 
العالي( در نمازجمعه اخير تهران فرمودند قوي شويد؛ به اين معني كه بايد به حدي قوي شويم كه دشمن جرأت حمله به ايران 
را نداشته باشد. سياري درباره بازدارندگي نيروهاي مسلح ايران گفت: بازدارندگي يك اصل سياسي است كه از ابزار سياسي براي متقاعد كردن دشمن 
براي انصراف از جنگ و روي آوردن به صلح سود مي برند. وقتي ما پايگاه امريكا را با موشك مي زنيم و آنها اقدامي نمي كنند، نشان دهنده اين است كه اگر 
امريكا ما را بزند، باز هم مورد حمله قرار مي گيرد. اين موضوع مصداق بارز بازدارندگي نظامي ايران است. بازدارندگي بايد بتواند راهبرد دشمن را بي اثر يا 
كم اثر كند. معاون هماهنگ كننده ارتش با تاكيد بر اينكه براي قوي شدن بايد قدرت هاي اقتصادي، اجتماعي، سايبري، فرهنگي و... را در كنار قدرت 
نظامي داشته باشيد، افزود: تا زماني كه موشك، هواپيما، تانك، زيردريايي و سرباز پا در ركاب نداشته باشيد، قوي نيستيد. چيزي كه سياستمداران را در 

مجامع بين المللي حمايت مي كند، قدرت است.

چهره ها
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در نشست كميسيون تلفيق بودجه كل كشور سال 99 سقف و كف حقوق ها مشخص شد

افزايش 70 درصدي دستمزد كف حقوق
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه درباره افزايش 
حقوق ها در س��ال ۱۳۹۹، گفت: براساس اين مصوبه در 
سال ۱۳۹۹ هيچ حقوق بگير و بازنشسته اي حقوق كمتر 
از دو ميليون و ۸۰۰ هزار توم��ان در ماه دريافت نخواهد 
كرد. البته پيش��نهاد دولت در لايحه براي حداقل حقوق 
در س��ال ۱۳۹۹ يك ميليون و ۸۰۰ هزار تومان بود كه با 
مصوبه كميس��يون تلفيق يك ميليون تومان به حداقل 
حقوق اضافه شد كه بار مالي ۴۶۰۰ ميليارد توماني دارد. 
به اين ترتيب افزايش حقوق بي��ش از ۷۰ درصدي براي 
حقوق هاي پايي��ن خواهد بود و ۷۰۰ هزار نفر در طبقات 

پايين را مشمول مي شود.
او در خص��وص حقوق هاي بالا نيز چني��ن توضيح داد: 
حقوق هاي بالاي دو ميليون و ۸۰۰ هزار تومان در س��ال 
آينده شامل ۱۵ درصد افزايش مي شود و ميزان افزايش 
حقوق ها در س��ال جاري مشمول كس��ور بازنشستگي 

خواهد شد.
به گزارش »تعادل«، همزمان با موج تورمي كه در دو سال 
گذشته اقتصاد ايران را در برگرفت، قدرت خريد دهك هاي 
پايين درآمدي به شكل قابل توجهي كاهش پيدا كرد. اين 
وضعيت در كنار افت رشد اقتصادي به طوري كه براي دو 
سال پياپي ۹۷ و ۹۸ منفي شد و به اين ترتيب درآمد سرانه 
كشور را متاثر كرد. همين موضوع از عوامل تاثيرگذار در 
تضعيف دهك هاي پايين درآمدي بوده است. با اين حال 
دولت به دلايل مختلف از جمله كمبود منابع مالي در برابر 
افزايش حقوق ها متناسب با تورم خودداري مي كرد. اكنون 
ولي مجلس تصميم گرفته كه با افزايش حقوق حدود ۷۰ 
درصد كارمنداني كه پايه حقوق دريافت مي كند، به معاش 
خانوار دهك هاي پايي��ن درآمدي كمك كند. در همين 
راستا روز گذش��ته هادي قوامي براي سال ۱۳۹۹ از قرار 
گرفتن كف حقوق در دو ميليون و ۸۰۰ هزار تومان خبر 
داد . سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه كل كشور 
سال ۱۳۹۹ درباره افزايش حقوق ها در سال ۱۳۹۹، گفت: 
براساس اين مصوبه در سال ۱۳۹۹ هيچ حقوق بگيري و 
بازنشسته اي حقوق كمتر از دو ميليون و ۸۰۰ هزار تومان 
در ماه دريافت نخواهد كرد. البته پيشنهاد دولت در لايحه 
براي حداقل حقوق در سال ۱۳۹۹ يك ميليون و ۸۰۰ هزار 
تومان بود كه با مصوبه كميسيون تلفيق يك ميليون تومان 
به حداقل حقوق اضافه ش��د كه بار مالي ۴۶۰۰ ميليارد 
توماني داش��ت. افزايش حقوق بي��ش از ۷۰ درصد براي 
حقوق هاي پايي��ن خواهد بود و ۷۰۰ هزار نفر در طبقات 
پايين را مشمول مي شود همچنين حقوق هاي بالاي دو 
ميليون و ۸۰۰ هزار تومان در سال آينده شامل ۱۵ درصد 
افزايش مي شود و ميزان افزايش حقوق ها در سال جاري 

مشمول كسور بازنشستگي خواهد شد.
نماينده مردم اسفراين در مجلس شوراي اسلامي تاكيد 
كرد: به موجب مصوبه كميسيون تلفيق همه پرداخت هايي 
كه مشابه حقوق و دستمزد هستند اعم از حق التدريس، 

حق نظارت و پاداش هاي ش��وراي حل اختلاف، هزينه 
اجتناب ناپذير محسوب مي ش��ود و بايد در سال ۱۳۹۹ 

پرداخت شود.
 هادي قوامي سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۹۹ 
در نشست خبري روز گذشته با اشاره به آخرين مصوبات 
اين كميس��يون اظهار كرد: براساس مصوبه كميسيون 
تلفيق براي حمايت از هموطنان س��يل زده سيس��تان 
و بلوچس��تان مبلغ ۳۲۰۰ ميليارد ري��ال براي مناطق 
سيل زده سيستان و بلوچستان در سال ۱۳۹۹ اختصاص 
مي يابد البته اين مبلغ علاوه بر اعتباري اس��ت كه دولت 
در س��ال جاري با مصوبه هيات وزيران براي اين مناطق 

اختصاص مي دهد.
وي اضافه كرد: براس��اس مصوبه كميسيون تلفيق براي 
حمايت از سرمايه گذاري در صنعت نفت و گاز، اصل قرارداد 
شركت هاي اكتشاف نفت و توليد داخل كه تاييد صلاحيت 
شده اند مي تواند به عنوان وثيقه براي دريافت تسهيلات 
در نظر گرفته ش��ود كه البته اين حكم شاهد طرح هاي 

پالايشگاهي و پتروشيمي جديد نيز مي شود.
نماينده مردم اسفراين در مجلس شوراي اسلامي اضافه 
كرد: براساس مصوبه ديگر كميسيون تلفيق شركت هاي 
دولتي آب، برق و گاز مكلف شدند خدمات زيرساختي را با 
هزينه اين شركت ها تا درب شهرك هاي صنعتي برسانند. 
همچنين اين خدمات در داخل شهرك ها از بودجه خود 
ش��هرك ها هزينه خواهد شد و به ش��وراي برنامه ريزي 
استان نيز اين امكان داده شد كه از محل اعتبارات تملك 

دارايي هاي سرمايه اي در داخل شهرك ها هزينه كنند.

   واگ�ذاري تم�ام ي�ا بخش�ي از س�هام و 
دارايي هاي دولت 

وي ادامه داد: در مصوبه ديگر، وزارت اقتصاد مجاز شد تمام 
يا بخشي از س��هام و دارايي دولت و دستگاه هاي اجرايي 
و باقي مانده س��هام متعلق به دولت را مطابق روش هاي 
قانون اصل ۴۴ واگذار كند، همچنين واگذاري سهام در 
قالب صندوق هاي سرمايه گذاري در بورس و عرضه سهام 
به روش ثبت س��فارش نيز مجاز دانسته شد. درواقع اين 
فرصت به سازمان خصوصي سازي داده شد كه با تسهيلات 
بيش��تري مانده س��هام دولت را در س��ال ۱۳۹۹ واگذار 
كند. هدف كميس��يون تلفيق اين بود كه شيوه ديگري 

را پيش بيني كند تا واگذاري مابقي سهام تسريع شود.
سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه كل كشور 
سال ۹۹ از مصوبه ديگر كميسيون براي تشكيل صندوق 
توسعه علمي و پژوهشي كشور به عنوان نهاد عمومي 
غيردولتي و با هدف ارتقاء كيفيت آموزش عالي و حمايت 
از پايان نامه ها و طرح هاي پسادكتري خبر داد و گفت: در 
مصوبه ديگر مقرر شد بدهي دولت به تامين اجتماعي، 
بروزرساني و نحوه تسويه آن مشخص شود و گزارش آن 

به كميسيون هاي بهداشت و بودجه ارايه شود.

   تجهيز مناطق محروم از محل ماليات بر خانه ها 
و خودروهاي لوكس

قوامي ادامه داد: براساس مصوبه ديگر كميسيون تلفيق 
مقرر شد از محل ماليات خانه ها و خودروهاي لوكس 
۱۰ هزار ميليارد ريال براي مناطق محروم كشور، راه 
روستايي، آب شرب و ساماندهي حاشيه شهرها به بسيج 
سازندگي اختصاص يابد تا از طريق امكاناتي كه دارد 

با هزينه اي كمتر آن را در مناطق محروم هزينه كند.
وي با اشاره به مصوبه ديگر كميسيون تلفيق ادامه داد: 
براين اساس از ابتداي س��ال ۱۳۹۹ شركت توسعه و 
تجهيزات مراكز بهداشتي، درماني و تجهيزات پزشكي 
كشور مشمول مفاد ماده ۵۵ برنامه ششم توسعه براي 
ساخت بيمارستان ها و مراكز مختلف خواهد شد. در 
مصوبه ديگر وزارت كش��ور مجاز شد تا سقف ۱۰۰۰ 
ميليارد تومان اوراق اس��لامي با تضمين اصل و سود 
توسط دولت براي خريد نردبان الكترونيكي و ماشين 
آتش نش��اني اختصاص دهد.س��خنگوي كميسيون 
تلفيق لايحه بودجه كل كشور سال ۹۹ از مصوبه ديگر 
اين كميس��يون براي استفاده دانش��گاه آزاد از منابع 
صندوق هاي رفاه دانشجويي براي پرداخت تسهيلات 
به دانشجويان اين دانشگاه خبر داد و گفت: در مصوبه 
ديگر وزارت دادگستري مكلف شد از محل صندوق ديه 

به همه افرادي كه به هر علتي در مناطق مرزي و جنگي 
عبور و مرور دارند و مورد هدف قرار مي گيرند و مجروح 
يا كشته مي شوند و س��ربازاني كه در محيط پادگان 
براساس حوادث مختلف مجروح يا كشته مي شوند، 

ديه پرداخت كند.

   سقف معافيت مالياتي در سال 99
وي ادامه داد: طبق اين مصوبه سقف معافيت مالياتي 
در سال ۹۹ س��الانه مبلغ ۳۶ ميليون تومان )ماهانه 
سه ميليون تومان( تعيين مي شود. نرخ ماليات بر كل 
درآم��د كاركنان دولتي و غير دولت��ي اعم از حقوق و 
مزاياي فوق العاده و كارانه مازاد بر مبلغ مذكور تا ۱.۵ 
برابر آن مشمول ماليات س��الانه ۱۰ درصد و نسبت 
به م��ازاد ۱.۵ برابر ت��ا ۲.۵ برابر آن مش��مول ماليات 
سالانه ۱۵ درصد و نس��بت به مازاد ۲.۵ برابر تا چهار 
برابر آن مشمول ماليات سالانه ۲۰ درصد و نسبت به 
مازاد چهار برابر مشمول ماليات ۲۵ درصد است.وي 
گفت: بر اس��اس اين مصوبه مي��زان معافيت مالياتي 
اش��خاص موضوع مواد ۵۷ و ۱۰۱ قانون ماليات هاي 
مستقيم س��الانه مبلغ ۲۸۸ ميليون ريال )ماهانه دو 
ميليون و ۴۰۰ هزار تومان( تعيين مي شود.سخنگوي 
كميس��يون تلفيق لايحه بودجه كل كشور سال ۹۹ 

اضافه كرد: براس��اس مصوبه ديگر كميسيون تلفيق 
شوراي برنامه ريزي و توسعه استان مكلف شد تا پنج 
درصد از اعتبارات تملك دارايي س��رمايه اي اس��تان 
را براي احداث، تكميل، بازس��ازي يا تجهيز رده هاي 
انتظامي با اولويت پاسگاه و كلانتري هزينه كند. وي 
در رابطه با مصوبه ديگر كميسيون تلفيق گفت: دولت 
مكلف اس��ت جهت تجهيز و بازآمد )اورهال( كردن 
بالگرده��اي هوانيروز ارتش كه هميش��ه جزو اولين 
و پيش��روترين گروه هاي امداد و نج��ات در حوادث 
غيرمترقبه كشور هستند، مبلغ ۲۰۰ ميليارد تومان 

به رديف بودجه هوانيروز ارتش اضافه كند.

   بررسي و تصويب تبصره 14 تا سه روز آينده
قوامي در پايان يادآور شد: اصل تبصره ۱۴ در خصوص 
هدفمن��دي يارانه ها و س��اير پيش��نهادهاي الحاقي 
نمايندگان به تبصره هاي لايحه بودجه در جلسه روز 
يكشنبه آينده كميسيون تلفيق كه آخرين جلسه اين 
كميسيون است بررسي و تصويب خواهد شد تا گزارش 
كميسيون براي چاپ آماده و در اختيار نمايندگان قرار 
گيرد و در اس��فندماه در صحن علني مجلس شوراي 
اسلامي بررسي شود تا ان ش��اءالله پيش از پايان سال 

جاري بودجه سال ۱۳۹۹ را به تصويب برسانيم.

ماهانه حدود ۳۰ مجوز طرح سرمايه گذاري صادر مي شود
رييس كل سازمان سرمايه گذاري و كمك هاي اقتصادي و 
فني ايران گفت: عليرغم شرايط سخت اقتصادي موجود، 
ماهانه حدود ۳۰ مجوز طرح س��رمايه گذاري در كش��ور 

صادر مي شود.
سيدعلي محمد موسوي روز گذشته در جلسه رفع موانع و 
مشكلات سرمايه گذاري خارجي كه در شهر صنعتي كاوه 
ساوه برگزار شد، اظهار كرد: بخش مهمي از سرمايه گذاري 
كشور در استان مركزي انجام شده كه ساوه سهم بسيار 
مهمي در اين س��رمايه گذاري ها دارد و اين مهم نشانگر 
ظرفيت و مزيت هاي اين خطه از سرزمين ايران اسلامي 

است.وي به وجود شرايط مناسب سرمايه گذاري در استان 
مركزي با وجود تحريم ها و مشكلات اقتصادي اشاره كرد 
و افزود: مشكلات نقل و انتقال براي ورود و خروج سرمايه 
و ثبت سفارش براي تامين مواد اوليه و مشكلات بانكي از 
موضوعات مهمي اس��ت كه در وزارت اقتصاد و دارايي در 
دست بررسي و اتخاذ سازوكار مناسب با مشاركت بانك 

مركزي براي حل ريشه اي است.  
رييس كل سازمان سرمايه گذاري و كمك هاي اقتصادي 
و فني ايران مصوبه مجلس و دستورالعمل دولت را براي 
تسهيل در امور سرمايه گذاري خارجي مورد تاكيد قرار داد 

و افزود: با صبر و خويشتن داري سرمايه گذاران مي توانيم 
مشكلات را با وجود شرايط سختي كه دشمنان به كشور 
تحميل كرده اند، برطرف كنيم.موسوي استراتژي سازمان 
سرمايه گذاري و كمك هاي اقتصادي و فني ايران را كماكان 
متمركز بر جلب و جذب سرمايه گذار عنوان كرد و گفت: 
ماهانه حدود ۳۰ مجوز سرمايه گذاري در اين شرايط سخت 
صادر مي شود.معاون وزير اقتصاد با بيان اينكه در يكسال 
گذشته تمام تلاش ما صيانت از سرمايه گذاري موجود در 
شرايط سخت و دشوار اقتصادي است و خوشبختانه يك 
مورد هم خروج س��رمايه گذاري از كشور صورت نگرفته 

اس��ت، افزود: پيگير حل ريش��ه اي مشكلات هستيم و 
اميدواريم بتوانيم نقص قواني��ن را برطرف كرده و با يك 

مديريت اقتضايي مشكلات را حل كنيم.
وي افزود: اس��تان مركزي به عنوان اس��تاني متوازن در 
بخش هاي اقتصادي مطرح بوده به طوريكه هم از حيث 
كشاوررزي و هم از حيث صنعتي در كشور جايگاه مهمي 
دارد و از سوي ديگر به دليل قرار گرفتن در مسير شاهراه 
مواصلاتي كشور و از حيث برخي خدمات چون صنعت 
حمل و نقل نقش مهم و عمده اي در اقتصاد كش��ور ايفا 
مي كند.معاون وزير اقتصاد با بي��ان اينكه نبايد حتي از 

سرمايه گذاري هاي كوچك هم بگذريم، تصريح كرد: توسعه 
سرمايه گذاري، نشان از توانمندي اقتصاد ايران دارد و براي 
رونق بيشتر آن به هم افزايي بيشتر نياز است.همچنين در 
اين نشست احمد جمالي مديركل سرمايه گذاري خارجي 
س��ازمان س��رمايه گذاري و كمك هاي فني ايران نيز در 
خصوص مشكلاتي مالياتي گفت: بسياري از مشكلات 
مالياتي متاثر از ساير مشكلات اس��ت كه بار آن بر دوش 
سازمان مالياتي كش��ور افتاده است.وي افزود: اختلالات 
موجود در ثبت سفارش نيز با سازوكاري كه بانك مركزي 

در پيش گرفته برطرف و تسهيل شده است.

۸۲ درصد متقاضيان وام اشتغال خانگي، زنان هستند
رييس دبيرخانه ستاد ساماندهي و حمايت از مشاغل 
خانگي ۴۷ درصد زنان فعال در حوزه مشاغل خانگي 
را زنان سرپرست خانوار ذكر كرد و گفت: از سال ۱۳۹۵ 
تا ۱۳۹۸ بيش از ۲۴۰ هزار مجوز مشاغل خانگي صادر 
شده و به ۱۲۳ هزار نفر تسهيلات پرداخت شده است.

مهناز امامدادي در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: مشاغل 
خانگي يكي از بهترين راهكارهاي ايجاد اشتغال براي 

جويندگان كار به ش��مار مي رود و همه كشورها از اين 
فرصت به نحو شايسته استفاده كرده اند.

وي ادامه داد: در راس��تاي ايجاد و حمايت از مش��اغل 
خانگي، توسعه رشته هاي نوين را در دستور كار قرار داده  
و تلاش كرديم در حوزه مشاغل خانگي نگاه جديدي 
به رش��ته هاي قديمي و توسعه رش��ته هاي جديدتر 
داش��ته باش��يم.امامدادي از صدور بيش از ۲۴۰ هزار 

مجوز مشاغل خانگي طي سال هاي ۱۳۹۵ تا ۱۳۹۸ و 
پرداخت تسهيلات به ۱۲۳ هزار نفر خبر داد.به گفته 
رييس دبيرخانه ستاد ساماندهي و حمايت از مشاغل 
خانگي، ۸۲ درصد متقاضيان وام اشتغال خانگي زنان 
هس��تند كه ۴۷ درصد آنها را زنان سرپرست خانواده 
تشكيل مي دهند.وي با اش��اره به اجراي طرح الگوي 
نوين توسعه مشاغل خانگي اظهار كرد: هدف از اجراي 

اين طرح، شناسايي ظرفيت ها و مزيت هاي اين حوزه، 
توانمندسازي فعالان مشاغل خانگي و اتصال به بازار كار 
است.اين طرح از طريق هدايت و مشاوره و استعداديابي 
موجب توانمندس��ازي متقاضيان مش��اغل خانگي 
مي شود.امامدادي تصريح كرد: با توجه به آسيب شناسي 
كه در حوزه مش��اغل خانگي طي س��ال هاي گذشته 
صورت گرفته، سياس��ت وزارت كار به سمت و سوي 

اجراي طرح الگوي نوين توسعه مشاغل خانگي در كشور 
معطوف شده است.وي استاندارد سازي در حوزه مشاغل 
خانگي به منظور ارزيابي محصولات، نظارت ميداني بر 
طرح ها، ساماندهي و ارزيابي مستمر، توسعه بازارهاي 
فروش محصولات خانگي و برگزاري حدود ۸۰۰ بازار 
را از جمله اقدامات صورت گرفته در راستاي توسعه و 

حمايت از مشاغل خانگي عنوان كرد.
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ماليات خروج از كشور
همان عوارض است

معاون درآمدهاي مالياتي سازمان امور مالياتي 
كشور تاكيد كرد: از مسافران عازم خارج از كشور، 
تنها وجوهي دريافت خواهد شد كه در گذشته 
نيز دريافت مي شده اس��ت.محمد مسيحي با 
اش��اره به ابهاماتي كه پس از تصويب ماده ۳۳ 
اصلاح قان��ون ماليات بر ارزش افزوده توس��ط 
مجلس مبني بر عوارض خروج از كشور در اذهان 
عمومي ش��كل گرفته، اظهار كرد: اين ماليات 
همان وجوهي اس��ت كه از گذشته از مسافران 
عازم خارج از كشور مطابق ماده ۴۵ قانون ماليات 
بر ارزش افزوده دريافت مي  شود.وي تاكيد كرد: 
بنابراين مصوبه اي كه اخيرا مجلس نهايي كرده 
است، همان وجوهي است كه مطابق روال قانوني 
قبل وصول مي ش��د كه البته معافيت هايي هم 
براي برخي اقشار از جمله دانشجوياني كه براي 
تحصيل عازم خارج از كشور هستند، بيماراني 
كه جهت درمان به خارج از كشور سفر مي كنند 
و همچنين مس��افراني كه در اربعين حسيني 
عازم عراق مي شوند، در نظر گرفته شده است.

مسيحي گفت: بديهي اس��ت اين برداشت كه 
علاوه بر وصول وجوه قبلي بابت خروج ازكشور، 
ماليات جديدي بر سفرهاي خارجي وضع شده، 

برداشت ناصواب و كذب است.

51 هزار تن برنج
در مرحله ترخيص

سخنگوي گمرك ايران گفت: هم اكنون ۲۴۵ 
هزار تن برنج در گمركات وجود دارد كه مجوز 
ترخيص براي بخش اعظم آن، صادر شده و فقط 
۵۱ ه��زار تن از اين كالا، در حال س��ير مراحل 
ترخيص است. سيدروح الله لطيفي در گفت وگو 
با مهر، درباره زمان ترخيص برنج هاي دپو شده 
در گمركات كشور، اظهار كرد: از ابتداي سال تا 
پايان دي ماه، يك ميلي��ون و ۲۹۸ هزار و ۶۴۶ 
تن برنج به ارزش ي��ك ميليارد و ۳۵۹ ميليون 
دلار وارد كشور شده است كه از اين ميزان، يك 
ميليون و ۵۳ هزار تن ترخيص ش��ده است.وي 
افزود: از مجموع برنج هاي وارد ش��ده به كشور 
براي يك ميليون و ۲۴۸ هزار تن پروانه گمركي 
صادر ش��ده و ۵۱ هزار ۴۰۹ ت��ن نيز در جريان 
ترخيص و تشريفات آن هستند.لطيفي گفت: 
واردات برنج از مرداد تا اوايل آبان، براي حمايت از 
توليد كنندگان و كشاورزان ممنوع است؛ امسال 
نيز اين ممنوعيت وجود داش��ت با اين تفاوت 
كه در مه��ر و آبان ۵۰ هزار ت��ن برنج با مصوبه 
ستاد تنظيم بازار به شرط عدم توزيع از گمرك 
ترخيص و در انبارهاي شركت بازرگاني دولتي 
ذخيره ش��د تا بعد از برداشتن زمان ممنوعيت 
براي آن تصميم گيري شود.وي ادامه داد: براي 
ترخيص حدود ۵۱ هزار تن برنج فرايند گمركي 
در حال انجام است و براي مابقي نيز از پنجشنبه 
هفته گذش��ته، تخصي��ص ارز از س��وي بانك 
مركزي ش��روع شده است؛ البته مسائل مربوط 
به تخصي��ص ارز و مجوز اس��تاندارد به گمرك 
ارتباطي ندارد و ما فقط تشريفات قانوني براي 
ترخيص را انجام مي دهيم.لطيفي افزود: با توجه 
به تكميل تدريجي مجوزها، ترخيص برنج هاي 
باقي مانده آغاز ش��ده و در حال حاضر با توجه 
به رفع محدوديت، برنج ب��ه صورت عادي وارد 
كشور مي ش��ود و هم اكنون ۲۴۵ هزار تن برنج 
در گمركات وجود دارد كه براي بخش اعظم آن، 
مجوز ترخيص صادر شده و فقط ۵۱ هزار تن آن 
در حال سير مراحل ترخيص هستند كه به زودي 
و با هماهنگي هاي صورت گرفته، اين ميزان برنج 

هم ترخيص خواهد شد.

احتمال پرداخت يارانه نقدي
۷5 هزار توماني به تمامي مردم

عضو هيات رييسه مجلس از احتمال پرداخت 
يارانه نقدي۷۵ ه��زار توماني به تمامي مردم و 
خلق منابع جديد براي همسان س��ازي حقوق 
بازنشستگان خبر داد.احمد اميرآبادي فراهاني 
عضو هيات رييسه مجلس در گفت وگو با خانه 
ملت با انتقاد از نحوه پرداخت كمك معيشتي 
به مردم، گفت: دولت در پرداخت يارانه بنزين 
عمل مناس��بي نداشته اس��ت به همين دليل 
افراد بس��ياري به نمايندگان مراجعه كرده و از 
اين روند ناراضي هستند.وي با اشاره به بررسي 
نحوه پرداخت كمك معيش��تي در كميسيون 
تلفيق لايحه بودجه س��ال ۹۹، پيش��نهاد داد: 
بهتر اس��ت ۵ هزار ميليارد توم��ان از ۳۱ هزار 
ميليارد تومان حاصل از افزايش قيمت بنزين، 
در اختيار نهادهاي حمايتي قرار گيرد تا يارانه 
افراد تحت پوش��ش نهادهاي حمايتي بيش از 
يك صد هزار تومان شود.اين نماينده مردم در 
مجلس دهم اضافه كرد: ۲۶ هزار ميليارد تومان 
باقي مانده از درآمد حاص��ل از افزايش قيمت 
بنزين نيز مي��ان ۷۸ ميليون نفر توزيع و يارانه 
هر فرد ۳۰ هزار تومان بيش��تر شود. در صورت 
موافقت با اين پيش��نهاد يارانه نقدي هر ايراني 
۷۵ هزار تومان مي ش��ود.عضو هيات رييس��ه 
مجلس همچنين درباره افزايش منابع موردنياز 
براي همسان سازي حقوق بازنشستگان در سال 
۹۹، تصري��ح كرد: دولت ي��ك درصد از هزينه 
شركت هاي دولتي س��ودده را به عنوان منبع 
شناس��ايي كرده بود كه به پيش��نهاد بنده اين 
رقم در كميس��يون تلفيق لايحه بودجه سال 
۹۹ ب��ه ۲ درصد افزايش ياف��ت بنابراين منبع 
جديدي حدود ۱۵هزار ميلي��ارد تومان ايجاد 
شد كه مي توان از اين اعتبار براي افزايش بودجه 
همسان سازي حقوق بازنشستگان، رتبه بندي 

معلمان و.... استفاده كرد.

دستمزد سال آينده كارگران واقع بينانه تعيين شود۸0 درصد كارگران در محدوده حداقل مزد قرار دارند
نماينده كارگران در شوراي عالي كار با اشاره به اينكه جلسه 
كميته تخصصي تعيين دستمزد كارگران با حضور شركاي 
سه گانه تشكيل شد، گفت: دستمزد كارگر ۵ درصد هزينه 

تمام شده كالاهاي توليدي را تشكيل مي دهد.
علي خدايي در گفت وگو با فارس گف��ت: عده اي از افراد 
موقع تعيين دس��تمزد لابي هايي را فراهم مي كنند كه 
براي به انحراف كشيدن مذاكرات مزد كارگران مباحثي 
مط��رح مي كنند و گاهي دوس��تان در دول��ت هم با آن 

همراهي مي كنند.
خدايي افزود: از نظر ما بعد از تعيين سبد معيشت خانوار 
كارگري حداقل حقوق ريالي كه بتواند معيشت كارگران 
را تامين كند و روي سفره كارگران اثر بگذارد بايد تعيين 
شود و آنچه مورد تاكيد ماست اين است كه بازگشت قدرت 
خريد به كارگر انجام ش��ود. و ما نمي خواهيم دس��تمزد 
كارگران افزايش يابد، بلكه مي خواهيم قدرت خريد كارگر 

را به او برگردانيم.
وي در پاسخ به اينكه آيا قرار است جبران هزينه معيشت 
كارگران توسط كارفرما انجام شود و آيا توجهي به ركود 
حاكم بر صنايع و توليد و مش��كلات كارفرما نمي شود؟ 
پاس��خ داد: كارفرما از ناحيه افزايش چند برابري قيمت 
بنزين مگر دچار مشكل نشد. همچنين افزايش ماليات بر 
كارفرما، مشكلات تامين مواد اوليه، نبود بازار و ركود مگر 
باعث فشار به كارفرما نشد. از طرفي خيلي از افراد حاضر در 

كميته دستمزد مولفه هاي تاثيرگذار در توليد را نمي بينند 
و فقط به دستمزد كارگر توجه دارند كه اگر كارگر نباشد و 
قدرت خريد كارگر حفظ نشود علاوه بر اينكه توليد لنگ 
مي ماند، تقاضا براي محصول توليدي نيز كاهش مي يابد 

كه اين امر هم به افزايش ركود دامن مي زند. 
خدايي در پاسخ به اين پرسش كه مگر چند درصد از هزينه 
تمام شده توليد مربوط به دستمزد كارگر است، گفت: از 
مواردي كه در كارگروه تخصصي مزد محاسبه مي شود بر 
طبق اطلاعاتي كه از گذش��ته وجود دارد سهم دستمزد 
كارگر از هزينه تمام شده كالا و خدمات به طور ميانگين 
۵ درصد شد، در حالي كه اين رقم در سال ۸۴ حدود ۱۷ 
درصد بود و اين مشخص است كه دستمزد كارگر به اندازه 
ساير مولفه هاي تاثيرگذار رشد نكرده است و مزد كارگر 

سركوب شده است.
وي در برابر اين س��وال كه آيا كاهش س��هم دس��تمزد 
كارگر از هزينه تمام ش��ده توليد به خاطر سركوب است 
يا اينكه تكنولوژي جايگزين كارگر ش��ده، گفت:  جايي 
ك��ه تكنولوژي آمده به ج��اي كارگر قرار گرفت��ه، اما در 
جايي كه كارگر وج��ود دارد هنوز كارگر نقش و س��هم 
خ��ود را دارد و م��ا مي گوييم در همه صنايع اين س��هم 
يكسان نيس��ت و در برخي جاها صرفا نيروي انساني كار 
مي كند و ماش��ين كمتر اس��ت و در برخ��ي موارد نقش 
كارگر در هزينه توليد ش��ده بالاتر است، اما در صنايعي 

 مانند نفت و پتروشيمي سهم كارگر از توليد كمتر است.
نماينده كارگران در ش��وراي عالي كار اي��ن را هم اضافه 
كرد: به هر حال ما بايد طبق قانون رفتار كنيم و با تكيه بر 
قوانين زندگي مي كنيم و بر اساس بند ۲ ماده ۴۱ قانون كار 
مزد تعيين شده براي كارگر بدون در نظر گرفتن ويژگي 
جس��مي، روحي و نوع كار محوله بايد در حدي باشد كه 
حداقل هاي يك زندگي را تامي��ن كند. ميانگين نفرات 

خانوار از سوي مراجع آماري اعلام مي شود.
به گفته خداي��ي از طرفي كاهش قدرت خريد كارگر كه 
جزئي از مردم اس��ت، به ركود در توليد وكاهش تقاضا در 
بازار دام��ن مي زند. اما تامين حقوق حقه كارگر مي تواند 
س��همي در خروج از ركود داشته باشد. و اين يك چرخه 
بسته است كه قدرت خريد اگر كم شود توليد هم نمي تواند 
فروش داشته باشد. حال بگذريم از اينكه تبعات سياسي و 

اجتماعي هم وجود دارد.
خدايي در پاسخ به اين پرس��ش كه در حال حاضر چند 
درصد از كارگران حداقل دستمزد مي گيرند، گفت: آمار 
دقيقي نيس��ت، اما ۸۰ درصد كارگران در رديف افرادي 

هستند كه در محدوده حداقل مزد قرار دارند.
وي در مورد تعداد كارگران بيمه شده گفت: ۱۱ ميليون 
كارگر بيمه شده اصلي وجود دارد. حدود سه ميليون كارگر 
بيمه نشده داريم و تعداد كارگاه ها را آمار نداريم كه بايد از 

كارفرمايان بپرسيد.

دبيركل كانون عالي انجمن هاي صنفي كارگران با بيان 
اينكه هيچ كارفرمايي مخالف افزايش دستمزد كارگرانش 
نيست، از شوراي عالي كار خواست منصفانه و واقع بينانه به 

تعيين دستمزد سال آينده كارگران ورود كنند.
هادي ابوي در گفت وگو با ايس��نا، درباره ش��يوه تعيين 
دستمزد س��ال ۱۳۹۹ كارگران، گفت: هرگونه افزايش 
دس��تمزد براي س��ال آينده بايد تركيبي از مزد ثابت و 
درصدي از دستمزد باشد چون افزايش قيمت ها در سال 
جاري به گونه اي بود كه بسياري از اقلام مصرفي كارگران 
را درگير كرد و معيشت خانوارهاي كارگري را تحت تاثير 
تاثير قرار داد. وي افزود: علاوه بر بحث معيش��ت و اقلام 
مصرفي كارگران امس��ال هزينه هاي حمل و نقل هم به 
دليل تغيير نرخ بنزين به آن اضافه شده و جامعه كارگري 
انتظار دارد شوراي عالي كار هزينه سبد معيشت كارگران 
را به گونه اي آناليز و قيمت گذاري كند كه كفاف هزينه هاي 
زندگي آنها باشد.وي افزود: اگر بخواهيم دستمزد كارگران 
را مثل سال قبل بيش از ۳۰ درصد افزايش بدهيم باز هم 
شكاف بين دستمزد و معيشت كارگران را پر نمي كند لذا 
امسال دستمزد كارگران بايد به شكل تركيبي تعيين شود.
ابوي درعين حال از تاخير در برگزاري جلسات دستمزد 
شوراي عالي كار انتقاد كرد و گفت: معتقدم امسال براي 
مشخص كردن هزينه سبد معيشت كارگران دير شده و 
بايد به گفت وگوها و مذاكرات مزد سرعت بيشتري بدهيم 

چون ب��ه دليل افزايش هزينه ها ب��ه خصوص تغيير نرخ 
بنزين كه تاثير بسزايي در معيشت خانوارهاي كارگري و 
آسيب پذير خواهد داشت، به چانه زني هاي بيشتري نياز 
داريم و لازم است جلسات دستمزد شوراي عالي كار هرچه 
سريع تر و فشرده تر برگزار شود.وي با بيان اينكه كارگران 
نياز به دلسوزي ندارند و خواس��تار تعيين مزدي واقعي 
هستند، از شوراي عالي كار و وزارتخانه هايي كه نمايندگان 
آنها در جلس��ات دستمزد ش��ركت مي كنند خواست تا 
واقعيت هاي جامعه كارگري را قبل از تعيين دس��تمزد 
ببينند و منصفانه نسبت به تعيين حداقل دستمزد و تامين 

معيشت كارگران نظر بدهند.
ابوي ب��ا بيان اينكه هيچ كارفرماي��ي مخالف افزايش 
حقوق و دس��تمزد كارگرانش نيست، گفت: خواسته 
كارفرمايان اين نيس��ت كه دستمزد كارگران افزايش 
پيدا نكند بلكه مشكلاتي دارند كه بايد به آنها رسيدگي 
شود. همچنان كه كارگر به كار احتياج دارد، كارفرما هم 
دغدغه توليد دارد و با مشكلات بدهي بانكي، عوارض و 
ماليات و نقدينگي روبه رو است و اين دو بهتر مي توانند 
شرايط يكديگر را درك كنند منتها شوراي عالي كار سه 
جانبه  است و هر سه گروه كارگري، كارفرمايي و دولت 
حضور دارند لذا دولت در شرايط كنوني بايد دين خود 
را به جامعه كارگ��ري و كارفرمايي ادا كند و براي حل 

مشكلات كارفرمايان به كمك بيايد.



اخبار

»تعادل« از تحولات بازار ارز و طلا گزارش مي دهد 

در چهارمين كنفرانس ملي فرهنگ سازماني با رويكرد آينده پژوهي ارزش هاي اجتماعي مطرح شد

ثبات در بازار ارز و طلا

مسووليت اجتماعي بنگاه هاي اقتصادي، فراتر از امور خيريه است

روز چهارشنبه دوم بهمن ماه 98 در بازارهاي جهاني نرخ 
اونس طلا بدون تغيير نسبت به روز سه شنبه به 1556 دلار 
رسيد. در بازار آزاد نيز قيمت دلار به 13460 تومان رسيد. 
بهاي خريد هر دلار در تابلوي صرافي هاي بانكي بدون تغيير 
نسبت به روز سه شنبه 12 هزار و 850 تومان و فروش 12 
هزار و 950 تومان درج ش��د همچنين نرخ خريد هر يورو 
ني��ز 14 هزار و 350 تومان و نرخ فروش آن 14 هزار و 450 
تومان شد، ارز مسافرتي نيز كه تا سقف هزار يورو به مسافران 
كشورهاي غيرهمسايه ارايه مي شود با احتساب كارمزد بانك 
مركزي و بانك ها حدود 14 ه��زار و 500 تومان در اختيار 
مسافران قرار مي گيرد. به گزارش »تعادل«، در سامانه سنا 
نيز نرخ لحظه اي قيمت خريد دلار 12 هزار و 850 تومان و 
قيمت فروش آن 12 هزار و 950 تومان اعلام شد همچنين 
نرخ لحظه اي هر يورو 14 هزار و 350 تومان خريداري و به 
قيمت 14 هزار و 450 تومان به فروش رسيده است. سامانه 
سنا نيز نرخ ميانگين ارز براي روز سه شنبه يكم بهمن 98 را 
براي دلار 12 هزار و 899 تومان، يورو 14 هزار و 490 تومان، 
پوند انگليس 17 هزار و 169 تومان، درهم امارات 3 هزار و 
601 تومان، لير تركيه 2 هزار و 340 تومان و يوآن چين يك 
هزار و 964 تومان اعلام كرد. با اعلام اونس طلاي جهاني به 
قيمت 1556 دلار و دلار آزاد به نرخ 13 هزار و 460 تومان 
در بازار آزاد، نرخ طلا و سكه با كاهش قيمت مواجه شد بر اين 
اساس مظنه يك مثقال طلاي آب شده 17 عيار 2 ميليون 
و 141 هزار تومان، هر گرم طلاي 18 عيار 494 هزار و 200 
تومان، سكه طرح جديد 4 ميليون و 870 هزار تومان، طرح 
قديم 4 ميليون و 840 هزار تومان، نيم سكه 2 ميليون 450 
هزار تومان، ربع سكه يك ميليون و 440 هزار تومان و سكه 
گرمي نيز 930 هزار تومان معامله شد. در بازار ارز رسمي نيز 
بانك مركزي نرخ 47 ارز را اعلام كرد كه بر اس��اس آن نرخ 
25 ارز مانند يورو كاهش و قيمت 11 واحد پولي ديگر مانند 
پوند افزايش يافت؛ ن��رخ دلار و 10 ارز ديگر نيز ثابت ماند. 
بر اس��اس اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي روز 
»چهارشنبه دوم بهمن ماه 98« 42 هزار ريال قيمت 

خورد. همچنين هر پوند انگليس 54 هزار و 768 ريال 
و هر يورو نيز 46 هزار و 546 ريال ارزش گذاري شد.

      بازار طلا برعكس شد
همچنين قيمت طلا در معاملات روز چهارشنبه بازار جهاني 
تحت تاثير رش��د ارزش دلار و بازنگري سرمايه گذاران در 
ريسك ش��يوع بيماري جديد در چين بر رشد اقتصادي، 
كاهش پيدا كرد. به گزارش ايسنا، هر اونس طلا براي تحويل 
فوري در معام��لات روز جاري بازار س��نگاپور 0.4 درصد 
كاهش يافت و به 1551 دلار و 13 س��نت رس��يد. در بازار 
معاملات آتي امريكا، هر اونس طلا با 0.4 درصد كاهش، در 
1551 دلار ايستاد. بازارهاي سهام آسيايي با اقدامات چين 
در خصوص گسترش ويروس كروناي جديد كه نگراني ها 
نسبت به احتمال اپيدمي جهاني آن را اندكي تخفيف داد، 
از كاهش دست برداشته و اندكي بهبود پيدا كردند با اين 
حال نگراني ها نسبت به آس��يب ديدن تقاضاي داخلي و 

گردشگري به قوت خود باقي ماند.
عامل ديگري كه قيمت طلا را با فشارهاي كاهشي روبرو كرد، 
رشد ارزش دلار امريكا در برابر سبدي از ارزهاي رقيب بود كه 
اين فلز ارزشمند را براي خريداران غيرامريكايي گران تر كرد.

به گفته استفن اينس، استراتژيست ارشد بازار در شركت 
»اكسي تريدر«، با جو مثبتي كه در بازار سهام وجود دارد، طلا 
براي رشد قيمت به مانع برخورد كرده است. صندوق هاي 
پوشش ريسك در حاشيه مانده اند و تقاضاي فيزيكي براي 
خريد طلا در آستانه تعطيلات سال نوي چيني ضعيف است. 
بر اساس گزارش رويترز، چين تا چند روز ديگر به استقبال 
سال نوي چيني خواهد رفت كه فرصت مناسبي براي خريد 
طلا به شمار مي رود اما سرمايه گذاران نگران تهديد گسترش 
بيماري با س��فر صدها ميليون چيني در طول تعطيلات 
سال نو هستند. شمار تلفات بيماري جديد در چين تا روز 
چهارشنبه به 9 نفر افزايش پيدا كرده و 440 مورد ابتلا تاييد 
شده است. مقامات چيني با جلوگيري از اجتماعات عمومي 
در استان هوبي، تلاش كردند شيوع اين بيماري را كنترل 

كنند. در بازار ساير فلزات ارزشمند، هر اونس پالاديوم براي 
تحويل فوري با 0.6 درصد افزايش، به 2415 دلار و 25 سنت 
رسيد. هر اونس نقره براي تحويل فوري 0.2 درصد رشد كرد 
و به 17 دلار و 73 سنت رسيد. هر اونس پلاتين براي تحويل 
فوري با 0.2 درصد كاهش، 997 دلار و 30 سنت معامله شد.

      يورو و پوند قافيه را به دلار باختند!
از سوي ديگر، دلار موفق شد در برابر ارزهاي اروپايي پيشروي 

محسوسي داش��ته باش��د. به گزارش رويترز، پس از آنكه 
انتش��ار يك بيماري ويروسي مسري جديد در چين جان 
چندين نفر را گرفت و گزارشاتي از ابتلا به اين بيماري در 
برخي كشورهاي همسايه چين نيز گزارش شد، دلار دست 
به پيشروي در برابر رقباي خود زد. تارو ساساكي، مسوول 
بخش مطالعات ژاپن در بان��ك »جي پي مورگان« گفت: 
نگراني از شيوع ويروس جديد بيش از همه اقتصاد مالزي 
و هنگ كنگ را تحت تاثير قرار خواهد داد كه جزو مقاصد 

نخست گردشگران چيني هستند. با اين حال اگر انتشار 
بيماري متوقف نشود، سنگاپور، تايلند، فيليپين، ژاپن، كره 
جنوبي و همه شرق آسيا با كاهش درآمدهاي گردشگري 
خود مواجه خواهند شد. در معاملات بازارهاي ارزي جهاني، 
همچنين هر دلار با 0.1 درصد افزايش به 110.0375 ين 
رس��يد. در برابر همتاي استراليايي، هر دلار امريكا به ازاي 
1.4618 دلار مبادله شد. همچنين نرخ برابري دلار معادل 

6.9054 يوان چين اعلام شد.

تا سال ها قبل تصور نهادهاي دولتي و خصوصي كه قرار بود 
در عرصه اجتماعي مسووليتي را به عهده بگيرند، بر اين بود 
كه امور خيريه بهترين گزينه به عنوان مسووليت اجتماعي 
است اما امروزه به موازات اهميت حضور اين نهادها در عرصه 
فعاليت هاي اجتماعي، اين تصور ايجاد شده كه مسووليت 
اجتماعي بنگاه هاي اقتصادي صرفا رسيدگي به امور خيريه 
نب��وده و بايد از اين حد فراتر رفت. به همين دليل ضرورت 
دارد كه مديران س��ازماني به ارزش هاي اجتماعي با ديد 
علمي نگاه كنند، در اين راستا دو روز گذشته دانشگاه خاتم 
ميزبان چهارمين كنفرانس ملي فرهنگ سازماني با رويكرد 
آينده پژوهي ارزش هاي اجتماعي بود. اين كنفرانس با هدف 
تبيين پديده هاي نوظهور و شناس��ايي عوامل آينده ساز، 
كاهش تهدي��دات مبتني بر فناوري ه��اي نوين بر ارزش 
اجتماعي و شناسايي نظام مند ارزش هاي اجتماعي براي 
ساخت آينده اي مطلوب تر با تكيه بر سه محور اصلي يعني 
حوزه فردي، سازماني و اجتماعي مورد بحث و تبادل نظر 
كارشناسان قرار گرفت. به صورت كلي در اين كنفرانس رفتار 
نظام مند جوامع مختلف با بكديگر در بستر اجتماعي مورد 
بررسي قرار گرفت تا از اين طريق مسوولان و دست اندركاران 
به الگوهاي مختلف براي نهادينه كردن ارزش هاي اجتماعي 

در بطن نهادهاي سازماني دست پيدا كنند. 

      مسووليت اجتماعي بنگاه هاي اقتصادي
مجيد قاسمي، رييس انجمن مديريت ايران و مديرعامل 
و نايب رييس هيات مديره بانك پاس��ارگاد، مس��ووليت 
اجتماعي را ارزش افزوده اي مي داند كه مديران يك سازمان 
براي هم نوعانش��ان ايجاد مي كنند. او در سخنراني خود 
در چهارمين كنفرانس ملي فرهنگ س��ازماني با رويكرد 
آينده پژوهي ارزش هاي اجتماعي درباره اين موضوع گفت: 
ما نمي توانيم در راس سلسله مراتب نيازهاي مازلو سازماني 
را پيدا كنيم كه به مسووليت اجتماعي عمل نكرده باشد. اين 
مسووليت اجتماعي از آنجايي اهميت دارد كه انسان بابت 
هر آن و هر ثانيه خود بايد در پيشگاه خداوند پاسخگو باشد و 
انسان بايد بتواند در طول زندگي خود براي هم نوعانش ارزش 
افزوده ايجاد كند. از همين رو مسووليت اجتماعي در بانك 
پاسارگارد به صورت علمي 6 سال است كه با جديت پيگيري 
مي شود.  او افزود: جست وجوي بسياري انجام دادم تا ببينم 
آيا سازمان هاي ديگري هم گزارش هاي مسووليت اجتماعي 
خود را س��الانه منتشر مي كنند يا خير، تاكنون شخصا به 
نتيجه اي برخورد نكرده ام. بانك پاسارگارد براي چهارمين 

سال متوالي به برگزاري اين كنفرانس اقدام كرده است. 
قاسمي بيان كرد: امروزه ديگر مسووليت اجتماعي بنگاه هاي 
اقتصادي فقط اين نيست كه به خيريه ها كمك كنند و اين 
تمام امري نيست كه اين نهادها بايد به عنوان مسووليت 
اجتماعي خود انجام دهند. بلك��ه عمل به قانون، عمل به 
تكاليف، تعهد به ذي نفعان و بهبود كيفيت زندگي اموري 
هستند كه در زيرمجموعه مسووليت هاي اجتماعي قرار 
مي گيرند و مجموع همه اينها كمك مي كند تا شهروندان 
مسوول شناخته شوند. بنابراين يكي از الزامات مسووليت 
اجتماعي، مديريت شركت هاست به شكلي كه اين شركت ها 
و بنگاه هاي اقتصادي بتوانند به توسعه جامعه خود كمك 
كنند. از س��وي ديگر مسووليت اقتصادي شركت ها فقط 
كسب سود نيست، بلكه براي بهبود اقتصادي جامعه خود از 
طريق پرداخت بهاي مناسب و تضمين بازار آنها هم فعاليت 
داشته باشند. مديرعامل و نايب رييس هيات مديره بانك 
پاسارگاد با تاكيد بر اينكه مديريت عامل بنگاه ها نقش مهمي 
در تبيين و رهبري رفتارهاي مسووليت اجتماعي ناب در 
ميان مردم دارند، گفت: زماني كه مديران به مسائل مربوط به 

مسووليت اجتماعي شركتي غلبه مي كنند، سرمايه انساني 
به مديران خود افتخار مي كندسازمان هايي كه در دنيا ناظر 
بنگاه ها هستند، پيشبرد هدف هاي مسووليت اجتماعي را 
به دقت مي سنجند. براي مثال بانك جهاني سه دسته بندي 
كلي را براي مسووليت اجتماعي متصور است: اجتماعي، 
محيط زيست، اقتصادي. در اين دسته بندي حتي رعايت 
حقوق بشر كه همان حقوق طبيعي انسان است به عنوان 
زيرمجموعه مس��ووليت اجتماع��ي بنگاه هاي اقتصادي 
ش��ركت ها قرار مي گيرد.  او اخلاق حرفه اي در مسووليت 
اجتماعي را داراي جايگاه بالاتر دانسته و بيان كرد: مجله 
فورچن از سال 2005 به بعد در رتبه بندي 500 بنگاه برتر 
جهان ميزان تعهدات به مسائل اخلاقي و مسووليت هاي 
اجتماعي را به عنوان يكي از معيارهاي سنجش و رتبه بندي 
خود قرار داد. به گفتة رييس انجمن مديريت ايران، مهم ترين 
دستاوردهاي مسووليت اجتماعي، مسووليت و پاسخگويي، 
قانون مداري، ارتقاي عملكرد س��ازمان ها، رعايت اخلاق 
حرفه اي، ترويج سلامت اداري، مقاوم سازي در برابر بحران ها، 
توسعه برند و خوشنامي و ارزش آفريني اجتماعي هستند. 
پيامد نهايي تمام اين دستاوردها هم خوب زيستي و رفاه 

اجتماعي است. 

      بخشي نگري، ضايعه اي خسارت بار در نظام 
حكمراني كشور 

رضا اردكانيان وزير نيرو هم يكي از س��خنرانان چهارمين 
كنفرانس ملي فرهنگ س��ازماني با رويكرد آينده پژوهي 
ارزش هاي اجتماعي بود كه در سخنان خود، بخشي نگري 
را ضايعه اي بس��يار خس��ارت بار در نظام حكمراني و اداره 
كشور دانست و گفت: اين موضوع مساله اي بسيار حياتي 
بوده كه بخش مهمي از مش��كلات ام��روز ما نتيجه حل 
نشدن آن است. هر گونه درخشش و موفقيتي در آينده ما 
نيز تابع ميزان حل كردن اين موضوع است، مساله اي كه به 
نظام ارزش هاي كاري و شغلي كاركنان و حتي ارشدترين 
مديران سازمان ها در كشور نيز بدل ش��ده است. در واقع 
بخشي نگري، نوعي از نظام اداره سازمان ها، روحيه و منش 
در مديران و كاركنان سازمان ها، رويكرد غالب بر قوانين و 
رويه ها و ساختار حاكم بر مناسبات بين سازمان هاست. او 
افزود: تركيبي از عوامل اقتصادي مخصوصا فقدان نظام بازار 
و قيمت هاي بازاري، اقتصاد دولتي بزرگ، عوامل سياسي 
مانند فقدان نظام حزبي، عوامل حقوقي همچون نقصان 
در قوانين، كاس��تي شاخص هاي ارزيابي عملكرد مبتني 
بر مس��ووليت مش��ترك، فقدان طرح آمايش سرزمين و 
كمبود دانش درباره عرصه ها و سازوكارهاي ميان بخشي، 

سبب ضعف مفرط در زمينه تعريف سياست ها، برنامه ها 
و طرح هاي ميان بخش��ي شده است. وزير نيرو درباره علل 
توسعه بخشي نگري بيان كرد: روحيه و منش قدرت طلبي 
در حيطه ش��خصي، كوتاه مدت نگري و بخشي نگري در 
انسان هاي كشورهاي توسعه يافته نيز هس��ت، اما ساز و 
كارهايي در اين كش��ورها فعال اس��ت كه افراد را مجبور 
مي كند فعاليت ميان بخشي داشته باشند و بر اثر همين 
الزام، به تدريج روش ها، منش ها و فوايد كار ميان بخش��ي 
را مي آموزند و در خود نهادينه مي كنند. كار ميان بخشي و 
گريز از بخشي نگري در جريان زندگي تحت الزاماتي در اين 
افراد نهادينه مي شود، هنوز جهان به طور كلي تحت تأثير 
مقدار زيادي بخشي نگري است، هر چند سطح و عمق اين 
معضل در ايران بسيار زياد است. اردكانيان با برشمردن اين 
الزام ها اعم از ساز و كار قيمت و ضرورت بهره وري اقتصادي 
تاكيد كرد: بدون از نظر دور داشتن نقصان هاي بازار آزاد، بايد 
ظرفيت پيام دهي قيمت به توليدكنندگان، مصرف كنندگان 
و سياس��تمداران و مديران ارش��د را به رسميت شناخت. 
بسياري از ناهماهنگي هايي كه بر اثر استفاده از قيمت هاي 
يارانه اي و غيرواقعي پديد مي آيند در اقتصادهاي شفاف بازار 
آزاد، ناممكن مي شود. وي افزود: توليد بسياري از كالاها و 
انجام بسياري از اقدامات در اقتصادهاي تحت نظام بازار آزاد و 
در جايي كه قيمت  عمل مي كند، ناممكن مي شود و بنابراين 
كاركرد ميان بخشي دولت از طريق ساز و كار قيمت محقق 
مي شود. نقصان هاي شديد ساز و كار قيمت در اقتصاد ايران، 
آن دسته هماهنگي ها و الزامات براي كار ميان بخشي را كه 

دست پنهان بازار لازم مي سازد، مختل و بي اثر مي كند. 

      طرح آمايش سرزمين نقشه راهي براي فعاليت 
اقتصادي

وزير نيرو با ارايه تعريفي از آمايش سرزمين درباره ضرورت 
آن گفت: اين سند بايد مشخص كند كه در چه مناطقي، با 
چه قابليت هايي مي توان چگونه فعاليت هاي اقتصادي اي 
را توسعه داد. چنين سندي كه محدوديت ها و قابليت هاي 
توس��عه در هر منطقه را روشن كند وجود ندارد و بنابراين 
توسعه فعاليت هاي اقتصادي و بالاخص طرح هاي عمراني 
به موازنه هاي قدرت سياسي گره خورده است و از همين رو 
پرآب برترين صنايع در خشك ترين مناطق ساخته شده اند 
و منطق توس��عه طرح ه��اي عمراني با جغرافي��ا، اقليم و 

ظرفيت هاي توسعه اي سرزمين ناسازگار است. 
 وي در عي��ن حال تصري��ح كرد: اقتص��اد دولتي بزرگ با 
اختيارات گسترده براي نهادهاي حاكميتي، در كنار فقدان 
ساز و كارهاي برآمده از نظام قيمت هاي بازاري و نبود آمايش 

سرزمين، نيروي عظيمي ايجاد كرده كه مخرب نيز هست.
به گفته وزير نيرو، ضعف نهادهاي مدني هم قدرت نظارت بر 

اين اقتصاد بزرگ دولتي را ناموثر كرده است. 
او با بيان اينكه مسووليت مشترك كه يكي از سرمنشأهاي 
توسعه عمل ميان بخشي است بايد در ساختار حقوقي كشور 
رد پاي آشكار داشته باشد، گفت: وضعيت در حال حاضر به 
گونه اي است كه براي مثال، وزير نيرو بابت كمبود و كسري 
مخازن آب زيرزميني مواخذه مي شود و وزير كشاورزي به 
علت كم بودن توليد برخي محصولات پرآب بر مورد سوال 
قرار مي گيرد. اين دو با هم در تناقض هس��تند. نمي ش��ود 
وزير آب پاسخگوي كس��ري مخازن باشد و در همان حال 
وزير كشاورزي پاسخگوي كاهش كشت محصولاتي باشد 
كه يكي از علل كسري مخازن آب زيرزميني هستند؛ اين 
دو با هم تناقض دارند.اگر هر مدير بر اساس شاخص هايي 
متناقض با شاخص هاي ارزيابي ساير مديران قضاوت شود، 
هر كسي مي كوشد در حيطه مديريتي خود موفق باشد و 
نتيجه، بخشي نگري است.  اردكانيان گفت: اگر وزراي آب و 
كشاورزي بر اساس شاخص هاي توأمان و تركيبي مبتني بر 
اثر متقابل امنيت غذايي و پايداري محيط زيستي و منابع آب 
ارزيابي و قضاوت شوند، انگيزه بسيار بيشتري براي فعاليت 
ميان بخشي شكل مي گيرد. وي درباره تبعات فقدان نظام 
حزبي در كشور هم گفت: ضعف احزاب و برنيامدن مديران 
ارش��د از بدنه حزبي، سبب مي ش��ود كه هر مدير ارشدي 
مانند وزرا برنامه اي جداگانه براي خود داش��ته باشد و اين 
برنامه حزب نيس��ت كه در س��طح دولت يا مجلس دنبال 
مي ش��ود. احزاب براي هر يك از وزارتخانه ها يا سازمان ها 
برنام��ه دارند و انتظار مي رود حزب براي افزايش س��رمايه 
اجتماعي، ارتقاي بخت انتخاب مجدد در انتخابات و صيانت 
از هويت و پايگاه اجتماعي اش، برنامه مدوني داشته باشد كه 
مانع بخشي نگري وزرا شود. در نتيجه فقدان احزاب سبب 
مي شود عملا اين هماهنگي ميان بخشي ضروري براي اداره 
كارآمد كشور صورت نگيرد. وي يكي از بزرگ ترين مشكلات 
كش��ور را ضعيف بودن پيوندهاي ميان مراكز پژوهشي و 
دس��تگاه اداري و اجرايي عنوان كرد و افزود: اين مش��كل 
در كش��ورهاي توس��عه يافته از طريق وجود تعداد زيادي 
انديش��كده )تينك  تنك( كه مسائل نظام حكمراني را در 
سطح دانشگاه ها و مراكز علمي طرح مي كنند و نظريه هاي 
علمي و نتايج پژوهش��ي را به عرصه دولت مي كش��انند، 
كم وبيش رفع مي ش��ود. در ايران براي اس��تفاده از چنين 
ظرفيت هايي توانمند نش��ده ايم و از همين رو عرصه هاي 
ميان بخشي در ساز و كارهاي علمي، طرح و بررسي نشده 
و به عرصه حكمراني راه نمي يابند.همه اين عوامل سبب 
مي شوند سازمان هايي به شدت بخشي نگر شكل بگيرند 
كه به تدري��ج در دل خود بروكرات ه��ا و مديران خوكرده 
به عادات بد بخش��ي نگري را پرورش مي دهند. وي افزود: 
بخشي نگري به تدريج سازمان ها را نسبت به يكديگر بدبين 
ساخته و از گسترش اعتماد و سرمايه اجتماعي بين سازماني 
جلوگيري مي كند. اينگونه مي شود كه در فرهنگ سازماني 
ايران، مديران به عوض همكار به رقبا و گاه خصم سازماني 
يكديگر بدل مي شوند.ما همواره به زبان هاي مختلف از خلأ 
تفكر، برنامه ريزي، سازماندهي و ارزيابي عملكرد مبتني بر 
ميان بخشي نگري ناليده ايم اما به اندازه كفايت درباره ساز و 
كارهاي پيدايش اين وضعيت و عوامل تداوم بخش آن دانش 
توليد نكرده ايم و حتي مي توان گفت اين موضوع به عنوان 
مساله اي حساس و تعيين كننده در سرنوشت توسعه كشور 
طرح نشده اس��ت. بنابراين تا زماني كه هر عرصه اي مجزا 
از بقيه و بخشي نگرانه مديريت شود، راه پايداري به سوي 

توسعه نخواهيم داشت.

      نگاه جامعه علمي به مفهوم مسووليت اجتماعي
در بخش ديگري از اين كنفرانس متخصصان و كارشناسان 
مديريت به نمايندگي از جامعه علمي به سخنراني پرداختند. 
محسن قدمي، مشاور و استاد دانشگاه در رشته مديريت 
در پنل��ي با موضوع »مس��ووليت اجتماع��ي مديريت به 
عنوان ارزش نهادينه شده جهاني« صحبت كرد. او جنس 
مسووليت اجتماعي را از جنس »ارزش« دانست و بر مفهوم 
»مديريت ارزش« تاكيد كرد و گفت: سه مقوله مهندسي 
ارزش، مديريت ارزش، عملياتي سازي ارزش، موضوعاتي به 
هم پيوسته هستند. در واقع مهندسي ارزش روش عملياتي 
براي برآورده كردن خواس��ت و نيازهاي مشتريان است. 
به نوعي كه با كمترين هزينه بالاترين س��ود حاصل شود. 
مهم ترين ديدگاه مديران موفق اين است كه نگاه مديران 
ارشد بايد از تمركز بر روي ايجاد مركز هزينه جهت افزايش 
اثربخشي سازماني به تمركز بر استقرار نظم هاي ايجادكننده 
ارزش تغيير كند. در اين راستا يكي از اصلي ترين ارزش ها 
مسووليت اجتماعي است.  او افزود: امروز مشتري و كاركنان 
غيرقابل تفكيك از هم هس��تند. در س��ازمان هاي موفق 
جهاني مش��تري  در بطن سازمان است، چنين ديدگاهي 
سبب مي شود مشتري منزجر نشده و بنگاه ها توانسته اند 
با مشتري مداري واقعي س��ود ببرند، علاوه بر مشتري، با 
صاحبان سهام، مردم و ساير ذي نفعان نيز چنين برخوردي 
مي شود. از سوي ديگر مسووليت اجتماعي دو وجهه دارد: 
مس��ووليت پذيري و مسووليت بخش��ي. تا قبل از ورود به 
هزاره سوم مي گفتيم سازمان يا جامعه بايد بر مبناي پول 
و تجهيزات و مناب��ع اوليه كار كند، ما حتي آدم ها را هم به 
شكل عدد مي ديديم. اما حالا سازمان ها توانسته اند فضايي 
ايجاد كنند كه ديگر آدم ها عدد نباشند. در حال حاضر ما 
آموخته ايم بايد فضايي را ايجاد كنيم تا افراد هم ياد بگيرند و 
هم ياد بدهند.  قدمي بيان كرد: مساله چندوجهي بودن در 
مديريت به اين معناست كه ما در راه حل هاي خود حداقل 
دو راه��كار پيش رو داريم. در حال حاض��ر و در بنگاه هاي 
اقتصادي بزرگ دنيا، مهارت هاي تعاملي اهميت بيشتري از 
مهارت هاي تخصصي پيدا كرده اند و بر اساس اين نوع تعامل، 
مجموعه خطاي خود را در قالب يك فرآيند مي پذيرد، در 
واقع افراد مشغول به كار در يك س��ازمان از ساختارهاي 
وظيفه يا خارج مي شوند، خود را متحد مي بينند و دنبال 
فرآيند سازي مي روند. در اين ساختار است كه افراد مي توانند 
خلاقيت و نشاط داشته باش��ند.  در بخش ديگري از اين 
كنفرانس، مرتضي روغني، عضو هيات علمي-راهبردي 
جايزه مس��ووليت اجتماعي مديريت با موض��وع »ارايه 
تجربيات شركت هاي برتر دنيا در حوزه مسووليت  اجتماعي 
مديريت« به سخنراني پرداخت. او بيان كرد: همانطور كه در 
دنيا به هم خوردن زيست بوم هاي طبيعي منطقه اي منجر 
به به هم خوردن اكوسيستم آن منطق مي شود، هر كاري 
هم به همان منطق در زيست بوم كسب و كار مجاز نيست. 

مسووليت اجتماعي ضامن حفظ اين زيست بوم است.
او بيان كرد: بنگاه هاي عظيم اقتصادي جهان با پيش گرفتن 
رويكردهايي مثل حقوق انس��اني، حقوق كودكان، حفظ 
محيط زيست توانسته اند به توليد ارزش مشترك برسند 
و در حوزه مسووليت اجتماعي به مواردي بپردازند كه آن 
موضوعات، هم براي بنگاه اهميت دارد، هم براي سهام داران 
و هم براي مردم. بنابراين در حوزه مس��ووليت اجتماعي 
موضوعات بايد با دقت بالا انتخاب شوند. مسووليت اجتماعي 
زيست بوم كسب و كار را تقويت مي كند و پرداختن به آن 
پايداري را افزايش مي دهد. نمي توان هر موضوع داوطلبانه 
و خيريه را به عنوان مسووليت اجتماعي شناخت بلكه اين 

موضوعات به بررسي دقيق تري نيازمندند.
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عمليات بازار باز
يك شبه بورس است

رييس كميسيون اقتصادي مجلس، با تاكيد بر اينكه 
عمليات بازار باز در واقع يك شبه بورس بوده كه منتهي 
به كنترل نقدينگي مي ش��ود، گفت: اين سياست با 

توجه به نتايج مثبت بسيار مورد تاييد است.
الياس حضرتي در گفت وگو با ايبِنا با اشاره به سياست 
فعل��ي بانك مركزي گفت: عمليات ب��ازار باز بانكي 
در واقع به بانك مركزي اج��ازه مي دهد تا با خريد و 
فروش اوراق قرضه دولتي در بازار آزاد، براي گسترش 
يا انقباض ميزان پول در سيس��تم بانكي اقدام كند. 
نماينده مردم تهران در مجلس ش��وراي اسلامي، با 
تاكيد بر اينكه عمليات بازار باز در واقع يك شبه بورس 
بوده كه منتهي به كنترل نقدينگي مي شود، افزود: 
عمليات بازار باز بانكي به سبك كردن بار بانك مركزي 
منجر مي شود. اين نماينده مردم در مجلس دهم، با 
بيان اينكه عمليات بازار باز مي تواند اهداف متفاوتي را 
دنبال كند، تصريح كرد: در بسياري كشورها مهم ترين 
وظيفه بانك مركزي كنترل نرخ تورم است كه اين 
كنترل از طريق عمليات بازار باز صورت مي گيرد، در 
حالي كه در برخي ديگر از كشور كه نرخ برابري ارز را 
كنترل مي كنند، عمليات بازار باز با هدف كنترل نرخ 
ارز صورت مي گيرد. حضرتي با تاكيد بر اينكه كنترل 
نرخ بهره و قيمت ارز از نتايج استفاده از مكانيزم جديد 
از س��وي بانك مركزي است، گفت: بانك مركزي با 
دخالت غير مستقيم نس��بت به كنترل اوراق اقدام 
كرده و به اين ترتيب ضمن ساماندهي بازار وضعيت 
نيز تحت كنترل قرار مي گيرد. اين نماينده مردم در 
مجلس دهم، با بيان اينكه اقدام به معامله و همچنين 
قيمت ارز در عمليات بازار باز بانكي دستوري از طرف 
بانك مركزي نيست، افزود: قيمت ارز در اين بازار خود 
به خود با عرضه و تقاضا تعيين مي شود و بانك مركزي 
به عنوان مسوول مراقبت مي كند كه كار از چارچوب 
خارج نش��ود به عبارتي مسير صحيح طي مي شود. 
حضرتي با اش��اره به تاثيرات مثبت عمليات بازار باز 
بانكي بر اقتصاد كشور به ويژه در شرايطي كه اقتصاد 
ايران تحت تاثير تحريم هاي امريكا زير فشار زيادي 
قرار دارد، گفت: اجراي اين عمليات مي تواند تا حدود 
زيادي وضعيت اقتصادي كشور را بهبود ببخشد از 

اين رو بايد حامي آن باشيم.

ريل گذاري مناسب
براي چابك سازي نظام بانكي

عضو كميسيون اقتصادي مجلس عنوان كرد: بايد 
با ريل گذاري مناسب در مس��ير فروش اموال مازاد، 
چابك سازي هر چه بيشتر شبكه بانكي پيگيري شود.

ش��هاب نادري در گفت وگو با ايبِن��ا درباره عملكرد 
بانك ها در فروش اموال مازاد گفت: دليل بانك ها در 
خصوص نبود مشتري تنها رويه واگذاري ها را با تاخير 
مواجه مي كند، زيرا همه مي دانيم اگر قيمت منطقي 
اعلام شود مشتري وجود دارد. نماينده مردم پاوه در 
مجلس با تاكيد بر اينكه تاخير در فروش اموال مازاد 
شبكه بانكي به ضرر چابك سازي اين سيستم است، 
افزود: در هيچ كجاي دني��ا بانك ها اين ميزان اموال 
ندارند و به نوعي بنگاه داري اكنون رسالت اصلي شبكه 
بانكي شده است. نادري با بيان اينكه قانون فروش و 
واگذاري اموال مازاد بانك ها بايد اجرايي شود، تصريح 
كرد: بانك ها با اجراي اين قانون مسير تسهيلات دهي 
به توليد و صنعت و به نوعي عمل به رس��الت خود را 
هموار مي كنند. وي با تاكيد بر اينكه بانك مركزي بايد 
با بررسي اموال بانك ها زمينه واگذاري آنها را تسهيل 
كند، افزود: بايد با در نظر گرفتن مشوق هايي تسريع در 
واگذاري اموال مازاد بانكي پيگيري شود. اين نماينده 
مردم در مجلس دهم با بيان اينكه غير از بانك مركزي، 
وزارت اقتصاد هم مي تواند از طريق نظارت بر عملكرد 
بانك ها آنها را ملزم به فروش اموال مازاد كند، گفت: 
بايد با ريل گذاري مناسب در مسير فروش اموال مازاد 
چابك سازي هر چه بيشتر شبكه بانكي پيگيري شود.

ثبات بخشي بيشتر به لير
وزي��ر خزانه داري و دارايي تركيه گفت: اين كش��ور 
جذب 15 ميليارد دلار س��رمايه خارجي را در سال 
2020 هدف گذاري كرده است. به گزارش خبرگزاري 
آناتولي، وزير خزان��ه داري و دارايي تركيه گفت كه 
اين كش��ور جذب 15 ميليارد دلار سرمايه خارجي 
را هدف گذاري كرده است. برات آلبايراك با اشاره به 
وجود ريسك هاي متعدد ژئوپلتيكي گفت: تركيه 
يك اقتصاد صادرات محور است اما اين ريسك ها چيز 
جديدي نيست. امروز وجود دارند، ديروز نيز وجود 
داش��تند و فردا نيز وجود خواهند داشت.  آلبايراك 
در ادامه سخنانش با اشاره به موفقيت دولت در مهار 
تورم اين كشور گفت: با تلاش همه جانبه دولت نرخ 
تورم تا پايان سال قبل به 15.9 درصد رسيد كه بيش 
از 9 درصد كمتر از تورم 25 درصدي اكتبر سال قبل 
است. نرخ تورم كماكان كاهشي باقي خواهد ماند تا در 
نهايت به سطحي متعادل برسد. وزير دارايي تركيه، 
برنامه ريزي براي ثبات بخشي بيشتر به لير را يكي از 
راهكارهاي دولت براي جذب بيشتر سرمايه گذاري 
خارجي دانس��ت و افزود: ثبات در حال بازگشت به 
بازار ارز است. رش��د اقتصادي پس از رشد منفي در 
سه ماهه هاي نخست و دوم سال قبل اكنون به سطح 
مثبت بازگشته و اقتصاد در س��ال 2019 نيز رشد 
مثبتي را تجربه كرد. وي همچنين با اشاره به كاهش 
نرخ بيكاري گفت كه تداوم روند نزولي نرخ بيكاري 
از اولويت هاي مهم دولت براي س��ال جديد خواهد 
بود. وي با بيان اينكه سال 2019 يكي از سخت ترين 
سال هاي اقتصاد تركيه در 15 سال اخير بود، گفت: 
دولت بر سر ثبات قيمت ها، انضباط بودجه اي و نرخ 
بهره با كسي تعارف نخواهد داشت. طبق اعلام بانك 
مركزي تركيه، اين كشور تا پايان سال 2019 حدود 
223 ميليارد دلار بدهي داشته است كه 24.3 درصد 
بيشتر از رقم ثبت ش��ده براي سال قبل است. 49.7 
درصد اين بدهي بر حس��ب ارزهاي خارجي و 50.3 

درصد آنها نيز بر حسب لير بايد بازپرداخت شود.

گزارش
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روز گذش��ته روند معاملات بازار س��هام پس از دو روز 
مثبت شد. در حالي كه طي روزهاي دوشنبه و سه شنبه 
نماگر هاي بورس و فرابورس افتي حدودا 1.5 درصدي 
را شاهد بودند، طي روز چهارشنبه در بسياري از نمادها 
شاهد اوج گيري قيمت  به س��قف دامنه نوسان روزانه 
بوديم. اين امر سبب شد تا در نهايت شاخص كل بورس 
تهران پس از يك عقبگرد دو روزه، 5 هزار و 202 واحد 
رشد كند و ضمن دستيابي به سطح 411 هزار و 211 
واحد، خيال بسياري را از تداوم صعود بيشتر قيمت ها 
راحت كند. دليل اين ادعا تثبيت ش��اخص كل بر فراز 
حمايت 410 هزار واحدي اس��ت كه در ابتداي هفته 
به دس��ت آمده بود. به موجب رشد روز قبل قيمت ها 
در بورس تهران ارزش اين بازار به س��طح هزار و 495 
هزار ميليارد تومان رس��يد. با توجه ب��ه بهاي دلار در 
صرافي هاي بانكي در پايان معاملات روز گذشته ارزش 
بورس به 115 ميليارد و 910 ميليون دلار رسيده است.

گفتني است در پايان معاملات روز چهارشنبه ارزش داد 
وستدهاي بازار سرمايه در دو بخش بورس و فرابورس 
به حدود 5 هزار و 300 ميليارد تومان رسيد كه از اين 
مقدار 4 هزار و 454 ميليارد تومان به معاملات سهام 

اختصاص داشته است.

  موج سواري در سيل نقدينگي
همانطور كه در گزارش هاي پيشين نيز به آن اشاره شد 
در هفته هاي اخير تقاضا براي دريافت كد بورسي بيش 
از پيش افزايش يافته اس��ت. همين امر سبب شده تا 
در كنار ارقام قابل توجه ورود نقدينگي به بازار سرمايه 
خيال بسياري از سرمايه گذاران نسبت به تداوم تقاضاي 

سنگين در كليت بازار سهام راحت باشد. 
در حالي كه بورس تهران از ابتداي سال جاري تاكنون 
ش��اهد رش��د بيش از 130 درصدي ارزش بازار بوده 
اس��ت، با اين حال در طول مدت يادشده كمتر زماني 
بوده كه بازار تا اين حد نس��بت به تحلي��ل بنيادي و 
پارامترهاي موثر بر آن بي اعتنا باشد. در هفته هاي اخير 
سيل نقدينگي روانه شده به سمت بورس و فرابورس 
به حدي بوده كه بسياري از نمادهاي اين دو بازار را به 
رغم آنكه كارشناسان ارزندگي چنين نمادهايي را مورد 
ترديد قرار داده بودند، با صف خريدهاي سنگين رو به 
رو كرده است. اين مساله به حدي جدي بوده كه تقاضا 

براي نمادهاي جاي گرفته در بازار پايه قرمز كه بستر 
معاملات نمادهاي ورشكسته است را نيز با صف خريد 
بدون عرضه مواجه كرده است. چنين اتفاقي در حالي 
روي مي دهد كه دامنه نوسان در نمادهاي تابلوي قرمز 
تنها يك درصد است. آنطور كه به نظر مي رسد عطش 
خريد سهام در حال حاضر به حدي بالاست كه بخشي 
از سرمايه گذاران حاضرند دارايي خود را به هر ترتيبي 
وارد نمادهاي كوچك كنند، حتي اگر سرمايه گذاري 
آنها به قيمت صرف نظر از دامنه نوسان 5 درصدي در 

نمادهاي عادي تمام شود. 

  از واقعيت تا تصورات
بدون شك دليل چنين پديده اي اگرچه دانش اندك 
مالي در ميان بسياري از نوحقيقي هاست، اما بايد توجه 
داشت كه اطلاعات غير رسمي و شايعه هاي منتشره 
در فضاي مجازي نيز در اين زمينه بي تاثير نيس��تند. 
به نظر مي آيد كه به رغم توجه ويژه سازمان بورس به 
امر سيگنال فروشي در فضاي مجازي همچنان برخي 
از فعالان بازار با تاثير پذيري از اشخاص غير معتبر در 
حال به خطر انداختن پول خود هس��تند. به هر روي 
وضعيت فعلا هر جور كه باش��د حجم پول در گردش 
نس��بت به عمق بازار به حدي زياد اس��ت كه ذهنيت 
س��رمايه گذاران نقش كليدي را در افزايش و كاهش 
قيمت ها ايفا مي كند.  در حالي كه همين دو هفته قبل 
و پس از شهادت سردار قاسم سليماني فشار عرضه ها 
تمامي نداشت و هرچه كه حقيقي مي فروخت حقوقي 
مي خريد حالا وضعيت به كلي معكوس ش��ده است. 
همين امر نش��انگر آن است كه بازار به تنها چيزي كه 
دلگرم است خوشبيني است. البته نبايد در اين ميان 
حمايت متوليان بازار سرمايه را نيز ناديده گرفت. تمامي 
اين عوامل سبب شده تا همه فعلا نيمه پر ليوان را ببينند 
و هيچ كس هيچ حدي را براي رشد بازار متصور نباشد.

  نگاه بنيادي  به سنگين وزن ها
البته بايد به اين نكته نيز اش��اره كرد كه رشد قيمت ها 
در بخش ديگري از بازار كه نمادهاي ش��اخص ساز در 
آن قرار دارند همچنان تا حد زيادي منطقي باقي مانده 
است. دليل عمده اصلاح شاخص در دو روز مياني هفته 
نيز همين رويكرد بنيادي در نمادهاي شاخص ساز بود كه 
سبب شد تا بر خلاف رشد نماگر هموزن شاخص كل افت 

كند. اين بخش از سرمايه گذاران كه گزارش هاي مالي 
شركت ها را مد نظر قرار مي دهند، گزارش هاي 9 ماهه 
ضعيف گروه هايي مانند پالايشي را مد نظر قرار داده اند. 
در همين رابطه وحيد حسن پور كارشناس بازار سرمايه، 
ضمن بررس��ي رويدادهاي هفته هاي اخير بازار سهام 
دلايل رش��د قيمت را در واپسين روز هفته مورد توجه 
قرار داد. اين كارش��ناس بازار سرمايه دليل اصلي رشد 
قيمت در روز چهارش��نبه را ارسال گزارش هاي ماهانه 
مرب��وط به دي ماه در تارنماي كدال دانس��ت و تصريح 
كرد: در حالي كه بر بيشتر گروه هاي بازار جذاب نبودن 
گزارش عملكرد سه ماهه سوم شركت ها به افت قيمت 
در نمادهاي سنگين بازار منجر شد كه در روز گذشته 
ش��اهد رضايت بازار از گزارش هاي مربوطه به دي ماه 
بوديم. وي ادامه داد: افزايش ارزش دلار و بهبود نرخ هاي 
موجود در عملكردهاي ماه توانست روند اصلاحي بازار 

را خاتمه دهد. پيشتر نيز انتظار مي رفت كه بازار با انتشار 
اين گزارش ها مجال بيش��تري براي افت نداشته باشد.  
حس��ن پور در ادامه مبحث عرضه هاي اوليه را مد نظر 
قرار داد و گفت: به نظر مي آيد كه در ش��رايط فعلي و با 
توجه به نقدينگي موجود در بازار سرمايه، ظرفيت خوبي 
براي انجام عرضه هاي اوليه فراهم شده است. همانطور 
مي دانيم عرضه ش��ركتي با مقياس »شستا« مي تواند 
نقش مثبتي در جذب نقدينگي موجود داش��ته باشد 
مضاف بر آنكه صندوق بازنشستگي كشوري نيز درصدد 

عرضه 3 زير مجموعه خود در بازار سرمايه است.

 فروش تعهدي 
گامي مناسب براي كاهش هيجان

وحيد حس��ن پور در خصوص لزوم كاهش هيجان در 
معاملات بازار سهام گفت: در حال حاضر بازار سرمايه 

با گسترش ابزارها گام مهمي در زمينه كاهش هيجان 
در خلال معاملات برداش��ته است كه به نظر مي رسد 
ابزار فروش تعهدي يكي از مهم ترين اين ابزارها باشد. 
گفتني اس��ت اين ابزار كه توانايي كس��ب سود از افت 
قيمت ها را نيز فراهم مي كند در حال حاضر تا اجرايي 
شدن فاصله چنداني ندارد.  اين كارشناس بازار سرمايه 
در پايان توجه سرمايه گذاران را به نقد شوندگي نمادها 
جلب كرد و افزود: بهتر است كه سرمايه گذاران در خريد 
و فروش هاي خود نقدش��وندگي سهام را بيشتر مورد 
توجه قرار دهند تا در هنگام بروز هيجان در معاملات 
بازار دارايي خود را در معرض ريسك قرار ندهد. توصيه 
مي كنم كه سرمايه گذاران در بررسي هاي خود به عوامل 
تحليلي و بنيادي بازار توجه بيشتري داشته باشند و از 
سرمايه گذاري بر مبناي شايعات و تحليل هاي بي اساس 

خودداري كنند. 

بورس، تنها بازار نقدشونده موجود
فردين آقا بزرگي، بورس را تنها بازار نقدشونده موجود 
نسبت به ديگر بازارهاي موازي دانست و تصريح كرد: 
با توجه به ش��رايط موجود، جريان نقدينگي به سمت 
اين بازار ادامه دار خواهد بود. به گزارش س��نا، با اشاره 
به اينكه تحليل در ميان سرمايه گذاران، به يك عنصر 
براي تصميم گيري تبديل ش��ده است، گفت: در سال 
جاري بازار سرمايه از فراز و نشيب هايي مانند سياست 
بين الملل، اقتصاد جهاني و فضاي تحريم عبور كرد و در 
اين مدت شاهد حضور سرمايه گذاران و ورود نقدينگي 
جديد به اين بازار بوديم. آقا بزرگي با تاكيد بر بازگشت 
شاخص به مدار اصلي، اظهار كرد: شركت هاي بنيادي 

يكي از اهرم ه��اي حفظ و صعود بازار س��رمايه بوده و 
هميشه نقش كليدي در اين بازار ايفا مي كنند، به همين 
دليل نبايد از عكس العمل بازار نسبت به تحولات سياسي 
اخير ناراحت بود چرا كه اين كاهش و بازگشت دوباره 
به مدار رشد، باعث اصلاح قيمتي سهام شركت ها شده 
است. به بيان ديگر اين اتفاق يك يادآوري به سهامداراني 
بود كه رفتارهاي هيجاني در پيش گرفته بودند. البته 
واكنش هاي به موقع فعالان بازار سرمايه حاكي از عمق 
بازار و افزايش شناخت دارد. آقا بزرگي با بيان اينكه در 
شرايط فعلي جذابيت معاملاتي و كسب سود منطقي 
از وجوه تمايز بورس نسبت به ديگر بازارها است، افزود: 

نوسان نرخ دلار طي چند سال اخير نشان داد كه بهتر 
است ميزان نقدينگي موجود در كشور به سمت بازارهاي 
جذاب و البته سودمند حركت كند و از آنجا كه بار ديگر 
ركود در برخي بازارها حاكم شده، به عقيده بنده باز هم 
بورس بازار مناسبي براي سرمايه گذاري و حفظ ارزش 
پول است. وي افزود: برخي از شركت ها از ابتداي سال، 
با اتكا به موضوع تجديد ارزيابي دارايي، افزايش سرمايه 
)يا نكاتي كه به صورت مستمر تاثيري بر سود عمليات 
آنها نداشته اس��ت( با رشد قيمت سهام مواجه شدند، 
اما همراس��تا با اين موضوع، ش��ركت هايي هم وجود 
داشتند كه با ارزيابي و توجيه كارشناسي، رشد قيمتي 

را تجربه نكردند و اين موضوع سبب شد تا سهامداران 
در جهت كاهش ريسك سرمايه گذاري، دقت بيشتري 
در گزينش سهام داشته باشند. اين در حالي است كه 
سازمان بورس و اوراق بهادار به عنوان نهاد حاكميتي 
بازار سرمايه، همواره به مردم توصيه كرده تا به صورت 
غيرمستقيم وارد بازار س��رمايه شده و سرمايه گذاري 
كنند. صندوق هاي س��رمايه گذاري در اين خصوص، 

گزينه مناسبي به شمار مي رود.
آقابزرگ تصريح كرد: همچنين توصيه مي ش��ود كه 
سرمايه گذاران، دارايي هاي متنوع و متعدد را انتخاب 
كرده و س��رمايه هاي خود را روي يك دارايي مشخص 

صرف نكنند؛ بلكه سبد سهام در اختيار داشته باشند 
تا ريس��ك خود را كاهش دهند. اين كارش��ناس بازار 
سرمايه با اشاره به فاكتورهاي ترغيب فعاليت سهام داران 
حقيقي  در بازار بيان كرد: مرور عملكرد اين روزهاي بازار 
سرمايه نشان مي دهد كه وجود دوره اصلاح قيمتي يا 
تغيير مسير بازار به طور كوتاه مدت حاكي از هوشمندي 
بازار و حضور بازارگردان ها در عرصه معاملات است، اما 
معتقدم اصلاح قيمت در راستاي شناسايي پتانسيل 
سرمايه گذاري س��بب ارزيابي بنيادي سهام و صنايع 
مي شود؛ اين موضوع مهم ترين عامل براي ادامه فعاليت 

سهامداران خرد است.

گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
كه در دو روز گذشته روند تعديلي به خود گرفته بود، 
در واپسين معاملات هفته گذشته در روز چهارشنبه به 
سبب افزايش تقاضا با جهش 5202 واحدي رو به رو 
شد و به سطح 411 هزار و 211 واحد رسيد. شاخص 
كل با معيار هم وزن نيز در اين روز 2 هزار و430 واحد 

رشد كرد و به رقم 131 هزار و 850 واحد رسيد.
 از ويژگي هاي بازار بورس مي توان به شفافيت بازار، 
عادلانه بودن معاملات، آسان بودن ورود و خروج به 
بازار و امكان حضور در بازار با هر ميزان و سرمايه اشاره 
كرد كه فعالان بورس در واقع علاوه بر سرمايه گذاري 
و حفظ ارزش سرمايه هاي خود از نظر اجتماعي در 
اقتصاد و توليد كشور سهيم مي شوند و يك نوع تعلق 
اجتماعي در بين سهامداران ايجاد مي شود.  ارزش روز 
بازار در بورس اوراق بهادار تهران به بيش از هزار و 495 
هزار ميليارد تومان رسيد. روز گذشته معامله گران 
بورس بيش از 5.1 ميليارد س��هام حق تقدم و اوراق 

مالي در قالب 643 هزار نوبت معامله و به ارزش 3437 
ميليارد تومان دادوس��تد كردند.  طي روز گذش��ته 
شاخص قيمت با معيار وزني - ارزشي 1388 واحد 
رش��د كرده و به رقم 109 هزار و 743 واحد رس��يد. 
شاخص قيمت با معيار هم وزن 1621 واحد افزايش 
يافته و به رقم 87 هزار و 959 واحد رس��يد. شاخص 
آزاد شناور با افزايش 7304 واحد به رقم 490 هزار و 

937 واحد رسيد.
 ش��اخص بازار اول بورس با افزايش 4351 واحد به 
رقم 294 هزار و 639 واحد رسيد، شاخص بازار دوم 
بورس با افزايش 8030 واحد به رقم 855 هزار و 270 
واحد رسيد. در اين روز نمادهاي ملي مس، گروه مپنا، 
مخابرات ايران، صنايع پتروشيمي خليج فارس، همراه 
اول و كشتيراني جمهوري اسلامي در تقويت شاخص 
بورس اثرگذار بودند و نماد پتروشيمي جم بيشترين 

اثر كاهشي در شاخص بورس را داشته است.
 روز گذش��ته نمادهاي پربيننده در بورس كه مورد 

اقبال معامله گران قرار گرفته شامل بانك تجارت و 
قيمت هر سهم 507 ريال، بانك ملت 7095 ريال، 
سايپا، فولاد مباركه، بانك اقتصاد نوين، پالايش نفت 
اصفهان، مخابرات ايران و صنايع ملي مس ايران بودند.  
در پايان معاملات فرابورس ايران طي روز گذش��ته 
شاخص كل اين بازار نيز به ميزان 29 واحد رشد كرد.
 به موجب اين رشد سطح نماگر ياد شده به رقم 5 هزار 
و 287 واحد رس��يد. ارزش بازار اول و دوم فرابورس 
ايران نيز در اين روز از 304 هزار ميليارد تومان فراتر 
رفت. معامله گران در فرابورس روز گذشته بيش از 2 
ميليارد س��هام حق تقدم و اوراق مالي در قالب 329 
هزار نوبت معامله و ب��ه ارزش 1777 ميليارد تومان 
دادوستد كردند. همچنين در روز گذشته نمادهاي 
توكاريل، فولاد هرمزگان، ماديران، فولاد ارفع و بيمه 
كوثر بيشترين اثر تقويتي در شاخص بورس را داشتند 
و نمادهاي سنگ آهن گوهر زمين و پتروشيمي مارون 
بيشترين اثر كاهشي در شاخص فرابورس را داشته اند. 

بازگشت شاخص كل بورس به مدار صعود
طي معاملات آخرين روز هفته روي داد

به گفته يک کارش��ناس بازار سرمايه اکنون سمت و 
س��وی معاملات بازار به سمت سهم هايی که در يک 
سال گذشته رش��د چندانی نداشتند پيش رفته و با 
اقبال سهامداران روبرو شده اند. به گزارش ايرنا،  اميرعلی 
اميرباقری گفت: ب��ازار در دو روز مياني هفته اصلاح 
قيمت ها را تجربه کرد. انتظار آن وجود داشت و بيشتر 
اين اصلاح بر محوريت گروه پالايشی و خودرو رخ داد. 
وی اضافه کرد: گروه پالايش��ی گزارش خوبی را روانه 
کدال نکرد و گروه خودرو هم بعد از رشد اخير، احتياج 
به اصلاح و بازگشت قيمتی به مقاومت شکسته شده، 
داشت. اميرباقری با بيان اينکه در بيشتر سهام موجود 
در بازار شاهد فشار فروش بوديم، گفت: موقتی بودن 
اين حجم از فشار فروش و کاهش آن از قبل پيش بينی 
ش��ده بود که اين اتفاق در ب��ازار دي��روز رخ داد. اين 
کارشناس بازار سرمايه خاطرنشان کرد: اصلاح قيمتی 
رخ داده از جنس اصلاح درون کانالی بود و نمی توان آن 
را به عنوان ريزش شاخص بورس تلقی کرد. وی ضمن 

تاکيد بر اينکه به نظر می رس��د کاهش فشار فروش 
در روزهای آينده ادامه دار باش��د، افزود: بعد از مدتی 
با دست به دست شدن س��هام بر روی مقاومت های 
شکسته شده سمت و سوی جديدی در معاملات بازار 
را مشاهده خواهيم کرد. اين کارشناس بازار سرمايه 
مهم ترين عامل رشد بازار سرمايه را تورم ناشی از نرخ 
ارز دانست و افزود: با توجه به نزديک شدن قيمت ها به 
نرخ دلار، تاثير نرخ ارز بر صورت های مالی کاهش يافته و 
فاکتورهای ديگر مانند قيمت جهانی و کميت هايی غير 
از نرخ ارز تعيين کننده رشد قيمت هاست.  وی خطاب 
به سرمايه گذاران حاضر در بازار سرمايه توصيه کرد: 
سهامداران بهتر است از الان به بعد با دقت بالاتری به 
سمت سرمايه گذاری در بورس پيش روند و همچنين 
حساسيت بيش��تری را به گزارش هايی که بر سايت 
کدال قرار می گيرد، از خود نش��ان دهند. اميرباقری 
گفت: زمانی که بازار وارد فاز استراحت می شود دقت و 
حساسيت بيشتری را برای انتخاب سهام طلب می کند. 

اقبال بازار سرمايه به سهم های عقب مانده از صعود
يك كارشناس بازار سرمايه مطرح كرد
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پذيره نويسي »تماوند« به روز 
دوم نرسيد

معاون بازارهاي خارج از ب��ورس فرابورس ايران با 
اعلام اينكه پذيره نويسي 600 ميليون سهم تامين 
سرمايه دماوند در فرابورس ايران در نخستين روز 
از مهل��ت 30 روزه به پايان رس��يد، گف��ت: در اين 
پذيره نويسي تقاضاي ثبت شده در سيستم معاملات 
بيش از 763 ميليون س��هم بود كه استقبال بالاي 
خريداران از پذيره نويسي سهام اين شركت را نشان 
مي داد. به گزارش س��نا، بهنام محسني با يادآوري 
اينكه حداكثر سهام قابل خريداري توسط هر شخص 
حقيقي و حقوقي در اين پذيره نويسي 50 هزار سهم 
و قيمت هر س��هم 1000 ريال بود، عنوان كرد: روز 
جاري در فرآيند پذيره نويسي سهام شركت تامين 
سرمايه دماوند در نماد »تماوند« به هر كد معاملاتي 
حداكثر 36 هزار و 959 س��هم تخصيص پيدا كرد.  
او با بيان اينكه در اين پذيره نويسي در مجموع 27 
هزار و 314 كد معاملات��ي، امكان دريافت اوراق را 
پيدا كردند، اف��زود: از اين تعداد 168 كد مربوط به 
حقوقي ها و 27 هزار و 146 كد مربوط به معامله گران 
حقيقي بود كه مشاركت 99 درصدي حقيقي ها را 
در اين پذيره نويسي نشان مي داد. شايان ذكر است 
كه تامين سرمايه دماوند، اولين تامين سرمايه اي 
است كه پذيره نويس��ي  آن به صورت سهامي عام و 
با حضور و مشاركت سهامداران بازار از طريق ثبت 
سفارش انجام شد. همچنين سرمايه اين شركت 2 
هزار ميليارد ريال بوده و اين پذيره نويس��ي در بازار 
س��وم فرابورس صورت گرفت. در اين ميان با اتمام 
پذيره نويسي سهام تامين سرمايه دماوند، نماد اين 
شركت در بازار سوم بسته شده و بايد مراحل مربوط 
به ثبت شركت دنبال شود و پس از اين فرآيند نماد 

اين شركت در بازار پايه باز خواهد شد.

»منفعت« 47 هزار ميلياردي 
دولت از بازار سرمايه

جديدترين سري پذيره نويسي اوراق منفعت دولت 
در نماده��اي »افاد81«،   »اف��اد82«، »افاد83« و 
»افاد84« به ارزش 47 هزار ميليارد ريال، ش��نبه 
5 بهمن در فرابورس انجام خواهد ش��د. ش��نبه 5 
بهمن ماه 1398، هفتمين سري پذيره نويسي اوراق 
منفعت دولت در نماده��اي »افاد81«،   »افاد82«، 
»اف��اد83« و »افاد84« انجام خواهد ش��د و به اين 
ترتيب 47 هزار ميلي��ارد ريال از اين اوراق از طريق 
بازار ابزارهاي نوي��ن مالي فرابورس ايران به فروش 
خواهد رسيد. سود  اين اوراق 17.9 درصد سالانه تا 
سررسيد بوده و قيمت هر برگه آن يك ميليون ريال 
تعيين شده اس��ت.  اوراق ياد شده بنا به درخواست 
وزارت امور اقتصادي و دارايي به عنوان باني منتشر 
مي شوند و موضوع انتشار اين اوراق تامين مالي دولت 
بوده و دارايي مبناي انتش��ار اين اوراق نيز منافع و 
درآمدهاي مالياتي آتي دولت خواهد بود.  اين اوراق 
داراي سررسيد 42 ماهه بوده و دوره هاي پرداخت 
سود آن 6 ماه يك بار است. شايان ذكر است كه در 
اين پذيره نويس��ي، خزانه داري كل كشور متعهد 
تسويه اصل و فرع اوراق است و شركت سپرده گذاري 
مركزي اوراق بهادار و تسويه وجوه عامل پرداخت ها 
خواهد بود. همچنين اين اوراق فاقد بازارگردان بوده 
و تمامي كارمزدها و هزينه هاي پذيره نويسي اوراق 
توسط باني اوراق پرداخت خواهد شد. از ابتداي سال 
1398 تاكنون تامين مالي 193 هزار ميليارد ريالي 
دولت از طريق ف��روش اوراق منفعت در فرابورس 
محقق شده است و در صورت فروش تمام صكوك 
اشاره شده در اين چهار نماد نيز مجموع انتشار نقدي 
اوراق منفعت به 240 هزار ميلي��ارد ريال افزايش 
خواهد يافت. كاهش وابس��تگي درآمدهاي دولت 
به نفت يكي از مهم ترين چالش هاي فعلي اقتصاد 

كشور بوده است.

  رش�د 473 هزار ميلي�اردي در پرتفوي 
بورسي »فارس«:  ش��ركت صنايع پتروشيمي 
خليج فارس در صورت هاي مالي ميان دوره اي 6ماهه 
از رشد 473هزار و 996ميليارد ريالي پرتفوي بورسي 
خبر داد. شركت صنايع پتروشيمي خليج فارس در 
اطلاعات و صورت هاي مالي ميان دوره اي 6ماهه سود 
هرسهم را 154ريال اعلام كرد كه نسبت به گزارش 
3ماهه 90درصد افزايش يافته است. »فارس« در اين 
گزارش سود عملياتي را 14هزار و 720ميليارد ريال، 
س��ود خالص را 14 هزار و 112ميليارد ريال و زيان 
انباش��ته پايان دوره را 112هزار و 715ميليارد ريال 
اعلام كرده است. اين شركت در دوره 6ماهه منتهي به 
30آذر1398 با توجه به صورت وضعيت پرتفوي سهام 
شركت هاي پذيرفته شده در بورس اعلام كرده است 
كه پرتفوي بورسي با رشد 473هزار و 996ميليارد 
و 535ميليون ريال همراه شده است. همچنين در 
اين پرتفوي بهاي تمام ش��ده با رش��د 9هزار و 891 
ميليارد ريالي به 49هزار و 79ميليارد ريال رس��يد. 
علاوه بر اين ارزش بازار »فارس« با افزايش 193هزار 
و 248ميليارد ريالي به مبلغ 523هزار و 76ميليارد 
ريال بالغ شده است. شركت صنايع پتروشيمي خليج 
فارس در اين پرتفوي كل مبلغ سهام واگذار شده را 
17هزار و 876ميليارد ريال منتشر كرده است كه سود 
اين واگذاري به 13هزار و 886ميليارد ريال رسيد. از 
سوي ديگر كل مبلغ سهام خريداري شده در بورس 
به 10هزار و 188ميليارد ريال بالغ ش��د. »فارس« 
در اين گزارش به تش��ريح اهداف خود در خصوص 
تركيب پرتفوي پرداخته اس��ت و اع��لام كرد كه به 
دنبال جلب مش��اركت هاي مردمي از طريق عرضه 
سهام شركت هاي زيرمجموعه پذيرفته شده و قابل 
پذيرش در بورس اوراق بهادار تامين منابع مالي مورد 
نياز طرح هاي در دست اقدام است و همچنين اصلاح 
ساختار مالي شركت ها از طريق افزايش سرمايه را در 

دستور كار دارد.

با اينكه زمزمه هاي راه اندازي بازار برتر بورس از اوايل تابس��تان به گوش 
رسيد، هنوز هيچ تصميم قطعي درمورد آن گرفته نشده و آخرين اخبار 
حاكي از آن است كه هرچند مطالعاتي در اين مورد در سازمان و شركت 
بورس صورت گرفته اما از سوي ش��ركت بورس تهران پيشنهادي براي 
راه اندازي بازار برتر ارايه نش��ده است. به گزارش ايسنا، مباحث پيرامون 
راه اندازي بازار برتر بورس چندين ماه است كه مطرح است؛ بازاري كه در 
آن حد نوسان قيمت ها 10 درصد است و كارشناسان بازار سرمايه بر اين 
باورند كه در تمام بورس هاي دنيا براي حرفه اي ها بازار برتر وجود دارد و 
در اين بازار شركت ها طبقه بندي مي شوند؛ لذا نگراني بازارگرداني وجود 
ندارد. در اين راستا در ايران هم برخي از شركت ها بازار كارهاي اطلاعاتي 
دارند كه مي توانند در بازار برتر فعاليت كنند. در بازار برتر شركت ها بايد 
شرايط خاصي داشته باشند كه در اين بازار طبقه بندي شوند، در نتيجه 
نبايد نگران بازارگرداني در اين بازار باشيم. بر اين اساس اواخرتيرماه سال 
جاري بود كه مديرعامل شركت بورس تهران درباره تأسيس تابلوي بازار 
برتر در بورس تهران گفت: شركت هايي مي توانند در بازار برتر پذيرش شوند 
كه حداقل نمره اطلاع رساني شان كمتر از 70 نباشد. همچنين قرار است 
در بازار برتر دامنه نوسان قيمت سهم ها افزايش يابد. علي صحرايي درباره 

ويژگي هاي بازار برتر كه قرار است در بورس رونمايي شود نيز گفته بود كه 
هيات مديره بورس تهران اين پيشنهاد را داده كه تابلوي بازار برتر در بورس 
رونمايي شود. قرار است در بازار برتر دامنه نوسان قيمت سهم ها افزايش 
يابد. همچنين ش��ركت هايي كه حداقل نمره اطلاع رساني شان كمتر از 
70 نباشد، سرمايه شان حداقل 1.000 ميليارد تومان و سهام شناورشان 
حداقل 25 درصد باشد يا اينكه سهام آزاد شناورشان از نظر ريالي 1.500 
ميليارد تومان باشد مي توانند در اين بازار ليست شوند. در همان روزها بود 
كه شاپور محمدي - رييس سازمان بورس - اعلام كرد كه جمع بندي اين 
موضوع را هنوز نداريم و بايد آن را بررسي كنيم. پرونده راه اندازي بازار برتر 
از آن زمان تاكنون همچنان باز اما مسكوت مانده است. در اين راستا، علي 
اكبر امين تفرشي، عضو هيات مديره شركت بورس تهران در گفت وگو با 
ايسنا، درباره آخرين وضعيت راه اندازي بازار برتر، توضيح داد: در اين راستا 
مطالعاتي در سازمان بورس و شركت بورس صورت گرفته و جمع بندي 
ش��ده است. وي ادامه داد: قرار اس��ت در آينده نزديك درمورد راه اندازي 
بازار برتر و اينكه اين بازار راه اندازي ش��ود يا خير، تصميم گيري ش��ود. 
البته راه اندازي اين بازار در دستور كار قرار دارد اما هنوز نمي توان درمورد 

شركت هايي كه به اين بازار راه پيدا مي كنند صحبت كرد. 

يك كارشناس بازار س��رمايه با بيان اينكه اصلاح شاخص بورس به طور 
كوتاه مدت، جزو ذات بازار است، گفت: شاخص بورس بعد از عبور از مرز 
400 هزار واحد به لحاظ تكنيكالي وارد نقطه مقاومت شد، به همين دليل 
اصلاح ش��اخص بورس دور از انتظار نبود. به گزارش ايرنا، علي صادقين 
با تاكيد بر اينكه در وضعيت كنوني دليلي براي ريزش ش��اخص بورس و 
خروج نقدينگي از بازار وجود ندارد، افزود: حجم معاملات در بازار ديروز 
بيش از چهار ه��زار ميليارد تومان بود، تا زمان��ي كه حجم معاملات بالا 
بوده و نشانه اي براي خروج نقدينگي از بازار وجود نداشته باشد نمي توان 
انتظار ريزش سنگين شاخص بورس را داش��ت. صادقين اظهار داشت: 
دلايل اصلي ريزش شاخص بورس مي تواند ناشي از افت نرخ ارز، كاهش 
تورم، افت قيمت هاي جهاني مواد پايه، كاهش قيمت نفت و افت حجم 
معاملات باش��د كه اكنون هيچ يك از اين مسائل در بازار رخ نداده است، 
همچنين اكنون هيچ بازار رقيبي كه سود بيشتر و مثبتي نسبت به تورم 
داشته باشد و به عنوان بازار رقيب بازار سرمايه شناخته شود وجود ندارد. 
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: به دليل ورود نقدينگي معقول در بازار 
سرمايه و رشد چشمگير شاخص بورس بايد اصلاح صورت گرفته در بازار 
را پذيرفت. وي اظهار داشت: روند دو روز گذشته بازار چندان ريزشي نبوده 

و اين به معناي خروج نقدينگي از بورس و ريزش ش��ديد شاخص بورس 
نيست بلكه يك روند كاملا طبيعي و در قالب اصلاح است كه بايد صورت 
مي گرفت. صادقين گفت: شاخص به كمتر از 400 هزار واحد نمي رسد 
مگر آنكه يك اتفاق بنيادي غير قابل پيش بيني شده اي در اقتصاد كشور 
رخ دهد كه بخواهد به شدت بازار را تحت تاثير قرار دهد. اين كارشناس بازار 
سرمايه با بيان اينكه بخش قابل توجهي از افت سهام شاخص ساز ناشي 
از گزارش هاي ارايه شده است، گفت: پالايشي ها نسبت به سه ماه گذشته 
گزارش مطلوبي ارايه نكردند و گزارش مربوط به پتروشيمي ها، فلزات و 
برخي ديگر از صنايع كوچك باب طبع اهالي بازار نبود اما برعكس برخي 
از صنايع مانند بانكي ها و بيمه اي ها گزارش معقولي را به بازار ارايه دادند. 
وي با اشاره به اينكه در شرايط فعلي نمي توان انتظار افت سنگين شاخص 
بورس را داشت و بازار مي تواند با سرعت كند به روند صعودي خود بازگردد، 
خاطرنشان كرد: شاخص هم وزن نشان دهنده اقبال بازار به سمت سهام 
كوچك و تورم محور مانند قندي ها، دارويي ها و سيمان است كه در كنار آن 
گروه خودرو نيز جذاب به نظر مي رسد. اين كارشناس بازار سرمايه گفت: 
سرمايه گذاران در هنگام خريد سهام موجود در بازار بايد از هيجان پرهيز 
كنند و اخبار و فاكتورهاي بنيادي را براي انتخاب سهام مدنظر قرار دهند. 

اصلاح شاخص بورس، دور از انتظار نبودبازار برتر بورس چه شد



تشكلها6اخبار

»تعادل«ضربالاجلاسقاطموتورسيكلتهايفرسودهرابررسيميكند

يك طرح شكست خورده
تعادل| مرضيه احقاقي |

از 27 بهمن ماه سال جاري طرح الزام توليدكنندگان 
موتورس�يكلت به اس�قاط موتورس�يكلت هاي 
فرس�وده اجراي�ي مي ش�ود. اين طرح از س�وي 
مسوولان سازمان حفاظت محيط زيست مطرح 
شده و اعتقاد دارند اجرايي شدن آن، تاثير بسزايي 
بر كاهش آلودگي هوا خواهد داشت. براساس آمار 
منتش�ر ش�ده از س�وي پليس راهور در مجموع 
بي�ش از 9 ميليون موتورس�يكلت فرس�وده در 
س�طح كش�ور تردد دارند؛ براس�اس اين آمارها، 
هر 10 موتورس�يكلت كاربراتوري در هر كيلومتر 
به اندازه يك اتوب�وس ديزلي قديمي ذرات معلق 
توليد مي كنند كه رقم بسيار قابل توجهي است. 
اين در حالي است كه با جايگزين كردن موتورهاي 
كاربراتوري به انژكتوري تع�داد ذرات معلق تا 90 
درصد كاهش خواه�د يافت. با توجه ب�ه آمار ياد 
ش�ده مي توان ادعا كرد هدف از اجراي اين طرح، 
جمع آوري موتورس�يكلت هاي فرسوده از سطح 
شهر اس�ت. اما اين سوال مطرح مي ش�ود كه آيا 
راهكار ارايه ش�ده به درس�تي اتخاذ شده است؟ 
همچنين با توجه به اينكه قيمت موتورسيكلت طي 
يك سال گذشته چند برابر شده و از آنجا كه قيمت 
لاشه موتور بس�يار پايين است، اين سوال مطرح 
مي شود كه آيا صاحبان موتورسيكلت امكان خريد 
موتورسيكلت نو را پس از رده خارج كردن موتور 
خود  دارند؟ در همي�ن رابطه دبير انجمن صنعت 
موتورسيكلت ايران در گفت وگو با »تعادل«، بر اين 
باور است كه از رده خارج كردن موتورسيكلت هايي 
ك�ه در پاركينگ ها هس�تند، تاثي�ري بر كاهش 
آلودگي هواي تهران يا ساير كلان شهرها نخواهد 
داشت. به گفته او، به دليل اختلاف فاحشي كه ميان 
قيمت موتورسيكلت نو ولاشه اسقاطي آن نيز وجود 
دارد و با درنظر گرفتن اين نكته كه اغلب صاحبان 
موتورسيكلت جزو اقشار كم درآمد جامعه هستند، 
نمي توان انتظار داش�ت در شرايط تورمي كنوني، 
تردد موتورسيكلت هاي فرسوده در سطح شهر 
كاهش يابد. از همين رو، او معتقد است كه مصوبه 

ياد شده يك طرح از پيش شكست خورده است. 

طب��ق م��اده 11 آيين نام��ه فني م��اده 2 لايح��ه هواي 
پاك كه در ش��هريور س��ال گذش��ته به تصويب رسيد، 
شماره گذاري موتورسيكلت ديزلي منوط به اسقاط يك 
دستگاه موتورسيكلت فرسوده است. البته شماره گذاري 
موتورس��يكلت برقي از ش��رايط ياد ش��ده در م��اده 11 
معاف است. پليس راهنمايي و رانندگي نيروي انتظامي 
جمهوري اسلامي ايران نيز موظف است نسبت به اعمال 
محدوديت هاي قانوني تردد موتورس��يكلت هاي بنزيني 
فرس��وده ازجمله ماده 8 قانون و ماده 18 قانون رسيدگي 
به تخلفات رانندگي مصوب 1389 اقدام كند. همچنين 
براس��اس ماده 12 قان��ون هواي پ��اك توليدكنندگان و 

واردكنندگان موتورسيكلت از تاريخ ابلاغ اين مصوبه موظف 
هستند 10 درصد سبد محصولات هر دوره سه ماهه خود 
را بر مبناي تعداد توليد به موتورسيكلت برقي اختصاص 
دهن��د. درصورت عدم امكان اجراي اي��ن موضوع به ازاي 
شماره گذاري هر دستگاه موتورسيكلت از ميزان 10 درصد، 

سه دستگاه موتورسيكلت را از رده خارج كنند.
همان طور كه پيش تر هم اشاره شد اين قانون در شهريور 
ماه س��ال گذشته تصويب ش��د اما نه تنها قابليت اجرايي 
شدن را نداشت بلكه زمينه توقف توليد چند ماهه را براي 
موتورسيكلت سازان فراهم كرد. بنابراين اجراي اين مصوبه 
تا 27 بهمن ماه س��ال 1398 به تعويق افتاد. اكنون كه در 
آستانه اجرايي شدن اين لايحه هستيم براي بررسي شرايط 
اجراي آن سراغ فعالان صنعت موتورسيكلت كشور رفته ايم 

و وضعيت اجراي آن را مورد پرسش قرار داده ايم.
بهمن ضياءمقدم دبير انجمن صنعت موتورس��يكلت 
ايران در گفت وگ��و با »تعادل« در م��ورد اتمام مهلت 
موتورسيكلت س��ازان براي اجراي ماده 11 و 12 قانون 
هواي پاك گفت: بيس��ت وهفت بهمن ماه فرصت يك 
ساله اي كه براي اجراي ماده 11 و 12 قانون هواي پاك 
در اختيار موتورسيكلت س��ازان قرار گرفت��ه، به اتمام 
مي رسد. بنابراين توليدكنندگان بايد از تاريخ ياد شده 
در ازاي ه��ر پلاك جديد، يك گواهي اس��قاط تحويل 
دهند. ضياء مقدم تاكيد كرد طبق ماده 8 قانون هواي 
پاك، توليدكننده مكلف به اسقاط خودرو نيست؛ بلكه 
صاحب خودرو بايد نسبت به از رده خارج كردن خودرو 

فرسوده اقدام كند. ما نيز در انجمن صنعت موتورسيكلت 
براي اجرايي ش��دن اين ماده قانوني تلاش كرده ايم اما 
تاكنون به نتيجه نرسيده ايم. وي افزود: سال گذشته با 
اجرايي شدن طرح ياد شده، توليد موتورسيكلت سازان 
براي چند ماه متوقف شد. در س��ال جاري نيز با وجود 
هماهنگي هايي كه با ستاد مديريت حمل ونقل كشور، 
انجمن صنفي مراكز اسقاط، پليس راهور، ستاد اجراي 
فرمان ام��ام و وزارت صنعت، مع��دن و تجارت صورت 
گرفته ولي به دليل فراهم نبودن شرايط براي جمع آوري 
موتورسيكلت هاي فرس��وده كه در سطح شهرها تردد 
مي كنند نتوانستيم موتورسيكلت هاي فرسوده را از سطح 
شهر جمع آوري كنيم. در اين راستا جهت جلوگيري از 
تعطيلي مجدد كارخانجات اقدام ب��ه عقد قراردادي با 
انجمن صنفي مراكز اسقاط كرديم و قرار است تا اواسط 
سال آتي حدود 140 هزار برگه اسقاط از آنها تهيه كنيم. 
)كه حتي ممكن است معادل خودرو باشد.( اين اسقاط 
از خودروهاي موجود در پاركينگ ها )ماشين سواري يا 
موتورسيكلت( انجام خواهد گرفت و كمكي درجهت 
كاهش آلودگي ش��هرها و همچنين ايجاد بازار تقاضا 
براي توليدكنندگان نخواهد داشت. البته با وجود همه 
هماهنگي هاي صورت گرفته، بعيد مي دانيم اين طرح از 
27 بهمن ماه اجرايي شود و انتظار مي رود، پليس راهور 
از اين تاريخ برخي توليدات ما را شماره گذاري نكند. وي 
افزود: بنا بر اظهارات پليس محترم راهور درصورت تخليه 
شدن موتورسيكلت هاي موجود در پاركينگ ها، امكان 

جمع آوري مجدد آنها از س��طح ش��هر فراهم مي شود.  
به گفته دبير انجمن صنعت موتورسيكلت ايران و براساس 
تبصره  ماده 11 قانون هواي پاك، پليس راهنمايي و رانندگي 
نيروي انتظامي موظف بوده نسبت به اعمال محدوديت هاي 
قانوني، تردد موتورسيكلت هاي بنزيني فرسوده ازجمله 
ماده 8 قانون و ماده 18 قانون رسيدگي به تخلفات مصوب 
1389، اقدام كند. اما همچنان پليس نيز در اجراي اين طرح 
موفق نبوده است؛ چراكه پليس نيز مشكلاتي در اين زمينه 
دارد. پاركينگ هاي پليس و پاركينگ ستاد فرمان اجرايي 
امام ديگر جايي براي اين موتورها ندارد. از آنجا كه بسياري 
از اين موتورها صاحب دارند، امكان اسقاط بسياري از آنها 

نيز وجود ندارد.
وي افزود: پليس راهور اعلام كرده كه بالغ بر 2.5 ميليون 
موتورسيكلت در سطح ش��هر تهران تردد دارد؛ اين آمار با 
توجه به پلاك هاي موتور متعلق به استان تهران اعلام شده 
است. اما ما اعتقاد داريم اين شماره گذاري مبنايي بر تردد 
همه اين موتورسيكلت ها در سطح شهر تهران نيست. طبق 
برآورد ما حدود 400 هزار موتورس��يكلت در سطح شهر 
تهران تردد مي كنند. بهمن ضياء مقدم همچنين افزود: در 
حال حاضر موتورسيكلت با حداقل قيمت 8 ميليون تومان 
به فروش مي رسد. اين درحالي است كه به ازاي اسقاط هر 
موتورسيكلت، تنها 350 هزار تومان پرداخت مي شود. اين 
فاصله قيمتي بالا و نبود هيچ گونه تسهيلاتي در اين زمينه، 
نوسازي موتورسيكلت ها را با دشواري هرچه بيشتر روبه رو 

كرده است.

   موتورسيكلت برقي، متقاضي ندارد
ضياء مقدم در مورد توليد موتورس��يكلت هاي برقي 
گفت: توليدكنندگان موتورسيكلت مخالفتي با توليد 
موتورس��يكلت برقي ندارند. موتورسيكلت س��ازان 
بنگاه هايي هستند كه با هدف كس��ب درآمد توليد 
مي كنند. پس اگر بازاري براي فروش موتورسيكلت 
برقي باش��د، براي ما تفاوتي ندارد كه موتورسيكلت 
برقي توليد كنيم يا موتورسيكلت بنزيني. اما در اين 
ميان همچنان موضوع قيمت بالاي موتورسيكلت هاي 
برقي به دليل قيمت بالاي باتري آنها مطرح اس��ت. 
همچنين پس از 2 تا 3 سال استفاده، اين باتري بايد 
تعويض شود، بنابراين اين موضوع مانع خريد اين نوع 
موتورسيكلت توس��ط مصرف كنندگان شده است. 
از آنجا كه حدود 40 تا 50 درصد قيمت تمام ش��ده 

موتورسيكلت برقي به باتري آن اختصاص دارد. 
بر همين اس��اس نيز ما در انجمن پيشنهاد داديم كه 
مالكيت باتري با دولت باش��د ت��ا درنتيجه از قيمت 
تمام شده موتورسيكلت ها كاس��ته شود. در چنين 
ش��رايطي انتظار مي رود، تقاضاي مصرف كنندگان 
براي استفاده از اين موتورسيكلت هاي برقي افزايش 
يابد. وي افزود: علاوه بر مبحث قيمت، موارد ديگري 
نيز مانع از استفاده گس��ترده اين محصول مي شود. 
شيب شهر تهران در بسياري از نقاط شهر قابل توجه 
است و اين موتورها كارايي لازم براي تردد در شهري 
همچون تهران را ندارند. علاوه بر اين با استفاده مداوم 
از موتورسيكلت ها شارژ باتري آنها به اتمام مي رسد و 
در سطح شهر مركزي به شارژ باتري آنها، اختصاص 
داده نشده است. بنابراين بايد اذعان كرد همه موارد 
ياد ش��ده از اقبال مشتريان نس��بت به اين محصول 
مي كاهد. در همين حال بهمن ضياء مقدم تاكيد كرد: 
انجمن صنعت موتورسيكلت آمادگي خود را جهت 
هرگونه همكاري براي فراهم شدن شرايط استفاده از 

موتورسيكلت برقي اعلام مي كند.

   نتيجه راه حل هاي غيركارشناسي
با وجودي كه قرار است مصوبه ياد شده از پايان بهمن 
ماه اجرايي ش��ود، اما با در نظر گرفتن تمام مواردي 
كه به آن اشاره ش��د، به نظر نمي رسد كه اجراي اين 
طرح در چنين ش��رايطي، تاثير بس��زايي بر كاهش 
آلودگي هوا داش��ته باشد. در واقع از رده خارج كردن 
موتورسيكلت هايي كه در پاركينگ ها هستند، تاثيري 
بر كاهش آلودگي هواي تهران يا س��اير كلان شهرها 
نخواهد داشت. با توجه به اختلاف فاحشي كه ميان 
قيمت موتورسيكلت نو و لاشه اسقاطي آن نيز وجود 
دارد و با درنظر گرفتن اي��ن نكته كه اغلب صاحبان 
موتورس��يكلت جزو اقشار كم درآمد جامعه هستند، 
نمي توان انتظار داشت در شرايط تورمي كنوني، تردد 
موتورسيكلت هاي فرسوده در سطح شهر كاهش يابد. 
پس بايد اذعان كرد مصوبه ياد شده يك طرح از پيش 

شكست خورده است. 

انحصاراكتشافاتمعدنيبايدشكستهشود
به اعتقاد كارشناس��ان رشد و توسعه پايدار بخش معدن 
كشور جز با تقويت بخش خصوصي و ايجاد جذابيت در 
س��رمايه گذاري به ويژه در حلقه هاي نخست از زنجيره 
فعاليت هاي معدني امكان پذير نيست. به گزارش پايگاه 
خبري ات��اق تهران، ايران يكي از 10 كش��ور برتر جهان 
ازنظر ذخاير معدني در جهان اس��ت؛ ام��ا از اين ظرفيت 
چقدر به ص��ورت اصولي بهره مي برد؟ و بخش خصوصي 
چه نقش��ي در بهره برداري از اين ثروت ملي دارد؟ مركز 
پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي اعلام كرده كه بيشتر 
معادن بزرگ كشور در دست دولتي ها و شبه دولتي هاست 
و بخش خصوصي در اين حوزه بيشتر روي معادن متوسط 

و كوچك متمركز است. 
در گزارش مركز پژوهش ها آمده اس��ت: »ظرفيت هاي 
فراوان كشور درزمينه منابع معدني و فلزي موجب شده 
تا حاكميت با وضع قوانين و مقررات، بس��تر مش��اركت 
متقاضيان فعاليت هاي معدني، سازوكارهاي قانوني، نهادها 

و ساختارهاي فني، اداري و مالي را فراهم كند. واگذاري 
محدوده ها يا مع��ادن در هرك��دام از حلقه هاي زنجيره 
فعاليت هاي معدني به طرق مختلف قانوني انجام مي شود و 
دولت مي تواند آنها را به روش هايي مانند ثبت محدوده هاي 
آزاد، اعلام فراخوان و برگزاري مزايده )انتقال مجوز يا انعقاد 
قرارداد اس��تخراج و فروش( ب��ه متقاضيان فعاليت هاي 
معدني واگ��ذار كند. از مجموع بي��ش از 10 هزار معدن 
داراي پروانه بهره برداري در كشور، پروانه حدود 50 معدن 
)كه عموما معادن بزرگ كشور هستند( به نام سازمان هاي 
توسعه اي و شركت هاي دولتي است. پروانه بهره برداري 
س��اير معادن بزرگ و متوس��ط به نام بخش خصوصي و 
به طور خاص شركت هاي شبه دولتي مانند شركت ملي 
صنايع مس ايران است. آمار دقيق تعداد معادن داراي پروانه 
اكتشاف يا گواهي كشف به نام سازمان ها و شركت هاي 
دولتي مشخص نيست. بااين حال در فرايندهاي واگذاري 
محدوده هاي معدني و معادن داراي انواع مجوزهاي قانوني 

)اعم از پروانه اكتشاف، گواهي كشف و پروانه بهره برداري(، 
ابهامات و چالش هايي وجود دارد.«

در بخش ديگري از گزارش با اشاره به اينكه »سياست هاي 
وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت درزمينه فراهم كردن 
بستر حضور بخش خصوصي در فعاليت هاي اكتشافي در 
ايجاد جذابيت براي بخش خصوصي و تقويت شركت هاي 
خصوصي در اين حوزه چندان موفق نبوده است« نوشته 
است: » بررس��ي روند تاريخي تعريف پهنه ها و زون هاي 
اكتشافي، نشان از شكست هماهنگي در سياست گذاري 
بخش اكتش��اف دارد. همچنين واقعيت اين اس��ت كه 
به طور عمده سازمان هاي توسعه اي، شركت هاي دولتي و 
شبه دولتي امكان حضور و مشاركت در فعاليت هاي ناشي 
از تعريف پهنه هاي اكتشافي را پيداكرده اند به طوري كه اين 
سازمان ها درنهايت با انجام فعاليت هاي اكتشافي تكميلي، 
اقدام به اخذ گواهي كشف يا پروانه بهره برداري به نام همان 
سازمان يا شركت دولتي مي كنند.« البته در اين گزارش از 

سياست دولت در رابطه با معادن بزرگ موجود كه پروانه 
بهره برداري آنها به نام س��ازمان ها و شركت هاي دولتي 
است، دفاع شده  و آمده است: » دولت با عقد قراردادهاي 
استخراج و فروش و بر اساس ماده )35( قانون رفع موانع 
توليد، اقدام به واگذاري بهره ب��رداري از معادن به بخش 
خصوصي مي كند. معادن بزرگي مانند چادرملو، سنگان، 
مهدي آباد، گل گهر، زغال سنگ پروده طبس و...، به روش 
قرارداد اس��تخراج و فروش جهت بهره برداري به بخش 
خصوصي واگذارشده اند. البته به رغم سياست قابل قبول 
دولت در بخش بهره برداري از معادن بزرگ، سياست هاي 
دولت در تعري��ف پهنه هاي اكتش��افي و انجام عمليات 
اكتشافي با ابهام روبه رو است و اين امر نتيجه اي جز عدم 
رشد بخش خصوصي در اولين حلقه از زنجيره فعاليت هاي 
معدني نخواهد داشت.« دراين بين به اعتقاد كارشناسان 
رشد و توسعه پايدار بخش معدن كشور جز با تقويت بخش 
خصوصي و ايجاد جذابيت در س��رمايه گذاري به ويژه در 

حلقه هاي نخست از زنجيره فعاليت هاي معدني امكان پذير 
نيست، اما اين مهم نيازمند ايفاي نقش حاكميتي دولت در 
مراحل نخست اكتشافات معدني با رويكرد تقويت نقش 
رگلاتوري معاونت معدني وزارت صمت بين سازمان ها و 
نهادهاي ذي ربط اين حوزه است. بازتعريف ماموريت هاي 
سازمان هاي زيرمجموعه وزارت صمت در زنجيره ارزش 
بخش معدن، بازنگري در روند تعريف، واگذاري و اجراي 
عمليات اكتشافي در پهنه ها، سياست گذاري يكپارچه 
براي اكتشافات معدني، اصلاح قوانين و مقررات و آيين نامه 
اجرايي قانون معادن براي محدود كردن اختيارات دولت 
در تعريف و واگذاري پهنه هاي اكتش��افي، ايجاد پايگاه 
جامع داده هاي اكتش��افي و تدوين استانداردهاي ملي 
براي فعاليت هاي معدني راهكارهاي حل مشكلات اين 
حوزه اس��ت كه با اجراي آن، ريسك س��رمايه گذاري را 
براي بخش خصوصي داخلي و سرمايه گذاران بين المللي 

كاهش مي دهد.

مهم ترين موانع مخل كسب و كار
غلامحسين شعرا | عضو هيات نمايندگان اتاق شيراز |

امروزه اقتصاد در دنيا بر پايه هاي حقيقي و عقلاني در حال 
تنفس و تداوم حيات خود است و هر جا كه اقتصاد درگير 
قوانين قديمي، مستهلك و مخل كسب وكار از سويي و از 
س��وي ديگر ناآگاهي ها و امور غيرواقعي و بعضاً سياسي و 
مصلحت انديشي مي شود، سبب س��از بروز ضرر و زيان ها 
در ميان مدت و بلندمدت خواهد شد كه به طور مستقيم به 
دست اندركاران و فعالان و هدايت كنندگان آن برمي گردد.

در سالي كه با تدبير مقام معظم رهبري، سال رونق توليد 
نام گذاري شده است، اقدامات و الزامات مهمي  بايد صورت 
بپذيرد تا شاهد برداشتن عمده ترين موانع مخل كسب وكار 
و هموارسازي مسير فعالان اقتصادي باهدف رونق توليد 
در كشور باش��يم. برخي از مهم ترين اين اقدامات كه  بايد 
بيش ازپيش مورد توجه همگان در همه بخش هاي مرتبط 
با برنامه ريزي، سياست گذاري و مديريت توليد در كشور 
قرار گيرد. موارد بس��ياري وجود دارد كه در صورت تحقق 
آنها ش��اهد بهبود فضاي كس��ب وكار در كشور خواهيم 
بود. از مهم ترين اين موارد مي توان به بهينه سازي فضاي 
كسب وكار، تعاملات بين المللي و توسعه اقتصادي، اصلاح 
قوانين بازدارنده، مبارزه با فساد، مديريت نقدينگي در جهت 
افزايش توليد، كاهش هزينه هاي توليد، مقابله با واردات 
بي رويه، ايجاد ثبات نظام ارزي و اصلاح نظام بانكي اشاره 
كرد. همچنين رفع موانع صادرات، رفع موانع سرمايه گذاري 
خارجي، ارتقاي كيفي و رقابت پذير كردن توليد، تعريف 
مش��وق ها براي رونق توليد، حماي��ت از ايده هاي فعالان 

اقتصادي و به ويژه دانش آموختگان دانشگاهي، طراحي و 
تنظيم نقشه راه سرمايه گذاري و اشتغال، توانمندسازي 
بنگاه ها و برنامه ريزي و اقدام براي طراحي و اجراي نقش��ه 
جامع آموزش و اشتغال از ديگر مواردي هستند كه بهبود 
فضاي كسب وكار تحقق رونق توليد را تسهيل مي كنند. 
از سوي ديگر اعتمادسازي ميان دولت و ملت، ساماندهي 
نظام بودجه ريزي كش��ور و از اولويت خارج كردن توليد از 
رديف هاي بودجه، فقدان نظارت بر نحوه مصرف بودجه، 
اصلاح خلأهاي قانوني، جلوگيري از صدور بخشنامه هاي 
متضاد، مديريت رواني جامعه و بازگرداندن اعتماد عمومي، 
توجه به اسناد بالادس��تي مي تواند به هموار كردن مسير 

اصلاحات اقتصادي و ساختاري منجر شود.
اصلاح سياست هاي پولي و بانكي، ساماندهي نرخ حامل هاي 
انرژي، ضرورت تدوين طرح��ي فراجناحي براي اقتصاد 
بلندمدت كشور، اصلاح چرخه مديريت نخبگان و ضرورت 
تجديدنظر در نظارت هاي استصوابي و بازتر كردن دايره و 
دامنه انتخاب مديريت كشور، افزايش مشاركت پذيري مدني 
در داخل، تجديدنظر در سياست جزيره اي اقتصاد كشور و 
تلاش براي پيوند دوباره با اقتصاد جهاني نيز از موارد ديگري 
است كه بايد مورد توجه قرار گيرد. در همين راستا باهدف 
تحقق موارد بالا ضروري است كه قانون بهبود مستمر محيط 
كسب وكار به طور كامل اجرا شود. اين قانون، قانوني بسيار 
متعالي است كه براي اجرايي شدن آن هنوز اقدامات جدي و 
موثري صورت نپذيرفته است. همچنين حمايت از بنگاه هاي 
كسب وكار موجود كه به دليل مسائل و مشكلات متعدد 

با ظرفيت واقعي به مراتب كمتر از ظرفيت اسمي فعاليت 
مي كنند و كمك به آنان براي افزايش ظرفيت هاي فعلي 
توليد كالاها و خدمات به »ظرفيت اسمي« پيش بيني شده 
در راستاي كاهش قيمت تمام شده كالاها و خدمات و افزايش 
بهره وري بنگاه هاي كس��ب وكار به جاي ايجاد بنگاه هاي 
جديد، با آسيب شناسي وضع موجود بنگاه ها، تلاش شود، 
اين گونه بنگاه ها ريشه دار و قوي شده و به چرخه اقتصادي 
برگردن��د. از طرفي، قوانين و اس��تانداردهاي نظام بانكي 
بين الملل طي دهه گذشته با رشد چشمگيري مواجه شده 
است؛ اما به دليل تحريم هاي بين المللي، نظام بانكي ايران 
از همراهي و انطباق با بسياري از تحولات محيط بانكداري 
اقتصاد جهاني محروم بوده است، ضروري است كه برخي از 
تلاش هاي پژوهشي بر شيوه هاي نوين انجام وظايف بخش 
بين الملل بانك ها و بانك مركزي متمركز ش��ده و دانش 
حاصل از آن به همكاران سياست گذار و كارگزاران بانكي 
منتقل شود تا با تكيه بر ابزارهاي جديد مراودات نظام مالي 
كشور در سطح بين الملل با موانع و اخلال كمتري انجام شود. 
از موارد مهم در اين حوزه، به روزرساني شيوه هاي مديريت 
ريسك و اصول گزارشگري مالي استاندارد است و همچنين 
با توجه به گسترش پيمان هاي پولي دوجانبه و چندجانبه 
از يك س��و و آغاز دور جديد تحريم هاي ظالمانه امريكا از 
سوي ديگر ضروري است كه پژوهشگران در خصوص ابعاد 
مختلف اين پيمان ها، شرايط اقتصادي كشورها و ضوابط 
حاكم بر دريافت ها، پرداخت ها و تسويه كسري و مازاد آنها 
تلاش بيشتري صرف نمايند. باوجود گام هاي بزرگي كه در 

اين راستا برداشته شده است، همچنان نظام ارزي كشور 
نيازمند اصلاحات و اقدامات تكميلي به منظور حفظ ثبات 
بلندمدت بازار و اجتناب از بروز تلاطم هاي ارزي در آينده 
است. بدين منظور چگونگي ايجاد و گسترش ابزارهاي كافي 
براي پوشش ريسك ارزي فعالان بخش حقيقي اقتصاد و 
ارتقاي سازوكاري لازم براي تسهيل نقل وانتقال منابع ارزي 
از سوالاتي است كه بايد پژوهش هاي ما براي تصميم سازي 
صحيح در حوزه ارزي به آن پاس��خ دهد. توجه به دو گزاره 
اقتصاد و سياست خارجي و ارتباط ميان آن دو، در تحليل 
روندهاي توسعه در كشورهاي مختلف به ويژه از اواخر قرن 
بيستم، از اهميت بسزايي برخوردار شده است. از منظر روابط 
اقتصادي خارجي، در فضاي كنوني به دليل بروز گرايش هاي 
عمده مربوط به فرايند جهاني شدن اقتصاد، كشورها با هدف 
دستيابي به توسعه ملي و ارتقاي رفاه عمومي به نوعي تلاش 
مي كنند تا با رعايت قواعد بازي متأثر از الزامات وابستگي 
متقابل، در پي حداكثرسازي منافع ملي و درعين حال توجه 
به منافع ساير بازيگران در يك معادله برد -برد باشند. تجربه 
كشورهاي توسعه يافته نش��ان مي دهد كه اساساً توسعه 
فرآيندي منفك و جدا از سياس��ت خارجي و ديپلماسي 
اقتصادي نيست، بلكه لازم است همزمان با اجراي برنامه هاي 
توسعه، ديپلماس��ي اقتصادي نيز به گونه اي هماهنگ با 
دگرگوني هاي اقتصادي داخلي تغيي��ر يابد و در تعامل با 
نظام بين الملل، زمينه توفيق توسعه برونگرا و عناصر آن را 
فراهم كند. به عبارت ديگر، ديپلماسي اقتصادي و دستگاه 
سياست خارجي كشور بايد در مسير توسعه برونگرا و تقويت 
نظام بازار آزاد گام برداش��ته و با كاهش موانع و تنش هاي 
خارجي و ايجاد شرايط امن و ايمن از راه تعامل سازنده با نظام 
بين الملل، زمينه رشد و توسعه در حوزه كسب وكار را فراهم 

آورد. مديريت نقدينگي در جهت افزايش توليد ارزش پول 
ملي از ديگر موضوعات مهمي است كه همواره ذهن فعالان 
اقتصادي، مردم و مسوولان را به خود مشغول كرده است. در 
ماه هاي گذشته افزايش تحريم ها، كاهش مبادلات دلاري و 
به دنبال آن، تحريك بازار ارز در ايران، دست به دست هم داد 
تا ارزش پول ملي بنا بر اظهارات كارشناسان به يك چهارم 
كاهش يابد و بار ديگر مساله ارزش پول ملي و اهميت حفظ 
آن، به يكي از مشغله هاي ذهني فعالان اقتصادي و عامه مردم 
تبديل شود. كارشناسان مهم ترين دلايل كاهش ارزش پول 
ملي را رشد افسارگسيخته نقدينگي، نبود تناسب توليد 
با رش��د نقدينگي، بالا رفتن نرخ تورم، كاهش توان توليد 
و… عنوان و در ارزيابي خود به اين نكته اش��اره مي كنند 
كه ضعف سياست گذاري و مديريت نقدينگي در اقتصاد 
ايران، سبب ش��ده كه نقدينگي در عمل، تبديل به ابزاري 
براي تخريب بازارها چون سكه و ارز، خودرو و مسكن شود 
و حتي براي توليد هم دردسرهايي ايجاد كند. كارشناسان 
اقتصاد معتقدند ك��ه براي حفظ ارزش پول��ي ملي، بايد 
اقداماتي اساسي در راستاي رونق بخش توليد، كاهش هزينه 
بنگاه هاي اقتصادي، جلوگيري از رشد نقدينگي و تورم انجام 
شود و موجبات كاهش نرخ كالا و خدمات در كشور فراهم 
شود و اينها مجموع عواملي است كه درنهايت به افزايش 
ارزش پول ملي خواهد انجاميد. در حال  حاضر با حجم بالايي 
از نقدينگي در كشور روبه رو هستيم كه لزوماً اين موضوع 
نمي تواند پديده منفي و بدي تلقي شود. اگر اين نقدينگي 
در كش��ور مديريت شود و درنهايت به سمت فعاليت هاي 
اقتصادي سوق پيدا كند، نه تنها مخرب نخواهد بود بلكه باعث 
رونق بخش توليد و اقتصاد واقعي كشور مي شود و مشكلات 

بخش توليد هم از اين بابت رفع خواهد شد.
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مزاياي شهرك صنعتي مشترك 
با جمهوري آذربايجان

پايگاه خبري اتاق ايران| حسين پيرموذن، رييس 
اتاق مش��ترك ايران و جمهوري آذربايجان معتقد 
است: شهرك صنعتي مشترك ايران و آذربايجان كه 
بر اساس تفاهم دو طرف به زودي كلنگ زني مي شود، 
يك فرصت ويژه براي عبور از تحريم ها و افزايش سهم 
اقتصاد دو كش��ور در بازار اوراسياست. رييس اتاق 
مشترك ايران و جمهوري آذربايجان گفت: با تأسيس 
شهرك صنعتي مشترك و تحت عنوان شركت هاي 
آذربايجاني مي توانيم به دوراز محدوديت تحريم ها 
وارد بازار جهاني شويم. حسين پيرموذن در جلسه 
هم انديشي اس��تفاده از فرصت امتيازات صادرات و 
واردات با كش��ورهاي عضو اتحاديه اوراسيا، تأكيد 
كرد: فرصت عضويت در اتحاديه كش��ورهاي عضو 
اوراسيا فرصت ويژه اي اس��ت اما با توجه به شرايط 
تحريمي در كشور ما به سختي مي توانيم از اين فرصت 
به بهترين نحو اس��تفاده كنيم. رييس اتاق اردبيل 
اضافه كرد: ما در بازار كش��ورهاي CIS و روسيه در 
جنگ اقتصادي با رقبا هستيم و به دليل قدرت آنها 
و در تحريم بودن خودمان نمي توانيم تراز صادرات 
خود را مثبت كنيم. او يادآور شد: با تفاهم دو طرف 
شهرك صنعتي مشترك ايران و آذربايجان به زودي 
كلنگ زني مي شود كه يك فرصت ويژه براي عبور 
از تحريم ها و افزايش سهم اقتصاد دو كشور در بازار 
اوراسياست. پيرموذن همچنين با اشاره به تلاش هاي 
طولاني مدت در راس��تاي ايجاد ش��هرك صنعتي 
مش��ترك و اتصال ريلي اي��ران و آذربايجان گفت: 
بالاخره پس از چند سال تلاش ما و پيگيري بحث 
اتصال راه آهن و شهرك صنعتي مشترك به مرحله 
اجرايي رسيده است و من از همه توليدكنندگان و 
صادركنندگان مي خواهم كه با ش��روع فرآيند وارد 

اين شهرك صنعتي مشترك شوند.

 قزاقستان بستري
براي ورود به بازارهاي بزرگ

پايگاه خبري اتاق ايران|  رايزن اقتصادي سفارت 
قزاقستان در تهران، در ملاقات با فعالان اقتصادي 
استان خراسان ش��مالي، با اشاره به تسهيلاتي كه 
اين كشور براي سرمايه گذاران در نظر گرفته است 
اعلام كرد: قزاقستان مي تواند بس��تري براي ورود 
س��رمايه گذاران به بازارهاي بزرگ منطقه باش��د. 
حايروف قمزت، معاون سفير قزاقستان در تهران و 
رايزن اقتصادي اين س��فارتخانه، با حضور در جمع 
تجار استان خراسان شمالي و اعضاي هيات مديره 
انجمن صنعتگران و بازرگانان مستقل تركيه )موسياد 
شعبه ايران( در اتاق بجنورد، از ظرفيت هاي قزاقستان 
در روابط اقتصادي با ايران سخن كرد. قمزت با بيان 
اينكه قزاقستان كشوري از نظر وسعت پهناور است 
گفت: اين كشور افزون بر 18 ميليون نفر جمعيت دارد 
اما با احتساب جمعيت كشورهاي همسايه خود به 
500 ميليون نفر جمعيت دسترسي دارد كه در حوزه 
تجارت مي تواند مدنظر قرار گيرد. رايزن اقتصادي 
سفارت قزاقستان در تهران، اين كشور را از نظر جذب 
سرمايه گذاري خارجي بسيار جذاب دانست و افزود: 
در قزاقس��تان امتيازهاي ويژه اي به سرمايه گذاران 
داده مي ش��ود؛ به گونه اي كه شركت هاي خارجي 
در مدت سه روز در اين كش��ور به ثبت مي رسند و 
تمامي مراحل براي آنان آسان سازي شده است. به 
گفته او، قزاقستان داراي مواد معدني غني مختلفي 
است و در اين امر نيز سرمايه گذار مي طلبد. قمزت 
با بيان اينكه در قزاقستان هم اكنون ثبات اقتصادي 
وج��ود دارد، گف��ت: درآمد ملي اين كش��ور 1۶0 
ميليارد دلار اس��ت و همچنان فضاي زيادي براي 
سرمايه گذاري وجود دارد. همچنين معاون سفير و 
رايزن اقتصادي قزاقستان اظهار كرد: اين كشور 13 
منطقه ويژه اقتصادي دارد كه فعاليت هاي اقتصادي 
در اين مناطق با امتيازهاي ويژه انجام مي ش��ود و از 
ورود سرمايه گذاران به اين حوزه استقبال مي شود. 
او از برگزاري اجلاس ايران و قزاقس��تان در شهريور 
سال آينده نيز خبر داد و گفت: در اين مراسم هر دو 
كشور كالاها و خدمات خود را به نمايش مي گذارند 
و امتيازهاي ويژه اي براي تجار ايراني از جمله كاهش 

ميزان ماليات در نظر گرفته شده است.

 وضعيت خسارت سيل 
به واحدهاي صنعتي و معدني

ايسنا|  دبير ستاد بحران سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان سيستان و بلوچس��تان با اشاره به 
خس��ارت بالاي س��يل به بخش كش��اورزي گفت 
كه زيرس��اخت هاي توليدي آسيب جدي نداشته 
و با توجه به اينكه جانمايي ش��هرك هاي صنعتي 
جانمايي مناس��بي بوده اين بخ��ش عموما دچار 
حادثه نشده است. عباس نورا با بيان اينكه با توجه 
به گستردگي سيل در استان سيستان و بلوچستان 
اولويت اول معيش��ت و تامي��ن ارزاق مردم منطقه 
است، گفت: بررس��ي هاي اوليه نشان مي دهد كل 
زيرساخت هاي بخش صنعت، معدن و تجارت اين 
استان از جمله واحدهاي صنعتي، معدني و صنفي 
آسيب هاي جزيي داشتند و عمده خسارت آن نيز 
مربوط به آب گرفتگي بوده است. وي با بيان اينكه 
بعد از جمع بندي و راستي آزمايي ميزان خسارات 
به اطلاع عموم خواهد رسيد، اظهار كرد: با توجه به 
اينكه جانمايي شهرك هاي صنعتي جانمايي مناسبي 
بوده اين بخش عموما دچار حادثه نش��ده است. به 
گفته اين مقام مسوول، واحدهاي صنعتي، معدني و 
صنفي اكثرا در شهرستان هاي چابهار، نيكشهر، فنوج، 
كنارك و دلگان قرار دارند و سيل آسيب كمتري به 
اين مناطق وارد كرده است. مديركل روابط عمومي 
سازمان صمت استان سيستان و بلوچستان با بيان 
اينكه حوزه صنعت، معدن و اصناف خسارت چنداني 
نداشته است، تصريح كرد: بخش كشاورزي آسيب 
زيادي از اين سيل متحمل شده، به طوري كه طبق 
گزارش ها حداقل يك ميليون راس دام در سيستان 

و بلوچستان در معرض نابودي قرار دارند.



كوتاه ازدنياي انرژي 7 انرژي

»تعادل«ازابهاماتموجوددربارهافزايشقيمتبنزينگزارشميدهد

طرح بنزيني آبان، ساده  انگاري يك مساله پيچيده
گروه انرژي|

پ�س از گذش�ت دو م�اه و نيم از اج�راي طرح 
س�هميه بندي بنزين هنوز هم چرايي تصميم 
سران س�ه قوه براي انتخاب سناريوي افزايش 
ناگهان�ي قيم�ت بنزي�ن به ان�دازه س�ه برابر 
و س�هميه بندي آن و همچني�ن نح�وه اجراي 
اين ط�رح در هال�ه اي از ابهام به س�ر مي برد. 
اس�تدلال ها درب�اره ت�اش ن�اكام دولت در 
خردادماه و مردادماه امس�ال براي اجراي اين 
طرح و ش�كل گيري صف هاي طولاني در پمپ 
بنزين ه�ا و تحميل هزين�ه به كش�ور ناكافي 
مي نمايد، زيرا ب�ا توجه به تجربي�ات افزايش 
قيمت بنزين در سال 84 كه موجب اعتراضات 
خياباني و آتش زدن پمپ بنزين ها ش�ده بود، 
بديه�ي بود ك�ه تك�رار چنين س�ناريويي در 
شرايطي كه مردم بيش از آن سال ها در مضيقه 
اقتصادي قرار دارند، تبعات خس�ارت باري به 
دنبال دارد؛ همانطور كه در آبان ماه، پيرو اجراي 
طرح بنزيني ش�اهد خسران هاي جاني و مالي 
زيادي بوديم. ديروز بهرام پارسايي، سخنگوي 
كميس�يون اصل ۹۰ مجلس ش�وراي اسامي 
بيان كرد كه نهادهاي امنيتي نسبت به تبعات 
افزايش قيمت بنزين در اين ش�رايط هش�دار 
داده بودند. پارس�ايي همچنين گفت كه چهار 
سناريو براي بنزين مطرح بوده و طرحي كه اجرا 
شد با استقبال روبرو نشد، اما »عده اي« بر اين 
سناريو اصرار كردند و از آنجا كه اين طرح قابل 
دفاع نيس�ت، پس از اجرا كسي مسووليت آن 
را برعهده نمي گيرد. به عنوان نمونه، برخاف 
ادعاي مس�وولان، بنزين 3۰۰۰ توماني باز هم 
اختاف فاحشي با قيمت هاي جهاني اين حامل 
ان�رژي دارد و اين قيمت انگي�زه قاچاق آن را 
فرو نمي نش�اند. فريدون اس�عدي، كارشناس 
حوزه انرژي در گفت وگو با »تعادل« ضمن آنكه 
مشكل قاچاق س�وخت را بيش�تر معطوف به 
گازوئيل دانس�ت تا بنزين، بيان كرد كه فاصله 
قيمتي نزديك ب�ه 1۰ برابري گازئيل در ايران و 
كشورهاي همسايه آنقدر سودآور است كه بر 
انگيزه قاچاقچيان س�وخت را به خود معطوف 
مي كن�د. بنابراين قيمت بنزي�ن مادامي كه به 
اين اختاف 1۰ برابري در داخل و خارج نزديك 

نشود، نمي تواند انگيزه ساز قاچاق آن باشد.

روز گذش��ته بهرام پارسايي، س��خنگوي كميسيون 
اصل ۹۰ مجلس شوراي اس��امي با اشاره به جلسه 
كميسيون اصل ۹۰ با وزير كشور و معاونين وي درباره 
افزايش قيمت بنزين و ح��وادث پس از آن گفت كه 
مراجع امنيتي نسبت به تبعات افزايش قيمت بنزين 

در اين شرايط هشدار داده بودند.
پارس��ايي در ادامه گف��ت: »پيرو پرون��ده اي كه در 
خصوص افزايش قيم��ت بنزين و حوادث آبان ماه در 
كميس��يون اصل ۹۰ مفتوح شد و همچنين مكاتبه 
كميسيون با س��ران قوا، وزارتخانه ها و سازمان هاي 
مرتبط با توجه به اينكه بخش زيادي از اين موارد به 
وزارت كش��ور مربوط مي شد و رياست جمهوري هم 
در پاسخ به نامه كميسيون بخشي از اين موضوع را به 

وزارت كشور ارجاع كرده بود، جلسه اي با حضور وزير 
كشور و معاونين وي برگزار شد و توضيحاتي در اين 

رابطه مطرح شد.«
به گزارش ايس��نا، نماينده مردم ش��يراز در مجلس 
با اشاره به هش��دار برخي كارشناسان درباره تبعات 
سياسي و اجتماعي افزايش قيمت بنزين خاطرنشان 
كرد: »بس��ياري از كارشناس��ان نيز بر اين باورند كه 
سهميه بندي و دو نرخي كردن بنزين موجب ايجاد 
رانت و فساد مي شود. ظاهرا در جريان افزايش قيمت 
نيز چهار پيشنهاد مطرح بوده كه روش فعلي اگرچه 
با اس��تقبال مواجه نش��ده ولي اصرار بر اجراي آن به 
اين شكل وجود داشته و متاسفانه كسي هم صراحتا 
مسووليت اين تصميم را به عهده نمي گيرد، چرا كه 

كارشناسي شده و قابل دفاع نيست.«

 فريدون اسعدي، كارشناس حوزه انرژي به »تعادل« 
گفت: »طرح بنزيني اجرا شده براي كارشناسان حوزه 
انرژي هم داراي ابهام است. از نظر بنده، دولت بايد بنزين 
را تك نرخي و بين 15۰۰ ت��ا 2۰۰۰ تومان مي كرد و 
س��هميه بندي و راه اندازي كارت سوخت هم مجددا 
احيا نمي شد.« به گفته او، بار تورمي چنين تصميمي 
به مراتب كمتر از تصميم اجرا شده مي بود.« اسعدي 
گفت: »انتقادي كه ما به دولت آقاي روحاني داريم اين 
اس��ت كه متاسفانه از سال ۹2 تا سال ۹8 فقط در يك 

بازه زماني براي اصاح قيمت بنزين اقدام كرده است 
و فرصت هاي بس��يار خوبي را در همان سال نخست 
رياس��ت جمهوري از دس��ت داد. رويه اي كه در پيش 
گرفته شد نشان دهنده اين است كه دولت براي اصاح 

قيمت انرژي برنامه مشخصي نداشته است.«

    ساده انگاري مسائل پيچيده
اس��عدي همچنين از سياست اشتباه ديگري از سوي 
دول��ت در حوزه انرژي س��خن گف��ت و تصريح كرد: 
»متاسفانه سياست غلط ديگري كه در بازار فرآورده هاي 
نفتي در حال اجرا است، اين است كه قيمت بنزين را 
اصاح مي كنند، اما قيمت كالاهاي جانش��ين بنزين 
مثل گازوئي��ل، گاز ال پي جي و نفت س��فيد را مورد 
توجه قرار نمي دهند و بدين ش��كل تع��ادل قيمتي 
ميان  فرآورده هاي نفت��ي و حامل هاي انرژي را به هم 
مي زنند.« از نظر اين كارش��ناس حوزه انرژي، اتكا به 
پالايشگاه سازي براي افزايش ظرفيت توليد و يا استفاده 
از ابزار قيمتي براي كاهش مصرف براي مديريت مصرف 
سوخت ناكافي اس��ت و دولت بايد به تمام مولفه هاي 
ماتريس حوزه انرژي براي انجام اصاحات توجه كند. 

او اش��اره كرد كه دولت مي توانست با مديريت قيمت 
خودرو ها، تبعات اجراي طرح بنزيني را كاهش دهد. 
مشخص است كه افزايش قيمت بنزين، در شرايطي 
كه قيمت خودروهاي بي كيفيت هم به طور مستمر بالا 
مي رود، زمينه ساز اعتراضات مردمي مي شود و دولت 
بايد همراه با افزايش قيمت بنزين، قيمت خودروها را 
كاهش مي داد.  مردم محاسبه مي كنند كه براي خريد 
خودرويي مثل پرايد كه اگر يك نظام تعرفه اي مناسب 
در كشور وجود مي داشت، ش��ايد 2۰ ميليون تومان 
بيشتر نمي ارزيد بايد 6۰ ميليون تومان پول پرداخت 
كنند و نه تنها بايد 4۰ ميليون تومان پول اضافي بابت 

خريد يك خودرو بي كيفيت پرداخت كنند، بلكه بايد 
بنزين را هم گران بخرند.

    ادعاي نادرست جلوگيري از قاچاق
در خصوص ميزان صحت ادعاي تصميم گيري براي 
افزايش قيمت بنزين به منظور جلوگيري از قاچاق آن، 
پارس��ايي، نماينده مجلس گفت: »با توجه به كاهش 
ارزش پول ملي حتي قيمت ۳۰۰۰ تومان براي بنزين 
هم نمي تواند مانع قاچاق شود لذا اين توجيه منطقي 
به نظر نمي رسد.« اما اسعدي نظري ديگر در اين باره 
دارد و معتقد است كه چون اكنون قيمت گازوئيل در 
ايران در حالي حدود ۳۰۰ تومان در هر ليتر اس��ت كه 
در كشورهاي همسايه بيش از ۳۰۰۰ تومان خريداري 
مي شود، عقل اقتصادي كسي كه قاچاق سوخت انجام 
مي دهد، به او توصيه مي كند كه به جاي بنزين به قاچاق 
گازوئيل بپردازد. بنابراين، انگيزه قاچاق گازوئيل آنقدر 
بالا هست كه انگيزه قاچاق بنزين را به حاشيه ببرد. آمار 
و ارقام قاچاق سوخت در ايران هم مويد اين ادعا است 
و سهم گازوئيل در قاچاق سوخت 7۰ درصد كل قاچاق 
حامل هاي انرژي است. نكته اين است كه روح سخنان 
هر دو نفر درباره عدم اثرگذاري افزايش قيمت بنزين بر 

قاچاق اين كالا يكسان است.

    وقت نشناسي در تصميم بنزيني
به گزارش ايس��نا، پارس��ايي، نماينده مردم ش��يراز 
در مجلس با اش��اره ب��ه ارايه گزارش ه��اي مربوط به 
كميته هاي تشكيل شده در وزارت كشور و همچنين 
سپردن مسووليت اطاع رساني به صداوسيما، اظهار 
كرد: »س��والي كه مطرح است اين است كه چرا وقتي 
مراجع امنيتي هش��دار داده بودند كه ش��رايط براي 
افزايش قيمت بنزين مناسب نيست همچنان بر انجام 

اين كار اصرار وجود داش��ته است. اين كار قرار بوده در 
س��ال هاي 1۳۹6 و 1۳۹7 نيز انجام شود اما به دليل 
مناسب نبودن شرايط اجرايي نش��ده و اجراي آن در 
سال جاري در شرايطي است كه وضعيت اقتصادي ما 

به مراتب وخيم تر از دو سال قبل بوده است.«
اين نماينده مجلس با بيان اينكه »قرار است آمار تلفات، 
كشته ش��دگان و مصدومين و بازداشتي هاي حوادث 
آبان ماه به كميس��يون اصل ۹۰ ارايه ش��ود«، افزود: 
»چرايي برخورد با معترضين و تامين امنيت آنها از جمله 
مباحث ديگري اس��ت كه ما در اين باره منتظر پاسخ 
مكتوب نهادهايي هستيم كه با آنها مكاتبه كرده ايم تا 
بتوانيم جمع بندي دقيق تري را به نمايندگان و مردم 

ارايه كنيم.«
پس از اجراي ناگهاني طرح س��هميه بندي و افزايش 
قيمت بنزين، اعتراضات خياباني گس��ترده اي شكل 
گرفت. در اين اعتراضات بيش از 7۰۰ بانك و چندين 
مركز خريد مورد هجوم قرار گرفت و ش��ماري پمپ 
بنزين به آتش كش��يده ش��د. همچنين تع��دادي از 

هم وطنان جان خود را از دست دادند. 
سخنگوي كميسيون اصل ۹۰ مجلس شوراي اسامي 
با تاكيد بر ضرورت شفاف سازي هرچه سريع تر درباره 
افزايش قيمت بنزين و حوادث بعد از آن يادآور شد: »به 
نظر مي رسد شوراي عالي امنيت ملي مي توانست در 
اين باره سنجيده تر عمل كند و اگر ممانعت هايي براي 
مجلس شوراي اسامي وجود نداشت مي شد جلوي 
بخشي از خسارات مادي و معنوي را گرفت و بخشي از 

اعتماد مردم را برگرداند.«

    از يارانه انرژي چه خبر؟
مورد نهايي در ابهامات طرح بنزيني، بحث اختصاص 
يارانه هاي نقدي به 6۰ ميليون ايراني است كه ناقص 
اجرا شد و مش��خص نشد چه سرنوش��تي پيدا كرد. 
هم اكنون در حالي اول هر ماه اعام مي شود كه سهميه 
بنزين خودروها در كارت هاي سوختشان واريز مي شود 
كه خب��ري از اع��ام يارانه هاي انرژي نيس��ت. بهرام 
پارسايي، نماينده مردم شيراز در مجلس نيز ديروز به 
اين موضوع اشاره كرد و گفت كه با وجود آنكه در جريان 
افزايش قيمت بنزين عنوان ش��ده بود كه تمام درآمد 
ناشي از افزايش قيمت به مردم بازمي گردد و قرار بود 
6۰ ميليون نفر يارانه بنزين دريافت كنند، اما »براساس 
اطاعات موجود اين تعداد يارانه پرداخت نشده است ، 
لذا قرار شد كميسيون اصل ۹۰ مكاتبه اي با وزارت راه و 
شهرسازي، سازمان برنامه و بودجه و ديوان محاسبات 
داشته باش��د تا آمار دقيق افرادي كه كمك معيشتي 
دريافت كردند به كميس��يون اعام شود. كميسيون 
اصل ۹۰ همچنين پيگير اين موضوع است كه درآمد 
حاصل از افزايش قيمت بنزين دقيقا چقدر است و محل 

مصرف آن كجاست.«
تجمع ابهامات در چرايي انتخاب سناريوي بي طرفدار، 
نحوه و زماندبندي اعام و اجراي طرح بنزيني، نحوه 
مواجهه با مردم در اعتراضات خياباني و همچنين عدم 
اجراي كامل وعده هاي دولت در خصوص يارانه انرژي 
اين پرسش را متبادر مي كند كه آيا تصميم گيرندگان 
ذره اي به اظهارات كارشناسان حوزه انرژي، اقتصادي 
و امنيتي در خص��وص تبعات چنين تصميمي توجه 

نشان داده بودند؟
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تعويض يك ميليون كولرگازي 
فرسوده در مناطق گرمسير 

ايلنا| سخنگوي صنعت برق در خصوص تصويب 
طرح تعويض يك ميليون كولر گازي فرس��وده در 
ش��وراي اقتصاد گفت: اين ط��رح مي تواند نياز به 
احداث 2 هزار مگاوات نيروگاه جديد را در كش��ور 
مرتفع كند. مصطفي رجبي مشهدي درخصوص 
ضرورت اجراي اين طرح گفت: با تعويض يك ميليون 
كولر گازي فرسوده در مناطق گرمسير يك، ميزان 
مصرف اين كولرها به 5۰ درصد كاهش خواهد يافت 
كه منجر به كاهش 16۰۰ مگاواتي ميزان مصرف برق 
كشور مي شود. وي اظهارداشت: اين طرح مي تواند 
نياز به احداث 2 هزار م��گاوات نيروگاه جديد را در 
كشور مرتفع كند چرا كه براي تامين 16۰۰ مگاوات 
برق مورد نياز، بايد حداقل دوهزار مگاوات نيروگاه 
جديد احداث شود. رجبي مشهدي در عين حال با 
اشاره به اينكه اجراي اين طرح باعث كاهش مصرف 
گاز كشور نيز خواهد شد، گفت: تعويض يك ميليون 
كولر گازي فرسوده مناطق گرمسير يك، به تنهايي 
باعث كاهش 2 ميليارد مترمكعب در مصرف سوخت 
گاز در نيروگاه هاي كشور خواهد ش��د. وي افزود: 
سهم مشتركان داوطلب نصب كولرهاي پربازده به 
صورت اقساط 24 ماه در قبوض برق مشتركان، 
پس از نصب كولرهاي جديد راندمان بالا و اسقاط 
كولر فرسوده دريافت خواهد شد. رجبي مشهدي 
همچنين در خصوص دوره بازگشت سرمايه اين 
طرح نيز گفت: با توجه به اينكه هزينه تعويض هر 
كولر 65۰ دلار مع��ادل 8 ميليون تومان در نظر 
گرفته شده است، س��رمايه گذاري در اين طرح 

دوساله بازگشت داده مي شود. 

افزايش ۲۵۰ ميليون ليتري 
مصرف گاز خانگي

ايس�نا| معاون تامين و توزيع شركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي با اشاره به اينكه در دي ماه امسال 
نسبت به مدت مشابه سال قبل مصرف گاز خانگي 
25۰ ميليون ليتر افزايش داشته است، گفت: طي 
1۰ ماهه ابتداي امسال 52 ميليارد متر مكعب گاز 
طبيعي در كشور مصرف شده است.  اكبر اكبري در 
جلسه كارگروه كاهش آلودگي هواي كشور كه در 
سازمان حفاظت محيط زيست برگزار شد اظهار كرد: 
با سرد شدن هوا مصرف گاز در بخش خانگي افزايش 
يافته است و به همين دليل تمام ذخاير سوخت مايع 
نيروگاه ها رو به اتمام است. وي با بيان اينكه از ابتداي 
امسال تا دي ماه 52 ميليارد متر مكعب گاز طبيعي و 
11 ميليارد و 6۰۰ ميليون ليتر سوخت مايع در كشور 
مصرف شده است تصريح كرد: در مجموع طي 1۰ ماه 
ابتداي امسال 64 ميليارد متر مكعب نفت، گاز و گاز 
طبيعي به مصرف رسيده است. همچنين مصرف گاز 
خانگي در دي ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال 
قبل 25۰ ميليون ليتر افزايش داشته است. معاون 
تامين و توزيع شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
با اشاره به اينكه ايران جزو كشورهاي در حال توسعه 
است اما از نظر آلايندگي جزو 1۰ كشور اول دنياست 
اظهار كرد: طي دي ماه امسال نيز روزانه 25۰ ميليون 
ليتر سوخت مايع در بخش نيروگاه ها و حمل و نقل 

كشور مصرف شده است.

افزايش تركيبات آروماتيك 
بنزين در برخي نمونه هاي پاييز

ايسنا| سرپرست دفتر پايش فراگير سازمان حفاظت 
محيط زيست ضمن تشريح كيفيت سوخت توزيعي 
در كش��ور طي ۹ ماهه ابتداي امسال گفت: گوگرد 
موجود در بنزين طي پاييز امسال نسبت به سال هاي 
قبل كاهش يافته است اما در برخي نمونه هاي اين 
فصل تركيبات آروماتيك بنزين افزايش پيدا كرده 
اس��ت. زهرا سماعي در جلسه كارگروه ملي كاهش 
آلودگي هواي كشور درباره وضعيت كيفيت سوخت 
كشور از ابتداي امسال تا آخر پاييز اظهار كرد: طي ۹ 
ماه امسال ۳۳2 نمونه نفت گاز از محورهاي مواصاتي 
و جايگاه هاي عرضه سوخت كان شهرها مورد بررسي 
قرار گرفت و محتواي گوگرد آنها آناليز شد.  وي درباره 
نتايج بررس��ي آناليز بنزين توزيعي در كشور گفت: 
در نمونه هاي بنزين محت��واي بنزن، آروماتيك ها و 
گوگرد مورد بررس��ي قرار گرفته است و نتايج آناليز 
نشان مي دهد كه بنزن تمامي نمونه ها به جز يك مورد 

مطابق با استاندارد ملي يورو 4 است.

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي 
خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به 

اين سامانه پيامك نمايند. 

پيشنهاد ارايه يك سال سي ان جي رايگان براي خودروهاي صفر گازسوز
پس از افزايش قيمت بنزين 
و تماي��ل ب��راي اس��تفاده از 
سي ان جي، پيشنهادي مبتني 
بر كاهش قيمت سي ان جي 
به دولت اراي��ه داديم كه اين 
پيشنهاد نتوانست در دستور 
كار دولت قرار گي��رد. براين 
اس��اس به تازگي پيش��نهاد 
جديدي به منظور اس��تفاده 
بهينه از سي ان جي ارايه داديم 
كه برمبن��اي آن بتوان كارت هاي اعتباري س��وخت 

سي ان جي به ميزان ۳۰۰ مترمكعب در ماه را در اختيار 
تمامي تاكسي ها، وانت بارها، ون ها، وسايل حمل ونقل 
عمومي و خودروهاي گازسوز ادارات دولتي قرار دهيم. 
عاوه بر اين نيز پيشنهاد شده كه كارت سوخت رايگان 
12 ماهه )يك ساله( با س��قف ۳۰۰ مترمكعب گاز در 
ماه نيز به تمامي خودروهاي دو ش��ركت خودروس��از 
اصلي كش��ور براي خودروهاي گازس��وز اعطا شود و 
خريداران اين خودروهاي گازسوز به مدت يك سال از 
سي ان جي رايگان تا ۳۰۰ متر مكعب برخوردار شوند. 
اين  پيش��نهادات كه به منظور تش��ويق جامعه براي 
استفاده از سوخت پاك ارايه شده مي تواند انقابي در 

استفاده از صنعت س��ي ان جي كشور به همراه داشته 
باشد. 

براي تامين مالي اين سياست نيز پيشنهاد داديم كه از 
دو بخش، منابعي اختصاص يابد. از جمله از محل 65۰۰ 
ميليارد توماني مصوب شوراي اقتصاد براي دوگانه سوز 
كردن خودروها، مي توان مبلغي را براي كارت سوخت 
سي ان جي در نظر گرفت و مابقي منابع مالي مورد نياز 
اجراي اين سياست نيز مي تواند از محل افزايش قيمت 
س��ي ان جي كه خردادماه سال جاري اجرا شد، به اين 

طرح اختصاص پيدا كند.
در ح��ال حاضر اين پيش��نهاد در مرجع ملي صنعت 

سي ان جي كش��ور به تصويب رسيده و انجمن صنفي 
اين صنع��ت، آن را در قالب طرحي به مجلس، دولت، 
دس��تگاه هاي مربوطه از جمله وزارت نفت و سازمان 
هدفمندي يارانه ها ارايه داده كه توسط دولت در حال 

بررسي است. 
در ص��ورت تصويب اين ط��رح و اجرايي ش��دن آن، 
پيش بيني مي شود كه مصرف سي ان جي كشور بيش 
از 1۰ ميليون مترمكعب افزايش پيدا كند. در عين حال 
با اجراي اين طرح مي توان روزانه حدود 1۰ ميليون ليتر 
در مصرف بنزين كشور صرفه جويي كرد و بنزين مازاد 
را صادر كرد. در خصوص تامين سوخت سي ان جي و 

عرضه آن نيز هيچ مشكلي وجود ندارد و جايگاه ها امكان 
و توان افزايش عرض��ه را دارند. هم اكنون جايگاه هاي 
عرضه س��ي ان جي با حدود 5۰ تا 6۰ درصد ظرفيت 
و توان خود مش��غول به كار هس��تند و امكان افزايش 

توانشان تا 1۰۰ ظرفيت درصد به راحتي وجود دارد.
طي ماه هاي اخير و به خصوص پس از افزايش قيمت 
بنزين، مصرف روزانه سي ان جي كشور به طور ميانگين 
ح��دود ۳ تا 4 ميليون مترمكعب افزايش داش��ته و به 
حدود 24 ميليون مترمكعب در روز رس��يده است كه 
اين ميزان معادل رشد 2۰ تا ۳۰ درصدي مصرف اين 

سوخت در روز است. 

اردشير دادرس
رييس انجمن صنفي 

جايگاه داران سي ان جي

بازيدوسربردشيلبهدنبالموافقتنامهچينوامريكا
بررسي مفاد مربوط به حوزه انرژي توافقنامه تجاري بين 
امريكا و چين نش��ان مي دهد، اين توافقنامه بيش از آنكه 
به نفع چشم بادامي ها باشد منافع امريكا را در كوتاه مدت 
و بلندمدت تامين مي كند. به گ��زارش مهر، پس از كش 
و قوس ف��راوان بين امريكا و چين كه با وضع تعرفه دولت 
ترامپ براي برخي از كالاهاي وارداتي چين از سال 2۰18 
ميادي شروع شد، بالاخره هفته گذشته فاز نخست يك 
توافقنامه بين اين دو كشور امضا شد. به عقيده بسياري از 
كارشناسان سنگيني كفه ترازوي اين توافقنامه بيشتر به 
نفع ايالات متحده امريكا و دولت ترامپ است تا چين. مفاد 
اين توافقنامه از جنبه هاي متفاوت قابل بررسي است اما از 
نقطه نظر انرژي با رجوع به ضميمه 6.1، تعهد چين براي 
واردات 52.4 ميليارد دلار محصولات انرژي طي دو سال 

آينده ميادي مشهود است.

    چيني ها چه ميزان گاز مصرف مي كنند؟
با نگاهي به آمار گمرك چين مش��خص مي شود كه از 
كل مصرف 28۰ ميليارد دلاري گاز در چين، در سال 
2۰18 ميادي، سهم واردات گاز به چين ۹۰ ميليون تن 
بوده كه از اين رقم 5۳ ميليون تن به صورت ال ان جي 
)گاز مايع( و بقيه از طريق خط لوله بوده اس��ت )حدود 
122 ميليارد مترمكعب( . پيش بيني مي شود اين رقم 
مصرف گاز در چين براي سال جاري ميادي به بيش از 
1۳5 ميليارد مترمكعب برسد كه نسبت به سال گذشته 
افزايش 1۰.6 درصدي را نشان مي دهد. از سوي ديگر به 

دليل افت توليد گاز در داخل چين، سال 2۰18 ميادي 
بالغ بر 44 درصد گاز مصرفي در چين از طريق واردات 
تامين شد كه بررسي ها نشان مي دهد اين رقم در سال 
2۰2۰ مي��ادي به بيش از 5۰ درصد افزايش مي يابد. 
برآيند بررسي ميزان توليد، مصرف و واردات گاز در چين 
تنها موازنه بين توليد و واردات بود، اما چين با توجه به 
مقررات آلودگي هوايي در حال گذار از زغال سنگ به گاز 
است كه قيمت هاي پايين گاز در سال گذشته اين روند 
را تسريع نيز كرده است؛ البته كاهش رشد اقتصادي از 
جهتي سعي در كاهش اين سرعت براي جايگزيني گاز 
با زغال سنگ دارد. به هر ترتيب پيش بيني »گزارش 
توسعه گاز طبيعي چين براي سال 2۰1۹ ميادي« براي 
س��ال هاي 2۰2۰، 2۰۳۰ و 2۰5۰ ميادي به ترتيب 
1۰، 14 و 15 درصد كل انرژي اس��ت و يك برنامه هم 
براي افزايش توليد و كاهش رشد مصرف در اين گزارش 

مدنظر گرفته شده است.
 به هر حال بيشتر كارشناسان رقمي در حدود 5۰۰ تا 
54۰ ميليارد مترمكعب را در سال 2۰5۰ ميادي براي 

مصرف گاز چين پيش بيني مي كنند.
ب��ه اين ترتيب مي توان گفت كه چي��ن به گاز احتياج 
دارد و ظرفي��ت پذيرش گاز از امري��كا را دارد؛ هرچند 
كه همه نياز خ��ود را از اين روش نمي تواند تامين كند 
چون بخش زيادي از واردات گاز چين طي قراردادهاي 
بلندمدت با كشورهاي مختلف بسته شده اند. محمد 
ديالمي، كارشناس انرژي با تاكيد بر اينكه واردات گاز 

چين از امريكا، بيش از آنكه براي چيني ها مهم باشد، 
براي امريكايي ها از اهميت بالايي برخوردار است، گفت: 
علت اين اهميت بيشتر براي امريكايي هاي اين است 
كه بخش زيادي از گاز امريكا به صورت گازهاي همراه 
اس��ت كه با نفت و نفت شيل توليد مي شود. از آنجايي 
كه امريكا ظرفيت مايع سازي محدودي براي گاز دارد، 
در حال حاضر اغلب اين گاز را مي سوزاند وهمانطوري 
كه مشاهده مي ش��ود قيمت گاز در هنري هاب حتي 
در سرماي زمس��تان به بيش از 2 دلار و شصت سنت 
نرس��يد. به گفته وي؛ امريكا در س��ال 2۰1۹ ميادي 
سرمايه گذاري زيادي در صنعت مايع سازي گاز كرده 
اس��ت و از آنجاي��ي كه چين در حال تبديل ش��دن به 
بزرگ ترين وارد كننده ال ان جي است، امريكا در صادرات 
گاز مايع به چين مي تواند گوي را از ژاپن بربايد. به همين 
دليل امريكا نياز به تضمين بازار هدف خود دارد.  ديالمي 
با اشاره به اينكه كنترل انرژي چين مي تواند دستي برتر 
در معامات سياسي به امريكا بدهد، ادامه داد: واردات ال 
ان جي تنها نمي تواند تعهدات چين را در توافقنامه بين 
اين كشور و امريكا به اجرا دربياورد پس چين بايد نفت را 
نيز از امريكا بخرد. امريكا كه به لطف انقاب شيل توانسته 
از فشار واردات نفت خام به خصوص از مناطق پر تنش 
مثل خاورميانه بكاهد، هم اكنون بدنبال يافتن سهم خود 
در بازار است. از آنجايي كه چين بزرگ ترين وارد كننده 
نفت خام در سال گذشته ميادي بود، پتانسيل بازاري 

بسيار پر اميد براي امريكا مي تواند باشد.



دريچه8گزارش

نگاهي به تحولات هفته گذشته كشور 

امريكا با دروغگويي به دنبال چيست؟

ضرورت اشتغال  در آرامش جامعه

محمود خاقاني | كارشناس بين المللي انرژي |
دونالد ترامپ درتبليغات انتخاباتي اش در سال 2016 
ميلادي و قبل از انتخاب شدن به رياست جمهوري 
امريكا فرياد مي زد كه برجام توافقي به نفع ايران و به 
ضرر امريكا مي باش��د. وي مدعي بود كه ايرانيان در 
مذاكرات برجام موفق شدند خوب عمل كنند و دولت 
اوباما را متهم مي كرد كه براساس اين توافق يكصد و 
پنجاه ميليارد دلار ذخائر ارزي ايران آزاد خواهد شد، 
قدرت اقتصادي ايران زياد مي شود وامريكا از منافع 

آن بي نصيب خواهد ماند. 
درواقع دونالد ترامپ با دلواپس��ان )كاسبان تحريم( 
در ايران كه مخالف برجام بودند همصدا ش��ده بود. 
به محض امض��اء برجام مقامات بلن��د پايه اروپايي 
درراس هيات هاي بلند پايه اقتصادي به ايران آمدند 
تا روابط بازرگاني و صنعتي با ايران را دوباره ش��روع 
كنند. همه چيز درمسيرخوبي در حال پيشرفت بود. 
فقط دونالد ترامپ و كاس��بان تحريم ناراحت بودند.

بنابراين، فشار ها براي به شكس��ت كشاندن برجام 
شروع شد. 

  امريكا  دروغ مي گويد  
اخيرا  دروغي كه امريكا مدعي اس��ت دركنار مردم 
ايران اس��ت ثابت ش��د. چند روز پيش ب��ه گزارش 
خبرگزاري ه��ا امريكا تا كنون چندين دانش��جوي 
ايران��ي را كه اج��ازه اقامت و تحصي��ل در امريكا را 
داشته اند بدون هيچ دليل موجهي حتي عليه حكم 
دادگاه از امريكا اخراج كرده اس��ت كه آقاي م. د روز 
دوشنبه س��ي ام دي ماه 98 از ش��هر بوستون ايالت 
ماساچوس��ت درزمان ورود به فرودگاه دس��تگير و 
پس ازچند روز بازداشت غير قانوني علي رغم اينكه 
دادگاه حك��م اضطراري صادر كرده ب��ود كه اخراج 
نشود از امريكا اخراج شده اس��ت. آقاي كري دويل 
وكيل دادگستري كه سعي كرد از آقاي م.د. حمايت 
و دفاع كند به خبرگزاري ها گفت مقامات امريكايي 
حتي به اين دانشجوي ايراني اجازه ندادندتا با وكيل 

صحبت كند.
 نكته قابل توجه اين اس��ت كه اين دانشجوي ايراني 
مدت دوسال در امريكا مشغول تحصيل بوده است. 
جمعي از دوس��تان و هم كلاس��ي هاي آق��اي م.د. 
درفرودگاه لوگان ش��هر بوس��تون تجمع كردند و با 
دردست داش��تن پلاكارد هايي كه روي آنها نوشته 
شده بود»تبعيض عليه ايرانيان را خاتمه دهيد « به 
رفتار غيرانساني و خارج از شمول حقوق بشر دولت 
امريكا اعتراض كردند.اما، دولت دونالد ترامپ به اين 

اعتراضات اهميتي نمي دهد و توجه نمي كند. 

  كاسبان تحريم همدست ترامپ ؟ 
 در آذرم��اه 96 هن��گام تقديم لايحه بودجه س��ال 
97 رييس جمه��وري اس��لامي اي��ران گفت دولت 
روند جديدي را آغاز كرده اس��ت و پايه اصلي بودجه 
ش��فافيت درپرداخت اعتبار به دستگاه ها برمبناي 

عملكرد سه ماهه آنهاست. 
وي همچنين گفت ك��ه در بودجه هاي قبلي رقابت 
بود درهزينه كردن و ما نميدونستيم كه يك خدمت 
چقدر براي دولت هزينه دارد؟ ايشان تاكيد داشت كه 
بايد بانك ها نظم پيدا كنند. صندوق هاي بازنشستگي 
درمسير درست قرار بگيرند. رييس جمهوري با اشاره 
به رش��د اقتصادي در دولت يازده��م اولويت دولت 
دوازدهم را اص��لاح امور بانكي توضي��ح داد وگفت 
اقتصاد درست نخواهد شد تا امور بانكي درست شود. 
نكته اي كه ايش��ان مورد توج��ه نمايندگان مجلس 
دهم قرارداد اي��ن بود كه دراواخ��ر دولت يازدهم و 
شروع به كار دولت دوازدهم سعي شد خساراتي كه 
چند تعاوني اعتباري دركشور به وجود آورده بودند 
و زندگ��ي م��ردم را دچار بحران ك��رده بودند حل و 

فصل شود.
 ايشان گفت ش��ش تعاوني مختلف 25 درصد بازار 
پول��ي كش��ور را دراختيار داش��تند و ه��رروز اراده 
مي كردند درب��ازار ارز، املاك و غي��ره بحران ايجاد 
مي كردند. به اين معني كه عليه تصميمات اقتصادي 
دولت اقدام و عمل مي كردند. آقاي روحاني گفت كه 
دولت يازدهم مشكلات ايجاد شده توسط تعاوني هاي 
اعتباري كه براي سه تا چهار ميليون نفر مردم ايران 
مش��كلات س��نگيني را ايجاد كرد و زندگي ش��ان 
درحال تلف ش��دن بود گزارشي خدمت مقام معظم 
رهبري داد و از ايشان طلب رهنمود و استمداد كرد. 

رييس جمهور به نمايندگان مجلس دهم كه درحال 
حاضر حدود 92 نفر از آنها به دلائل مختلف از جمله 
تخلفات اقتصادي براي شركت درانتخابات مجلس 
يازدهم از سوي شوراي نگهبان رد صلاحيت شده اند 
تشريح كرد كه مبارزه با تعاوني هاي اعتباري بسيار 
س��خت و مش��كل بود و توضيح داد كه گردانندگان 
تعاوني هاي اعتباري به همه ج��ا رفته بودند و همه 
را ديده بودند »آدم هاي عجيب و غريب« س��فارش 
مي كردند، ولي ما وارد عمل شديم وكار بسيار عظيم 

و بزرگي تا امروز انجام گرفته است. 

  شورش دي ماه 96
اظهارات رييس جمهوري اس��لامي ايران در آذرماه 
96 در مجلس ش��وراي اس��لامي طبيع��ي بود كه 
اصحاب ثروت هاي بادآورده از راه هاي نامش��روع را 
ناراحت ونگران كند. زيرا، شورش دي ماه سال 96 از 
منطقه اي شروع شد كه بيشتر تعاوني هاي اعتباري 
در آن منطقه ثبت و فعاليت شان را شروع كرده بودند. 
دردي ماه 96 مشخص شد كه اتحاد كاسبان تحريم 

و گروه هايي كه به گفته رييس جمهوري 25 درصد 
حجم نقدينگي كشور را دردست داشتند و شايد هم 
هنوز دارند پيامي را براي ترامپ فرستاد كه به گفته 
رييس جمهوري پيامي بود كه ترامپ را متقاعد كرد 
كه از برجام در روز 18 ارديبهشت ماه 1397 خارج 
ش��ود. قبل از خروج ترامپ از برجام همان هايي كه 
25 درص��د نقدينگي كش��ور را دراختيار داش��تند 
درروزهاي تعطيل ايام نوروز س��ال 97 وارد بازار ارز 
ش��دند و بحراني ايجاد كردند كه هنوز كش��ور با آن 
دست به گريبان است. دولت ناگزير شد براي پرداخت 
مطالبات م��ردم از تعاوني هاي اعتباري به طوري كه 
اعلام كرد بيش از س��ي ويك ميليارد تومان از منابع 
عمومي به پردازد. به همين دليل كسري بودجه دولت 

به طور سرسام آوري افزايش يافت. 
اين مش��كلات بردوش دولت افزايش��ي بود بر فشار 
پرداخت ميليارد ها تومان يارانه س��وخت به صورت 
مضاع��ف يعني هم نقدي به م��ردم و هم با پرداخت 

يارانه پنهان و آش��كار براي پايين نگه داشتن قيمت 
ينزين و ساير حامل هاي انرژي. درواقع هزينه هايي 
كه دولت متحمل مي ش��ود را تك ت��ك مردم ايران 
مي پردازن��د. پول هايي كه تعاوني ه��اي اعتباري از 
چهارميليون مردمي كه به آنها اعتماد كرده بودند به 
جيب زدن��د را مردم ايران باز پرداخت كردند و هنوز 
معلوم نيس��ت اين تعاوني ها با پول هايي كه از مردم 
گرفته بودند چ��ه كردند ؟ و اصولا  اين تعاوني ها چه 

كساني بودند؟ 

  پاشنه آشيل ايران وابستگي به اقتصاد دلاري 
دول قبل از دولت نهم ودهم تلاش زيادي كردند كه 
وابستگي اقتصاد ايران به دلار امريكا يعني درآمد هاي 
نفتي كاهش پيدا كند. اما، متاسفانه مجلس هفتم، 
هش��تم، نهم و دهم درتصويب بودجه هاي س��الانه 
هزينه هاي دولت را افزايش دادند و اقتصاد كشور را 
هرچه بيشتر به درآمد هاي نفتي يعني اقتصاد دلاري 

و رانت خواري وابسته كردند. 
دولت ترامپ متوجه بود و هس��ت كه پاش��نه آشيل 
نظام جمهوري اس��لامي ايران وابستگي به اقتصاد 
دلاري است و از همين نقطه به ايران جنگ اقتصادي 
با تحريم هاي مختلف كه مورد اس��تقبال و حمايت 
كاسبان تحريم در ايران مي باشد را شروع و تحميل 

كرده است. 
متاسفانه دولت دوازدهم به جاي اينكه از همان زمان 
شروع جنگ اقتصادي افكار عمومي را براي مقاومت 
و مقابله بسيج مي كرد مرتبا شعار هايي شبيه دولت 
نهم ودهم داد كه مدعي بود تحريم هاي سازمان ملل 
متحد كاغذ پاره اي بيش نيس��تند كه ثابت شد موثر 
بودند، ب��ه مردم نويد مي داد كه تحريم ها مش��كلي 
جدي ايجاد نمي كن��د و انباره��ا در چنين و چنان 
وضعيتي قراردارند. مجلسيان هم در بودجه 97 و98 
و درحال حاضر بررس��ي بودجه 99 فشارها را بيشتر 
و بيش��تر بردوش بخش هاي متوسط و زير متوسط 
جامعه قرار داده اند و بخش يك درصدي جامعه كه 
اصحاب ثروت هايي هستند كه درطول عمر دولت نهم 
ودهم واينك به بركت تحريم هاي اقتصادي پولدار تر 
شدند، ماليات نمي دهند و تحت فشار هاي اقتصادي 

خاصي قرار ندارند. 

  با مردم شفاف سخن  بگوييد  
ترور و به ش��هادت رس��اندن فرمانده بسيج مردمي 
دارخوين در اس��تان خوزستان نش��ان مي دهد كه 
كاسبان تحريم )تروريست هاي اقتصادي( وارد اقدام 
و عمل تروريستي مسلحانه به نيابت امريكا شده اند. 
جن��گ تبليغات رواني و عدم توجه ب��ه تاثير آنها در 
اذهان عمومي توس��ط مجلسيان و مسوولان درقوه 
مجريه و قضاييه را بايد به طور جدي مد نظر قرار داد. 
واقعيت امر اين اس��ت كه بايد با مردم شفاف سخن 
گفت.  بودجه سال 99 متاسفانه آن طور دارد تصويب 
مي شود كه هزينه ها تحقق خواهند يافت و درآمد ها 

تحقق نخواهند يافت. درنتيجه كسري بودجه دولت 
بيش��تر خواهد ش��د. درانتخابات مجل��س يازدهم 
شوراي نگهبان با رد صلاحيت 92 نفر از نمايندگان 
فعلي مجلس دهم ثابت كرد كه نظارت اس��تصوابي 
نتوانسته است موجب شود تا مجلسي داشته باشيم 
كه نمايندگان آن دچار لغزش هاي مختلف نش��وند. 
پس چه ضمانتي است كه نامزد هايي كه براي مجلس 
يازدهم تاييد صلاحيت مي ش��وند پ��س از انتخاب 
دچار لغزش نش��وند؟ از همه مهم تر مردم تا كي بايد 
به نامزد هاي نمايندگي مجلس ش��وراي اسلامي و 
مجلس خبرگان رهبري در ش��خصيت حقيقي آنها 
و يا وقتي دريك فهرس��ت گروهي ق��رار مي گيرند 
راي بدهند؟ پس زمان آن كي فرا مي رسد كه مردم 
به سياس��ت ها و برنامه هاي نامزد ه��اي نمايندگي 
مجلسين در چارچوب احزاب سياسي راي بدهند؟ 
مردم تا كي بايد براي اينك��ه تصميم بگيرند به كي 
راي بدهند و به كي راي ندهند فقط يك مدت كوتاه 
وقت داشته باشند؟ چرا شوراي نگهبان اجراي تمام 
و كمال قانون اساس��ي را مد نظر ندارد و به آن اصرار 

نمي كند؟ چرا انتخابات ما دو مرحله اي شده است ؟ 
دريك مرحله انتخابات توسط شوراي نگهبان انجام 
مي ش��ود و درمرحله دوم مردم به انتخاب ش��وراي 
نگهبان راي مي دهند و از ميان منتخبين ش��وراي 
نگهبان نماينده انتخ��اب مي كنند؟ حال كه اينطور 
است خوبست شوراي نگهبان بگويد كه اهدافي كه 
مجلس يازدهم بايد روي آنها در امور اقتصادي، نقش 
نظاميان در اقتصاد و سياس��ت داخل��ي ونيز درامور 
سياست خارجي كشور تمركز كند و تصميم و قانون 

مناسب تصويب كند كدام هستند؟
 نامزد هاي مجل��س يازدهم هزينه ه��اي انتخاباتي 
ش��ان چگونه تامي��ن مي ش��ود؟ آي��ا پول ها حلال 
هس��تند يا حرام؟ يك نماينده س��ابق مجلس وقتي 
از او س��ئوال ش��د كه چرا ب��راي نمايندگي مجلس 
يازدهم خ��ود را نامزد نكرده اس��ت، پاس��خ داد من 
 نماينده اي س��الم بودم و خدا را ش��كر هنوز هستم. 
حساب كردم ديدم براي شركت در انتخابات حداقل 

بايد س��ه ميليارد تومن س��رمايه داشته باشم.خودم 
اين مبلغ را ندارم. البته بس��ياري گفته اند تو نامزدي 
درانتخابات را بپذير كمك مي كنيم. ولي كمك آنها 
براي چه منظ��وري خواهد بود؟ من قب��ول نكردم. 
يك نامزد ديگر نمايندگي مجلس يازدهم مي گويد 
متاسفانه بايد بپذيريم گروه هايي كه از نظر اقتصادي 
ب��ه اصطلاح پ��ول دار هس��تند به مجل��س نماينده 
مي فرستند. آيا...؟ بودجه سال 99 و نحوه تامين بودجه 

انتخابات مجلس يازدهم شفاف خواهد بود؟ 

  چرا دونالد ترامپ قصد استثمار و مستعمره 
كردن ايران را دارد؟

دونال��د ترامپ رييس جمه��وري امري��كا اخيرا  در 
اجلاس داووس در سوييس گفت امريكا نمي خواهد 
از كشورهاي دشمن نفت وارد كند. يعني اينكه بايد 
ايران را مس��تعمره و تحت سلطه درآورد و حكومتي 
در ايران روي كار بياورد كه دوست امريكا باشد نظير 
حكومت هاي حاكم در كش��ورهاي نفت خيز حوزه 
درياي خزر، خليج فارس و ساير نقاط جهان. به همين 
دليل علي رغ��م اينكه دولت و مجلس عراق از امريكا 
خواسته اند پايگاه هاي نظامي اش را تعطيل و از عراق 
خارج شود رسما گفته است كه ما مي مانيم چون نفت 
عراق را مي خواهيم. درس��وريه هم همين مطلب را 
به طور آش��كار و رسمي گفت و براي تسلط بر ونزوئلا 
تحريم هاي تازه اي براين كشور تحميل كرده است و 
شخصي را كه امريكا مدعي است رهبر مخالفان دولت 
ونزوئلا مي باشد به نشس��ت داووس دعوت كرده اند. 
اين اق��دام دولت امري��كا علي رغم اظه��ار آمادگي 
 دولت مادورو براي مذاكره با دولت ترامپ مي باش��د. 
به اين نكته بايد توجه كرد كه علي رغم اظهار آمادگي 
دولت ونزوئلا براي مذاكره با دولت ترامپ درهمين ايام 
دولت ترامپ فشارهاي تحريم اقتصادي عليه ونزوئلا 
را افزايش داد و 15 هواپيماي شركت خطوط هوايي 
ونزوئلا را هم تحريم كرد. بنابراين، كساني كه در ايران 
معتقد بودند مي توان با دولت ترامپ وارد مذاكره شد 
درحال حاضر قبول دارند كه مذاكره با ترامپ فايده اي 
ندارد. ترامپ فقط و فقط تسليم به استثمار و مستعمره 

شدن مردم ايران را مي خواهد و بس. 

  بايد ايران را تحت نظر داشته باشيم
آقاي پومپئو وزير امورخارج��ه دولت ترامپ عراق را 
تهديد كرده اس��ت كه اگر پايگاه هاي نظامي امريكا 
در ع��راق را تعطي��ل كنند وضعيتي پي��ش خواهد 
آمد كه داعش بازخواهد گش��ت. يعن��ي يا ما بايد در 
عراق حضور نظامي داش��ته باش��يم يا دست نشانده 
ما »داعش « درعراق مس��تقر خواهد شد. چرا؟ آقاي 
پومپئو در مصاحبه اي با ش��بكه س��ي بي اس اذعان 
داشت كه امريكا بايد ايران را از طريق عراق تحت نظر 
داشته باش��د و نبايد اجازه داد كه ايراني ها وعراقي ها 
متحد شوند كه اگر متحد شوند مشكل بزرگي براي 

منافع امريكا در منطقه خواهد بود. 

  تلاش امريكا براي تاثيرگذاري 
در افكار عمومي مردم ايران 

آقاي پومپئو گفته است در حال حاضر سعي داريم در 
ايران از طريق فشارهاي اقتصادي و غيره كه وارد كرده 
ايم و دوستاني كه در ايران داريم )شايد منظور ايشان 
دوستان نادان وكاسبان تحريم مي باشد( افكار عمومي 
و احساسات مردم ايران را نسبت به امريكا مثبت كنيم 
و به آنها تفهيم كنيم كه بايد دركنار امريكا و عليه نظام 

خودشان بشوند. 

  نتيجه گيري: 
اقدامات و عمليات دشمن دانا تا كنون نظام جمهوري 
اس��لامي ايران را بلن��د مرتبه كرده اس��ت. ما بايد از 
اظه��ارات، برنامه ها، عملكرد ها، رفتار و... دوس��تان 
نادان ك��ه جوانان كم تجربه و مردم آس��يب ديده از 
فش��ار هاي اقتصادي و اخت��لاف فاحش طبقاتي كه 
متاسفانه از سال 1384 تا كنون بيشتر شده است را 
دلزده و دلخور كرده نگران باشيم . بنابراين، درآستانه 
انتخابات مجلس يازدهم اين حق همه ما مردم است 
كه از ش��وراي محترم نگهبان و دولت دوازدهم و قوه 
قضاييه بخواهيم با مردم به طور شفاف و صادقانه سخن 
بگوييد. زيرا، مردم مي گويند دشمن دانا ما را تاكنون 
بلندمرتبه كرده است، مي ترسيم كه دوست نادان ما 

را برزمين بزند. 

عماد آبشناس| اسپوتنيك|
 در همه جاي دنيا توجه خاص و ويژه اي به مساله بيكاري 
مي شود چون طبق همه اصول سياسي- اجتماعي اين 
افراد جامعه مستعد براي شورش و به هم ريختن جامعه 

به حساب مي آيند.
طبق عرف سياسي- اجتماعي معمولا آنهايي حاضر 
هستند به خيابان ها بيايند و دست به شورش بزنند كه 
هيچ چيزي براي از دست دادن نداشته باشند از بيكاران 
گرفته تا جواناني كه هيچ آينده اي را براي خود متصور 
نيس��تند تا افرادي كه مورد تع��رض مظالم حاكمان 
شده اند يا احساس مي كنند كه حقوقشان پايمال شده.

در برخي از موارد هم روشنفكران عصباني از سيستم 
حكومتي و ساختار آن وقتي با درب هاي بسته اصلاح 
سيستم حكومتي مواجه مي شوند به خيابان ها مي آيند.

اما در كل اگر همه آحاد جامعه مش��غول به كار باشند 
و در آمدي مكفي براي زندگي خود داش��ته باش��ند 
اكثر افراد ترجيح مي دهند به كار خود بچس��بند و به 
دليل واهمه از دس��ت دادن كار حاضر نخواهند بود به 
خيابان ها بيايند و از س��ر كار غيبت كنند. در واقع اين 

هم پاسخ سوالي است كه بعضي وقت ها برخي سوال 
مي كنند كه چرا در تعدادي كش��ورها اصلا شورشي 
مشاهده نمي كنيم، چون ش��غل و درآمد مكفي براي 

همه فراهم است.
اين اصول به همه جاي جهان تس��ري دارد اما براي به 
خيابان كش��يدن ناراضيان از هر فرقه كه مي خواهند 
باشند نياز به نوعي فضاسازي رسانه اي و رواني دارد كه 
امروزه مشاهده مي كنيم ايالات متحده به خوبي توانسته 
از آن بهره ببرد. بسياري شايد هنوز متوجه نيستند كه 
راه انداختن رسانه هاي گروهي مانند واتس اپ يا فيس 
بوك يا تلگرام يا اينستاگرام يا توييتر و يا... چه قدر هزينه 

دارد و نگهداري و پشتيباني آن چه قدر.
كافي اس��ت مقداري فكر كنيد تا متوجه ش��ويد چرا 
كش��ورهاي غربي حاضر هس��تند چنين هزينه هاي 
ميلياردي را انجام دهند و اين رسانه هاي اجتماعي را 
سر پا نگه دارند. آيا مي توان باور كرد كه اينها فقط از راه 

تبليغات هزينه هاي خود را تامين مي كنند؟
تش��كل هاي امنيتي امريكايي حتي براي اينكه مردم 
خيلي جو گير شوند حاضر هستند به صورت صوري 

ميلياردها دلار پول در اختيار برخي افراد مورد اعتماد 
خود قرار دهند و بعد بگويند اينها از راه اين رسانه ها نه 
فقط پول در مي آورند و هزينه هايشان تامين مي شود 
بلكه حتي ميلياردر هم ش��ده اند. آنها حتي مي آيند و 
تشكيلاتي موسوم به سمن )سازمان هاي مردم نهاد( 
تشكيل مي دهند و با حمايت هاي ميلياردي آنها را جلو 

مي اندازند تا اهدافشان را محقق كنند.
حدود چهارماه پيش بود كه امريكايي ها با استفاده از 
همين رسانه هاي اجتماعي اوضاع دو كشور عراق و لبنان 
را به هم ريختند و كاري كردند مردم به خيابان بيايند و 

بر عليه دولت هاي خود شورش كنند.چرا؟
چ��ون طرف��داران امريكا و متحدين��ش در انتخابات 
دمكراتيك در هر دو كشور شكست خوردند امريكايي ها 
چنين توطئه اي را براي هر دو كشور چيدند و مشاهده 
مي كنيم پس از حدود چهار ماه هر دو كش��ور امروزه 

بدون نخست وزير و دولت هستند.
همين ماجرا منجر شده در كشوري مانند لبنان بيكاري 
از بيس��ت درصد به پنجاه درصد رس��يده، ارزش پول 
ملي ظرف كمتر از س��ه ماه 40 درصد سقوط كرده و 

كشور وارد هرج و مرج شده چون جناح هاي سياسي 
نمي توانند براي تشكيل يك دولت توافق كنند.

از طرف ديگر با توجه به شرايط به وجود آمده در منطقه 
پس از ترور شهيد سپهبد سليماني به سمت و سويي 
پيش رفته كه هيچ كس ديگر به فكر حل مشكل عراق 
يا لبنان نيست و همه دلواپس آن هستند كه چه اتفاقات 

بزرگ تري ممكن است در منطقه پيش آيد.
يعني عملا هم لبنان و هم عراق امروزه با شرايط بن بست 
سياسي مواجه شده اند و اعتراضات مردمي كه سه ماه 
پيش شروع شده بود نه فقط مشكلات آنها را حل نكرده 
بلكه هم بيكاري افزايش يافته و هم مشكلات اقتصادي.

عموما هم نارضايتي عمومي از تحركات خياباني افزايش 
يافته چون آنهايي كه هيچ مشكلي نداشتند امروزه با 
مشكل نبودكسب و كار و تردد و عدم ثبات اقتصادي و 
سياسي و اجتماعي مواجه هستند و در حالي كه حدود 
سه ماه پيش شايد كنار تظاهر كنندگان بودند امروزه 
در مقابل آنها ق��رار دارند و حال زمينه براي گروه هاي 
سياسي فراهم تر است تا خواسته خود را تحميل كنند و 
از اين پس با اعتراض كنندگان برخورد هاي قهريه داشته 

باش��ند و به جاي اينكه آنها را به عنوان اعتراض كننده 
معرفي كنند آنها را آشوبگر معرفي مي كنند.

كما اينكه مشاهده مي كنيم در حالي كه مثلا نيروهاي 
انتظامي لبنان قبلا دس��تور برخورد ب��ا معترضان را 
نداشتند امروزه دستور برخورد پيدا كرده اند و از سوي 
ديگر برخي نفوذي ها هم در ميان تظاهرات كنندگان 
رخنه كرده اند كه به اماك��ن دولتي و نيروي انتظامي 
حمله مي كنند تا اين نيروها را وادار به واكنش مسلح 

كنند.
به هر صورت مي توان گفت دشمنان مي توانند به راحتي 
از ميان بيكاران هر چه قدر نياز داشته باشند نيرو اجير 
كنند تا در كشورها شورش كنند و اگر بخواهيم جلوي 
بسياري از شورش ها را بگيريم اولين مشكل حل مساله 
بيكاري و درآمد مكفي مردم و جوانان است، فقط ايجاد 
اشتغال مهم نيست بلكه مكفي بودن در آمد به همان 

نسبت مهم است.
در واقع اگر مردم ش��غل و درآمد مكفي داشته باشند 
حتي اگر بيگانگان هم تلاش كنند فضاي شورش فراهم 

نمي باشد و برعكس هم صحيح است.
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سوالاتي كه »جنتلمن هاي پشت 
ميز مذاكره« بايد پاسخ  گويند

رييس جمهوري امريكا بارها و بارها از آمادگي براي 
مذاكره با جمهوري اس��لامي ايران س��خن گفته و 
مدعي است بدون هيچ پيش شرطي پاي ميز مذاكره 
حاضر مي شود. »دونالد ترامپ« و همراهانش در كاخ 
سفيد پيش از هر چيز بايد به پرسش هايي اساسي در 

اين باره پاسخ گويند.
ايرنا با بيان اين مطلب درگزارشي افزود: دونالد ترامپ 
رييس جمهوري امريكا در مقاطع پرشمار و به صورت 
مكرر براي مذاكره با جمهوري اس��لامي ايران اعلام 
آمادگي كرده و خواستار گفت وگو براي دستيابي به 
بديلي براي توافق هسته اي ش��ده است كه در سال 

2015 بين ايران و گروه 1+5 شكل گرفت.
با وجود تلاش هاي امريكا و متحدان اروپايي واشنگتن 
براي سوق دادن ايران به سوي مذاكره اي كه دلخواه 
غربي ها باشد و تكرار بلاشرط بودن مذاكرات، چند 
سوال مطرح است كه پاس��خ دادن به آنها ضرورتي 

اساسي دارد.
1- دونالد ترامپ كه پيش از روي كارآمدن، سوداي 
خروج از برجام را در س��رمي پروراند، سرانجام براي 
عملي كردن وعده اش كه متضمن خواست لابي هاي 
صهيونيستي و پيشبرد رويكرد اخاذي از كشورهاي 
عربي منطقه بود، روي تعهدات دولت امريكا پاگذاشت 
و يكي از آشكارترين پيمان شكني هاي تاريخ كشورش 
را به نمايش گذاش��ت. نخستين سوالي كه به ذهن 
مي رسد و بارها از س��وي مسوولان ارشد جمهوري 
اسلامي مطرح شده اينكه چگونه مي توان از تكرار اين 
عهدشكني ايمن بود و از سابقه اقدام رييس جمهوري 

امريكا چشم پوشيد؟
2- رييس جمهوري امريكا و چهره هايي چون »مايك 
پمپئو« وزير خارجه كابينه وي بارها ماموريت و هدف 
اصلي تقابل با ايران را محدود كردن تهران در منطقه، 
مقابله با سياس��ت هاي جمهوري اسلامي و در واقع 
عقب راندن از موضع اقتدار عنوان كرده اند. به همين 
خاطر اين پرسش نيز اساسي است كه آيا فقط قرار 
است بديلي براي برجام جست وجو شود يا اينكه ميزي 
بزرگ تر از گفت وگوهاي هس��ته اي و با گزينه هايي 
چون خلع سلاح موشكي چيده شود؟ البته اظهارات 
اخير وزير امور خارجه فرانسه كه به آن اشاره شد در 
كنار گفته هاي صريح امريكايي ها تا حد زيادي پاسخ 

اين سوال را مشخص ساخته است.
3- »آن جنتلمن هاي پش��ت مي��ز مذاكره، همان 
تروريست هاي فرودگاه بغداد هستند، اينها همان ها 
هستند، تفاوتي نمي كنند. لباس عوض مي كنند. اين 
دست چدني  است كه پوشش مخملي و دستكش 
مخملي را بيرون مي آورد و خودش را نشان مي دهد، 
والاّا باطن، همان باطن است؛ هيچ تفاوتي ندارد. اينها 
نمي توانند كساني باشند كه انسان به اينها اطمينان 
پيدا كند.«؛ اين بخش��ي از بيان��ات رهبر انقلاب در 
نماز جمعه بيس��ت و هفتم دي ماه است كه ماهيت 
امريكايي ها را عيان تر مي سازد. همزمان با اين بيانات، 
»برايان هوك« نماينده امريكا در امور ايران مدعي 
شد كه اطمينان دارد توافق هسته اي جديد جلوي 
»سياست هاي توسعه طلبانه« تهران را خواهد گرفت.

در پيوند با جلوگيري از سياست هاي تهران كه سران 
كاخ سفيد آن را توسعه طلبانه مي خوانند، اين پرسشي 
ديگر است كه آيا ترامپ در صورت انعقاد توافقي تازه، 
دس��ت از اقدامات جنون آميز همچون ترور سردار 
سليماني و توسل به تروريس��م دولتي برمي دارد يا 
همچنان قرار است بهره گيري از زور و هنجارشكني و 
انواع حربه هاي نامشروع را براي عقب نشاندن گام به 

گام تهران ادامه دهد؟
4- ترامپ در اواخر س��ال جاري ميلادي انتخابات 
رياس��ت جمهوري را در پي��ش دارد و ب��ا توج��ه به 
چالش هايي چون اس��تيضاح از سوي دموكرات ها، 
رقيباني مصمم و جدي را پيش روي خود مي بيند. 
آنچه مشخص است اينكه بسياري از رسانه ها و نخبگان 
حوزه هاي مختلف سياسي، فكري، مدني، فرهنگي و 
اقتصادي، تمام توان خود را براي بيرون راندن ترامپ 

از كاخ سفيد بسيج خواهند كرد.
در صورت پيروزي دموكرات ها بر ترامپ در انتخابات 
رياست جمهوري 2020 چه تضميني براي پابرجايي 
توافق بديل برج��ام وجود خواهد داش��ت؟ در اين 
خصوص چند روز پيش برايان هوك در گفت وگويي 
رسانه اي عنوان داشت دولت امريكا در صورت حصول 
توافقي جايگزينِ برجام، آن را به كنگره خواهد برد تا به 

قانون تبديل و تثبيت شود.
در اين صورت هم باز سوالاتي به ذهن مي رسد از جمله 
اينكه آيا كنگره به توافق احتمالي مورد نظر ترامپ راي 
خواهد داد يا خير؟ در حال حاضر اكثريت كرسي هاي 
مجلس نمايندگان در اختيار دموكرات ها اس��ت و 
بسياري از ناظران مي گويند در انتخابات آتي مجلس 
سنا كه همزمان با انتخابات رياست جمهوري برگزار 
مي شود، احتمال بالايي وجود دارد كه رقباي ترامپ 
اكثريت سنا را هم از دست جمهوري خواهان حامي 
رييس جمهوري درآورند. با توجه به رويه و ويژگي هاي 
ترامپ، حتي قانوني شدن توافق بديل برجام نمي تواند 
ضمانت محكمي براي دوام آن باشد. از ديد طيفي از 
ناظران، رييس جمهوري امريكا در صورت پيروزي 
مجدد ممكن است خود را بي نياز از توافق يا تلاش براي 
مذاكره با ايران جهت كارنامه سازي حوزه سياست 
خارجي ببيند و تصميماتي يكجانبه گرايانه، هيجاني 

و خلق الساعه بروز دهد.
5- ترامپ شايد از طريق تهديداتي چون افزايش 25 
درصدي تعرفه گمركي بر واردات خودروهاي اروپايي، 
بتواند همراهي حداكثري اعضاي اروپايي برجام را براي 
جايگزيني آن به نوعي خريداري يا اخاذي كند اما اين 
توافق طرف هاي ديگري چون روس��يه و چين دارد. 
ضمن اينكه برجام توافقي است كه قطعنامه 2231 
شوراي امنيت وجه تضمين آن به شمار مي آيد. با توجه 
به اين واقعيت اين موضوع هم پرسش مهمي را پديد 
مي آورد كه رييس جمهوري امريكا براي حصول توافق 
جديد چگونه خواهد توانست نظر مساعد تهران، پكن 
و مسكو را جلب كرده و جايگزيني قانع كننده براي 

توافق هسته اي تابستان 2015 بيابد؟

  ترور و به شهادت رساندن فرمانده بسيج 
مردمي دارخوين در استان خوزستان نشان 
مي دهد كه كاسبان تحريم وارد اقدام و عمل 
تروريستي مسلحانه به نيابت امريكا شده اند. 
جنگ تبليغات رواني و عدم توجه به تاثير آنها 
در اذهان عمومي توسط مجلسيان و مسوولان 
درقوه مجريه و قضاييه را بايد به طور جدي مد 
نظر قرار داد. واقعيت امر اين اس�ت كه بايد با 
مردم ش�فاف س�خن گفت . بودجه سال 99 
متاس�فانه آن طور دارد تصويب مي شود كه 
هزينه ها تحقق خواهند يافت و درآمد ها تحقق 

نخواهند يافت.

برش
  در آذرم�اه 96 هن�گام تقدي�م لايحه 
بودجه س�ال 97 رييس جمهوري اسلامي 
ايران گف�ت دولت روند جدي�دي را آغاز 
كرده اس�ت و پايه اصلي بودجه شفافيت 
درپرداخت اعتبار به دستگاه ها برمبناي 
عملكرد سه ماهه آنهاست. وي همچنين 
گفت كه در بودجه هاي قبل�ي رقابت بود 
درهزينه كردن و ما نميدونس�تيم كه يك 
خدمت چقدر ب�راي دولت هزين�ه دارد؟ 
ايشان تاكيد داش�ت كه بايد بانك ها نظم 
پي�دا كنن�د. صندوق هاي بازنشس�تگي 

درمسير درست قرار بگيرند.

برش



گزارش 9 پرونده

نگاهي به پيش نويس لايحه قانون خط مشي، نحوه اداره و نظارت بر صداوسيما

راهكارهاي اصلاح خط مشي رسانه ملي
تعادل|

 اوايل هفته،  خبري در ميان مردم مي پچيد مبني بر 
اينكه شير هاي كشور آلوده به آفلاتوكسين است 
كه سرطان زاس�ت و نبايد آن را نوشيد. منبع اين 
خبر جايي نبود صدا و س�يماي كشور. هر چند كه 
مسوولان به سرعت وارد ماجرا شدند و آن را تكذيب 
كردند اما معلوم نيست كه انتشار اين خبر دروغ تا 
چه اندازه بر توليد و درآمد كارخانجات توليد لبني و 
نيز دامداران كشور اثر منفي خواهد گذاشت. البته 
اين اولين بار نيس�ت كه صداو سيما باني اين گونه 
شايعات اس�ت حدود 15 سال پيش پخش خبري 
مبني بر واردات گوشت هاي آلوده كه بعدا معلوم شد 
چه كسي قصد زدن يك وارد كننده را دارد باعث شد 
كه جو رواني مردم به هم ريزد و وارد كنندگان وقت 
گوشت هم زيان شديدي ببينند. اما واقعا اين سوال 
مطرح است كه ناظر بر اخبار نادرست صدا و سيما 
كدام نهاد است و اين نهاد تا چه اندازه قدرت دارد 
تا اين رسانه را مهار سازد.  اخيرا مركز بررسي هاي 
اس�تراتژيك رياس�ت جمهوري در راستاي پيش 
نويس »لايحه قانون خط مشي، نحوه اداره و نظارت 
بر صداوس�يما«، اقدام به انتشار گزارش توجيهي 
اين پيش نويس كرده اس�ت. در گزارش زير بخش 
سوم آن را كه آسيب هاي وضع موجود صدا و سيما 

است را مي خوانيد: 

مي توان مهم ترين آس��يب هاي موج��ود در وضع كنوني 
صداوسيما را عبارت از موارد زير دانست: 

1- تمركز در سياست گذاري، مديريت و نظارت
2- انحصار و تكصدايي

3- نبود حدود محتوايي
4- خلط كارويژه هاي راديو و تلويزيون هاي عمومي و تجاري
5- نبود تنظيم كننده هاي موضوعي )كودكان، تبليغات( 

6- ابهام در پاسخگويي
7- ناكارآمدي شوراي نظارت

8- ابهام در تأمين بودجه و منابع مالي
9- توس��عه فعاليت هاي فرعي س��ازمان و غلب��ه آنها بر 

ماموريت هاي اصلي
10- تشتت و ابهام قوانين حاكم بر صداوسيما.

 بند اول: تمركز در سياستگذاري، مديريت 
و نظارت

برخ��اف وضعيتي كه در زمان ش��وراي سرپرس��تي در 
خصوص نحوه اداره سازمان وجود داشت )عدم تمركز زياد(، 
وجود خلأ قانوني در مورد وظايف و اختيارات رييس سازمان، 
ناكارآمدي قانوني در مورد نظارت بر سازمان و دست هاي 
ديگر از عوامل، منجر به ايجاد تمركز شديد و بدون نظارت 

در اداره سازمان صداوسيما شده است.
روساي سازمان به استناد حكم رهبري داير بر عهده داري 
وظايف شوراي سرپرستي، با تفسيرهاي شخصي و سليقه اي 
خود از وظاي��ف و اختيارات قانوني ش��وراي مذكور، امور 
س��ازمان را اداره مي كنند. براي مثال، همانطور كه در بالا 
گفته شد در قانون اساسنامه صداوسيما، تهيه و تصويب 
نمودار تشكياتي واحدها، معاونت ها و مديريت هاي سازمان 
و شرح وظايف و مسووليت هاي آنها، بررسي و تأييد بودجه 
سالانه، آيين نامه هاي مالي، معاماتي، اداري و استخدامي

سازمان و ش��ركت هاي تابعه، گزارش س��الانه عمليات، 
ترازنامه و حساب سود و زيان شركت هاي تابعه و اساسنامه 
شركت ها و موسس��ات تابعه به عهده شوراي سرپرستي 
سازمان بود. در اغلب موارد، مديرعامل، نقش تهيه كننده 
و پيش��نهاد دهنده داش��ت و ش��وراي سرپرستي نقش 
بررس��ي كننده و تصدويب كننده. پس از انحال شوراي 
سرپرستي، مشخص نيس��ت كه آيا اين امور را كه عمدتاً 
نظارتي هستند رييس سازمان بايد انجام دهد؟ آيا رييس 
سازمان، هم سياست گذار است هم مجري است و هم ناظر؟ 
هم تهيه كننده است و هم تأييدكننده؟ هم گزارش دهنده 
اس��ت و هم تصويب كننده گزارش؟ آيا رييس سازمان در 
ايجاد تشكيات جديد در س��اختار سازماني صداوسيما 
كاماٌ مبس��وط اليد است؟ در خصوص نظارت بر سازمان 
نيز روساي سازمان، از يكسو با اين ادعا كه منصوب از جانب 
رهبري هستند و در نتيجه، تنها در برابر وي پاسخگو هستند 
و نظارت مراجع ديگر )نظير هيات تحقيق و تفحص مجلس 
ش��وراي اسامي، سازمان بازرسي كل كش��ور و ...( بر اين 
سازمان با اختيارات رهبري مغايرت دارد از پاسخگويي و 
نظارت هايي بيروني امتناع مي كنند و متأسفانه به رغم منع 
صريح رهبري، با پناه گرفتن پشت رهبري، انتقادها از خود 

را متوجه رهبري مي سازند.
به طوري كه در مشروح مذاكرات قانون اساسي ديده مي شود 
همواره اين دغدغه وجود داش��ته است كه مبادا انتصاب 
رييس سازمان از سوي رهبري، منجر بدان شود كه كاستيها 

و سوءعملكرد اين سازمان به پاي رهبري نوشته شود.
در واقع، نقش و وظايف نظارتي شوراي سرپرستي تاكنون 
بااجرا و معطل باقي مانده است ولي وظايف اجرايي و اداري 
آن با قوت و تمركز تمام اعمال شده است. برخي از وظايف 
نظارتي شوراي سرپرستي كه بدون اجرا باقي مانده عبارتند 

از )ماده 16 قانون اساسنامه(: 
1- اصاح خط مش��ي كلي و اساسنامه س��ازمان و اصول 

برنامه ها با رعايت اصل 14 قانون اساسي.
2- تصويب نم��ودار تش��كياتي واحده��ا، معاونت ها و 
مديريت ه��اي من��درج در اي��ن قان��ون و درج وظايف و 

مسووليت هاي آن.
3- تعيين چهارچوب برنامه ها و تصويب  طرح ها و برنامه هاي 
راديوئي و تلويزيوني بر اساس خط مشي مصوب مجلس 
شوراي اسامي و ايجاد هماهنگي لازم در زمينه سياست 

تبليغاتي داخلي
و خارجي با مقامات مسوول كشور.

4- بررس��ي و تأييد بودجه سالانه پيش��نهادي از سوي 
مديرعامل؛ 

5- انتخاب بازرس )حسابرس( .
6- بررسي و تصويب آيين نامه هاي مالي، معاماتي، اداري 

و استخدامي سازمان و شركت هاي تابعه.
7- بررس��ي و تصويب گزارش سالانه عمليات، ترازنامه و 

حساب سود و زيان شركت هاي تابعه.
8- بررسي و تصويب اساسنامه شركت ها و موسسات تابعه.

بدين س��ان، در حال حاضر مشخص نيس��ت كه وظايف 
و اختيارات رييس س��ازمان چيس��ت؟ آيا ه��م وظايف و 
اختيارات شوراي سرپرستي را دارد و هم وظايف و اختيارات 
مديرعامل را؟ اگر پاس��خ مثبت است پس قواعد مختلف 
ناظر بر منع ذينفعي و تعارض منافع و پيشگيري از فساد و 
لزوم پاسخگويي، چه مي شود؟ آيا رييس سازمان صرفاً بنا 
به آنچه در حكم رهبري )و در مقام انتصاب( به وي توصيه 
مي شود عمل مي كند؟ يا بر اساس همه موارد مذكور؟ اين 
امر نياز به توضيح ندارد كه در جامعه اي كه بر اساس قانون 
اداره مي شود مستند وظايف و اختيارات نهادها و مقامات 
عمومي بايد به طور شفاف و صريح در قوانين پيش بيني شده 
باشد و به طور علني نيز در دسترس عموم قرار گيرد به نحوي 
كه همه ناظران بيروني بدانند تصميمات و اقدامات نهادها 

و مقامات بر اساس كدام قاعده و قانون صورت مي گيرد.

   بند دوم: انحصار و تك صدايي
در كشورهاي مختلف جهان، يكي از راهكارهاي تضمين 
صحت اخبار و اطاعات، احترام به حق انتخاب مخاطبان 
و افزايش مقبوليت تحليل ها و تفس��يرهاي كارشناسان، 
تضمين اصل تكثر و رقابت در فعاليت هاي رسانه اي است. 
منظور از اصل تكثر در رسانه ها آن است كه تعداد رسانه هاي 
متعلق به اشخاص مختلف و قابل دسترس براي مردم به 
اندازه اي باشد كه مجموع فعاليت هاي آنها انعكاس دهنده 
افكار و ديدگاه هاي گوناگون جامعه باشد. انحصار يا تمركز، 
نقطه مقاب��ل تكثر قرار دارد كه درصدد اس��ت مالكيت يا 
كنترل انحصاري يك رسانه را در اختيار حكومت يا شخص 
خاصي قرار دهد. تكثرگرايي در عرصه اطاعات از جمله 
در ح��وزه راديو و تلويزيون، موجب مي ش��ود تا اطاعات 
گوناگون و تحليل هاي رقيب در اختيار شهروندان قرار گيرد 
و فرصت هاي انتخاب آنها در حوزه هاي مختلف از جمله در 
حوزه اقتصاد ارتقا يابد؛ به اقليت ها فرصت و امكان مي دهد 
تا موجوديت و هويت خود را در دل اجتماعات بزرگ حفظ 
كنند و دچار اضمحال نش��وند؛ با افزايش امكان تفاهم و 
درك متقابل ميان اعضاي مختلف جامعه به كاهش بروز 
خشونت ها كمك و از صلح و امنيت پاسداري مي كند؛ به 
تنوع فرهنگي جامعه كمك و از سيطره فرهنگي بيگانه بر 
فرهنگهاي بومي جلوگيري مي نمايد و تغييرات اجتماعي و 

فرهنگي را تسهيل مي كند.
برعك��س، تمركزگرايي ب��ه از ميان رفتن تن��وع محتوا، 
تحليل هاي رقيب و تضارب ديدگاه ها منجر مي شود. حق 
انتخاب مخاطبان را ناديده مي گيرد و به مالك رسانه اجازه 
مي دهد از روش هاي مستقيم و غيرمستقيم زيادي براي 
اعمال نفوذ خود بر رس��انه اي كه در اختيار دارد استفاده 
كند. براي مثال، در اس��تفاده از نيروي كار و عقد قرارداد با 
عوامل رس��انه اي خود، آنها را به موجب شروط قراردادي 
ملزم به پيروي از نظرهاي خود سازد )روش هاي مستقيم( 
يا اينكه با به خدمت گرفتن افراد همفكر و همراه و با الزام 
عوامل رسانه اي خود به پخش و توليد برنامه ها و گزارش ها 
در مورد اشخاص حقيقي و حقوقي كه تأمين كننده منافع 
مالي هستند بر تنوع محتوايي رسانه تحت تملك خود تأثير 

بگذارند )روش هاي غيرمستقيم( .
قان��ون اساس��ي در زمان تصوي��ب و بنا ب��ه واقعيت ها و 
رويكردهاي موجود در آن زمان، مالكيت راديو و تلويزيون را 
در انحصار دولت قرار داد. بررسي مشروح مذاكرات تدوين 
قانون اساسي و نيز مش��روح مذاكرات شوراي بازنگري در 
اصل 157 قانون اساس��ي نش��ان مي دهد كه در آن زمان 
اكثر اعضاي تدوين كننده بر اين باور بوده اند كه س��ازمان 
صداوس��يما يك ابزار تبليغاتي و وسيله اي براي تسهيل 
پيشبرد سياست هاي نظام و برنامه هاي دولت و رفع شبهات 
رسانه هاي خارجي قلمداد شده است. از آن زمان تاكنون، 
بيشتر كش��ورهاي جهان، با توجه به تحولات مختلف در 
حوزه فناوري هاي ارتباطات، وضعيت مالكيت دولت بر راديو 
و تلويزيون را اصاح كرده اند و اكنون، ايران در زمره معدود 
كشورهايي است كه همچنان، مالكيت انحصاري دولت بر 

راديو و تلويزيون را نه تنها ادامه بلكه توسعه مي دهد.
در اين ميان، ش��وراي نگهبان در نظر تفسيري خود پس 
از التهابات سياس��ي ناشي از حادثه كوي دانشگاه تهران و 
تصميم اين مجتمع به راه اندازي تلويزيون كابلي )در اعتراض 
به نحوه پوشش وقايع كوي دانشگاه از سوي صداوسيما( كه 
از سوي يكي از اعضا و نيز رييس وقت سازمان صداوسيما 

درخواست شده بود دايره انحصار را با عبارت هاي مبهم بيش 
از پيش گسترش داد. اين شورا در پاسخ به اين پرسش كه 
آيا عبارت »در صداوسيماي جمهوري اسامي ايران، آزادي 
بيان و نشر افكار با رعايت موازين اسامي و مصالح كشور بايد 
تأمين گردد« كه در صدر اصل يكصد و هفتاد و پنجم قانون 
اساسي آمده است، مي تواند به وسيله قانون عادي تشريح 
و تعيي��ن گردد؟ و همچنين آيا امكان ايج��اد و راه اندازي 
شبكه هاي خصوصي راديو و تلويزيون با توجه به اصل چهل 

و چهارم قانون اساسي وجود دارد يا خير؟«
»مطابق اصل يكصد و هفتاد و پنجم قانون اساسي در نظام 
جمهوري اسامي ايران صداوسيما زيرنظر مستقيم مقام 
معظم رهبري است. بنابراين سياستگذاري، هدايت و تدابير 
لازم در همه ابعاد خصوصاً در راستاي تحقق آزادي بيان و 
نشر افكار با رعايت موازين اسامي و مصالح كشور در همه 
شؤون و مراتب كه در صدر اصل مذكور به آن اشاره شده است 
از اختيارات اختصاصي آن مقام است« و »مطابق نص صريح 
اصل چهل و چهارم قانون اساسي در نظام جمهوري اسامي 
ايران راديو و تلويزيون دولتي اس��ت و تأسيس و راه اندازي 
شبكه هاي خصوصي راديويي و تلويزيوني به هر نحو، مغاير 
اين اصل است. بدين جهت انتشار و پخش برنامه هاي صوتي 
و تصويري از طريق سيستم هاي فني قابل انتشار فراگير 
)همانند ماهواره، فرستنده، فيبر نوري و غيره( براي مردم 
در قالب امواج راديويي و كابلي غير از سازمان صداوسيماي 

جمهوري اسامي ايران خاف اصل مذكور است.«
با توجه به اينكه تفسيرهاي شوراي نگهبان در حكم قانون 
اساسي است و اين شورا، تنها مرجع رسمي تفسير قانون 
اساسي اس��ت از آن زمان تاكنون عبارت »انتشار و پخش 
برنامه هاي صوتي و تصويري از طريق سيستم هاي فني قابل 
انتشار فراگير« با شبهه هاي مفهومي و مصداقي بسياري از 
ارتباطات ديجيتال آن هم با وسايل ارتباطي چندمنظوره، 
مي تواند مستمسكي براي ايجاد انحصار در فضاي مجازي 
قرار گيرد. بدين سان، در كشور ما هر چند طبق نص اصل 
44 قانون اساسي، تنها »راديو و تلويزيون« در انحصار دولت 
قرار گرفته است و متأسفانه، با وجود ظهور و بروز توالي فاسد 
ناشي از اين انحصار، سازمان صداوسيما درصدد گسترش 
و تسري دامنه انحصار به حوزه فضاي مجازي و پخش هاي 
ماهوارهاي بر آمده است و به رغم هشدار كارشناسان مبني 
بر لوث بودن و عدم امكان عملي چنين انحصاري، همچنان 
بر مواضع خود اصرار دارد. عبارت »صوت و تصوير فراگير« 
متخذ از تفسير شوراي نگهبان، مستندي براي اين اقدام 
صداوسيما واقع شده است. وجود ابتكارهاي قانوني از سوي 
جناح هاي سياسي مختلف كه همگي در نفي انحصار در 
شكل فعلي آن از پخش هاي راديو و تلويزيوني دارند اشتراك 
نظر دارند، تحولات فناورانه در حوزه وسايل ارسال و دريافت 
پيام هاي جمعي و تغيير مفهوم »پخش راديو و تلويزيوني« 
پيدايش كراهت عمومي شديد نسبت به انحصار پخش هاي 
راديو و تلويزيوني در كشورهاي مختلف جهان از جمله در 
كشورهاي مسلمان و همسايه منطقه و ضرورت اجتناب از 
عقب افتادگي و انزوا در اين خصوص، همچنين، عدم وجود 
توجيه مش��روع براي فعاليت هاي تجاري انحصارطلبانه 
سازمان صداوسيما با وجود سياس��ت هاي واگذاري امور 
تج��اري و تصدي گرانه به بخش خصوصي، همگي دال بر 
ضرورت اصاح وضع كنوني انحصار در حوزه پخش هاي 

راديو تلويزيوني است.
در خصوص نحوه اصاح اين وضع، نظرهاي مختلفي 
ارايه شده است كه مي توان آنها را در سه دسته قرار داد: 
برون سپاري، دادن مجوز به نهادهاي عمومي )دولت، 
حوزه علميه، سپاه، ش��هرداري و...( و دادن مجوز ايجاد 

شبكه هاي خصوصي. 
خروج صداوسيما از انحصار با برون سپاري: برخي معتقد 
هستند كه سازمان مي تواند با برون سپاري توليد يا ساعت 
پخش يا شبكه هاي موجود )غيرحساس نظير شبكه ورزش( 
يا شبكه هاي جديد خود )نظير افق، آي فيلم، تماشا( انحصار 
موجود را از ميان بردارد. در همين راستا، برخي نيز پيشنهاد 
خروج از انحصار با دادن مجوز به نهادهاي عمومي )دولت، 
حوزه علميه، سپاه، شهرداري و...( را طرح كرده اند. با وجود 
اينكه پيش��نهاد مذكور حركت در جهت تكثر رسانه اي 
است اما حداقل سطح ممكن را براي رفع انحصار از حوزه 

پخش هاي راديويي و تلويزيوني ايجاد مي كند.
در هر حال، در فرض برون سپاري، نظارت سازمان بر فرآيند 
يا محصولات س��معي و بصري وجود خواهد داشت و در 
نتيجه، خروجي اين سياست انحصارزدايي، برنامه هايي 
مشابه با برنامه هاي كنوني س��ازمان خواهد بود. درحالي 
كه هدف اصلي از تكثرگرايي، متنوع س��اختن محتواي 

برنامه ها است نه متكثر كردن تعداد شبكه ها يا روش تهيه 
و توليد برنامه ها.

روش دوم براي خ��روج از انحصار راديو و تلويزيوني، دادن 
مجوز ايجاد شبكه هاي راديو تلويزيوني به بخش غيردولتي 
يا خصوصي است. با توجه به اصل 44 قانون اساسي، برخي 
معتقدند كه جهت پذيرفته ش��دن اين پيشنهاد در نظام 
حقوقي م��ا دو راه وجود دارد: يا از طريق مجلس ش��وراي 
اس��امي، طرح يا لايحه اي براي ايج��اد راديو و تلويزيون 
خصوصي تصويب شود و بعد از رد احتمالي اين لايحه در 
شوراي نگهبان به دليل تعارض با قانون اساسي، مجلس بر 
نظر خود اصرار كرده و مصوبه مجلس به مجمع تشخيص 
مصلحت نظام برود و در آنجا مورد تأييد قرار بگيرد. يا اينكه 
مقام رهبري همانند اقدامي كه درباره اصل 44 قانون اساسي 
داش��تند، در اينجا نيز »سياست هاي كلي نظام در عرصه 
رسانه« را اباغ كرده و در آن امكان تأسيس شبكه خصوصي 
را پيش بيني كنند.  با وجود اين، به نظر مي رس��د امكان 
مديريت فعاليت هاي شبكه هاي غيردولتي در چهارچوب 
قانون اساسي وجود دارد. مالكيت راديو و تلويزيون كه طبق 
اصل 44 قانون اساسي در انحصار دولت است و سازمان به 
نمايندگي از دولت مي تواند در چهارچوب سياس��ت هاي 
مقام رهبري، حسب مورد نسبت به صدور مجوز تأسيس 

شبكه هاي غيردولتي و نظارت بر آنها، اقدام كند.
درواقع، تنظيم مقررات مربوط به پخش هاي راديويي و 
تلويزيوني در انحصار سازمان باقي مي ماند اما به منظور 
تمايز بين فعاليت ه��اي راديويي و تلويزيوني تجاري و 
غيرتجاري و ايجاد فضاي ش��فافيت و رقابت و تنوع در 
اين حوزه، سازمان مي تواند به واگذاري مديريت برخي 
از شبكه هاي موجود به خارج از سازمان و صدور مجوز 
تأسيس شبكه هاي راديويي و تلويزيوني به بخش هاي 
عمومي يا غيردولتي، اقدام كند. بنابراين، با تصويب قانون 
مي توان صدور مجوز واگ��ذاري مديريت فعاليت هاي 
راديويي و تلويزيوني و مجوز تأسيس شبكه هاي راديويي 
و تلويزيوني از جمله در عرصه فضاي مجازي يا از طريق 
ايستگاه هاي ماهواره اي يا شبكه هاي كابلي و نظارت بر 

عملكرد اين شبكه ها را بر عهده سازمان قرار داد.

   بند سوم: نبود حدود محتوايي
و نظام مسووليت )كيفري، مدني، اخلاقي( 

در همه كشورهاي جهان، اعمال و استيفاي آزادي بيان و 
اطاعات در رسانه هاي همگاني، از جمله راديو و تلويزيون، 
محدود به رعايت حدودي است. با مطالعه تطبيقي قوانين و 
مقررات كشورهاي مختلف جهان مي توان نه )9( محدوديت 
اساسي براي آزادي بيان شناسايي كرد. اين حدود در يك 
دسته بندي كلي، به حدود ناظر بر حمايت از حقوق و منافع 
افراد و حدود ناظر بر منافع و مصالح عمومي تقسيم مي شوند. 
رعايت حريم خصوصي، حرمت اش��خاص، مالكيت هاي 
فكري و حدود ناظر ب��ر تبليغات تجاري مهم ترين حدود 
ناظر بر حمايت از حقوق افراد و امنيت ملي، اسرار دولتي، 
مقدسات عمومي، اخاق عمومي و نظم عمومي مهم ترين 

حدود ناظر بر حمايت از منافع و مصالح عمومي هستند.
در قوانين كنوني ناظر بر صداوسيما، تنها قانون خط مشي 
كلي و اصول برنامه هاي سازمان صداوسيماي جمهوري 
اس��امي ايران مصوب 1361 اس��ت كه به حدود ناظر بر 
برنامه هاي راديو تلويزيون توجه كرده است. در قانون مذكور 
حدود زير براي فعاليت هاي رسانه اي پيش بيني شده است: 
الف( ارج نهادن به حيثيت انس��اني افراد و پرهيز از هتك 

حرمت آنان )ماده 6( 
ب( ممنوعيت پخش مسائلي كه: 

1- جزو اسرار نظامي، سياسي، اقتصادي كشور محسوب 
شود يا بر اثر انتشار مورد سوءاستفاده دشمن قرار گيرد.

2- تهمت به نهادها و ارگان هاي رسمي كشور و گروه ها و 
جمعيت ها و احزابي باشد كه طبق قانون احزاب فعاليت 

آنها قانوني است.
3- پخش آن موجب فس��اد اخاق��ي و هتك حرمت 

جامعه گردد.
4- انتش��ار آن موجب لطمه زدن به احساسات ديني، 

وحدت ملي و ايجاد تشنج در جامعه گردد.
5- براي گروه هاي منحرف و ضدانقاب جنبه تبليغي 

داشته باشد.
6- به روابط دوستانه با كشورهاي برادر و دوست لطمه 
وارد كند يا موجب اخال در روابط خارجي ايران گردد 

)ماده 19( .
همانطور كه ماحظه مي شود در قانون مذكور، متأسفانه، 
اولًا برخي از حدود مهمي همچون رعايت حريم خصوصي 

يا حدود ناظر بر تبليغات تجاري اصاً پيش بيني نش��ده 
است و ثانياً برخي از حدود نيز با عبارت هاي مبهم و كلي 
و غيرحقوقي پيش بيني ش��ده اند كه امكان تفسيرهاي 
مختلف از آنها را فراهم مي آورند. براي مثال »هتك حرمت 
جامعه« يا »تهمت به نهادها« چنين وضعيتي دارند و ثالثاً، 
ضمانت اجراي مشخصي براي نقض و عدم رعايت اين حدود 

مشخص نشده است.
در سال 1388 با الحاق سازوكار حق پاسخ به قانون اساسنامه 
صداوسيما، صرفاً براي حمايت از حرمت اشخاص، ضمانت 
اجرايي مبهم پيش بيني شد. نظارت هاي شوراي نظارت بر 
صداوسيما نيز براي تثبيت و تحكيم رعايت اين حدود موثر 
نبوده است و بنابراين، در مورد همه حدود، همچنان ايراد 
ضمانت اجرا باقي است و تعرض به حقوق اشخاص و مصالح 

عمومي باجبران مي ماند.
عاوه بر اين، دولتي بودن سازمان و استناد آن به حاكميتي 
بودن، منجر به عدم امكان توسل به قواعد نظام ها مسووليت 
كيفري و مسووليت مدني در قبال نقر حدود مذكور از سوي 

سازمان يا كاركنان آن شده است.

  بند چهارم: خلط كار ويژه هاي راديو 
و تلويزيون هاي عمومي و تجاري

دولت ها بنا ب��ه الزامات عقلي و نيز تعه��دات بين المللي 
خود ملزم هستند تا تكثرگرايي رسانه اي را رعايت كنند. 
نخس��تين و مهم ترين ا ر اين الزام آن اس��ت كه اكنون در 
بسياري از كشورهاي جهان، دو نوع شبكه راديو تلويزيوني 
وجود دارد: عمومي يا دولتي و خصوصي يا تجاري. هر كدام 
از اين شبكه ها كار ويژه هاي خاصي دارند و از نظر اهداف و 
محتوا و نوع برنامه ها، تفاوت هاي اساس��ي با هم دارند كه 
نبايد خلط شوند. براي مثال، اعاميه 27 سپتامبر 2006 
كميته وزراي ش��وراي اروپا در مورد تضمين اس��تقال 
سازمان هاي پخش عمومي در كش��ورهاي عضو، ضمن 
اشاره به تحولاتي كه مرزهاي اين دو نوع شبكه ها را به هم 
نزديك كرده، تصريح مي كند كه متمايز بودن كلي محتواي 
پخش عمومي از تجاري بايد تضمين ش��ود. در برخي از 
كشورهاي عضو اتحاديه اروپا، به دليل مبهم و نامشخص 
بودن رسالت ش��بكه هاي خدمت عمومي، ارايه خدمات 
با كيفيت مورد نظر عموم، براي مثال، برنامه هاي خبري 
بي طرف و متوازن، آموزش و يادگيري، خبرنگاري تحقيقي، 
تضمين كثرت گرايي و تنوع در رسانه ها، برنامه هاي محلي 
و برنامه هاي اقليت ها، ارايه سرگرمي هاي باكيفيت و ترويج 
خاقيت را كه سازمان هاي پخش عمومي را از سازمان هاي 

تجاري متمايز مي كند تحت الشعاع قرار گرفته است. 
در بسياري از كشورهاي جهان، كم و كيف پوشش اخبار 
و اطاعات از س��وي شبكه هاي خدمت عمومي يا دولتي 
به موجب قانون خاص، تعيين شده است. براي مثال، يكي 
از اصول حاكم بر اين ش��بكه ها، اصل عموميت و شمول 
همگاني اس��ت.  اصل عموميت بدان معناست كه راديو و 
تلويزيون عمومي بايد از لح��اظ جغرافيايي تمامي افراد 
جامعه را پوش��ش دهد. يعني برنامه هاي اين نوع راديو و 
تلويزيون ها بايد براي همه شهروندان يك كشور بدون توجه 
به موقعيت اجتماعي و درآمدش��ان قابل دسترس باشد و 
همچنين، هم اكثريت و هم اقليت هاي مختلف جامعه چه 
از نظر نژاد، فرهنگ، جغرافيا و چه سبك زندگي را جذب 
نمايند و توسط بيش��ترين افراد ممكن ديده شوند. البته 
قابل دسترس بودن تنها به معناي دسترسي فني نيست 
بلكه بدان معناست كه برنامه ها براي تمام افراد قابل فهم و 
پيگيري باشد. آنها بايد عايق و سايق تمام گروه ها را مورد 
توجه قرار دهند و براي آنها فرصت هايي را نهفقط به عنوان 
مصرف كننده بلكه به معناي شهروند و توليدكننده محتوا به 
وجود آورند. در همين جهت، راديو و تلويزيون عمومي بايد 
منابع مالي خود را براي ساخت رسانه اي جهت مخاطبان 
باسواد تأمين كند تا اين مخاطبان توانايي شركت فعالانه در 
توسعه، رشد و خدمات پايدار و همراهي با محتواي رسانه را 
داشته باشند. توجه به هويت و فرهنگ ملي، وظيفه ديگر 
راديو و تلويزيون هاي خدمت عمومي است كه دو بعد دارد: 
بعد اول آنكه راديو و تلويزيون عمومي وظيفه ايجاد و حفظ 
شكل هاي جديد حيات اجتماعي را بر عهده دارند. حفظ 
هويت ملي و فرهنگس��ازي اصلي ترين وظيفه آنها است. 
براي مثال، حفاظت از زبان ملي، پوشش اخبار و اطاعات 
راجع به ميراث ملي، عوامل همبس��تگي و انسجام ملي از 

ماموريت هاي اين شبكه ها است. 
بعد دوم آن است كه توليدات داخلي رسانه ها در كنار تهيه 
برنامه هاي خارجي، قابل توجه باش��د. به همين منظور، 
در شبكه هاي پخش عمومي برخي كشورها، برنامه هاي 
خريداري شده از ساير كشورها به مقدار محدودي قابليت 
پخش دارن��د. درواقع، رادي��و و تلويزي��ون عمومي تنها 
تهيه كننده به معناي خريدار برنامه نيست. اصول خاصي 
در راديو و تلويزيون عمومي، حكم مي كند كه برنامه ها با 
توجه به اهداف اين شبكه ها طراحي و توليد شوند. اين راديو 
و تلويزيون ها بايد به محتواي ملي در برنامه هاي خود توجه 
نمايند و اين بدان معنا نيست كه توليدات خارجي در پخش 
آنها جايي ندارد. آنها به عنوان رس��انه عمومي، ابتدائاً بايد 
ايده ها، عقايد و ارزش هاي موجود در جامعه خود را توسعه 
دهند. با اين نگاه اولويت دادن به برنامه هاي ملي در درجه 

نخست اهميت است. 
در نقطه مقابل، شبكه هاي پخش تجاري از آزادي عمل 
در انتخاب پوش��ش جغرافيايي، انتخ��اب مخاطبان و 
تنظيم محتوا و نحوه دسترسي مخاطبان به پخش هاي 

خود برخوردارند.
در حال حاضر، س��ازمان صداوس��يما در نتيجه وضعيت 
انحصاري خود و به رغم قانون خط مشي و اصول حاكم بر 
برنامه ها، به مرور زمان، متولي هر دو كار ويژه غيرقابل جمع 
و ناسازگار راديو و تلويزيون هاي عمومي و تجاري شده است. 
اين امر موجب گرديده تا جنبه خدمت عمومي س��ازمان 
تحت الش��عاع ماحظات و جنبه تج��اري آن قرار گيرد و 

سازمان، حالت دوگانه شترمرغي پيدا كند: 
تا آنجا كه ممكن است از مزاياي هر دو نوع راديو و تلويزيون 
استفاده مي كند و از پذيرش مسووليت و پاسخگويي مرتبط 

با هر دو، طفره مي رود.
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 صدا و سيما بيشتر 
مخاطب مي يابد يا منتقد؟

نحوه عملكرد صدا و س��يما سبب طرح انتقادهايي 
گسترده شده است؛ از رييس جمهوري كه وضعيت 
انع��كاس خدمات دول��ت در اين رس��انه فراگير را 
غيرقابل قبول مي داند تا بسياري از سياسيون و مردم 
عادي كه از سلب اعتمادشان از صدا و سيما سخن 
مي گويند. بس��ياري از مردم و سياس��يون از جمله 
شخص رييس جمهوري مي گويند كه صدا و سيما در 
تشريح و انعكاس واقعي عملكرد دولت، سوگيري هاي 
خاص خود را دنبال مي كند. به باور منتقدان، صدا و 
س��يما كه بايد به عنوان يك رسانه ملي، به گونه اي 
فراجناحي و بي طرفانه اخبار مربوط به همه جناح هاي 
سياسي را بازتاب دهد، در انعكاس فعاليت هاي دولت 
روندي غيرمتعادل را پيش گرفت��ه و از هر فرصتي 
براي زيرسوال بردن دولت بهره مي برد. دكتر »حسن 
روحان��ي« بارها بر اين نكته تاكيد كرده كه دولت از 
دستگاه تبليغاتي مناسبي بهره مند نيست و نمي تواند 
در اين زمينه روي كمك صدا و سيما حسابي باز كند. 
روحاني به طور خاص بارها از رويكرد اين رسانه فراگير 
در انعكاس فعاليت هاي اقتصادي دولت انتقاد كرده 
اس��ت. البته در دوره هاي اجرايي گوناگون، رويكرد 
صدا و سيما در قبال دولت ها با شدت و ضعف مختلف 
مورد نقد قرار گرفته و به باور بس��ياري بر شكاف ها 
دامن زده است و انسجام ملي را ناديده گرفته است. 
رييس جمهوري در تازه ترين واكنش به رويكردهاي 
صدا و سيما، بيست و پنجم دي ماه در جلسه هيات 
دولت »عبدالعلي علي عسگري« رييس اين سازمان 
را مخاط��ب چند تذكر ق��رار داد. اي��ن را »محمود 
واعظي« رييس دفتر روحاني، در پاس��خ به س��وال 
يكي از رسانه هاي داخلي مبني بر اينكه »آيا دولت 
در مقابل عملكرد صدا و سيما بناي اعتراض ندارد؟« 
گفته است. رييس جمهوري بارها از رويه صدا و سيما 
در نحوه بازتاب فعاليت هاي دولت و تبيين مقدورات 
و محذورات پيش روي دستگاه اجرايي براي مردم، 
انتقاد كرده اس��ت. وي ابتداي خردادماه امسال در 
سفري كه به اس��تان آذربايجان غربي براي افتتاح 
طرح هاي توسعه منابع آب و خاك نواحي مرزي اين 
استان داشت، با ارايه آمارهايي از اقدامات و طرح هاي 
دولت، از جمله اينكه هر هفته 30 روستا بهره مند از 
آب آشاميدني، هشت روستا داراي برق و هر روز 10 
روس��تا داراي گاز مي شوند، از عملكرد صدا و سيما 
در پوشش اين اقدامات انتقاد كرد و گفت: بعضي ها 
احساسشان اين است كه اگر اين آمار و ارقام را بگويند، 
دولت تقويت مي شود. عده اي برايشان سخت است 
اي��ن آمار را بگويند زيرا اگر اين كار را بكنند آن وقت 
چطوري مي خواهند بگويند اين دولت كار نمي كند 
و چطور مي توانند عليه اين دولت تبليغ كنند. روحاني 
ميانه آبان ماه پارسال نيز در ديدار معاونان و مديران 
وزارت امور اقتصاد و دارايي، با اشاره به اطاع رساني 
ناقص موفقيت هاي دولت از س��وي صدا و سيما، بر 
لزوم اطاع رساني دقيق و درست اين موفقيت ها به 
عنوان موفقيت يك ملت تاكيد كرد. رييس جمهوري 
در اين س��خنان، با اش��اره به پيروزي هاي سياسي 
ايران مقابل امري��كا در دعاوي حقوقي دادگاه لاهه 
و مجمع عمومي س��ازمان ملل و اعام محكوميت 
تحريم هاي غلط و خاف قوانين بين المللي افزود: 
اين پيروزي ها را چه كسي مي داند و چگونه پوشش 
داده شده است؟ ...كوچك ترين مشكل يا كمبودي 
كه ممكن اس��ت يك روز يا يك هفته باشد از سوي 
برنامه ها و شبكه هاي مختلف صداوسيما به عنوان 
اولين خبر پوشش داده مي شود. در مقابل، تلويزيون 
موفقيت ه��ا و پيروزي ها را در يك گوش��ه اي بيان 
مي كند كه ايران هم موفق شد و گوينده يواش هم 
مي گويد. انتقاد روحاني از عملكرد صدا و س��يما به 
دليل عملكرد اين سازمان خبري بارها تكرار شده 
است. رييس جمهوري مرداد ماه 93، در نشستي در 
جريان سفر به استان اردبيل، ضمن يادآوري وظيفه 
صدا و سيما مبني بر تبيين خدمات دولت براي ملت، 
اظهار داشت: كارهاي بسيار بزرگي به رغم تحريم ها 
در كشور انجام شده است. رسانه ملي حاضر نيست 
خدمات دولت را براي م��ردم تبيين كند و دولت از 
لحاظ تبليغاتي دس��ت تنها است. رويكرد جناحي 
صدا و سيما بارها در ساير رسانه ها مورد نقد و بررسي 
قرار گرفته است. از ديد بسياري از ناظران، تحليلگران 
و اهالي رسانه، صدا و س��يما در سانسور گفته هاي 
رييس جمهوري و در برخي موارد عدم پوشش اخبار 
مربوط به دولتيد طولايي دارد. همين آبان ماه امسال 
بود كه جمعي از رسانه ها به انعكاس ناقص سخنان 
مهم روحاني در خصوص اقتصاد، سياست خارجي، 
برجام، لوايح دولت و مبارزه با فساد، در جلسه هيات 
دولت در رسانه ملي انتقاد كردند. بسياري مي گويند، 
صدا و سيما كه سال ها داعيه دار جايگاه رسانه ملي 
است، بايد عملكردهايش به گونه اي باشد كه خصلت 
ملي و فراجناحي را به نمايش بگذارد. اين در حالي 
است كه بسياري آن را يك رسانه جناحي مي دانند 
كه با صرف نظر از منافع ملي، تنها منافع يك گروه 
سياسي خاص را نمايندگي مي كند. در همين ارتباط 
و طي روزهاي اخير بارها نحوه خبررساني صدا و سيما 
با انتقاداتي جدي مواجه شده است. اين رسانه هر چند 
در قضايايي چون شايعه شيرهاي آلوده، ذرت آلوده 
و... رسالت خود را اطاع رساني و جلوگيري از به خطر 
افتادن س��امت مردم عنوان كرده، اما از ديد برخي 
صاحبنظران و نيز مسوولان به دليل دوري جستن 
از نظرات كارشناسانه و واقعيات مربوط به قضاياي 
يادشده، بيشتر بر اعتماد عمومي ضربه زده و ضمن 
بروز التهاب و نگراني در جامع��ه، توليد داخلي را با 

چالش هايي انكارناپذير مواجه كرده است.
وجود چنين ديدگاهي در خصوص صدا و سيما سبب 
شده طي روزهاي اخير برخي فعالان سياسي ضربات 
مهلك بر پيكر صنايعي چون لبنيات و دامپروري را 
از نتايج عملكرد صدا و سيما و در راستاي تاش براي 
ديده شدن و جذب مخاطب قلمداد كنند؛ وضعيتي 
ك��ه ابعاد مختلف بي اعتم��ادي به اين رس��انه را از 
مسوولان ارشد اجرايي گرفته تا سياسيون و قشرهاي 
منبع:  ايرنا مختلف مردم نشان مي دهد.  
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اپل به خاطر فشار پليس امريكا 
»آي كلود« را رمزگذاري نكرد

اپل به رغ��م ادعاهاي ف��راوان در مورد نگراني 
از ب��ه خطر افت��ادن امنيت و حريم ش��خصي 
كاربران خدمات و محص��ولات خود، به علت 
فش��ارهاي اف بي اي از رمزگ��ذاري فايل هاي 

كاربران اي كلود منصرف شد.
به گزارش خبرگزاري مه��ر به نقل از انگجت، 
اگرچه اپل فايل هاي ذخيره شده روي گوشي ها 
و تبلت هاي مجهز به سيس��تم عامل اي او اس 
را رمزگ��ذاري مي كند، اما اي��ن كار در زمان 
تهيه نس��خه پش��تيبان از اين اطلاعات براي 
ذخيره سازي روي سرورهاي سرويس اي كلود 
رخ نمي دهد و لذا كاربران آيفون و اي پد نبايد 
تصور كنند كه داده هاي مذكور توسط اشخاص 

ثالث قابل دسترس نيست.
نكته مهم اين اس��ت كه اپل از دو س��ال قبل 
تصميم خ��ود را ب��راي عدم رمزگ��ذاري اين 
اطلاعات به اجرا گذاش��ته، ام��ا اين موضوع را 
تازه افش��ا كرده اس��ت. اپل مدعي اس��ت اين 
تصميم گيري تنها ناشي از فشارهاي اف بي اي 

بوده است.
به نظر مي رس��د اپ��ل از درگيري ه��اي مكرر 
حقوقي و قضايي با دولت و قوه قضاييه امريكا 
خسته شده و تمايل ندارد تنش هاي دوجانبه 
بيش از اين افزايش يابد و حساسيت ها در مورد 

عملكرد اين شركت بالا بگيرد.
ب��ه دنبال افش��اي اين خب��ر، اپ��ل از هرگونه 
اظهارنظ��ر در م��ورد آن خ��ودداري ك��رده و 
اف بي  اي هم در برابر درخواست ها براي واكنش 

به آن سكوت كرده است.

 اختراعي براي رهايي
از مزاحمت سلفي بگيران

برخي اف��راد به علت ش��دت علاقه ب��ه تهيه 
عكس هاي سلفي در محيط هاي عمومي براي 
ديگران مزاحمت ايجاد مي كنند و يك اختراع 

جديد مي تواند اين مشكل را برطرف كند.
به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از نيواطلس، 
يك شركت امريكايي سيستم جديدي به نام 
ميرا راه ان��دازي كرده كه به اف��راد علاقه مند 
به س��لفي گرفتن امكان مي دهد بدون نياز به 
استفاده از گوشي هاي هوشمند اين كار را انجام 
دهند. اين سيستم ش��امل يك رابط كاربري 
لمسي اس��ت كه در برابر درب ورودي موزه ها، 
گالري ها، پارك ها و ديگر نقاط تفريحي و روي 

ديوار يا يك سه پايه قرار مي گيرد.
كاربران علاقه مند به تهيه عكس هاي س��لفي 
ابتدا از طريق نمايشگر لمسي نام خود را ثبت 
مي كنند و آدرس ايميل خود را ارايه مي دهند. 
آنها س��پس كارت شناسايي كه داراي يك كد 
كيوآر اس��ت، از طريق اين سيس��تم دريافت 
مي كنند. آنها س��پس با ژست گرفتن در برابر 
دوربين هاي مختلفي كه در نقاط مختلف تعبيه 
شده اند و قرار دادن كارت در برابر دوربين آماده 

عكاسي مي شوند. 
در ادام��ه ش��مارش معكوس روي نمايش��گر 
كوچك دوربين آغاز ش��ده و بعد از عكاس��ي 
نمايي از تصوير نيز قابل مش��اهده خواهد بود. 
كاربر در ادام��ه مي تواند عكس را به طور دقيق 
كنترل كند و در صورت راضي بودن از آن، فايل 
عكس را در قالب ايمي��ل دريافت كند. از اين 
روش مي توان براي دريافت فايل هاي ويديويي 
كوتاه يا فايل هاي كوتاه متحرك با فرمت گيف 

هم استفاده كرد.
اين سيس��تم فعلا به طور آزمايش��ي در برخي 
نمايشگاه ها و موزه هاي نيويورك نصب شده و 
مهمانان فعلًا مي توانند بدون پرداخت هزينه 

از آن استفاده كنند.

 بويينگ ۷۳۷ مكس 
تا اواسط ۲۰۲۰ پرواز نمي كند

كابوس مشكلات بويينگ ۷۳۷ مكس براي اين 
شركت امريكايي تمامي ندارد و گفته مي شود 
اين هواپيماي پردردسر تا قبل از اواسط سال 

۲۰۲۰ قادر به پرواز نخواهد بود.
طبق گزارش انگجت، در ش��رايطي كه تصور 
مي ش��د مش��كلات اين هواپيما به زودي رفع 
شده و امكان پرواز آن فراهم مي شود، اما حالا 
مشخص شده كه فرآيند بازبيني بويينگ براي 
كسب اطمينان در مورد امنيت آن بيش از حد 
تصور به طول مي انجامد. انتظار مي رود كسب 
مجوز براي پ��رواز هواپيم��اي بويينگ ۷۳۷ 
مكس حدود شش ماه ديگر طول بكشد و تا آن 
زمان اين هواپيما نتواند پروازهاي خود را از سر 
بگيرد. علاوه بر شناسايي يك مشكل جديد در 
سيستم كنترل رايانه اي پرواز اين هواپيما طي 
روزهاي اخير، مش��خص شده كه شركت هاي 
هواپيمايي فعال در امري��كا هم قصد ندارند تا 
ماه ژوئن در تصميم خود براي لغو اس��تفاده از 
هواپيماهاي ۷۳۷ مكس تجديدنظر كنند و لذا 
عملياتي ش��دن پروازهاي اين هواپيما تا قبل 
از تابس��تان منتفي است. بويينگ پيش از اين 
مدعي شده بود نقص مربوط به سيستم ايمني 
پرواز ۷۳۷ مكس را برطرف كرده اس��ت. اين 
مشكل منجر به س��قوط مرگبار دو هواپيماي 

مذكور در نقاط مختلف جهان شده بود.

گوگل، سه قابليت جديد را براي كاربران خود فراهم كرده كه يكي از 
آنها امكان كار كردن با گوشي داخل پاكت است.

به گزارش ايس��نا و به نقل از ورج، گوگل از س��ه اپليكيشن آزمايشي 
جديد رونمايي كرده كه به كاربر امكان مي دهد تا كمتر از تلفن همراه 
خود استفاده كند. اين طرح كه بخشي از برنامه »سلامت ديجيتال« 
)Digital Wellbeing( گوگل اس��ت، با هدف كاهش استفاده از 
تلفن همراه، سه قابليت جديد را به صورت رايگان در اختيار كاربران قرار 
مي دهد. كاربران گوگل با استفاده از يكي از اين قابليت ها كه البته فعلا 
فقط روي گوشي گوگل پيكسل ۳A كار مي كند اين امكان را خواهند 
داشت كه تلفن همراه خود را در يك پاكت كاغذي در ابعاد تلفن همراه 
بگذارند و سپس آن را مورد استفاده قرار دهند. كافي است كاربران براي 
استفاده از اين قابليت، اپليكيشن موسوم به »انولوپ« )Envelope( را 
دانلود كنند  سپس با كمك نكات راهنما آن را فعال كنند. پس از درست 
كردن پاكت و گذاشتن تلفن همراه داخل آن، تنها بخش هاي مربوط به 

تشخيص اثر انگشت و دوربين اصلي، فعال خواهند بود.
هنگامي كه تلفن همراه در پاكت نامه قرار مي گيرد، نمايشگر آن كاملا 
پوشيده مي شود و كاربر فقط مي تواند شماره هايي كه روي كاغذ پاكت 
چاپ شده اند، ببيند. بدين ترتيب، امكان تماس با مخاطبين هنگام 

قرار داشتن تلفن همراه روي حالت پاكت نامه هم فراهم خواهد بود. 
هنگامي كه تلفن همراه در اين حالت قرار دارد، كاربر امكان عكاسي 
و فيلمبرداري نيز خواهد داشت اما مجبور خواهد شد كه كار خود را 
به صورت حس��ي و بدون ديدن كادر انجام دهد. با وجود اين قابليت، 
كاربر مي تواند هر زماني كه از كار كردن با تلفن همراه خس��ته ش��د، 
اپليكيش��ن انولوپ را باز كند و آن را به كار ببرد. دومين اپليكيش��ن 
موس��وم به »اكتيويتي بابلز« )Activity Bubbles(، زماني فعال 
مي ش��ود كه كاربر، تلفن همراه خود را كنار بگذارد و صفحه نمايش 
آن روش��ن بماند. در اين حالت، اكتيويتي بابل��ز، حبابي را روي پس 
زمينه ايجاد مي كند كه با ادامه زمان روشن ماندن نمايشگر، به تدريج 
بزرگ تر مي شود. اگر پس زمينه تلفن همراه با حباب پوشيده شود، 
نش��ان مي دهد كه مدت زيادي از آن استفاده نشده است. اپليكيشن 
 ،)Screen Stopwatch( »سوم موسوم به »اسكرين اس��تاپ واچ
مخصوص كاربراني است كه مي خواهند زمان استفاده از تلفن همراه 
خود را محاسبه كنند. اين اپليكيشن، يك زمان شمار روي پس زمينه 
قرار مي دهد و تا هنگام روشن بودن صفحه تلفن هر ماه، به محاسبه 
زمان مي پردازد. بدين ترتيب كاربر متوجه مي شود كه چقدر از تلفن 

همراه خود استفاده كرده است.

اخيرا بانك هاي مركزي برخي كش��ورها، تلاش مش��تركي براي 
مطالعات روي ارزهاي ديجيتالي آغاز كرده اند كه در بين آنها نام 

امريكا ديده نمي شود.
رقابت بر سر عرضه ارز ديجيتالي در بين كشورهاي جهان شدت 
گرفته است و پس از آنكه چين اعلام كرد در مراحل نهايي عرضه 
ارز ديجيتالي خود قرار دارد، اكنون بانك هاي مركزي كشورهاي 
غربي در بيانيه مش��تركي اعلام كردند كه در حال تش��كيل يك 
كارگروه مشترك براي امكان س��نجي معرفي يك ارز ديجيتالي 

هستند.
اين گروه مش��ترك در حالي متش��كل از بانك هاي مركزي اروپا، 
انگليس، ژاپن، كانادا، سوئد و سوييس خواهد بود كه بانك مركزي 
امري��كا كم��اكان علاقه اي براي ورود به مس��اله عرض��ه ارزهاي 

ديجيتالي از خود نشان نداده است.
طبق بيانيه منتش��ر شده مشترك اين كش��ورها، هدف از ايجاد 
اين كارگروه مشترك ارزيابي زمينه هاي حقوقي و امكان سنجي 
معرف��ي ارزه��اي ديجيتالي در تج��ارت و روابط بانك��ي و مالي 
دو و چندجانب��ه خواه��د بود. در ح��ال حاضر قرار اس��ت بانك 
مركزي س��وئد كه س��ابقه چندين س��ال مطالع��ه روي ارزهاي 

 ديجيتال��ي را دارد به عن��وان محل پايلوت پروژه انتخاب ش��ود.
با وجود گس��ترش نقش ارزهاي ديجيتالي در س��ال هاي اخير، 
ارزهاي موجود نظير بيت كوين هيچگاه به عنوان يك ارز مقبول 
جهاني پذيرفته نشده اند چرا كه داراي دامنه نوسان بسيار شديدي 
هستند. پروژه راه اندازي ارز ديجيتالي فيس بوك موسوم به ليبرا 
نيز كه قرار اس��ت يك رمزارز باثبات با پشتوانه سبدي از ارزهاي 
جهاني باشد تاكنون نتوانسته است عملياتي شود و با مخالفت هاي 
صورت گرفته در امريكا و خروج ش��ركاي بزرگ پروژه ليبرا، بعيد 

به نظر مي رسد كه ليبرا به زودي عملياتي شود.
تاكنون شركت هايي نظير ويزا، مستركارد و پي پال از پروژه ليبرا 
خارج ش��ده اند و در تازه ترين دور روي گرداني از اين ارز، شركت 
وودافون كه يكي از بزرگ ترين اپراتورهاي مخابراتي در اروپاست 

نيز خبر از خروج خود از پروژه ليبرا را داد.
مقام��ات امريكايي تاكن��ون بارها اع��لام كرده اند ك��ه به دليل 
ضعف هاي نظارتي، امكان عرضه ارزهاي ديجتالي در حال حاضر 
فراهم نيست. رييس بانك مركزي امريكا نيز گفته است با توجه به 
وجود امكانات و ابزارهاي پرداختي مطمئن و مناس��ب در امريكا، 

در آينده نزديك نيازي به ارزهاي ديجيتالي نيست.

امريكا از گود رقابت ارزهاي ديجتالي دور ماند كار با تلفن همراه در داخل پاكت

كارشناسان فعال در حوزه امنيت سايبري بر اين باورند 
كه حملات بدافزاري بسيار بيشتر از پيش رواج يافته و 

كاربران فضاي مجازي را به شدت گرفتار خود كرده اند.
با توجه به روند صعودي حملات سايبري و بدافزاري در 
جهان، بسياري از كارشناسان و تحليلگران فعال در حوزه 
فناوري و امنيت سايبري به تازگي دريافته و اعلام كرده اند 
كه بسياري از شركت هاي كوچك و بزرگ در جهان قادر 
نيستند حملات سايبري و بدافزاري و نفوذ هكرها را زودتر 
از وقوع تشخيص داده و پيش بيني كنند؛ بدين ترتيب از 
بروز آسيب هاي سايبري و اينترنتي كه به سرقت حجم 
زيادي از اطلاعات ش��خصي و خصوصي كاربران منجر 

مي شود، جلوگيري به عمل بياورند.
حالا به تازگي كارشناسان و متخصصان فعال در حوزه 
امنيت سايبري خاطرنشان كرده اند كه حملات بدافزاري 
و هك اطلاعات مالي و شخصي كاربران در فضاي مجازي 
بسيار بيشتر از پيش خواهد ش��د به گونه اي كه هر روز 
خيل عظيمي از كاربران را با مش��كلات متعددي روبرو 
خواهد كرد و آنها را به دردسرهاي جدي و فراواني خواهد 
انداخت.  بر اساس گزارش وب سايت fox۸live، چندي 
پيش شهردار شهر نيو اورلئان در ايالات متحده امريكا از 
يك حمله سايبري گسترده و بزرگ خبر داد كه بالغ بر 
۷ميليون دلار به زيرساخت هاي اصلي اين شهر خسارت 
 )SophosLabs( وارد كرده اس��ت.  موسسه سوفولب
در خصوص پيش بيني بدافزارها در سال ۲۰۱۸ برآورد 

كرده بود خطرات و تهديداتي كه حملات سايبري براي 
موسس��ات، ش��ركت ها، بانك ها و كاربران عادي ايجاد 
مي كردند، نه تنها در س��ال هاي آتي كمتر نخواهد شد، 
بلكه ركورد سال هاي گذشته را نيز خواهد زد و هرساله 

وضعيت وخيم تر و بدتري را ايجاد خواهد كرد. 
دوركا پولاتاي،  پژوهش��گر و محقق امينت س��ايبري 
موسسه سوفولب  در اين باره خاطرنشان كرده بود »اگر 
تاكنون بدافزارها به رايانه ها بيش��تر از ساير دستگاه ها 
و گجت ه��اي الكترونيك��ي حمله مي كردن��د، بايد در 
اينجا گفت كه از اين پس بايد منتظر هك ش��دن همه 
دس��تگاه هاي الكترونيكي كه از آن اس��تفاده مي كنيد 

باشيد.«
 همان طور كه در اخبار گذش��ته اش��اره ش��ده اس��ت، 
سالانه ش��ركت ها و س��ازمان هاي دولتي و خصوصي 
بزرگي در سراسر جهان متحمل خسارات و آسيب هاي 
جبران ناپذيري مي ش��وند كه از جمل��ه مهم ترين آنها 

مي توان به حمله سايبري به شركت مالي اكوئيفاكس 
در امريكا، س��ازمان بهداشت و س��لامت در انگلستان، 
وزارت هاي دفاع و امور خارجه بس��ياري از كش��ورها و 
شركت سابرسي ديلويت )Deloitte( در امريكا اشاره 
كرد. بنابراين مي توان گفت خطر حملات س��ايبري در 
كمين تمامي افراد، كاربران و شركت هاي كوچك و بزرگ 
در جهان است و ديگر نمي توان ادعا كرد كه كسي از گزند 

و خطرات حملات سايبري در امان است.
در چند س��ال گذش��ته باج افزار، بدافزار و ويروس هاي 
رايانه اي بسياري در سراسر جهان، اطلاعات محرمانه، 
خصوصي و مال��ي ميليون ها نفر را به س��رقت بردند و 
ميلياردها دلار به شركت هاي مربوطه و دولت ها خسارت 
وارد كرده اند. حمله س��ايبري توس��ط بدافزار واناكراي 
)WannaCry( به ط��ور قطع يك��ي از مهلك ترين 
حملاتي است كه در طول سال هاي اخير صورت گرفته 
اس��ت و ميلياردها خس��ارت براي دولت و شركت هاي 

مختلف كشورهاي جهان برجاي گذاشته است. 
باج افزار، بدافزاري اس��ت كه به مجرمان اينترنتي اين 
امكان را مي دهد تا بتوانند از طريق كنترل از راه دور، رايانه 
شخص قرباني را قفل كنند به گونه اي كه كاربر نتواند از 
سيستم خود استفاده كند، سپس يك پنجره روي رايانه 
شخص نمايان مي ش��ود و به او هشدار مي دهد تا زماني 
كه هزينه اي پرداخته نش��ود، نمي تواند قفل فايل هاي 

رايانه اش را بازكرده و ازآن استفاده كند.

كارشناسان حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات معتقدند 
براي مقابله با رسانه ها و س��رويس هاي خارجي كه اين 
روزها در فضاي سايبري جولان مي دهند، بايد به توليد 
سرويس هاي بومي اقدام و از اين طريق محتواي مورد نظر 
را در اين فضا منتشر كرد و به اطلاع كاربران جهاني رساند.

رسانه هاي اجتماعي امروزه تبديل به تكنولوژي فراگير 
جهت ايجاد و تسهيل در اشتراك گذاري اطلاعات، ايده ها 
و علايق از طريق ارتباطات و تعاملات مجازي بر بس��تر 
شبكه شده اند. رسانه هاي اجتماعي، تعاملي و مبتني بر 
وب هستند و محتواي آن توسط كاربران در قالب متن، 
نظر، عكس، ص��وت و ويدئو توليد مي ش��ود و تعاملات 
آنلاين كارب��ران نقش حياتي و كليدي در رس��انه هاي 
اجتماعي دارد. پيام رسان ها و شبكه هاي اجتماعي نيز از 
سرويس هاي محبوب و فراگير در ميان رسانه هاي جمعي 
هستند و ميليون ها كاربر از اين طريق به تعامل با يكديگر 
مي پردازند. كاربران پروفايل خود را ايجاد مي كنند و رسانه  
اجتماعي با اتصال پروفايل كاربران به يكديگر، توس��عه 
شبكه هاي اجتماعي را تسهيل مي كنند. هرچند با وجود 
تلاش هايي كه در كشور براي توسعه سرويس هاي بومي 
صورت گرفته، اين سرويس ها هنوز نتوانستند به جايگاه 

درخوري درميان كاربران برسند.
از طرفي اين روزها ش��اهد سياس��ت دوگانه اي از طرف 
شركت هاي خارجي مدعي آزادي بيان هستيم كه به بهانه 
تحريم هاي امريكا عليه ايران، اقدام به حذف پست هاي 

كاربران ايراني در شبكه هاي اجتماعي مي كنند. در اين 
راستا خسرو سلجوقي - عضو سابق هيات عامل سازمان 
فناوري اطلاع��ات- در گفت وگو با ايس��نا، درباره ايجاد 
محدوديت  در ش��بكه هاي اجتماعي بيان كرد: ش��بكه 
اجتماعي مانند اينس��تاگرام هرچه درباره سردار قاسم 
س��ليماني بود را حذف كرد. البته ش��ايد اين از طبيعت 
ديتاس��ت و وقتي شركتي چنين اختياري دارد، اين كار 
را انجام مي دهد. وي خاطرنش��ان ك��رد: دانش فناوري 
اطلاعات زماني در خارج از مرزها قرار داشت، اما زماني كه 
ما ب��ا ابرقدرت هاي اين حوزه اخت��لاف داريم، بايد وقت 
بگذاريم و به اين دانش فني برس��يم. زيرا آنها همانطور 
كه در مساله اخير شاهد بويم، مي توانند به اختيار خود، 
دسترسي ما به شبكه ها را قطع كنند. برخي ممكن است 
به اين موضوع اشاره كنند كه شبكه هاي اجتماعي بومي، 
آن گستردگي و تاثيري كه شبكه هاي جهاني مي توانند 
بگذارند را ندارند. س��لجوقي در اين باره اظهار كرد: اين 
موضوع صحيح اس��ت، اما با سرويس��ي داخلي مش��ابه 
اينس��تاگرام هم مي توان اقداماتي انجام داد. البته ارايه 
سرويس هاي بومي به اين معنا نيست كه محدوديتي در 
س��رويس هاي خارجي ايجاد شود. همانطور كه بارها به 
اين موضوع تاكيد شده است. بنابراين منظور از راه اندازي 
شبكه ملي اطلاعات و سرويس هاي بومي اين است كه 
نياز ما به اينترنت جهاني كمتر  شود و براي سرويس هاي 

داخلي، نيازي به مبادله ديتا به خارج از كشور نباشد.

مقابله با سانسور با ارايه سرويس بومي حملات بدافزاري؛ غول مرحله آخر جهان

پلي��س برزي��ل، گل��ن گرينوالد افش��اگر اس��ناد 
جاسوس��ي هاي س��ايبري دولت امريكا را به نقض 
قوانين امنيت سايبري اين كشور متهم كرده است. 
گرينوالد روزنامه نگاري امريكايي است كه به ادوارد 
اسنودن پيمانكار سابق سازمان سيا كه اين اسناد را 
در اختيار داشت، كمك كرد تا آنها را در نشريات چاپ 

كند. وي بعد از اي��ن اقدام براي حفظ امنيت و جان 
خود به برزيل مهاجرت كرد. اما با روي كار آمدن يك 
دولت راستگرا و حامي ترامپ در برزيل شرايط براي 

وي در اين كشور سخت شد. 
بر اساس دادخواست ۹۵ صفحه اي كه عليه گرينوالد 
در برزيل تنظيم ش��ده، وي بخش��ي از يك سازمان 

جنايتكار اس��ت كه در س��ال ۲۰۱۹ گوش��ي هاي 
چندين مق��ام دولت��ي و قضاي��ي را در برزيل هك 

كرده اند.
اتهامات يادش��ده پس از آن به گرينوالد وارد شد كه 
وب س��ايت اينترس��پت متعلق به اين روزنامه نگار 
گزارش هاي متعددي را منتش��ر كرد و در آنها رفتار 

غيراخلاقي و غيرقانوني برخي از عالي ترين مقامات 
دولتي برزيل و از جمله وزير دادگستري اين كشور 
س��رجيو مورو افش��ا ش��د. اطلاعات موجود در اين 
گزارش كه ش��امل پيام هاي تلفن��ي خصوصي رد و 
بدل ش��ده اين افراد بود، مقام��ات قضايي را به اين 
نتيجه رس��انده كه گلن گرينوالد نقش مستقيمي 

در جهت هك كردن گوش��ي هاي مسوولان مذكور 
داشته اس��ت. در جولاي گذشته چهار نفر در برزيل 
به اتهام مشاركت در اين حمله هكري دستگير شدند. 
گرينوالد اين اتهام زني ها را تلاش��ي براي حمله به 
آزادي بيان در برزيل و انتقام گيري از افشاگري هاي 

خود عليه مقامات فاسد برزيلي دانسته است.

دسيسه چيني دولت برزيل براي افشاگر جاسوسي هاي سايبري كاخ سفيد

امكان ايجاد تعصبات و خطاهاي جديد در سيستم مراقبت هاي بهداشتي به واسطه هوش مصنوعي

خطرات هوش مصنوعي در پزشكي
گروه دانش و فن|

دو مورد از مهم ترين پيش بيني هاي مربوط به دهه 
جديد اين اس��ت كه هوش مصنوعي رواج بيشتري 
پيدا مي كند و سيستم مراقبت هاي بهداشتي ايالات 
متحده بايد تكامل يابد. ه��وش مصنوعي مي تواند 
سيستم مراقبت هاي بهداش��تي را تقويت و بهبود 
بخش��د تا به بيماران بيش��تري كه پزشك كمتري 
دارند، خدمت كند. با وجود اين، مبتكران بهداشت 
به جاي اينكه بخواهند پزشكان را با فناوري جايگزين 
كنند، بايد نس��بت به طراحي سيستمي كه توانايي 
پزش��كان را تقويت مي كند، احتياط بيش��تري به 
خرج دهن��د و همچنين از توليد تعصبات انس��اني 

خودداري كنند.
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، مطالعه جدي��دي كه در 
Nature )با همكاري Google( منتش��ر ش��ده، 
گ��زارش مي ده��د ك��ه ه��وش مصنوع��ي گوگل 
)Google AI( بهتر از پزش��كان سرطان سينه را 
 ،Babylon Health تشخيص مي دهند. شركت
سيس��تم مراقبت هاي اوليه موبايل مبتني بر هوش 
مصنوعي كه در سال ۲۰۱۳ در انگلستان اجرا شده، 
در حال ورود به امريكاست. مراقبت هاي بهداشتي 
به دليل كمبود و فرسودگي پزشكان، صنعتي است 
كه به كمك هوش مصنوعي آن نياز دارد. پزش��كان 
در اي��الات متحده در حال تجرب��ه دوراني همراه با 
بحران فرسودگي شغلي هستند. نزديك به 4۵ درصد 
پزشكان از فرسودگي شغلي خبر مي دهند و ميزان 
خودكشي پزشكان دو برابر جمعيت عمومي است. 
تحقيقات نشان مي دهد كه پزشكان فرسودگي را به 
دليل سيستم مراقبت بهداشتي ضعيف كه تلاشي 
براي محافظت از آنها يا بيمارانشان نمي كند، تجربه 
مي كنند. فرسودگي پزش��كان با افزايش خطاهاي 
پزش��كي، رفتار غيرحرفه اي، بازنشستگي زودرس، 
افس��ردگي و تعصب نژادي مرتبط اس��ت. در سال 
۲۰۱۹ ژورنال انجمن پزش��كي امريكا مطالعه اي را 
از ۳، ۳۹۲ پزش��ك كارآموز سال دومي منتشر كرد 
كه خود را غير سياه معرفي مي كردند و دريافتند كه 
علائم فرسودگي با س��وگيري هاي صريح و ضمني 
نژادي همراه اس��ت. يك مطالع��ه از كلينيك مايو، 
طراحي ضعيف سوابق پزشكي الكترونيكي  را يكي 
از عوامل فرسودگي پزشكان دانستند. يكي ديگر از 

مهم ترين عوامل ايجاد فرسودگي در پزشكان، كمبود 
تعداد پزشك در مقايسه با افزايش تعداد و نيازهاي 

بيماراني است كه به مراقبت نياز دارند. 
در چنين ش��رايطي اگرچه استفاده از سيستم هاي 
هوش مصنوعي يك راه حل به نظر مي رسد، مي تواند 

مشكلاتي نيز ايجاد كند. 
افزايش خطاي پزش��كي يك نتيج��ه بالقوه هنگام 
اس��تفاده از ه��وش مصنوع��ي با طراح��ي ضعيف 
در پزش��كي اس��ت. خطاي پزشكي س��ومين علت 
مرگ ومير در امريكاست و اين موضوع نشان دهنده 
نياز به بهبود سيستم و همچنين شكنندگي سيستم 
و پيامدهاي ناش��ي از طراحي ضعيف است. از بين 
رفتن رابطه همدلي بين بيمار و پزشك، يكي ديگر 
از نتايج احتمالي هوش مصنوعي با طراحي ضعيف 
است، زيرا مراقبت هاي بهداشتي رابطه مستقيمي 

پيوند بين انسان به عنوان پزشك و انسان به عناون 
بيمار دارد. انس��ان ها به روش حل مس��اله اي كه از 
گفت وگو ناشي مي شود، تمايل دارند و از آن بهره مند 

مي شوند. 
در كلينيك هايي كه س��وابق س��لامت الكترونيكي 
دارند، پزشكان حدود ۲۷ درصد از وقت خود را صرف 
مراقب��ت از بيمار و ۵۲ درصد وقت خ��ود را در اتاق 
معاينه و در تعامل ب��ا بيمار مي گذرانند. جايگزيني 
نامناسب انسان با فناوري مي تواند منجربه نارضايتي 
پزش��كان و كاهش تعامل بيماران ش��ود. استفاده 
ناصحيح از هوش مصنوعي مي تواند به نابرابري ها و 

تعصبات جديد منجر شود.
مطالعات اخير نشان داده است كه سياهپوستان به 
دليل عقايد غلط در مورد تفاوت بين سياه و سفيد، 
به احتمال زياد كمتر به درمان مناسب سرطان ريه 

و درمان مناس��ب درد اقدام مي كنن��د. درحالي كه 
برخي ممكن است نتيجه بگيرند كه هوش مصنوعي 
با تمركز روي داده هاي عيني، تعصبي را كه اقليت ها 
دريافت مي كنند، از بي��ن مي برد، تحقيقات جديد 
حاك��ي از ايج��اد نابرابري در سيس��تم هاي هوش 

مصنوعي است.
 يك مطالعه منتشرشده در س��ال ۲۰۱۹ در مجله 
ساينس، نشان داد الگوريتمي كه در بيمارستان هاي 
اي��الات متحده م��ورد اس��تفاده قرار مي گي��رد، با 
اختصاص مراقبت كمتر نس��بت به بيماران س��ياه، 
به آنها به طور سيس��تماتيك تبعيض قائل مي شود. 
بس��ياري از جنبه هاي مختل كننده سيستم هوش 
مصنوعي منحصر به س��رويس بهداشت ملي است 
كه بيماران را به پزش��كان اختصاص مي دهد. براي 
حمايت از نيازهاي منحصر به فرد بيماران در سيستم 

مراقبت هاي بهداشتي امريكا، بايد مدافعان ايمني 
سلامت در دسترس باشند. براي اينكه سيستم هاي 
هوش مصنوعي بتوانند بدون آسيب كار كنند، درك 
بيشتري از آنچه پزشكان انجام مي دهند و تعصبان 

فعلي آنها لازم است.
طراحي سيستم هايي كه ش��يوه كنوني پزشكان را 
حفظ مي كند ، بدون اينكه منجربه نارضايتي شود، 

كاري مهم و حياتي است. 
شركت هاي فناوري و سيستم هاي مراقبي بهداشت 
و درمان، هردو در درجه اول متشكل از كاركنان مرد 
سفيدپوست هس��تند كه ممكن است به طور جامع 
در زمينه فك��ر كردن درباره تعصب آموزش نبينند. 
به همين دليل متنوع سازي نيروي كار شركت هاي 
سازنده سيس��تم هاي هوش مصنوعي و افرادي كه 
در سيس��تم مراقبت هاي بهداش��تي كار مي كنند، 

لازم است. 
گزارش منتش��ر ش��ده حاكي از آن اس��ت كه افراد 
رنگين پوس��ت و زن��ان، درزمينه ه��وش مصنوعي 
كمتر ب��ه عن��وان نماينده ظاه��ر مي ش��وند، زيرا 
ح��دود ۸۰درصد از اس��اتيد ه��وش مصنوعي مرد 
هستند و افراد رنگين پوست تنها اقليتي از كاركنان 
شركت هاي بزرگ فناوري را تشكيل مي دهند. همان  
اندازه كه تنوع بخشيدن به سير خطي پژوهشگران 
موضوعي اساس��ي است، س��اختن مكان هاي كار 
فراگير و اجتماعاتي كه امكان رشد را براي محققان 
اقليت فراهم مي كند نيز به همان اندازه مهم است. 
اينجاس��ت كه ه��وش مصنوعي در سيس��تم هاي 
مراقبت بهداش��تي اگر به خوبي طراحي شده باشد، 
مي تواند با فراهم كردن امكانات مراقبت بهداشتي 
باكيفيت توسط متخصصان مراقبت هاي بهداشتي 
براي افراد بيش��تر و ايجاد تعادل ب��راي افرادي كه 
زندگي خود را وقف ارايه مراقبت مي كنند، سلامت 
و رفاه اعضاي جامع��ه را دگرگون كند. درعين حال 
اين خطر وجود دارد كه سيستم هاي هوش مصنوعي 
كه انسان را در برابر الگوريتم ها قرار مي دهد، ممكن 
اس��ت تعصبات و خطاهاي جديدي را وارد سيستم 
مراقبت هاي بهداش��تي ايالات متح��ده كند كه نه 
تنها نابرابري هاي بهداش��تي را تش��ديد كند، بلكه 
منجر به خطرناك شدن مراقبت هاي بهداشتي براي 

افراد شود.



ويژه 11 بنگاهها

واكنش ها به شایعه شیرهای سمی همچنان ادامه دارد

نماینده فائو در ایران:

آسيب دامداران و توليد كننده هاي استاني از يك شايعه

ايران از كشورهاي پيشرو در توليد عسل است

گروهبنگاهها|
موضوع استفاده از س��م در توليد شيرهاي مصرفي، يكي 
از چالش هايي بود كه طي روزهاي گذش��ته نگراني هاي 
بس��ياري را در سطح افكار عمومي و خانواده ها ايجاد كرد. 
شايعه اي كه ابتدا توسط يكي از كارشناسان صداوسيما در 
آنتن زنده مطرح شد و بلافاصله پس از آن دامنه وسيعي از 
اظهارنظرها و ديدگاه هاي متفاوت و در برخي موارد متضاد 
در خصوص آن ارائه شد؛  ادعای عرضه شيرهای پاستوريزه  
آلوده به سم »آفلاتوکسين«در کشور و نام بردن از استان 
مازندران با آمار نسبتا بالا آن هم در يک برنامه تلويزيونی 
صبحگاهی ، نه تنها موجی از نگرانی را در خانواده ها ايجاد 
کرد، بلكه اعتراض بسياری از فعالان صنايع غذايی و بويژه 
صنعت لبنيات و مراجع بهداشتی را در سطح استان هاي 
مختلف كشورمان به همراه داشته است.  اين ادعا را »بهادر 
حاج��ی محمدی « که در رس��انه ملي به عن��وان بازرس 
انجمن بهداشت و ايمنی مواد غذايی ايران معرفی شد ، در 
برنامه صبحگاهي  شبکه ۳ سيما مطرح کرد و مدعی شد 
؛»شيرهای پاستوريزه ای که از سوپرمارکت ها تهيه می شود 
مقدار زيادی آلودگی به سم آفلاتوکسين دارند. سمی که 
منجر به سرطان کبد می ش��ود.« هرچند اين كارشناس 
بعد از گسترش نگراني هاي عمومي اعلام كرد كه سندي 
براي اظهارات خود به جز پايان نامه يكي از دانشجويانش 
ندارد؛ اما تبعات اين اظهارنظر باعث شد تا دامنه وسيعي از 
فعالان اقتصادي در حوزه دامداري، كشاورزي و...خواستار 
اظهارنظر رسمي مسئولان اجرايي در اين زمينه شوند.  بعد 
از اظهارنظرهاي متعددي كه در خصوص اين موضوع در 
رسانه هاي گروهي مطرح شد سرانجام پاي سرپرست وزارت 
جهاد کشاورزی نيز به ميان اين منازعه كارشناسي باز شد و 
كشاورز  با اشاره به اينکه برای اطمينان از سلامت محصولات 
غذايی ايران، سختگيرانه ترين استانداردها طی می شود، 
گفت: مردم بابت مصرف محصولات غذايی نگران نباشند. 
عباس کشاورز در مراس��م افتتاحيه هفتمين نمايشگاه 
تخصصی نهاده های کش��اورزی در بخشی از اظهاراتش با 
انتقاد از اطلاعات نادرست به جامعه در خصوص آلودگی 
محصولات غذايی اظهار کرد: در اين زمينه بررس��ی های 
مختلفی انجام داديم و به اين نتيجه رسيديم که محصولات 
کشاورزی و لبني در ايران از سلامت بسيار خوبی برخوردار 
هستند و سختگيرانه ترين استانداردها در داخل کشور برای 

اطمينان از سلامت محصولات طی می شود.

   تضمين کيفيت شير پاستوريزه
با توجه به اين واقعيت كه كارشناس ياد شده در برنامه مورد 
نظر از اس��تان مازندران به عنوان مركز اصلي تهيه لبنيات 
كشور نام برده بود؛ طبيعي بود كه فعالان اقتصادي استان 
مازندران در اين زمينه به اظهارنظرهاي كارشناسي بپردازند. 
رييس انجمن مهندسی کيفيت صنعت غذای مازندران نيز 
مانند نمايندگان استاندارد، دانشگاه علوم پزشکی و وزارت 

بهداشت اين اظهار نظر را غيرکارشناسی و نادرست دانست 
و گفت: ترديدی نداريم که در اين اظهارنظر و اطلاعات مطرح 
شده اشکالاتی وجود دارد. به ويژه اين که گفته شده بيشتر 
آلودگی به اين سم در شيرهای صنايع لبنی مازندران وجود 
دارد از اس��اس کذب است. وی با تاکيد بر اينکه شير توليد 
شده در صنايع لبنی مازندران به هيچ عنوان آلوده نيست، 
اظهار کرد: اين اطمينان خاطر را می دهم که ش��ير توليد 
شده در صنايع لبنی مازندران يکی از ايمن ترين شيرهايی 
است که در کشور توليد می شود. بيشتر شيرهای دريافتی 
کارخانجات لبنی مازندران شير صنعتی است و از شيرهای 
سنتی هم شير با کيفيت بالا دريافت می شود. رييس انجمن 
مهندسی کيفيت صنعت غذای مازندران خاطرنشان کرد: 
کارخانه دار به هيچ عنوان نمی توان��د مواد اوليه نامرغوب 
بگيرد چون محصول توليدی اش نامرغوب می ش��ود. اگر 
شير نامرغوب باشد قطعا ارجاع داده می شود و معمولا هم 
در کارگاه های لبنيات سنتی مورد استفاده قرار می گيرد. 
در مازندران کارگاه های توليد لبنيات شيرهای سنتی که 
کارخانه ه��ا خريداری نمی کنند را با قيم��ت ۱۰۰ تا ۲۰۰ 
تومان بيشتر می خرند و عرضه می کنند. اما کارخانه ها شير 
نامرغوب را وارد کارخانه نمی کنند. رزاقی تصريح کرد: انجمن 
مهندسی کيفيت صنعت غذای مازندران فردا بيانيه و پاسخ 
به اين اظهارنظر و جوسازی و شايعه پراکنی که از برنامه زنده 
تلويزيونی پخش شد را منتشر می کند و اميدواريم که رسانه ها 
نيز در شفاف سازی موضوع و اطلاع رسانی درست عمل کنند.

   مصرف شير با کيفيت در صنايع لبنی
اظهارات رزاقی در مورد ميزان شير دريافتی صنايع لبنی 
مازندران از دامداری های صنعت��ی تا حد زيادی احتمال 
آلودگی شيرهای پاستوريزه را کاهش می دهد و حتی از بين 
می برد. بر اساس آمارهای رسمی در مازندران هر سال حدود 
۷۵۰ هزار تن شير توليد می شود که نزديک به ۵۵۰ هزار 
تن از اين شير به صورت فله و بدون عبور از فيلتر کارخانه ها 
مصرف می شود. ۲۰۰ هزار تن ديگر نيز عمدتا شير توليد 
شده در دامداری های صنعتی و نيمه صنعتی استان است که 
کارخانه ها خريداری کرده و استفاده می کنند.  اما اين ۲۰۰ 
هزار تن تمام شير مصرفی صنايع لبنی مازندران نيست. 
واحدهای صنعتی توليد لبنيات در مازندران سالانه حدود 
۹۰۰ هزار تن شير مصرف می کنند که ۷۰۰ هزار تن آن از 
دامداری های صنعتی ساير استان ها تامين می شود. با اين 
حساب احتمال اينکه آلودگی به اين سم خطرناک در شير 
توليدی صدها دامداری صنعتی کشور وجود داشته باشد 
عملا جايگاهی ندارد و قابل اتکا نيست. نايب رييس انجمن 
صنايع همگن غذايی و دارويی مازندران معتقد اس��ت که 
دامدارها حتی اگر به فکر سلامت جامعه نباشند، با توجه 
به پيامدهای منفی که وجود آفلاتوکسين در غذای دام بر 
بزدهی گله و سلامت دام دارد، از دادن غذای دارای ميزان 
بالای آفلاتوکسين خودداری می کنند. دکتر »اسماعيل 

خاتمی مقدم« به ايرنا گفت: رابطه مستقيمی بين غذای 
دام و آفلاتوکسين موجود در شير وجود دارد. با اين حساب 
نمی توان گفت که آفلاتوکسين موجود در غذای تمام دام ها 
در کش��ور و حتی دامداری های صنعتی آنقدر بالاتر از حد 

مجاز است که ميزان آن در شير به ۶۰ درصد برسد.

   مردم با اطمينان شير بنوشند
مدير تضمين کيفيت صنايع ش��ير ايران گفت : به استناد 
آمارهای به روزی که داريم، شيرهای توليد شده در صنايع 
لبنی ايران سالم است و مشکلی ندارد. افرادی هم که خلاف 
اين موضوع را عنوان می کنند می توانند از هر شهر و استانی 
که مايل بودند به انتخاب خودشان شيرهای در حال عرضه 
را تهيه و آزمايش کنند.  عضو هيأت مديره انجمن مديريت 
کيفيت ايران با بيان اينکه استاندارد ملی ما سختگيرانه تر 
از استاندارد بين الملل است، يادآور شد: انتظار ما اين است 
که انجمن علمی بهداشت و ايمنی غذايی از سازمان های 
نظارتی به ويژه استاندارد و دامپزشکی در اين زمينه استعلام 
کند. از صدا و سيما و رسانه ها نيز انتظار داريم که در اين موارد 
از کارشناسان اهل فن و اساتيد دانشگاه که آگاه به همه ابعاد 
موضوع هستند کمک بگيرند. دبيريان خاطرنشان کرد: حتی 
اگر آفلاتوکسين در خوراک دام هم بالا باشد، وقتی وارد شير 
می شود به يک پانزدهم کاهش می يابد. چطور ممکن است 

که مقدار اين ماده در شير پاستوريزه ۶۰ درصد باشد؟ نبايد 
اين اطلاعات نادرست از رسانه ملی به مخاطب داده شود. 
بدون مطالعه و پيش زمينه آمار دادن به مردم آنها را از يک 
محصول مهم غذايی دور می کند و آسيب کلانی به اقتصاد 
صنعت لبنيات می زند. موجی که در شبکه های اجتماعی 
در مورد آلودگی و زيان آور بودن شيرهای پاستوريزه ايجاد 
ش��ده احتمالا به همين س��ادگی متوقف نمی شود، مگر 
اينکه مخالفان اين اظهارنظر استنادات علمی و دقيق خود 
را گردآوری کنند و به آنها نيز فرصت مناسبی و مشابه در 
رسانه داده شود تا بخشی از باور ايجاد شده مبنی بر ناسالم 

بودن شيرهای پاستوريزه را ترميم کنند.

   خودداری کارخانه های توليد شير پاستوريزه 
از خريد شيرهای مشکل دار 

در ش��رايطي كه اين ادعاهاي غير كارشناسي باعث بروز 
مش��كلات فراواني در حوزه كسب و كار و توليد دامداران و 
...شده، رييس هيات مديره اتحاديه  دامداران ايران و فعال 
صنعت دامداری در قزوين مي گويد: وجود آفلاتوکسين 
در شير موضوع تازه و جديدی نيست و در همه دنيا وجود 
دارد و بر اثر اس��تفاده دام از خوراک کپ��ک زده ايجاد می 
ش��ود اما برای آن حد مجاز تعريف ش��ده و اگر ميزانش از 
حد تعريف شده بالا نباش��د هيچ خطری متوجه مصرف 

کنندگان نيست. حسين نعمتی با انتقاد از صداوسيما بابت 
دعوت کارشناسی که کيفيت و سلامت شيرهای توليدی 
کشور را زير سوال برد،افزود: فردی که به رسانه ملی دعوت 
و در يک شبکه با ميليون ها مخاطب صحبت می کند بايد 
سخنانش حس��اب ش��ده و همراه با مدرک و سند باشد و 
بداند که عواقب حرف های او چيس��ت. وی اظهار داشت: 
متاسفانه صحبت های نسنجيده و اشتباه اين کارشناس 
دستاويزی برای رسانه های بيگانه و معاند شده و در سطح 
وسيع در شبکه های مجازی پخش شده و به صنعت لبنی 
کش��ور آس��يب وارد کرده و اين در حالی است که مصرف 
ش��ير و فراورده های لبنی در کشور پايين است. نعمتی با 
بيان اينکه دامداری های صنعتی امروزه به انواع تجهيزات 
و آزمايشگاه ها مجهز هستند، گفت: کارخانه های توليد 
فرآورده های لبنی از دريافت و خريد ش��يرهای دارای حد 
بالای آفلاتوکسين خودداری می کنند و اينکه شيرهای 
توليدی در دامداری های کش��ور دارای ح��د بالايی از اين 
سم باشند کذب محض است. رييس هيات مديره اتحاديه 
دامداران ايران همچنين اظهار داشت: اميدواريم صداوسيما 
با دعوت از مسوولان و کارشناسان ذی ربط و توليد و پخش 
برنامه و خبر بتواند اعتماد مردم به سلامت و کيفيت شير 
و محصولات لبنی که با سخنان يک کارشناس در برنامه 

تلويزيونی دچار خدشه شده را جلب کند.

 نماينده س��ازمان خواربار و كش��اورزي ملل متحد )فائو( 
در ايران با اش��اره به ظرفيت هاي توليدي كش��ورمان در 
زمينه صنعت زنبورداري گفت: جمهوري اسلامي ايران از 
كشورهاي پيشرو جهان در بخش توليد عسل است. گرولد 
بودكر دي��روز در آيين آغازين دومين كنگره بين المللي و 
دهمين كنگره ملي پژوهشي زنبور عسل ايران افزود: ايران 
قابليت هاي زيادي براي توسعه يك زنجيره با ارزش غذايي 

به نام صنعت زنبورداري دارد .
وي ادامه داد: اين زنجيره با ارزش غذايي مي تواند بازار عرضه 
و تقاضا يعني در داخل و خارج از كشور را منتفع كند. نماينده 
فائو ب��ه اهميت صنعت زنب��ور داري در طبيعت و زندگي 
انسان ها اشاره كرد و گفت: بدون زنبورها طيف گسترده اي 
از غذاها را از دست مي دهيم و بدون زنبورها دنيايي بدون 
گرسنگي غيرممكن خواهد بود. زنبورها، به عنوان مخلوقاتي 

گرده افشان، نقشي س��ترگ در تمام ابعاد اكوسيستم ايفا 
مي كنند. وي اظهار داش��ت: بدون زنبورها، تنوع زيستي 
به گونه اي كه كنون وجود دارد، نمي بود، آنها با نقش آفريني 
در چرخه اكوسيستم هاي پيچيده و به هم مرتبط، امكان 
همزيستي گونه هاي مختلف را فراهم مي كنند. بودكر افزود: 
همچنين اين گرده افشان، نقشي حياتي در افزايش عملكرد 
محصولات كشاورزي و ارتقاي امنيت غذايي و تغذيه دارد. 
بسياري از محصولات كشاورزي دنيا كه تأمين كننده ميوه ها 
و دانه هاي مصرفي انس��ان ها هستند، به فعاليت زنبورها 
وابستگي دارند و بدون آنها، ما نه تنها طيف گسترده اي از 
غذاها را از دست مي دهيم، بلكه دستيابي به دنيايي بدون 
گرسنگي غير ممكن خواهد بود. نماينده فائو در ايران اضافه 
كرد: به همين ترتيب، بسياري از گياهان غني از نظر مواد 
مغذي به زنبورها و ديگر گرده افش��ان ها وابسته هستند 

به طوري كه محصولات كشاورزي وابسته به گرده افشاني، 
نسبت به ديگر انواع محصولات كشاورزي پنج  برابر با ارزش تر 
هس��تند. وي به نقش آفريني زنبورداري و توليد عسل در 
معيشت روستاييان اشاره كرد و از جمله اين نقش ها را به 
عنوان يك فعاليت درآمدزا دانست كه به جوامع روستايي 

كمك مي كند تا درآمد بيشتري را كسب كنند.
بودكر همچنين به خواص دارويي عسل و ديگر محصولات 
به دس��ت آمده از كندو اش��اره كرد و گفت: زنبور عسل از 
طريق فرآيندهايي همچون گرده افشاني موجب تقويت 
فعاليت هاي كشاورزي شده و عملكرد محصولات را ارتقا 
مي بخشد. نماينده فائو به نقش آفريني زنبورداري در حفظ 
جنگل ها نيز اشاره كرد و افزود: زنبورداري در مقايسه با ديگر 
شيوه هاي تأمين معيشت وابسته به كشاورزي، يك پيشينه 
انعطاف پذير دارد كه مي توان به صورت تمام وقت يا پاره وقت 

به آن اشتغال داشت. وي افزود: با اين حال، براي داشتن يك 
كسب وكار موفق در زمينه زنبورداري، الزامات اساسي مورد 
نياز است كه گونه هاي مناسب و قابل مديريت زنبور براي 
توليد در مقياس صنعتي، تجهيزات مدرن، و مهارت هاي لازم 
براي مديريت كلوني زنبورها از جمله مهم ترين موارد هستند. 
نماينده فائو در ايران اظهار داش��ت: بايد به اين نكته اشاره 
كرد كه اين الزامات براي داشتن يك كسب وكار زنبورداري 
پيش��رفته در سطح كش��ور كافي نيس��تند و براي اينكه 
زنبورداران سود بيشتري به دست آورند و مصرف كنندگان 
از محصولات باكيفيت تري بهره مند شوند، لازم است يك 

زنجيره ارزش كارا ايجاد شود.
وي ادام��ه داد: در اين خصوص علاوه بر زنب��ورداران بايد 
تمام ذي نفعان دخيل در مراحل مختلف توليد عس��ل و 
فعاليت ه��اي ارزش آفرين مرتبط در نظر گرفته ش��وند و 

 اين ذي نفعان زنجيره ارزش غذايي را تش��كيل مي دهند. 
زنجيره ارزش غذايي سازوكاري اس��ت كه چهار كاركرد 
اصلي توليد، جمع آوري، فرآوري و توزيع محصولات غذايي 

را انجام مي دهد.
نماينده فائو در ايران گفت: با در نظر گرفتن تجارب موفق 
جهاني، توسعه يك زنجيره ارزش غذايي كارا مي تواند موجب 
كوتاه تر شدن زنجيره عرضه شده و منافع اقتصادي را كه به 
 صورت مستقيم از آنِ توليدكنندگان عسل مي شود، به ميزان 

قابل توجهي افزايش دهد.
وي افزود: تسهيل كننده بازاريابي شده و به عرضه كنندگان 
فرصت هاي بي شماري را ارايه دهد تا سريع تر به ترجيحات 
مشتريان پاس��خ دهند و به فعالان خرد و متوسط عرصه 
زنب��ورداري اين امكان را مي دهد تا به بازارهاي وس��يع تر 

دسترسي داشته باشند.

شیر تولیدي در فارس 
استاندارد و سالم است

فارس|مديركل استاندارد 
اس��تان ف��ارس تاكيد كرد 
ك��ه براس��اس يافته هاي 
آزمايشگاهي، تمام توليدات 
لبني ش��ركت هاي تحت 
پوشش اس��تاندارد در اين 
استان خصوصا محصول شير 
پاستوريزه و فرادما، كاملا سالم و استاندارد است. مرتضي 
رهنما در گفت وگو با ايس��نا، با اشاره به وجود ۱۹ واحد 
توليدكننده محصولات لبني تحت پوشش استاندارد 
در فارس گفت: از اين تعداد 8 واحد شيرهاي پاستوريزه 
يا فرادما توليد مي كنند.وي ادامه داد: طي ۱۰ ماه گذشته 
4۰ مورد نمونه ب��رداري در زمان ه��اي مختلف از اين 
واحدهاي توليدي توسط كارشناسان استاندارد فارس 
انجام شده است. رهنما با بيان اينكه نمونه هاي برداشت 
شده از واحدهاي توليدي تحت آزمون هاي استاندارد، 
در آزمايش��گاه هاي مجهز، آزمايش و آناليز شده است، 
گفت: نتايج حاصله از اين آزمايش ها نشان دهنده حد 
غيرمجاز سم آفلاتوكسين در محصولات لبني توليدي، 

به خصوص شير، نبوده است.
مديركل استاندارد فارس با بيان اينكه استانداردهاي ايران 
در مورد مواد لبني، بسيار سختگيرانه تر از استانداردهاي 
اروپايي و حتي امريكا اس��ت، گفت: در تمام نمونه هاي 
آزمايش ش��ده ش��ير و محصولات لبن��ي واحدهاي 
توليدكننده تحت پوشش استاندارد در فارس، ميزان 
ماده آفلاتوكسين پايين تر از حد مجاز اعلام شده است. 

لزوم مصرف منطقي گاز در 
ادارات و دستگاه هاي اجرایي 
مازن�دران| مديرعامل 
ش��ركت گاز مازندران با 
اشاره به برودت هواي سرد 
در س��طح كش��ور و لزوم 
مصرف بهين��ه و منطقي 
گاز طبيعي از سوي تمام 
مش��تركان، از ادارات و 
دستگاه هاي اجرايي خواست در مصرف گاز بيشتر 
صرفه جويي كنند. جعفر احمدپور، استمرار و تامين 
جريان گاز طبيعي تمام مش��تركان در طول سال 
به خص��وص در فصل س��رما را نيازمند همكاري و 
همراهي تمام مشتركان در مصرف بهينه و منطقي 
گاز دانس��ت و بر رعايت دستورالعمل هاي شركت 
ملي گاز ايران مبن��ي بر صرفه جويي در مصرف در 
ادارات و دستگاه هاي اجرايي تاكيد كرد. مديرعامل 
شركت گاز مازندران بر خاموش نمودن سيستم هاي 
گرمايشي و موتورخانه هاي ساختمان تمام ادارات و 
دستگاه هاي اجرايي پس از اتمام ساعت كار اداري 
تاكيد كرد و افزود: اين موضوع از روي ميزان مصرف 
از طريق واحدهاي بازرسي شركت  گاز مورد كنترل 
قرار گرفته و در صورت عدم رعايت موضوع، موجب 
اخطار و قطع جريان گاز سازمان هاي مذكور خواهد 
ش��د. وي با اشاره به سرد شدن تدريجي دماي هوا، 
اعلام كرد: تمام ادارات و دستگاه هاي اجرايي موظف 
به رعايت كامل م��وارد صرفه جويي در مصرف گاز 

طبيعي در سازمان هاي ذي ربط هستند.

سال آینده تامین گندم با 
مشكلات جدي روبه رو خواهد شد
البرز|علي اصغر نجفيان، 
ريي��س نظ��ام صنف��ي 
كشاورزي و منابع طبيعي 
استان البرز با انتقاد از اينكه 
نرخ ٢ هزار و 8۶۵ توماني 
براي خريد تضميني گندم 
م��ورد موافقت ش��وراي 
اقتصاد قرار نگرف��ت، گفت: چنانچ��ه دولت با رقم 
پيش��نهادي خود به خريد گندم اقدام كند، نه تنها 
كشاورزان رغبتي براي توليد نخواهند داشت، بلكه 
بخش كش��اورزي با مخاطرات جدي روبه رو خواهد 
شد. نجفيان درباره ميزان افزايش قيمت نهاده هاي 
دامي و زراعي گفت: ميزان افزايش قيمت نهاده هاي 
دامي و زراعي بي��ش از ۳۵ درصد ب��وده و با در نظر 
گرفتن افزايش هزينه هاي ارزي كه تأثير ۱۰۰ تا ۳۰۰ 
درصدي برقيمت نهاده ها داشته، با كمبود نهاده ها نيز 
مواجه هستيم. متأسفانه اين درحالي است كه قيمت 
خريد تضميني گندم با محاسبه هيچ كدام از اين موارد 
تنظيم نشده است. رييس نظام صنفي كشاورزي و 
منابع طبيعي استان البرز تصريح كرد: از كميسيون 
كشاورزي مجلس شوراي اسلامي مي خواهيم كه در 
اين زمينه ورود كند و به صورت طرح دو يا سه فوريتي 
به اين مهم بپردازد تا تحولي در خريد تضميني اتفاق 
بيفتد. نجفيان رايزني تشكل هاي بخش كشاورزي 
جهت رسيدن به يك وحدت كلام و عمل را يكي از 

راهكارها پيش رو برشمرد.

مصرف گاز شهري در سمنان 
۲۱ درصد افزایش یافت

سمنان|مديرعامل شركت 
گاز استان س��منان گفت: 
موج هاي مختلف س��رما و 
ناپايداري هاي جوي در ماه 
اول زمستان امسال مصرف 
گاز را در سمنان ۲۱ درصد 
نسبت به مدت مشابه سال 
گذش��ته افزايش داد. عليرضا شرفي نژاد در گفت وگو با 
ايرنا، ابراز داشت: بيشترين مصرف گاز در استان سمنان 
در دي امسال به ترتيب مربوط به شهرستان هاي شاهرود و 
سمنان است. مديرعامل شركت گاز استان سمنان تصريح 
كرد: مصرف گاز مش��تركان استان س��منان در بخش 
خانگي در ۹ ماهه امسال نسبت به مدت مشابه در سال ۹۷ 
حدود ۹ درصد افزايش يافته است. دماي رفاه در حدود ۱8 
تا ۲۱ درجه سانتيگراد است و مشتركان گاز با رعايت دماي 
رفاه نقشي كمك كننده در جلوگيري از قطعي گاز دارند 
و مشتركان گاز استان با استفاده بهينه و مديريت مصرف 
در اس��تمرار و جلوگيري از قطع گاز واحدهاي توليدي 
كمك كنند. سمنان به دليل برخورداري از زيرساخت هاي 
مناسب با كمترين ميزان امكان قطع گاز را دارد، اما براي 
جلوگيري از قطع گاز در سراسر كشور در بخش خانگي 
و صنعتي صرفه جويي لازم است. مشتركان گاز در كنار 
مديريت مصرف، براي جلوگيري از بروز حوادث ناگوار 
احتمالي را مورد توجه قرار دهند و با بررس��ي خروجي 
دودكش هاي وسايل گرمايشي گازسوز از باز بودن مسير 

خروج گاز مونو اكسيد كربن اطمينان حاصل كنند. 

۷۶ درصد زندانیان غیرعمد 
بدهكار اوراق تجاري هستند

مازندران|مديرعام��ل 
س��تاد دي��ه كش��ور در 
س��اري گف��ت: ۱۱ هزار 
و ۲۰۶ زندان��ي به عنوان 
بده��كاران اوراق تجاري 
چ��ك و س��فته در زندان 
هستند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، جولايي در جم��ع اعضاي هيات امناء 
س��تاد ديه مازنداران با بيان اينكه محكومان مالي 
بيش��ترين طيف زندانيان جرايم غيرعمد را شامل 
مي ش��وند، گفت: هم اكنون ۱4 هزار و ۶۶4 زنداني 
جرايم غيرعمد در كش��ور داريم كه هفت هزار نفر 
در زمره محبوس��ان تك قرار هس��تند و با تشكيل 
پرون��ده و احراز ناتواني مالي ام��كان بهره مندي از 
تسهيلات س��تاد ديه را خواهند داش��ت. او افزود: 
بدهكاران چك و سفته با جمعيتي بالغ بر ۱۱ هزار 
و ۲۰۶ نفر، بيشترين جمعيت را در بين زندانيان به 
خود اختصاص دادند. مديرعامل س��تاد ديه كشور 
ادامه داد: حدود ۱۰ درصد اين مددجويان افرادي 
هستند كه نه با صدور چك يا امضاي سفته، بلكه به 
واس��طه ضمانت از طريق اين اوراق تجاري گرفتار 
زندان ش��دند و بدهكار اصلي يا متواري است يا به 
دليل حوادثي، چون خودكشي يا مهاجرت دايمي 
دسترسي به آنها مقدور نيست. جولايي  گفت  استان 
مازندران در ميزباني از زندانيان جرايم غيرعمد رتبه 

سوم كشوري را به خود اختصاص داده است.
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راه ارتباطي ۱۰۰ روستا 
مسدود شد

ياسوج|بارش شديد برف راه ارتباطي بيش از 
۱۰۰ روستاي كهگيلويه و بويراحمد را مسدود 
كرده است. بارش در شهرستان هاي بويراحمد و 
دنا و چند منطقه برفگير راه ارتباطي بيش از ۱۰۰ 
روستاي استان را مسدود كرده است. همچنين 
تردد در محورهاي مواصلاتي از جمله گردنه هاي 
برفگير تنها با زنجير چرخ ممكن اس��ت. بارش 
سنگين برف، جاده سرفارياب، باغچه سادات به 

سمت ياسوج نيز مسدود شده است.

ارسال كمك هاي غيرنقدي 
همراه اول به مناطق سيل زده 

اپراتور اول تلفن همراه كشور در ادامه اقدامات حمايتي 
خود از س��يل زدگان سيس��تان و بلوچس��تان و در 
چارچوب مسووليت هاي اجتماعي، ديروز چهارشنبه 
٢ بهمن ماه كمك هاي غيرنقدي شامل اقلام ضروري 

به ارزش ۵۰ ميليارد ريال را روانه اين مناطق كرد.
  اقلام ضروري ارسال شده شامل مواردي نظير چادر، 
پتو، مواد غذايي و... است كه به زودي در اختيار مردم 

مناطق سيل زده قرار مي گيرد.
  پيش تر همراه اول با تكيه بر توان ارتباطي خود و در 
راستاي مسووليت اجتماعي، برقراري مكالمه درون 
ش��بكه و اينترنت موبايل را براي مشتركان خود در 
مناطق سيل  زده استان سيستان و بلوچستان رايگان 
اعلام كرده بود؛ پيش از آن نيز همزمان با وقوع سيل در 
مناطق جنوب و جنوب شرق كشور، اين اپراتور با اعزام 
نيروها و كارشناسان فني به آن مناطق براي حصول 

اطمينان از پايداري شبكه اقدام كرده بود.

جلسه بررسي تعارضات احصاء 
شده در كارگاه هاي اجرايي

ساري|محمدحسن دادخواه رييس اداره آموزش، 
ترويج و مشاركت هاي مردمي اداره كل منابع طبيعي 
و آبخيزداري مازندران- س��اري، گفت: جلسه اي با 
حضور مديركل، معاونين آبخيز و امور جنگل، روساي 
ستادي اداره كل )حقوقي- آموزش و ترويج- روابط 
عمومي- مرتع- مميزي اراضي- آبخيزداري( و نيز 
روساي شهرستان هاي تابعه و با ارايه كامل مطالب 
)پاورپوينت( سر تسهيلگر پروژه توانمند سازي جوامع 
محلي و انسجام سازماني سال ۹8 مورد قرارداد اداره 
آموزش و ترويج و مش��اركت هاي مردمي اداره كل 
منابع طبيعي و آبخيزداري مازندران- ساري، با عنوان 
بررسي و مديريت تعارضات احصاء شده در كارگاه هاي 
اجرايي طرح توانمند سازي در محل سالن جلسات 
اين اداره كل برگزار شد. دادخواه در ابتدا توضيحات 
مبسوطي در خصوص برنامه هاي اجرايي و عملياتي 
اداره مربوطه را در سال جاري و پيشرفت فيزيكي كارها 

در جلسه ارايه داد.

اتمام ۴۷۰۰ واحد سيل زده
خرمآباد| رييس س��تاد هماهنگي بازسازي 
مناطق سيل زده لرستان با اشاره به اتمام چهار 
هزار و ۷۰۰ واحد سيل زده در اين استان، تاكيد 
كرد: خيرين براي تكميل واحدها پاي كار بيايند. 
رضا خواجه اي در س��خناني با اشاره به وضعيت 
بازس��ازي و تعمير واحدهاي مسكوني سيل زده 
لرستان، اظهار داشت: تا به امروز پرونده ۵۰ هزار 
و ۵۰۰ واحد مسكوني براي دريافت تسهيلات به 
بانك هاي عامل معرفي شده اند. وي با بيان اينكه 
از اين تع��داد 48 هزار و ۵۰۰ مورد منجر به عقد 
قرارداد شده اند، عنوان كرد: در مجموع حدود ۲۰ 
هزار واحد تعميري در سطح استان داشتيم كه 

همه اين واحدهاي تعميري به اتمام رسيده اند.

ايمن سازي مسير انتقال نفت 
جديد و لوپ نفت خام

اراك|به همت واحد مهندسي ساختمان منطقه 
مركزي، مس��ير خطوط انتقال نف��ت ۱۰، ۱۶ و 
۲۶ اينچ جديد و لوپ نفت خ��ام اهواز – ري در 
محدوده مركز انتقال نفت رازان تا روستاي عالمير 
با موفقيت ايمن س��ازي ش��د. وحيد روستايي، 
مهندس ناظر ارش��د ساختمان منطقه مركزي 
هدف از اين پروژه را دسترس��ي ايمن و س��ريع 
به خطوط ياد ش��ده برش��مرد و تصريح كرد: با 
ايمن سازي مس��ير خطوط انتقال نفت ۱۰، ۱۶ 
و ۲۶ اينچ مح��دوده مركز انتقال نف��ت رازان تا 
روستاي عالمير از آب بردگي خطوط و خطرات 
احتمالي جلوگيري شد. وي گفت: آبنما در طول 
مسير خطوط با زيرسازي سنگ لاشه و رويه بتن 

مسلح اجرا شد. 

سايت ديوار، عتيقه فروش را 
لو داد

ايلام|رييس پليس آگاهي استان از كشف ۲ قطعه 
اشياي تاريخي و فرهنگي در ايلام خبر داد. سرهنگ 
»علي مهري« اظهار كرد: در پي دريافت خبري مبني 
بر خريد و فروش اش��ياي تاريخي )عتيقه جات( در 
سايت ديوار توسط فردي در حوزه جغرافياي استان 
ايلام موضوع به صورت ويژه در دستور كار كارآگاهان 
اداره مبارزه با قاچاق كالا وارز پليس آگاهي قرار گرفت. 
وي تصريح كرد: ماموران پليس بعد از شناسايي متهم و 
پس از هماهنگي با مقام قضايي، در يك عمليات موفق 
تعداد ۲ قطعه اشياي تاريخي و فرهنگي را در منزل 
متهم كشف كردند. مهري تصريح كرد: اشياي تاريخي 
تحويل سازمان ميراث فرهنگي استان شده و ارزش 
ريالي اين اشياي تاريخي قاچاق توسط كارشناسان 

اين اداره كل تعيين خواهد شد.

چهره هاي استاني

اخبار شهرستان ها



اقتصاد اجتماعي12اخبار

تامين اجتماعي 10 ماه بدهي عقب افتاده به  مراكز درماني دارد

بدهي سنگين تامين اجتماعي به بخش خصوصي
مرداد امسال بود كه مديرعامل سازمان تامين اجتماعي 
گفت اين س��ازمان 13 هزار ميلي��ارد تومان به مراكز 
درمان��ي دولتي و خصوصي بدهكار اس��ت. از طرفي، 
ح��دود 9200 تا 9500 ميليارد تومان ماهيانه هزينه 
تامين اجتماعي است كه 6500 ميليارد تومان مربوط 

به مستمري هاست. 
اما اجراي بدون برنامه طرح تحول سلامت كه اين روزها هر 
روز بخشي از خدماتش كاهش پيدا مي كند، يكي از دلايل 
افزايش اين بدهي ها بوده است. طرح تحول سلامت بدون 
اجراي دو طرح پزش��ك خانواده و نسخه الكترونيك، بار 
سنگيني روي دوش تامين اجتماعي قرار داد و دولت را به 
بدهكار بزرگ اين سازمان تبديل كرد اما پرداخت نشدن 
طلب دولت از تامين اجتماعي، اين سازمان را در وضعيت 
سختي قرار داد. علاوه بر مراكز درماني، داروخانه ها هم با 
همين مشكل دس��ت و پنجه نرم مي كنند . برخي از آنها 
بيش از چهار ماه طل��ب معوق از تامين اجتماعي دارند و 
بارها اعلام كرده اند كه در صورت ادامه اين شرايط، ممكن 

است مجبور به تعطيلي شوند. 
حجم بدهي هاي اين س��ازمان به مراكز طرف قرارداد به 
مرحله اي رسيده كه حالا بيمارستان ها به خصوص مراكز 
درماني خصوصي اين سازمان را تهديد مي كنند كه اگر 
بدهي ها در زمان مقرر تامين نش��ود، ب��ه بيماران تحت 
پوشش اين سازمان خدمات درماني ارايه نمي كنند اما اين 
ميان مسوولان سازمان تامين اجتماعي هم بر اين موضوع 
تاكيد دارند كه 25 برابر بدهي هاي خود به مراكز درماني، 
از دولت طلبكارند و وزارت بهداش��ت يا بايد صبر كند تا 

اين بدهي هاي واريز شده يا با تامين اجتماعي تهاتر كند.
اين وضعيت در حالي اس��ت كه ضريب پش��تيباني اين 
سازمان در سال 9۷ براي نخستين بار در 10 سال گذشته، 
به زير 5رسيد يعني مصارف سازمان در حال پيشي گرفتن 
بر منابع يا همان ورودي هاي آن است؛ بدهي هاي پرداخت 
نشده  دولت هم از مرز 200 هزارميليارد تومان گذشته و 
آن طور كه كارشناسان مي گويند، هيچ چشم انداز روشني 
براي پرداخت حتي بخش��ي از اين بدهي در كوتاه مدت 
وجود ندارد و در نهايت، سازمان تامين اجتماعي ناگزير 
شده است براي انجام تعهدات ماهانه خود از نظام بانكي 

كش��ور وام با به��ره 30 درصد بگيرد و لاج��رم امروز اين 
س��ازمان، نزديك به ۴0 هزار ميلي��ارد تومان به بانك ها 
بدهكار است اما همان طور كه برخي نمايندگان مجلس 
مي گويند، دولت در لايحه بودجه سال آينده هيچ رقمي 
براي پرداخ��ت بدهي هاي خود به اين س��ازمان در نظر 
نگرفته و اين شرايط در حالي است كه در قانون بودجه 9۸ 
فقط 50 هزار ميليارد تومان براي پرداخت بدهي دولت 
به تامين اجتماعي در نظر گرفته شد كه با گذشت 10 ماه 
از س��ال آن طور كه مسوولان س��ازمان تامين اجتماعي 
مي گويند، حتي يك ريال از آن به حساب تامين اجتماعي 

واريز نشده است.

     سرنوشت بدهي دولت در لايحه ۹۹
همان طور كه مديرعامل تامين اجتماعي مي گويد، بدهي 
اين سازمان به مراكز درماني حدود 10 هزار ميليارد تومان 
است. اين در حالي است كه زمان پرداخت معوقات سازمان 

بعضا شايد به يك سال هم برسد.
 مصطفي س��الاري مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي، 
معتقد است تأخير طولاني مدت اين سازمان در پرداخت 
معوقات تأمي��ن اجتماعي ب��ه مراكز درمان��ي دولتي و 
خصوصي، به اين دليل است كه سازمان رقم كلاني از دولت 
طلبكار اس��ت. با اين حال آن طور كه سالاري مي گويد، 
تامين اجتماعي در پنج ماه گذش��ته به اندازه هشت ماه 

از مطالبات معوق مراكز دانش��گاهي و غير دانش��گاهي 
را پرداخت كرده اس��ت، او درب��اره اين موضوع بيان كرد: 
مطالبات معوق نيمه دوم س��ال 9۷ را تس��ويه كرده ايم، 
س��ازمان تأمين اجتماعي 16 هزار ميليارد تومان بدهي 
داشت كه درحال حاضر اين رقم به حدود 10 هزار ميليارد 
تومان رسيده است. از طرف ديگر علاوه بر دولت، سازمان 
تأمين اجتماعي، حداقل 25 تا 30 هزار ميليارد تومان طلب 
از مردم دارد كه شامل اشخاص حقيقي و حقوقي مي شود، 
اما به خاطر شرايط اقتصادي كشور، سعي مي كنيم به مردم 

فشار وارد نكنيم.
حالا مديركل درمان غيرمستقيم سازمان تأمين اجتماعي 

با اعلام جزييات پرداخت معوقات به بخش خصوصي طرف 
قرار داد گفت: بدهي امسال اين مراكز را تا تيرماه پرداخت 
كرده ايم و از سال قبل نيز 5 ماه بدهكاريم. شهرام غفاري 
در مورد پرداخت مطالبات داروخانه ها و بخش خصوصي 
گف��ت: در اكثر نقاط كش��ور، مطالبات ت��ا تيرماه بخش 
خصوصي و داروخانه ها را پرداخت كرده ايم. به طوري كه 
فروردين، ارديبهشت و خرداد به طور كامل و بخشي از تير 
پرداخت شده است. به گفته مديركل درمان غير مستقيم 
سازمان تأمين اجتماعي، تنها مشكلي كه داريم در خصوص 
مطالبات بخش خصوصي در سال 9۷ است كه حدود هزار 
ميليارد تومان مي ش��ود كه اين بدهي شامل داروخانه ها 
نيس��ت. چون حجم عمليات مالي آنها بالاس��ت. غفاري 
به مهر گفت: بخش ديگري كه مربوط به پزش��كان، پا را 
كلينيك و بخشي از بيمارستان ها مي شود، مطالباتشان از 
تأمين اجتماعي به هزار ميليارد تومان مي رسد. او با اشاره به 
اينكه به برخي از داروخانه ها متأسفانه از مهر تا اسفند سال 
گذشته، بدهي داريم، گفت: قرار است بخشي از مطالبات 
را تهاتر كنيم چرا كه مراكز درماني و بيمارس��تان ها براي 
پرداخت حق بيمه نيروهاي خود به م��ا بدهي دارند و ما 
مي توانيم بر اساس تهاتر با آنها از محل پرداخت حق بيمه ها، 
بدهي هايمان را تسويه كنيم كه دستورالعمل اين آيين نامه 
صادر شده و افرادي كه به ما بدهكار هستند، از طريق تهاتر 
مي توانند نسبت به رفع بدهي خود اقدام كنند. مديركل 
درمان غير مستقيم سازمان تأمين اجتماعي گفت: در حال 
حاضر بسياري از ش��ركت ها و كارگاه ها به دلايل شرايط 
اقتصادي پيش آمده بيش از 10 تا 15 هزار ميليارد تومان، 
بدهي قطعي بيمه اي دارند كه ما اصلًا به صلاح نمي دانيم 
در ش��رايط موجود به توليد كننده فشاري براي پرداخت 
بدهي هايش��ان آوريم. اميدواريم شرايط بهتر شود و آنها 

بتوانند بدهي هاي خود را پرداخت كنند.
غفاري اظهار كرد: در مجموع ۴ ماه از س��ال 9۸ پرداخت 
شده و در سال 9۷ نيز هزار ميليارد تومان به آنها بدهكاريم. 
5 تا 6 ماه از سال 9۷ به بخش خصوصي بدهي داريم كه از 
طريق تهاتر مي توانيم آنها را پرداخت كنيم. بدهي مراكز 
علوم پزش��كي را نيز در حال پيگيري هستيم تا از طريق 

اوراق پرداخت كنيم.

بازديدهاي دردسرساز
كافي است بحراني رخ دهد تا صف حضور و بازديد مسوولان 
فعلي و قبلي در محل حادثه به راه بيفتد، فرقي ندارد حادثه 
ريزش ساختمان باشد يا س��يل و زلزله، گويا آنچه توقع 
م��ي رود بازديد ميداني و حضور در محل حتي براي چند 
دقيقه هم كه شده. ايران كش��ور حادثه خيزي است كه 
حوادث طبيعي و غيرطبيعي زيادي در آن رخ داده است، 
حوادثي كه تعداد قابل توجهي از آنها در س��ال هاي اخير 
فراگيري رسانه اي بيشتري داشته است و همين فراگيري 
رسانه اي هم كافي است تا برخي از مسوولان هم تصميم به 
حضور در محل حادثه بگيرند و در افكار عمومي اين تصور 
ايجاد شود كه حل مشكلات و رفع نيازهاي مناطق بحراني 
منوط به حضور در محل حادثه است. درباره ضرورت اين 
حضور نيز هركدام از مسوولان قطعا دلايلي دارند، برخي 
آن را ارتباط بدون واسطه با مردم و برخي ديگر تلاش براي 
درك مشكلات و پيگيري آن مي دانند، گروهي هم معتقدند 
كه حضور مس��وولان در محل حادثه باعث آرامش خاطر 
حادثه ديدگان و دلجويي از آنها مي شود و در مقابل البته 
اجرايي ترين بخش امدادرس��اني و مديريت بحران يعني 

امدادگران معتقدند كه اين حضور به ويژه در روزهاي اوليه 
و زمان طلايي امدادرساني، بيشتر ايجاد اختلال مي كند تا 
حل مشكل. مرتضي سليمي -رييس سازمان امداد و نجات 
جمعيت هلال احمر- نيز در اين باره به ايسنا گفت: زماني 
كه يك بحران رخ مي دهد حضور روسايي كه متولي بحران 
هس��تند اجتناب ناپذير است و به فرآيند عمليات كمك 
مي كند؛ اما حضور آنهايي كه متولي نيستند دست و پا گير 
مي شود. حداقل اين است روسايي كه متولي بحران نيستند 
طي 10 روز اول بحران در محل حضور پيدا نكنند چرا كه 

انرژي امدادرساني را مي گيرند.
او ادامه داد: در اين شرايط انرژي امدادگران و دستگاه هاي 
امدادي به دليل برخي از تشريفات و براي همراهي كردن 
مسوولاني كه براي بازديد مي آيند گرفته مي شود. قاعدتا 
آنهايي كه مسووليت مستقيم ندارند نبايد در 10 روز اول 

در محل بحران زده حاضر شوند.
رييس سازمان امداد و نجات با تاكيد بر اين موضوع كه بايد 
از بازديدهاي تشريفاتي نيز اجتناب شود گفت: واقعيت اين 
است كه قانون مديريت بحران كه ابلاغ شده قانون خوبي 

اس��ت. اگر حوادث را در س��طح محلي، منطقه اي و ملي 
تقسيم بندي كنيم اين امكان به وجود مي آيد كه افراد با 
توجه به وسعت حادثه به محل اعزام شوند، اين هماهنگي ها 
كمك مي كند كه فرآيند نجات و فرآيند پاسخ سريع تر انجام 
شود. او با تاكيد بر اينكه روز اول انجام عمليات نجات اولويت 
بيش��تري دارد گفت: ما بايد اولويت هاي خود را بر اساس 
پروتكل هاي امداد و نجات انجام دهيم. حضور مسوولاني 
كه غير مرتبط به بحران هس��تند در روند امدادرس��اني 
اخلال ايجاد مي كنند، حتي اين افراد غير مرتبط مي توانند 
كمك كننده هاي مردمي باشند. سليمي در ادامه با بيان 
اينكه خود افرادي كه در محل حضور پيدا مي كنند نيازمند 
خدمات هستند گفت: هر چه تعداد افراد حاضر در محل 
بيشتر شود وظيفه برخي از نيروها و سازمان ها نيز بيشتر 
مي شود. براي مثال پليس تامين كننده امنيت همه است، 
اگر بخواهد در يك مكان امني��ت 100 نفر را تامين كند 
بسيار راحت تر از اين است كه امنيت 1000 نفر را تامين 
كند، براي همين بايد در مراحل ابتدايي بحران از حضور در 
محل پرهيز كنيم. بنابراين اجازه دهيم مديران استاني در 

سطح استاني و مديران ستادي در سطح مديران ستادي 
و كش��ور تصميم گيري كنند. در سال جاري شايد بتوان 
سيل را مهم ترين حادثه اي دانست كه مسوولان مختلف را 
درگير حضور در مناطق سيل زده كرده است؛ هر چند در 
ميان حضور برخي ممسوولان و سلبريتي ها حتي منجر 
به واكنش برخي از شهروندان نيز شد اما متاسفانه بازهم 

ش��اهد آن بوديم كه در سيل سيستان و بلوچستان رويه 
غلط اين صف و بازديد تكرار ش��د و در اين ميان مسوولي 
كه در ستاد مانده و كمك و تجهيزات فرستاد، حتي مورد 
انتقاد قرار گرفت غافل از اينكه مناطق بحران زده نيازمند 
تجهيزات و نيروهاي امدادي هستند و تنها حضور مسوولان 

دستگاه هاي ذي ربط كارگشاست.
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سند ازدواج تغيير مي كند
رييس كانون سردفتران طلاق و ازدواج از منتفي شدن 
طرح تك برگي شدن س��ند ازدواج خبرداد و گفت: 
تغيير سند ازدواج به شكل گذرنامه در حال بررسي 
است. علي مظفري در پاس��خ به اين سوال كه ضد و 
نقيض هايي در رابطه با تك برگي شدن سند ازدواج 
مطرح شده است، اين موضوع به كجا رسيد؟ گفت: دو 
فرضيه براي تغيير شكل سند ازدواج بررسي شد كه 
يكي از آنها تك برگي شدن و ديگري شبيه گذرنامه 
شدن اسناد ازدواج بود. او افزود: استدلال اينكه اسناد 
ازدواج شبيه به گذرنامه بش��ود به دليل كوچك تر 
شدن ابعاد آن و حمل و نقل راحت تر آن بود. رييس 
كانون سردفتران ازدواج و طلاق تصريح كرد: موضوع 
تك برگي شدن اسناد ازدواج به دلايل اجتماعي و نه 
فني فعلًا منتفي شده است تا به عنوان سند يادگار 
بماند، از دستور كار خارج شد. مظفري در خصوص 
تغيير شكل اس��ناد ازدواج به شكل گذرنامه اي هم 
توضيح داد: تغيير اسناد ازدواج از بعد فناوري و از لحاظ 
الكترونيكي و فيزيكي كه  شبيه گذرنامه شود در حد 
مطالعاتي در حال بررسي است. او در مورد هزينه هاي 
اين كار هم گفت: هزينه همان هزينه سند ازدواج است 
و اگر تفاوت داشته باشد، سازمان ثبت اسناد و املاك 
كشور متولي اين كار است. البته اين كار در چاپخانه 
دولتي زيرنظر سازمان ثبت اس��ناد و املاك كشور 
انجام مي شود. مظفري درباره آخرين تغييرات سند 
طلاق هم گفت: از هفته آينده برابر دستور بخشنامه 
رييس قوه قضاييه ب��راي دفاتر طلاق محدوديت در 
نظر گرفته شده اس��ت. اين محدوديت ها وابسته به 
زد و بند با كارمندان دادگاه خانواده اس��ت كه طلاق 
را صرفاً بدون در نظر گرفتن مسائل اخلاقي و اداري 
ثبت مي كردند و در واقع نگاه درآمدي به اين موضوع 
داش��تند. او اظهار كرد: به همين منظور قرار شده با 
اعمال اين محدوديت ها تغييراتي از جمله الكترونيكي 

شدن اين سند لحاظ شود.

كروناي چيني
در ايران مشاهده نشده است

ريي��س اداره مراقبت از بيماري ه��اي واگير وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: هيچ موردي 
از كروناوي��روس مرس كه اخيرا در جنوب ش��رقي 
آس��يا به ويژه در چين ديده شده، در ايران نيست اما 
مراقبت هاي مرزي براي پيشگيري از بروز اين بيماري 
از جمله در فرودگاه امام خميني)ره( فعال شده است.

حسين عرفاني افزود: عوامل مختلفي مي تواند موجب 
عفونت تنفسي شود كه يكي از اين عوامل از خانواده 
ويروس ها يا كروناويروس ها هستند. اين نوع ويروس 
6 خانواده دارد كه تاكنون جزو عوامل سرماخوردگي 
معمولي بودند اما دو نوع از آن عفونت شديد مي دهد. 
يكي از آنها ويروس سارس بود كه در سال 2003 در 
چين ديده شد و نوع دوم نيز كرونا ويروس مرس بود 
كه در هفته هاي اخيز نيز در چين ديده شده است و 
طغيان آن در چين و آس��ياي جنوب شرقي موجب 
عفونت هاي شديد تنفسي شده اس��ت. او گفت: در 
هفته هاي گذشته به علت طغيان كروناويروس مرس 
در چين تعدادي از افراد )حدود ۴۴0 نفر( مبتلا شده و 
حدود 9 نفر نيز به علت وخامت حال و نارسايي تنفسي 
جان خود را در اين كشور از دست دادند. رييس اداره 
مراقبت از بيماري هاي واگير وزارت بهداشت به ايرنا 
گفت: كروناويروس مرس بين انسان و حيوان مشترك 
اس��ت و معمولا از حيوان به انسان منتقل مي شود. 
اين بيماري يك عفونت حاد تنفسي است كه با تب، 
سرفه، تنگي نفس، درد بدن و علايم گوارشي مانند 
تهوع، اسهال و شكم درد نيز ممكن است ديده شود. 
بيماري هاي تنفسي مي توانند دستگاه تنفسي فوقاني 
)بيني، سينوس، حلق و حنجره( يا دستگاه تنفسي 
تحتاني )برونش و نس��ج ريه( را درگير كنند. كرونا 
ويروس مي تواند بيماري خفيف را ايجاد كند اما اگر 
اين عفونت به نسخ ريه برسد مي تواند باعث نارسايي 
حاد تنفسي شده و در موارد مرگ آور باشد. رييس اداره 
مراقبت از بيماري هاي واگير وزارت بهداشت ادامه داد: 
در ايران طي سال هاي گذشته موارد معدودي از كرونا 
ويروس مرس در كشور ديده شده اما تاكنون طغيان 
اين بيماري را در كشور نداش��ته ايم. مواردي كه در 
كشور بوده نيز به موقع شناسايي و درمان شده است. 
در هفته هاي اخير و از اول امسال كه اين بيماري در 
چين ديده شده نيز موردي از اين بيماري را در كشور 

نداشته ايم.

 حق پناهندگي به دلايل اقليمي
كميته حقوق بشر سازمان ملل حق پناهندگي به دليل 
خطراتي كه از تغييرات آب وهوايي حاصل مي شوند 
را به رسميت شناخت و باني اين مصوبه، شكايت يك 
شهروند جزيره »كريباس«  )مجموعه جزاير كريباتي( 
است. كميته حقوق بشر سازمان ملل نتيجه بررسي 
شكايت يك شهروند جزيره كريباس، يكي از جزاير 
كاراييب را منتش��ر كرد. اين مرد از دولت نيوزيلند 
به دليل نپذيرفتن تقاضاي پناهندگي خانواده اش 
به كميته حقوق بشر ش��كايت كرده بود. دليل فرار 
خانواده از جزيره بسيار كوچك، بالا رفتن سطح آب 
اقيانوس، از بين رفتن زمين هاي زراعتي و احتمال 
نابودي تمامي جزيره اعلام شده بود. كريباس يكي از 
مستعمره هاي پيشين بريتانياست كه 120 هزار نفر 
جمعيت دارد و شامل چند جزيره بسيار كوچك است 
كه در مجموع ۸00 كيلومتر مربع مساحت دارند. بنابر 
گزارش دويچه وله، كميته حقوق بشر سازمان ملل 
پس از تحقيقات گسترده به اين نتيجه رسيده كه در 
صورت بروز خطر جدي از جانب اقيانوس، امكانات 
كافي براي نجات جان ساكنان جزيره وجود دارد و به 
همين دليل شكايت مرد شاكي را رد كرده اما در عين 
حال به اين نتيجه رسيده كه خطرات ناشي از تغييرات 
آب وهواي��ي بايد به عنوان دليل كافي براي پناهنده 
شدن به رسميت شناخته شوند. خبرگزاري آلمان به 
نقل از يووال شاني، يكي از كارشناسان كميته حقوق 
بشر، نوشت كه اين تصميم معيارهاي جديدي را براي 

دلايل پناهندگي تعيين مي كند. 

چرا در زنگ هنر دروس ديگري تدريس مي شود

شير بخوريد و نگران سلامت آن نباشيد

مرگ گوزن »مرال« در مركز نگهداري پارك ملت
سرپرست حوزه تربيت و يادگيري فرهنگ و هنر سازمان 
پژوهش و برنامه ريزي آموزشي ضمن مروري بر ماموريت ها 
و فعاليت هاي حوزه تربي��ت و يادگيري فرهنگ و هنر، به 
پرس��ش هاي مختلفي نظير چرايي تقليل جايگاه درس 
هنر در مدارس و تدريس برخي دروس ديگر در زنگ هنر، 
مجموع ساعات هنر در هر دوره تحصيل، وظايف آموزش و 
پرورش براي شناسايي نخبگان هنري و كنكور هنر پاسخ 
داد. پرستو آريانژاد با بيان اينكه فرهنگ و هنر يكي از 11 
حوزه تربيت و يادگيري در برنامه درسي ملي است، اظهار 
كرد: اهميت و منزلت فرهنگ و هنر در شكل گيري هويت 
مربيان در آموزش هاي عمومي و تخصصي باعث ش��ده تا 
جايگاه ويژه اي به عنوان يكي از حوزه هاي تربيت و يادگيري 
داشته باشد. او افزود: همچنين يكي از ساحت هاي شش گانه 
تربيتي در سند تحول بنيادين آموزش و پرورش، ساحت 
تربيت زيبايي شناختي و هنري است. در بيانيه مربوط به اين 
حوزه اشاره به ارتباط آن با ساير حوزه ها نيز قابل تأمل است. 
سرپرست حوزه تربيت و يادگيري فرهنگ و هنر سازمان 

پژوهش و برنامه ريزي آموزشي با بيان اينكه تربيت هنري 
جهت گيري كلي است كه در ساماندهي محتوا و آموزش هنر 
در اين حوزه دنبال مي شود و تأكيد آن دستيابي به بصيرت 
فرهنگي اس��ت گفت: اين تربيت در سال هاي ابتدايي به 
صورت غيرمستقيم بوده و به تدريج متناسب با رشته هاي 
هنري به صورت آموزش غيرمس��تقيم دنبال مي شود. او 
درباره چرايي تقليل جايگاه درس هنر در مدارس و تدريس 
برخي دروس ديگر در زنگ هنر به ايسنا گفت: جايگاه واقعي 
تمامي دروس از جمله هنر در اسناد بالا دستي وزارت آموزش 
و پرورش و برنامه هاي سازمان و پژوهش كاملًا تصريح شده 
است. متأسفانه به دليل روشن نشدن نقش و كاركرد هنر 
در آموزش، تربيت و ش��كل گيري هويت اسلامي- ايراني 
دانش آموزان ب��راي برخي از معلمان، اوليا و كادر اجرايي و 
مديريتي مدارس، سبب شده تا محتواي تدريس شده با آنچه 

در برنامه مورد انتظار است فاصله داشته باشد. 
آريانژاد افزود: لازم اس��ت دوره ها و نشست هاي تخصصي 
بيشتري براي تبيين برنامه ها و شيوه هاي تدريس معلمان 

هنر برگزار ش��ود. همچنين با اشاعه اهداف برنامه، اولياي 
دانش آموزان نيز ب��ا غايت درس هنر و اثربخش��ي آن در 
شكوفايي و رشد شخصيتي فرزندان خود آشنا شوند. باور 
شأن اين درس، درك رويكردهاي برنامه و شيوه هاي مورد 
نظر تدريس محتوا، ضمانت اجراي آن بوده و اهتمام اولياء و 
مربيان را براي تحقق اهداف آن به دنبال دارد. به گفته وي، 
در خصوص قضاوت جايگاه فعلي اين درس نيازمند انجام 
پژوهش هاي دقيق و س��امان يافته هستيم و نمي توان با 
گزارش ها يا بازديدهاي موردي درباره وضعيت آن اظهارنظر 
دقيق و قابل اس��تنادي ارايه كرد. سرپرست حوزه تربيت 
و يادگيري فرهنگ و هنر س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي 
آموزشي با اشاره به تربيت هنري در آموزش عمومي و آموزش 
موضوع محور در رش��ته هاي هنري دوره دوم متوسطه در 
بازنگري هاي جديد گفت: رسيدن به حيات طيبه به عنوان 
غايت نظام تعليم و تربيت رسمي جمهوري اسلامي ايران 
كه در سند تحول بنيادين آموزش و پرورش آمده است، در 

اين بازنگري ها مورد تأكيد است.

رييس سازمان غذا و دارو با اشاره به نظارت هاي اين سازمان 
بر فرآيند توليد شير و شركت هاي پاستوريزه سازي آن، 
تاكيد كرد كه نخوردن و حذف شير از سبد غذايي مردم، 
بس��يار بس��يار خطرناك تر از خطر آفلاتوكسين است. 
محمدرضا شانه ساز با اش��اره به مباحثي مبني بر وجود 
سم آفلاتوكسين در شير، گفت: مردم مطمئن باشند كه 
سازمان غذا و دارو در اين زمينه نظارت هاي لازم و كافي 
را بر فرآيند توليد شير و شركت هاي پاستوريزه سازي شير 
انجام مي دهد؛ به طوري كه قبل از توليد، حين توليد، بعد 
از تولي��د و در زمان خروج و در زمان توزيع ش��ير در بازار 
مورد ارزيابي و كنترل ق��رار مي گيرد و اعداد و ارقامي كه 
طي اين چند روز براي وجود آفلاتوكسين در شير اعلام 
شده است، اصلا صحت ندارد. او با بيان اينكه استاندارد ما 
براي آفلاتوكسين شير 0.1 ميكروگرم دركيلوگرم است، 
افزود: اين درحالي است كه استانداردهاي امريكا در اين 

زمينه بسيار بالاتر از ما است، اما استانداردهاي اروپايي هم 
پايين تر از اين عدد است. استاندارد ما چيزي بين اين دو 
استاندارد است. شانه ساز با بيان اينكه مردم نگران سلامت 
شير نباشند و حتما ش��ير مصرف كنند، به ايسنا گفت: 
مردم حتما بايد خوردن شير را در برنامه غذايي شان قرار 
دهند؛ چراكه خطر ش��ير نخوردن بسيار بسيار بيشتر از 
آفلاتوكسين است. او تاكيد كرد: حذف شير از سبد غذايي 
روزانه قطعا آسيب زا است. حتي بايد توجه كرد خطراتي 
كه بر اثر خوردن شير به ميزان بسيار زياد مطرح مي شود 
و در همه دنيا هم وجود دارد، احتمالي است. بنابراين هيچ 
عقل س��ليمي نمي پذيرد كه يك خط��ر قطعي را با يك 
خطر احتمالي عوض كند. رييس انجمن سم شناس��ي و 
مسموميت ها نيز ضمن تشريح موضوع سم آفلاتوكسين 
در مواد غذايي به ويژه ش��ير، گفت: م��ردم بايد به وزارت 
بهداشت به عنوان ارگان و سازمان تامين كننده سلامت 

اعتماد داشته باشند و وزارت بهداشت نيز جهت اطمينان 
خاطر مردم اس��تنادات و ارزيابي هاي روتين محصولات 
غذايي را اطلاع رساني كند. اميد س��بزواري اظهار كرد: 
ماتريكس هاي مختلف غذايي با احتمال آلودگي مواجه 
هستند و ش��ير نيز به عنوان يكي از ارزشمندترين مواد 
غذايي از اين مساله مستثني نيست. وي با بيان اينكه در 
كشورهاي مختلف استاندارد و سقف مجازي براي وجود 
انواع س��موم در مواد غذايي ازجمله آفلاتوكس��ين هاي 
B1 و M1 تعيين ش��ده اس��ت، گفت: در ايران نيز حد 
مجاز سختگيرانه اي براي آفلاتوكسين M1 تعيين شده 
وحداكثر مجاز آن در شير يك دهم ppb يعني يك دهم 
قسمت در يك ميليارد تعيين ش��ده است. وي گفت: در 
كشور ما حدود 900 مركز جمع آوري شير و ۴00 كارخانه 
توليد شير پاس��توريزه وجود دارد كه قاعدتا همه مراكز 
جمع آوري شير از كيفيت عملكردي يكساني برخوردار 

ريي��س اداره نظارت بر امور حيات وحش اس��تان تهران 
ضمن اشاره به تلف ش��دن يك گوزن نر »مرال« در مركز 
نگهداري از حيات وحش پارك ملت تهران گفت: علت تلف 
شدن اين گوزن مبارزه براي جفت گيري اعلام شده است. 
محمد كرمي با بيان اينكه روز گذشته )اول بهمن( از مركز 
نگهداري از حيات وحش پارك ملت به ما اطلاع دادند كه 
يك راس گوزن نر زرد ايراني عصر روز دوشنبه )30 دي( 
در اين مركز تلف شده اس��ت، اظهار كرد: علت مرگ اين 
گوزن نر مبارزه براي جفت گيري اعلام شده است. رييس 
اداره نظارت بر امور حيات وحش استان تهران با تاكيد بر 
اينكه اين مركز نگهداري از حيات وحش موظف است كه 
در فصل جفت گي��ري نرها را از يكديگر جدا كند، تصريح 
كرد: در جايگاه نگهداري از گوزن ها حدود چهار راس گوزن 
ماده و دو راس گوزن نر بالغ وجود داشت كه گوزن هاي نر 
به دليل جفت گيري با يكديگر درگير شدند. كرمي افزود: 
مراكز نگهداري از حيات وحش و باغ وحش ها بايد نسبت 
جنسيتي حيوانات به ويژه در فصول جفت گيري را رعايت 

كنند. مركز نگهداري از حي��ات وحش پارك ملت نيز در 
ش��رف انجام اين كار بود و قرار بود كه با باغ وحش تهران 
تبادل گونه انج��ام دهد و يكي از اين گوزن هاي نر را به آن 
مركز منتقل كند. او با اشاره به اينكه محيط زيست استان 
تهران براي اين مركز اخطاريه اي صادر خواهد كرد، گفت: در 
طبيعت هنگامي كه گوزن هاي نر با يكديگر درگير مي شوند 
گوزن  شكست خورده فرصت اين را دارد كه از محدوده دور 
شود ولي گوزن هاي در اس��ارت راه گريزي ندارند. كرمي 
درباره مجوز مركز نگه��داري از حيات وحش پارك ملت 
توضيح داد: اين مركز اخيرا از محيط زيست مجوز گرفته 
اس��ت. ش��هرداري هاي برخي مناطق از محيط زيست 
درخواست مي كنند در راستاي آموزش و جذابيت بيشتر 
پارك ها براي مردم از تعداد محدودي گونه پرنده و حيات 
وحش مراقبت كنند. هفته گذشته نيز يك قلاده ببر در باغ 
وحش صفادشت ملارد به دليل آنچه مشكل كليوي گفته 
مي شود، تلف شد و طي هفته هاي گذشته نيز يك دلفين 

در مركز دلفيناريوم برج ميلاد جان خود را از دست داد.

نيستند، بنابراين وظيفه دس��تگاه هاي نظارتي، ارزيابي 
دقيق عملكرد مراكز مختلف جمع آوري شير و كارخانه هاي 
توليد شير پاستوريزه به منظور كسب اطمينان از سلامت 
محصولات آنها با نظارت و نمونه برداري ادواري از سطوح 
توليد و عرضه و سنجش باقيمانده آلاينده ها و همچنين 
مقدار سم آفلاتوكسين است. در مجموع ماتريكس هاي 
مختلف غذايي مستعد رشد سم آفلاتوكسين بوده كه بايد 
با رعايت اصول بهداشتي و استانداردها از بروز آلودگي در 
آنها پيشگيري شود. اين متخصص سم شناسي مولكولي 
با بيان اينكه مس��ووليت تامين س��لامت شير و گوشت 
خام بر عهده سازمان دامپزشكي كشور و تضمين كننده 
س��لامت محصولات غذايي ف��رآوري ش��ده مانند مواد 
گوشتي فرآوري شده و همچنين شير پاستوريزه بر عهده 
وزارت بهداشت اس��ت، ادامه داد: سازمان دامپزشكي و 
وزارت بهداش��ت پروتكل هاي نظارتي استانداردي براي 
ارزيابي، نمونه برداري و تضمين س��لامت موادغذايي در 
سراسر كشور دارند كه بر مبناي آن از محصولات غذايي 
نمونه برداري و آزمايش مي كنند. به عنوان نمونه در مورد 

شير علاوه بر توجه به حد مجاز آفلاتوكسين، باقيمانده 
ساير مواد نيز كنترل مي ش��ود. او تاكيد كرد: براي كليه 
مواد غذايي مصرفي، استاندارد مشخصي براي باقيمانده 
مواد و حد مجاز سموم تعريف شده كه همگي در پروتكل 
تست سلامت آنها بايد بررسي و ارزيابي  شوند. تمامي اين 
پروتكل ها در داخل كشور لازم الاجراست و مطمئنا از سوي 
وزارت بهداشت و سازمان دامپزشكي نيز رعايت مي شود.او 
با تاكيد بر اينكه بررسي سلامت شير در پروژه اي تحقيقاتي 
محدود، به كل كشور قابل تعميم نيست، در عين حال در 
رابطه با انعكاس چنين مطالبي از رسانه ملي عنوان كرد: آيا 
مطالعه به صورت كشوري و بر مبناي اصول علمي تبيين 
شده و تعداد كافي نمونه و روش نمونه گيري معتبر انجام 
شده است؟ آيا يافته ها با رعايت اصول آماري و تفسير علمي، 
قابل تعميم به كل كشور است؟ يك مطالعه  نظام مند بايد بر 
اساس برنامه اي از پيش تعريف شده و نمونه برداري اصولي 
از سطح عرضه، كارخانه هاي توليد شير پاستوريزه و مراكز 
جمع آوري ش��ير خام طراحي و با اس��تفاده از روش هاي 

آزمون معتبر و استاندارد سنجيده شود.
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با وجود 2 هفته پرالتهاب، تعداد معاملات مسكن پايتخت 11 درصد رشد كرد 

پرش معاملات ملك به كانال 10 هزار 
گروه راه و شهرسازي|

آن گونه كه اتحاديه مشللاوران املللاك تهران اعلام 
كرده است، طي دي ماه سال جاري، ۱۲ هزار و ۴۸ 
قرارداد خريد و فروش آپارتمللان در پايتخت امضا 
شده كه نسبت به ماه قبل ۱۱ درصد و نسبت به ماه 
مشابه سال گذشته ۳۵ درصد رشد داشته است. اين 
افزايش درحالي اسللت كه براساس گزارش ميداني 
تعادل از مشاوران املاك مناطق مختلف پايتخت، 
در نخستين ماه زمستان شللاهد كاهش چشمگير 
معاملات نسبت به آذر ماه و همچنين دي ماه سال 

قبل بوديم.
به اوج رسلليدن تنش هاي سياسللي ميللان ايران و 
امريكا و نوسللانات نرخ ارز مهم ترين عواملي بودند 
كه به گفته فعالان بازار مسكن مي توانستند، كاهش 
تعللداد قراردادهاي خريد و فروش را در دي ماه رقم 
بزنند اما با توجه به آمار منتشر شده از سوي اتحاديه 
مشاوران املاك تهران، به نظر مي رسد كه هيچ كدام 
از اين عوامل نتوانسللتند تاثيري بر روند پيش بيني 
شللده بازار، يعني تداوم افزايللش حجم معاملات تا 
پايان سال داشته باشند و تعداد قراردادهاي خريد 
و فروش مسكن در دي ماه نسبت به آذر ماه رشدي 

۱۱درصدي را تجربه كرد.
بررسللي بازار خريد و فروش مسللكن طي ۱0 ماهه 
گذشته حاكي از آن است كه حجم معاملات مسكن 
در ارديبهشت ماه، بيشللترين ميزان را با ۱۲هزار و 
۱۲۸ فقللره به خود اختصللاص داده و پس از آن در 
دي ماه و با ثبت ۱۲ هزار و ۴۸ فقره قرارداد در دفاتر 
مشاور املاك، شاهد بهبود حجم معاملات بوديم. در 
واقع پيگيري روند معاملات مسكن در سال جاري 
نشان مي دهد كه پس از ارديبهشت ماه كه بالاترين 
ميللزان قراردادهللاي خريللد و فروش را داشللتيم، 
معاملات روندي كاهشللي پيدا مي كند و در برخي 
ماه ها به زير ۵ هزار فقره مي رسللد تا اينكه درآذرماه 
معاملات به 9.۵ هزار واحد مسكوني بالغ مي شود و 
سللپس در دي ماه به بيش از ۱۲ هزار فقره معامله 

مي رسد و به آمار ارديبهشت ماه نزديك مي شود.
علاوه بر روند افزايشللي تعداد قراردادهاي خريد و 
فروش از آذر ماه تا بهمن، بررسي مسير طي شده در 
زمينه قيمت ها طي ۱0 ماهه گذشته نشان مي دهد 
كه قيمت ها تا مرداد ماه افزايشي بود، اما پس از آن تا 
آبان، قيمت ها مسيري نزولي را طي كرد و سپس از 
آذر ماه، قيمت ها دوباره رشد كرد و به احتمال بسيار 

در دي ماه هم قيمت ها افزايش داشته است اگرچه 
اين افزايش جهشللي و قابل ملاحظه نبوده اسللت. 
البته گزارش هايي از افزايش قيمت هاي پيشنهادي 
مسللكن در بعضي محله هاي نيمه شمالي تهران به 
گوش مي رسللد اما مشللاوران املاك مي گويند كه 
خريللد و فروش بللا نرخ هاي بالا صللورت نمي گيرد 
و عمللده معاملللات در واحدهللاي زيرقيمت انجام 

مي شود.
ناگفته نماند كه در آذر ماه شاهد رشد ۳۴ درصدي 
قيمت ها در منطقه يك تهران بوديم؛ موضوعي كه 
واكنش رييس اتحاديه مشاور املاك تهران را هم به 
همراه داشت چون قيمت ها در ساير مناطق كمتر از 
۱0 درصد رشد كرده بود اما قيمت ها در منطقه يك، 

بسيار غيرمنطقي رشد كرده بود.

  رشد 19 درصدي معاملات در كل كشور
وقتللي تعللداد قراردادهاي خريد و فروش مسللكن 
طي آذر ماه سللال جاري، نسللبت به ماه قبل ۱۳۵ 
درصد رشد كرد، كارشناسان اقتصادي پايان يافتن 
ماه صفللر، افزايش نرخ ارز و بنزين، نزديك شللدن 
به ماه هاي پاياني سللال و فشللار تقاضا را مهم ترين 
دلايل بهبود بازار مسكن اعلام كردند و پيش بيني 
كردند كه اين شرايط در ماه هاي بعد هم ادامه يابد، 
بهبود معاملات در دي ماه هم مهر تأييدي بر انتظار 
كارشناسان مسللكن بود. طي دي ماه ۱۳9۸ در كل 
كشور ۵۶ هزار و ۳9۳ مبايعه نامه امضا شد كه نسبت 
بلله ۴۷ هزار و 99 قرارداد خريد و فروش در ماه قبل 
۱9 درصد و نسبت به ۵0 هزار و ۱۵۸ معامله دي ماه 
۱۳9۷ حدود ۱۲ درصد افزايش يافت. درخصوص 
قراردادهاي اجاره هم در دي ۱۳9۸ حدود ۱۱ هزار 
و ۵۳9 اجاره نامه در تهران به امضا رسيده كه نسبت 
به ماه قبل و ماه مشللابه سال قبل به ترتيب ۱۱ و ۷ 
درصد كاهش داشللت، در كل كشور هم ۴۴ هزار و 
۵۱۵ قرارداد اجاره ملك در دي ماه ۱۳9۸ امضا شد 
كه نسبت به ماه قبل ۲.۷ درصد كاهش و نسبت به 
ماه مشللابه سللال قبل چهار درصد افزايش داشت. 
علاوه بركاهش قيمت ها، حجم معاملات هم در دي 
ماه افت كرده است. اين در شرايطي است كه تعداد 
معاملات آپارتمان هاي مسكوني شهر تهران در آذر 
9۸، به 9.۵ هزار فقره رسيد كه در مقايسه با ماه قبل 
و ماه مشللابه سال گذشللته به ترتيب ۱۳۴.۷ و ۴0 

درصد افزايش داشت.

  بهبود قدرت خريد 
 با كاهش قيمت تمام شده 

در شرايطي كه آمارهاي منتشرشده از سوي اتحاديه 
مشللاوران املاك حاكي از تداوم افزايش معاملات 
اسللت و رونق نسللبي بر بازار حاكم شللده و انتظار 
مي رود كه اين شرايط در دوماه آينده هم ادامه يابد، 
كمك به افزايش توان مالي متقاضيان خريد مسكن 
به بهبود بازار مسللكن كمك كنللد، البته دولت در 
ماه گذشته، سقف تسهيلات خريد مسكن از محل 
اوراق را براي زوجين به ۲۴0 ميليون تومان افزايش 
داد اما با توجه به بالابودن رقم بازپرداخت اقساط و 
همچنين سللود بالاي وام، اين اقدام كمك چنداني 
به وضعيت بازار مسللكن نكرد؛ در اين ميان فردين 
يزداني، كارشللناس اقتصاد مسكن معتقد است كه 
در كوتاه مدت نمي تللوان براي افزايش قدرت خريد 
مسكن اقدام كرد. به گفته او، برنامه هاي ميان مدت 
و بلندمدت بللراي كاهش قيمت تمام شللده توليد 

 مي تواند بلله مرور قدرت خريد متقاضيان مسللكن 
را افزايش دهد.

يزداني درگفت وگو با فارس با تاكيد بر اينكه افزايش 
تسهيلات خريد مسكن مي تواند منجر به رشد قيمت 
شود، مي گويد: وقتي قيمت تمام شده مسكن براي 
سازندگان كاهش يابد علاوه بر اينكه عرضه مسكن 
پاسللخگوي تقاضا خواهد شللد بلكه بازار مسكن به 
نوعي رقابتي شده و عرضه مسكن افزايش مي يابد، 
حال در اين وضعيت قدرت خريد مسكن هم به مرور 
خود را با وضعيت وفق داده و خود را با آن هماهنگ 

خواهد كرد.
يزداني تصريح مي كند: وقتي كيك اقتصاد در حال 
كوچك شدن اسللت، دولت نمي تواند اقدامي براي 
افزايش قدرت خريد متقاضيان مسكن در كوتاه مدت 
انجام دهد پس وقتي رشللد منفي در اقتصاد داريم 
اعطاي تسهيلات تنها براي خريد هم موجب افزايش 

قيمت مي شود.

مديرسللابق بازنگري طرح جامع مسللكن در پاسخ 
به اين سللئوال كه چگونه مي توان قيمت تمام شده 
مسكن را كاهش داد، اظهار مي كند: دولت مي تواند 
برناملله اي ميان مدت و بلندمللدت با هدف كاهش 
قيمت تمام شللده توليللد را اجرا كند و بسللته هاي 
توليد مسكن را به صورت هوشمند و با اعطاي زمين 
وضعيت سللاخت و سللاز را رونق دهد و اين ساخت 
و سللاز را به گونه اي هدايت شللده به سمت عرضه 

مناسب سوق دهد.
او در پاسخ به اين سللوال كه قرار است براي تقويت 
مسللتاجران تسللهيلات اجاره پرداخت شود اضافه 
مي كند: اگر تسللهيلات با نرخ پايين به مستاجران 
واقعي پرداخت شللود مناسللب خواهد بود اما به هر 
حال دولت مي تواند از طريق وارد كردن بخشللي از 
واحدهاي مسكن مهر بدون متقاضي به بازار اجاره، 
بخشللي از گروه هللاي آسلليب پذير را در اين بخش 

ساماندهي كند.

سامانه پايش حريم شهر تهران رونمايي مي شود
مديركل حريم شللهر تهران اعلام كرد: در راسللتاي 
افزايللش شللفافيت در مديريت حريم شللهر تهران و 
تجميع اطلاعات حريم، سامانه پايش حريم شهر تهران 
رونمايي مي شللود. به گزارش ايسنا، مجتبي شكري 
در ايللن باره گفت: از اين پس هر گونه ارزيابي عملكرد 
نواحي داراي حريم در خصوص نحوه برخورد با ساخت 
و سللازهاي غيرمجاز و تخلفات صرفاً از طريق سامانه 

هوشمند ثبت تخلفات صورت مي گيرد و گزارش هاي 
شفاهي مبناي اثر نخواهد بود. او افزود: با توجه به اينكه 
از سال ۱۳9۳ هوشمندسازي حريم هم در تخلفات و 
هم در مصوبات پايه گذاري شده است، طي همكاري كه 
با سازمان فناوري اطلاعات و ارتباطات شهرداري تهران 
به عمل آمده است، فرآيند تحليل حريم روي سامانه 
جامع اطلاعات مكاني ايجاد شده است كه اقداماتي از 

جمله مرزبندي هاي حريم، تدقيق عكس هاي هوايي 
و تعيين وسعت حريم هر منطقه در آن صورت گرفته 
است. مديركل حريم شهر تهران تأكيد كرد: در طرح 
راهبردي حريم پايتخت كه در سال ۱۳9۵ به تصويب 
شوراي عالي شهرسازي و معماري رسيد و كليات آن 
ابلاغ شد، برخي ضوابط و مقررات عام و پهنه بندي هاي 
كلان، خللرد و عام نيز ارايه شللده كلله مبناي ضوابط 

و مقررات كنونللي حريم، اين طرح اسللت. او افزود: با 
بارگذاري و مرزبندي تصاوير در سامانه جامع اطلاعات 
مكاني، پهنه بندي هاي طرح راهبللردي و مرزبندي 
تداخلات حريم، بارگذاري و در دسترس مناطق قرار 
گرفته اسللت. همچنين براي ايجاد امكان رصد بهتر، 
مناطق داراي حريم به سه پهنه شمالي، جنوبي و شرقي 
تقسيم و سه مدير پهنه در نظرگرفته شده است. او گفت: 

در همين رابطه با اسللتفاده از ظرفيت مناطق، نواحي 
و شركت شللهربان و حريم بان، ميزان بازديد از حريم 
افزايش يافته و كنترل گستره اراضي با دقت بيشتري 
انجام مي شود. در اقدامات آتي تطابق تصاوير ماهواره اي 
به صورت مكانيزه، در بازه زماني ۳ ماهه در دستور كار 
اداره كل حريم قرار گرفته كه روند ثبت تخلفات را به 

صورت ۱00 درصد هوشمند امكان پذير مي كند.

شهربانو اماني عنوان كرد 

بابت كم كاري در پرونده  املاك بايد از مردم عذرخواهي كنيم
گروه راه و شهرسازي|

 شهربانو اماني، عضو شوراي شهر تهران گفت: اين شورا 
بايد بابت كم كاري  در به سرانجام رساندن پرونده املاك 

از مردم عذرخواهي كند.
عضو كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران 
درباره پرونده املاك نجومي گفت: بخشي از بدهي ها در 
هر دوره مديريتي مربوط به سرمايه گذاري و اقدامات 
زيربنايي است كه در هر دوره مديريتي وجود دارد و بايد 
پاسخگوي آن باشللد و از طرفي وقتي در سرمايه هاي 
انساني مرتكب تخلفي مي شوند، بايد جدي تر پيگير 
شوند، چرا كه بستر فساد وجود داشته و علت هاي آن از 
بين نرفته است. در همين رابطه، بايد پرسيد، قائم مقام 
شهردار اسبق اكنون كجاست و چرا مطلبي درباره او 
منتشر نمي شود. او با اشاره به وجود سند تغيير و تحول 
در شهرداري در دوره مسووليت اولين شهردار انتخابي 
شوراي پنجم گفت: عده اي معتقد بودند، بايد اجازه داد، 
اسناد تكميل و شفاف شود، تا پيگيري مسائل را با سند 

و مدرك مدون پيش ببريم.

   برخي حاشيه امن بسيار قوي دارند
اماني با اشاره به چندين تذكر بي نتيجه اي كه به عنوان 
عضو شوراي شهر داده است، گفت: من در ابتداي ورود 
به شللورا مصاحبه اي كردم و در آن توضيح دادم، يكي 
از شهرداران مناطق فاكتوري داده است كه دو ميليارد 
تومان آش نذري پخته و فروخته است و وقتي اين مساله 
را مطرح كردم كه برچه مبنايي و براساس كدام معيار و 
قانون از پول شهروندان چنين كاري صورت گرفت، از 

من صرفا سوال و جواب كردند. 
او ادامه داد: همچنين من يك تذكر در شوراي شهر در 
رابطه با خيريه متوسلين به امام رضا )ع( درباره املاك 
و كمك ها مالي بلاعوض پرداخت شده به شهردار وقت 
دادم كه چرا يك نهاد خيريه در دوره مديريت ۱۲ ساله 
شهردار اسبق ۶0 ميليارد تومان كمك مالي بلاعوض 
دريافت و بيش از ۷0 هزار متر مربع ملك دريافت كرده 

است و اين تنها يكي از پرونده هاست.
اماني با بيان اينكه شللوراي شهر پيگير پرونده املاك 
نجومي اسللت، اما هنوز نتيجه اي حاصل نشده است، 
افزود: اينها علامت هاي سللوالي اسللت كه براي افكار 
عمومي بي جواب مانده است كه چرا برخي حاشيه امن 

بسيار قوي دارند.

  بايد عذرخواهي كنيم
اماني در پاسللخ به اينكه چرا پس از گذشت ۲.۵ سال 
از دوره جديد مديريت شهري پيگيري پرونده املاك 
نجومي سرانجامي نداشته است، گفت: ما وظيفه اجرايي 
نداريم و از شهردار مي خواهيم اين پرونده را به سرانجام 
برساند، اما من تاكنون براي تذكراتم جوابي از شهردار 
دريافت نكرده ام. البته ما چند شللهردار عوض كرديم 
كه زمان طولاني را از مديريت شهري گرفت، اما در هر 
صورت ما هم بايد عذرخواهي رسمي و جدي كنيم كه 

كار پيش نرفته و كم كاري داشتيم.
او تاكيد كرد: شللهردار و اداره كل حقوقي شللهرداري 
بايد اين پرونده ها را حقوقي مي كردند و به سللرانجام 
مي رساندند. در اين ميان مساله كارآمدي و شجاعت 
مطرح اسللت. گاهي اوقات براي پيشبرد كارها از كنار 
برخي حق و حقوق رد مي شللوند، به نظللرم اگر يك 
خبرنگار مي تواند تاثيرگذار باشد، عضو شورا يا شهردار 

هم مي تواند.

 شهردار هنوز پاسخي نداده است
عضو شوراي شهر تهران در پاسللخ به اينكه آيا پيروز 
حناچي، شهردار كنوني تهران پرونده املاك نجومي را 
پيگيري كرده  است،  گفت: هم در دوره چهارم و هم در 
دوره پنجم اسناد وجود دارد. درست است كه يك سال 
از مديريت آقاي حناچي مي گذرد، اما سازمان املاك 

و مستغلات و حوزه حقوقي آقاي شهردار بايد به جد تا 
به امروز پاسخي مي دادند. اين خلأ در پيگيري نكردن 
پرونده املاك نجومي وجود دارد و هيچ يك از شهرداران 
ما در دوره پنجم شجاعت و شهامت استيفاي حقوق 

مردم را نداشتند. 
او افللزود: عللده اي معتقدند، شللورا فقللط مي گويد 
تصميم گيرنده نيست و ابزار استيفاي حقوق را ندارد و 
از همين رو تنها به تذكر بسنده مي كند، اما عده اي ديگر 
هم مي گويند تذكر دادن فرصت را مي گيرد و نبايد مدام 

درباره اشتباهات ديگران تذكر داد.
اماني با اشاره به اينكه مديريت شهري امكان وارد كردن 
دانش آموختگان جوان و كاربلد را هم ندارد، تصريح كرد: 
براي ما حتللي امكان تاييد مديران مورد نظر خودمان 
هم وجود ندارد، چرا كه مسووليت را با اختيار مي دهند، 
اما در كشللور ما مسللووليت را مي دهند اما اختيار را 
نمي دهند. اين همه جمعيت جوان دانش آموخته داريم 
كه مي توانند شهرداري را متحول كنند، ولي به دليل 
بدنه بسيار بزرگي كه شهرداري دارد، نتوانستيم از ديگر 

دانش آموختگان و جوانان نيز بهره بگيريم.

  نمايندگان مجلس توضيح دهند
او با بيان اينكه شفافيت در اين دوره به خوبي پيش رفته 
است، به شللفاف نبودن برخي قراردادها در دوره هاي 
گذشته مديريت شهري اشاره كرد و افزود: در اين دوره 

كه شفافيت يكي از اهداف اصلي شوراي شهر و مديريت 
شهري بوده، وقتي برخي قراردادها بدون ترك تشريفات 
منعقد مي شود، صداي همه بلند مي شود كه اقدامي 
غيرشفاف صورت گرفته است، در حالي كه تا سه سال 
قبل اين صداها نبود و نشان مي دهد كه شورا كار خود 
را انجام مي دهد، اما همه ابزار دست شوراي شهر نيست. 
اماني با تاكيد بر اينكه شللهردار تهللران بايد با جديت 
بيشللتري پيگير پرونده املاك نجومي باشد، تصريح 
كرد: اميدواريم آقاي شللهردار بتواند از لحاظ حقوقي 

پاسخگوي شوراي شهر و افكار عمومي باشد.
او در واكنش به اينكه مجلسي ها مي گويند، شوراي 
شهر بايد پيگير باشللد و درخواست ورود نهادهاي 
امنيتي و اطلاعاتي به اين پرونده را داشللته باشند، 
گفت: بايد از آنها پرسلليده شود، چه اهرم هايي چه 
در مجلللس نهم و چلله در مجلس دهم باعث شللد 
تا تحقيللق و تفحللص از املاك نجومي بلله نتيجه 
نرسللد، چرا كه قدرت مجلس از ما بيشتر است. در 
مجلس كميسيون اصل 90 به عنوان مدعي العموم 
مي تواند وارد شللود و سللوال اين اسللت، با توجه به 
اينكه مستندات پرونده املاك نجومي موجود بود، 
چللرا تحقيق و تفحص از اين پرونده را به سللرانجام 
نرسللاندند و آيا اسللناد تحقيق و تفحللص به هيات 

اجرايي و نظارت در مجلس رسيد؟
او با تاكيد بر اينكه شللهرداري تهران پيچيدگي هاي 
بسيار متعددي دارد، گفت: بايد تكليف باغ برره، مجتمع 
بام لند، خيريه امام رضا )ع( و سللاير موارد تخلف ريز و 

درشت در شهرداري به صورت شفاف ذكر شود.
اماني با بيان اينكه در مديريت شهري پيشين فقط ظاهر 
قانوني در برخي قراردادها رعايت مي شد كه به نوعي 
دور زدن قوانين بود تا نشان دهند شكل قانوني رعايت 
شده است و اين به اين دليل است كه خلاءهاي قانوني 

بارزي وجود داشت.

 سرنوشت 800 پرونده قضايي؟
ناهيد خداكرمي رييس كميته سلامت شوراي شهر 
تهران رسيدگي به آنچه آن را گزارش ۸00 مورد تخلف 
در مديريت شللهري گذشته خواند، به اندازه بررسي و 
اطلاع از جزييات ۴۱ نامه  سللازمان بازرسي كشور به 
شهرداري تهران، مهم برشللمرد و خواستار شفافيت 
و اطلاع رسللاني درباره سرنوشللت و روند رسيدگي به 

اين گزارش ها شد. به گزارش ايسنا، خداكرمي كه در 
مورد جزييات ۴۱ نامه سللازمان بازرسي كل كشور به 
شهرداري تهران سخن مي گفت، افزود: به دنبال ۸00 
مورد كه مديريت شهري گذشته داشته و گزارشي كه 
سازمان بازرسي كل كشللور در اين زمينه داده، طرح 
شكايت در شللعبه ۱۵ دادسراي كاركنان دولت انجام 

شده بود.
خداكرمي همچنين به انتشللار برخي شايعات درباره 
سرنوشت اين پرونده ها اشللاره كرد و خواستار روشن 
شللدن وضعيت آنها شد و افزود: كسللي از سرنوشت 
پرونده ها خبر ندارد. برخي  مي گويند پرونده ها خمير يا 
خرد شده اند و از بين رفته؛ حتي برخي  مي گويند اين 
پرونده ها بايگاني شده اند، اما شورا پيگير ۸00 پرونده  

است تا ببيند چه اتفاقي براي آنها رخ داده است.
او خواستار شفاف سازي در اين زمينه شد و با بيان اينكه 
تعدادي از اين پرونده ها حتي قبل از فعاليت شوراي شهر 
پنجم مطرح شده اما پيگيري بايد از سوي قوه قضاييه 
انجام مي شللد اظهار كرد كه سرنوشت اين پرونده ها 

مشخص نيست.
وي افزود: شوراي شللهر تهران تعدادي از پرونده ها را 
پيگيري كرده كه بعضا مي گويند اصلا طرح شكايت 
نشده اما معلوم نيسللت اين پرونده ها چه شده و بعضا 
دست ما هم علي رغم گزارشات بازرسي كل كشور به 

جايي بند نيست.
رييس كميته سلللامت شوراي شللهر تهران در مورد 
جزييات ۸00 پرونده  مورد اشللاره اش گفت: تخلفات 
متعددي در مديريت شللهري وقت رخ داده است. اين 
تخلفات در شركت ها، املاك و پرونده هاي مختلف بوده 
و موضوعات مطرح شده متنوع و هم در حوزه بدهي هاي 
بانكي، هم معاملات شللهرداري و هم قراردادهاست 
كه اميدواريم هرچه سريع تر بتوانيم اطلاعاتي از آنها 
كسللب كنيم تا مردم بدانند چه بلايي بر سللر املاك 

شهر آمده است .
او گفت: از هملله نهادها به خصوص قوه قضاييه كه در 
مورد مبارزه با فساد حساس هستند خواهش مي كنيم 
نسبت به پرونده هاي شهري حساس باشند، همچنين 
ارتباط مسوول دفتر رييس سابق قوه قضاييه و قاضي 
دادسللرا كه الان در زندان هسللتند با اين پرونده ها را 
مشللخص كنند تا حق و حقوقي از شهر تهران ضايع 

نشود.
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 ورود يكي از دو 
دستگاه تشخيص »بو«

رضا كرمي محمدي رييس سازمان پيشگيري و 
مديريت بحران شهر تهران با اشاره به ورود يكي 
از دو دسللتگاه خريداري شللده براي تشللخيص 
علت انتشللار بوي نامطبوع از ورود دسللتگاه دوم 
تا هفته آينده خبللر داد. به گللزارش فارس رضا 
كرمي محمدي درخصوص سللرانجام خريد دو 
دسللتگاه تشللخيص بو و گازهاي منتشللر شده 
گفللت: همانطور كه وعده داده شللده بود دو عدد 
از اين دستگاه ها توسط سازمان مديريت بحران 
خريداري شد.دستگاه دوم نيز تا پايان اين هفته و 
نهايتا اول هفته آينده وارد كشور شده و به سازمان 
مديريت بحران شهر تهران تحويل داده خواهد شد. 
رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران تصريح كرد: با نصب اين دو دستگاه مي توان 
تا بخش قابل توجهي از علت انتشار بوي نامطبوع و 

گازها را در سطح شهر تهران تشخيص داد.

 برف و باران 
در بسياري از استان ها

مدير پيش بيني و هشدار سازمان هواشناسي با 
اشاره به بارش برف و باران در بسياري از استان ها 
گفت: امروز )پنجشللنبه( در استان هاي زيادي 
نظير كردستان، كرمانشاه، تهران، البرز، كرمان، 
خوزستان،  خراسللان جنوبي، خراسان رضوي، 
هرمزگان و فارس  بارش برف و باران و مه آلودگي 

پيش بيني مي شود.
صللادق ضياييان  در گفت وگو با فللارس، افزود: 
در مناطقللي كه ذكر شللد لغزندگللي جاده ها، 
كاهش ديد، تلاطم در دريا و آب گرفتگي معابر 
عمومي پيش بيني  و توصيه مي شود خودروها 
به تجهيزات زمسللتاني مجهز باشللند و مردم 
در صورت امكان از ترددهللاي غيرضروري در 

جاده ها خودداري كنند.
او در تشللريح آخريللن وضعيت جوي كشللور 
اظهاركرد: امروز خليج فارس مواج است و تنگه 
هرمز، درياي عمان و خليج فارس مواج و توفاني 
خواهد بود. مدير پيش بيني و هشللدار سازمان 
هواشناسللي بيان كرد: امروز همچنين سامانه 
مذكور در نيمه شللرقي كشللور فعال است و روز 

جمعه در جنوب شرق موجب بارش مي شود.
ضياييان گفت: از اوايل وقت روز جمعه سللامانه 
بارشي ديگري از غرب وارد كشور مي شود و ابتدا 
شمال غرب و غرب كشور را در برمي گيرد و روز 
شنبه در جنوب غرب كشللور و زاگرس مركزي 
سبب ايجاد بارش مي شللود. مدير پيش بيني و 
هشدار سازمان هواشناسللي اضافه كرد: شدت 
فعاليت سللامانه بارشللي مذكللور روز جمعه در 
استان هاي ايلام و كرمانشاه و روز شنبه در شمال 

خوزستان، كرمانشاه و لرستان خواهد بود.
او گفت: در سواحل خزر روز جمعه و شنبه وزش 
باد، كاهش دما، بارش باران، مواج شللدن دريا و 

بارش برف در ارتفاعات پيش بيني مي شود.
مدير پيش بيني و هشدار سللازمان هواشناسي 
در تشللريح وضعيت جوي پايتخت گفت: امروز 
آسللمان تهران ابري و در برخي سللاعات بارش 
برف پيش بيني مي شللود؛ بيشينه و كمينه دما 
روز پنجشنبه در تهران ۵ درجه و يك درجه زير 

صفر خواهد بود.

كمك دولت براي كاهش نرخ 
عوارضي آزادراه تهران- شمال

معاون وزير راه و شهرسازي از كمك دولت براي 
كاهش نرخ عوارضي پيشنهاد شللده در آزادراه 
تهران- شللمال خبر داد و گفللت: دولت در نظر 
دارد رقم پيشللنهاد شللده كه مبلغ بالايي است 
را كاهش دهد. به گللزارش ايرنا، خيراله خادمي 
اعلام كرد: كه قبل از بهره برداري رسمي از قطعه 
يك آزادراه تهران- شللمال، تردد در اين مسللير 
چند روزي به صورت آزمايشللي انجام شود تا با 
شناسايي كمبودها قبل از بهره برداري رسمي، 
رفع نقص شللود. اوگفت: براي تردد آزمايشي از 
اين مسير هيچ ثبت نامي انجام نمي شود. خادمي 
پيش بيني كرد كه در شرايط اوج ترافيك در دو 
نقطه اتصال آزادراه به جاده چالوس و همچنين 
بزرگراه همت با ترافيك سختي مواجه باشيم و 
گفت: براي جلوگيري از پللس زدن ترافيك در 
اين دو نقطه بايد در ساعاتي محدوديت ترافيكي 
خاصي را اعمال كنيم و به همين دليل در خصوص 
نحوه عبور از آزادراه امروز تصميم گيري مي شود. 
به گفته خادمي تردد در آزادراه تهران- شللمال 
بدون مشكل و مانع است اما در دو نقطه بزرگراه 
شللهيد همت در تهران و جاده فعلي چالوس در 
شهرستانك بايد با پليس و سازمان راهداري براي 

اعمال محدوديت هاي ترافيكي مشورت كنيم.
او درخصوص نرخ پيشنهاد شده براي عبور از اين 
آزادراه افزود: نرخ عوارض پيشنهاد شده در كميته 
بررسي مي شللود اما هنوز رقم نهايي، مشخص 
نيسللت. معاون وزير راه و شهرسازي افزود: البته 
با توجه به ميزان سرمايه هزينه شده در آزادراه، 
نرخ عوارض، مبلغ بالايللي خواهد بود، اما دولت 
تلاش دارد با كمكي كه قرار اسللت انجام دهد از 
رقم پيشنهاد شده، بكاهد. او همچنين خبر داد 
كه پرداخت عللوارض در اين آزادراه الكترونيكي 
است و هيچگونه توقفي براي دريافت عوارض در 
اين محور نداريم. اين محور ۳۲ كيلومتر است و با 
توجه به كوهستاني بودن مسير، آزادراه تركيبي 
از پل، تونل و ديوارهاي حايل به طول ۲۸ كيلومتر 
است و طولاني ترين تونل هاي كشور نيز در اين 
منطقه واقع شده كه طولاني ترين آن ۵ كيلومتر 
است. منطقه يك، تاثير بسزايي در كاهش طول 
مسير دارد و فاصله تهران تا چالوس را ۶۲ كيلومتر 
كوتاه تر مي كند و در حالت عادي زمان سفر را ۱.۵ 

تا ۲ ساعت كاهش مي دهد.
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كارنامه تجارت خارجي كشور تا پايان فصل پاييز 98 منتشر شد

روزهاي رونق صادرات در آذرماه
تعادل |

بررسي آمار جديد واردات و صادرات كشور تا پايان فصل 
پاييز س��ال 98 نشان از رش��د تجارت خارجي در آخرين 
ماه از فصل پاييز دارد. ارزيابي هاي آماري نشان مي دهد، 
صادركنندگان تا پايان فصل پاييز سال جاري برابر 31.9 
ميلي��ارد دلار كالا روانه بازارهاي هدف كرده اند. در مقابل 
واردكنن��دگان 31.8 ميلي��ارد دلار كالا وارد بازار داخل 
كرده اند. بااين حال تراز تجاري كشور در فصل سوم امسال، 
مثبت گزارش مي شود. اما بررس��ي روند ماهانه صادرات 
طي 21 ماه منتهي به آذرماه 1398، نش��ان مي دهد كه 
در آخرين ماه پايي��ز، دومين ركورد صادرات از نظر ارزش 
و ميزان به ثبت رسيده است. جزييات آماري گوياي اين 
اس��ت كه صادركنندگان در آذرماه سال جاري توانستند 
15.2 ميليون تن كالا به ارزش 4.8 ميليارد دلار صادركنند؛ 
به طوري كه صادرات در آذرماه نسبت به آبان ماه )يعني ماه 
قبل خود(، به لحاظ وزني حدود 69 درصد و از نظر ارزشي 
برابر با 78 درصد افزايش يافته اس��ت. همچنين براساس 
آمارها، صادرات در آذرماه سال جاري در مقايسه با آذرماه 
سال 1397، از نظر ارزشي برابر 41 درصد و از نظر مقداري 
حدود 30 درصد بيشتر شده است.. از سوي ديگر، ارزيابي ها 
حكايت از اين دارد كه از ابتداي سال جاري تا انتهاي پاييز، 
تراز تجاري تنها در سه ماه »فروردين، ارديبهشت و آذر«، 
مثبت بوده است. نكته قابل توجه اين است كه تراز تجاري 
مثبت براي فروردين در حالي ثبت شده كه نيمي از اين ماه 

تعطيل است و اين روند مثبت بايد مورد توجه قرار گيرد.

    پرونده تجارت در آذرماه
تازه ترين آمارها از تجارت خارجي كشور تا پايان فصل پاييز 
1398 منتشر شد. براساس آمار منتشر شده از سوي معاونت 
بررسي هاي اتاق تهران، گوياي اين است كه ميزان صادرات 
كشور )بدون احتساب نفت خام( تا پايان آذرماه سال جاري 
برابر 103.6 ميليون تن و به ارزش 31.9 ميليارد دلار گزارش 
شده است. اين درحالي است كه در همين بازه زماني، 25 
ميليون تن كالا )بدون نفت خام( به ارزش 31.8 ميليارد دلار 
به كشور وارد شده است. درنتيجه بايد اذعان كرد تراز تجاري 
كشور در 3 فصل نخست امسال، به نفع صادرات مثبت است. 
درواقع در فضاي جديد تجارت كشور، وزن صادرات نسبت 
به واردات، بيش از 4 برابر است. از سوي ديگر، مقايسه آمار 
صادرات كشور تا انتهاي پاييز س��ال 1398 در مقايسه با 
مدت مشابه سال 1397، حكايت از افت 5 درصدي از نظر 
ارزشي و در عين حال رشد 18 درصدي از نظر وزني دارد. اين 
درحالي است كه ميزان واردات به كشور تا پايان پاييز سال 
جاري نسبت به سال گذشته، رشد 15 درصدي ارزشي را 
پشت سر گذاشته و از نظر وزني نيز، 19 درصد بيشتر شده 
است. همچنين مطابق آمارها، حجم تجارت خارجي در 3 
فصل نخست سال جاري در مقايسه با 3 فصل ابتدايي سال 
1397، از نظر وزني حدود 15 درصد افزايش يافته است؛ اما 

از نظر ارزشي افت محدودي را تجربه كرده است. 

    نگاهي به جزييات صادرات
براساس آمارها صادركنندگان ايراني در آذرماه چه ميزان 
كالا روانه هاي بازارهاي جهاني كرده اند؟ با نگاهي به آمارها 
مي توان گفت كه صادركنندگان در آذرماه س��ال جاري 
توانستند 15.2 ميليون تن كالا به ارزش 4.8 ميليارد دلار 
صادركنند. بايد تاكيد كرد كه ميزان صادرات ياد ش��ده 
دومين ركورد صادراتي كش��ور طي 21 ماه منتهي به آذر 

1398 اس��ت. همچنين دومين رك��ورد ارزش صادراتي 
كشور نيز از ابتداي فروردين سال 1397، در اين ماه به ثبت 
رسيد. ارزيابي آمارها بيانگر اين است كه صادركنندگان در 
آذرماه سال جاري ارقام بسيار مثبت و جالب توجهي را ثبت 
كرده اند؛ به طوري كه ميزان صادرات در آذرماه امسال نسبت 
به آبان ماه، حدود 69 درصد و از نظر ارزشي برابر 78 درصد 
افزايش يافته است. در همين حال صادرات در آذرماه سال 
جاري در مقايسه با آذرماه سال 1397، از نظر ارزشي برابر 
41 درصد و از نظر ميزان حدود 30 درصد بيشتر شده است.

    نگاهي به جزييات واردات
در مقابل واردكنندگان ايراني در اين بازه زماني چه ميزان 
كالا از خارج وارد بازارهاي داخل كرده اند؟ بررس��ي روند 
واردات ماهانه كشور حكايت از آن دارد كه واردكنندگان 
در آخرين ماه پاييز سال جاري، 2.9 ميليون تن كالا وارد 
كرده اند كه ارزش آن برابر 3.5 ميليارد دلار برآورد مي شود. 
يعني ارزيابي ها نشان از اين دارد كه مقدار واردات در آذرماه 
نسبت به آبان ماه همين امسال، بيش از 26 درصد افزايش 
يافته است؛ به طوري كه ارزش واردات كالاهاي غيرنفتي نيز 
در آذر نسبت به آبان، حدود 9.4 رشد داشته است. همچنين 
از مقايسه آمار واردات در آذرماه سال جاري نسبت به آذر 
سال 1397، مي توان مشاهده كرد كه مقدار و ارزش واردات 

به ترتيب 21 و 13 درصد بيشتر شده است.

    تراز تجاري در آذرماه 98 چگونه است؟
حجم تجارت خارجي در آخرين ماه پاييز سال جاري برابر 
18.1 ميليون تن گزارش شده؛ كه ارزش تجارت خارجي 
نيز در همين ماه برابر 8.3 ميليارد دلار برآورد شده است. 
تحليل اين آمارها نشان مي دهد، كه در اين ماه تراز تجاري 
كشور مثبت و برابر 1.3 ميليارد دلار، گزارش شده است. 
ارقام ياد شده براي تجارت خارجي در آذرماه سال جاري 
در مقايسه با س��اير ماه هاي سال جاري حكايت از جهش 
قابل توجهي دارد. ذكر اين نكته نيز ضروري است كه تراز 
تجاري كشور در سال جاري تنها براي ماه هاي فروردين و 
ارديبهشت، مثبت بوده است؛ تراز تجاري كشور در دو ماه 
ياد شده به ترتيب برابر 0.2 ميليارد دلار و 1.4 ميليارد دلار 
گزارش شده است. بنابراين آذرماه را بايد سومين ماه امسال 
دانست كه تراز تجاري آن مثبت و برابر 1.3 ميليارد دلار 
اعلام ش��د. گفتني است ارزش تجارت خارجي در همين 
ماه در مقايسه با ساير ماه هاي س��ال 1398، رشد بسيار 
قابل توجهي را پشت سر گذاشته است. تا قبل از اين ماه، 
بيش��ترين ارزش تجارت خارجي به ارديبهشت ماه سال 
جاري تعلق داشت و رقم 10.9 ميليارد دلار براي آن ثبت 
شده بود. بنابراين ارزش تجارت خارجي كشور در آذرماه 

نسبت به ارديبهشت رشد حدود 70 درصدي داشت.

    چرا صادرات رشد كرد؟
از آنجاكه كشور از سال گذشته با تحريم هاي سخت گيرانه اي 
در س��طح بين المللي روبرو ش��ده و فروش نفت ايران در 
بازارهاي جهاني به ش��دت كاهش يافته اس��ت، صادرات 
كالاهاي غير نفتي اهميت دوچنداني يافته است. فروش 
كالاهاي غيرنفتي نيز با محدوديت هاي بسياري از سوي 
جوامع بين المللي مواجه است، اما از آنجاكه بخش عمده اي 
از اي��ن بازار، در اختيار بخش خصوصي اس��ت، همچنان 
مي توان به رش��د آن اميدوار بود. از س��وي ديگر، در چند 
ماه اخير نيز تلاش هاي از سوي متوليان تجاري براي قرار 

گرفتن صادرات بر روي ريل رونق نيز صورت گرفته است. 
همچنين توجه به اين نكته نيز ضروري به نظر مي رسد كه 
صادرات و واردات دو كفه يك ترازو هستند و انتظار مي رود با 
يك نسبت تعادلي با يكديگر، افزايش يابند. كما اينكه شاهد 
بوديم موافقت نامه تجارت ترجيحي با اتحاديه اقتصادي 
اوراس��يا از پنجم آبان ماه س��ال جاري با اعمال تخفيفات 
ترجيحي در خصوص 862 قلم كالاي وارداتي و صادراتي 
به كشورهاي عضو اين اتحاديه اقتصادي، اجرايي شد. در 
همين حال، براساس آمار منتشر شده از سوي سخنگوي 
گمرك، طي 9 ماه نخس��ت سال جاري، صادرات ايران به 
كشورهاي اوراسيا حدود 2.43 درصد وزني و 2.46 درصد 
ارزشي كل صادرات غير نفتي كشور را به خود اختصاص 

داده اس��ت. بايد افزود حجم ص��ادرات ترجيحي ايران به 
كشورهاي اوراس��يا پس از تفاهم نامه و اعمال تخفيفات 
ترجيحي در آبان امسال به 58 هزار و 302 تن و به ارزش 66 
ميليون دلار رسيده است. براساس اظهارات سيد روح الله. 
لطيفي، سرجمع صادرات ايران به مجموع پنج كشور عضو 
اتحاديه اوراسيا 663 هزار و 35 تن بوده، كه ارزش اين حجم 
صادرات برابر با 270 ميليون و 5157 دلار است كه نسبت 
حجم صادرات ترجيحي طي سه ماهه گذشته نسبت به 
كل صادرات به اين اتحاديه 8.79 درصد و از حيث ارزش 
اين نسبت 24.33 درصد است. او همچنين در مورد ميزان 
واردات ترجيحي از اوراس��يا عنوان كرد كه حجم واردات 
از كش��ورهاي اوراسيا طي پنجم آبان تا ابتداي بهمن ماه، 

يك ميليون و 493 ه��زار و447 تن بوده، كه از اين مقدار 
يك ميليون و 383 هزارو 541 تن واردات ترجيجي بوده 
است. به عبارت ديگر 92.64 درصد از حجم واردات كشور 
از اوراسيا را كالاهاي ترجيحي، تشكيل داده اند كه ميزان 
ارزش واردات ترجيحي 439 ميليون و 333 هزار و 809 
دلار بوده كه اين ميزان 84.65 درصد كل ارزش واردات از 
كشورهاي اوراسيا را در نزديك به سه ماه بعد از اجرايي شدن 
اين موافقتنامه است. براساس اظهارات اين مقام مسوول، 
در اين مدت 34 درصد حجم تجارت خارجي با اوراسيا را 
صادرات و 66 درصد را واردات تشكيل مي دهد. از اين حجم 
تجارت، بيشترين سهم متعلق به فدراسيون روسيه با 39.9 

درصد حجم صادرات و 71.9 ميزان واردات مي شود. 

شوراي حمايت از فرش دستباف راه اندازي شود
قائم مقام وزير صمت با تاكيد بر ضرورت تشكيل جلسات 
منظم و ثابت در قالب يك كارگروه ويژه با حضور ذينفعان 
فرش دستباف و تشكل هاي صادراتي، گفت: يك مسير 
ويژه براي رونق توليد و صادرات فرش دستباف با حضور 
بخش خصوصي بايد تشكيل شده تا بتوان رونق صادرات 
و توليد اين هنر صنعت اصيل ايراني را تحقق بخشيد. به 
گزارش شاتا، حسين مدرس خياباني با حضور در مركز 
ملي فرش ايران و در ديدار با رييس و اعضاي هيات مديره 
مركز ملي فرش ايران و اعضاي اتحاديه صادركنندگان 
فرش دستباف گفت: عزم جدي در تصميم گيري هاي 
حوزه بازرگاني آن است كه بخش خصوصي را در قالب 
تشكل هاي منسجم كنار خود داشته باشد، بنابراين به 
جاي اينكه بگوييم كه م��ا از ظرفيت بخش خصوصي 
استفاده خواهيم كرد، بايد مسير را براي بخش خصوصي 
هموار كرده تا دولت را براي پيش��برد اهداف اقتصادي 
كشور همراهي نمايد؛ بر اين اساس بايد بخش خصوصي 
از پتانسيل هاي مركز ملي فرش ايران استفاده كرده و 
مسير مجددي براي ترسيم جايگاه واقعي فرش دستباف 
ايران در عرصه هاي مختلف جهاني طراحي نمايد؛ اين در 

حالي است كه به لحاظ مزيت هاي متعددي كه در حوزه 
اشتغال و توليد فرش وجود دارد، بايد به اين هنر-صنعت 
اصيل ايراني، توجه ويژه اي صورت داد. وي افزود: دولت 
چيزي به نام توليد، تجارت و صادرات فرش ندارد بلكه 
بايد به عنوان يك تسهيلگر بستر شكوفايي و رشد بخش 
خصوصي، در اين حوزه را وارد عمل نمايد و هميشه در 
هر جلسه، بخش خصوصي را وارد ميدان كند و در تمامي 
جلسات حضور فعالان اقتصادي را در كنار خود داشته 
باشد، تا بتوان به خوبي اهداف را پيش برد. وي افزود: در 
حال حاضر، كارگروه توسعه صادرات، مشابه ستاد تنظيم 
بازار در سازمان توسعه تجارت شكل گرفته تا در حوزه 
تجارت خارجي بتواند مسائل و مشكلات حوزه تجارت 
خارجي را حل و فصل نمايد.مدرس خياباني با بيان اينكه 
مادامي كه يك شوراي دايم ميان دولت و بخش خصوصي 
وجود نداشته باشد، موضوع مرتبط با فرش دستباف را 
نمي توان به راحتي حل و فصل كرد، گفت: اگر قرار باشد تا 
با بررسي مسائل و چالش هايي پيش روي فرش دستباف 
به صورت ريشه اي و در كوتاه ترين زمان ممكن، برخورد 
مناسب و تصميم گيري شايسته داشته باشيم، بايد يك 

شوراي دايمي، به صورت هفتگي تشكيل جلسه داده و 
مباحث و موضوعات را بررسي موضوع به موضوع، حل 
و فصل كند. وي اظهار كرد: ش��وراي حمايت از توليد و 
صادرات فرش با حضور مرتبطين و همه دست اندركاران 
حوزه فرش دس��تباف اعم از دولت��ي و غيردولتي بايد 
تشكيل شود تا به بررسي موانع و مشكلات پيش روي 
توليد و صادرات فرش دستباف به عنوان يك هنر- صنعت 
اصيل ايراني كه داراي بازارهاي صادراتي است، بپردازد؛ 
همانطور كه هم اكنون، ستاد توسعه صادرات حتي پيش 
از اينكه راه اندازي آن با اختيارات ويژه از س��وي دولت 
ابلاغ شود، جلس��ات خود در سازمان توسعه تجارت به 
صورت مرتب، برگزار مي كند. او افزود: درخواس��ت ما 
اين بود كه اين ستاد توسعه صادرات، اختيارات ويژه اي 
از دولت داشته باشد كه اين موضوع هم اكنون در مراحل 
ابلاغ به س��ر مي برد، اما ما حتي معطل اين ابلاغيه هم 
نش��ده و هم اكنون به صورت مرتب جلسات را با حضور 
همه دستگاه ها و تشكل هاي بخش خصوصي تشكيل 
مي دهيم. مدرس خياباني همچنين با اشاره به آمارهاي 
صادراتي فرش دس��تباف به اين نكته اشاره كرد كه آن 

زماني كه صادرات غيرنفتي كش��ور 4 تا 5 ميليارد دلار 
بود، فرش يك تا 2 ميليارد صادرات داشت؛ در حالي كه 
هم اكنون كه صادرات كشور از مرز 40 ميليارد دلار هم 
عبور كرده است، باز هم سهم فرش در خوشبينانه ترين 
شرايط و خارج از تحريم ها، در حد نيم ميليارد دلار ديده 
مي شود؛ اما به تناسب رشد صادرات كشور، صادرات فرش 
رشد نكرده و اگرچه سال به سال صادرات ساير كالاهاي 
صنعتي كشور رشد كرده، اما صادرات فرش محدود باقي 
مانده است؛ در حالي كه اين كالاها جايگزيني براي فرش 
دستباف و ساير كالاهاي سنتي صادراتي ايران نيستند؛ 
ضمن اينكه به موازات رشد صادرات كالاهاي صنعتي، 
كالاهاي سنتي كشور همچون فرش دستباف مي تواند در 
صادرات غيرنفتي افزايش چشمگيري داشته باشند. وي 
اظهار كرد: اولين خواسته از مركز ملي فرش ايران آن است 
كه هر چه سريعتر و ظرف هفته پيش رو، كارگروه توليد 
و صادرات فرش دستباف را با حضور تشكل هاي توليدي 
و صادراتي بخش خصوصي به عنوان دبير تشكيل داده و 
حتما در آن دستگاه هاي ذيربط از جمله گمرك و بانك 
مركزي به جهت بازگشت ارز صادراتي و استرداد ماليات 
بر ارزش افزوده صادرات نيز عضو باشند. مدرس خياباني 
با بي��ان اينكه نقطه تماس دول��ت و بخش خصوصي، 
تشكل ها و انجمن ها هستند و بر اين اساس، بايد عضويت 

در كارگروه هاي تخصصي نيز، حتما از سوي تشكل هاي 
تخصصي ص��ورت گيرد؛ به نحوي كه ملاك تش��كيل 
جلسات وپيگيري مسائل ومشكلات هر فرد، بايد عضويت 
در تشكل ها و پيگيري امور با تشكل مربوطه باشد؛ چراكه 
در غير اين صورت كار به كندي پيش رفته و اهداف نيز 
محقق نمي ش��ود. مدرس خياباني گفت: تكثر و تعدد 
افراد در حوزه تجارت خارجي تنها به اين موضوع منتهي 
شد كه كالاهاي صادراتي ارزان فروخته شده و در مقابل، 
كالاهاي وارداتي گران خريداري شده اند؛ در حالي كه اين 
موضوع به تجارت خارجي كشور لطمه وارد مي آورد؛ اين 
در حالي است كه كل صادرات يك كالاي خاص از سوي 
يكي از كشورهاي همسايه، تنها با دو برند ملي به بازارهاي 
جهاني صورت مي گيرد و مابقي در قالب يك تشكل يا 
شركت مديريتي صادراتي يكپارچه صادرات مي كنند كه 
اين خود باعث حركت واحد در حوزه دفاع از نرخ كالاهاي 
صادراتي و ارزآوري بيش��تر و قدرت چانه زني با رقباي 
خارجي در بازارهاي هدف خواهد ش��د. قائم مقام وزير 
صمت افزود: بايد برش ويژه براي استان ها در برنامه هاي 
فرش دستباف در نظر گرفته شود؛ اين در حالي است كه 
نبايد از ظرفيت استان ها و مناطق غافل شد؛ چراكه اين 
استان ها ظرفيت بسيار خاصي دارند و به خوبي مي توان 

از آن استفاده كرد. 

  Thu. Jan 23.  پنجشنبه  3  بهمن 1398   27 جمادي الاول 1441  سال ششم    شماره   1582  2020 

سند نقشه راه تنظيم بازار 
كشور تدوين شد

رييس موسسه مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني 
وزارت صمت از تدوين نقشه راه تنظيم بازار كشور در 
سه بخش اصلي خبرداد و گفت: اين سند در جلسه 
هفته گذشته ستاد تنظيم بازار ارايه و در حال اعمال 
آخري��ن اصلاحات براي ابلاغ اس��ت. مرجان فقيه 
نصيري در گفت وگو با »خبرگزاري تسنيم« در مورد 
سند نقشه راه تنظيم بازار اظهار داشت: با از سرگيري 
تحريم هاي ظالمانه امريكا عليه ايران از سال قبل و 
تشديد آن در سال جاري و نيز هدف قرار گرفتن دو 
بخش كليدي معيشت و توليد در جامعه، تنظيم بازار 
به يكي از مطالبات عمومي مردم و سياست گذاران 
تبديل ش��ده تا بتوان آثار سوء تحولات اقتصادي و 
سياسي و پيامدهاي اجتماعي آن را در حوزه  هاي 
معيشتي و توليدي مديريت كرد. وي با بيان اينكه 
تنظيم بازار همواره در دستور كار دولت قرار داشته، 
گفت: پس از تمركز اختيارات، وظايف و امور مربوط 
به سياس��ت گذاري، برنامه ريزي و اقدامات تنظيم 
بازاري در حوزه بازرگاني وزارت صمت و بنا بر تأكيد 
مقام معظم رهبري و شوراي عالي هماهنگي سران 
قوا در تابستان س��ال جاري، موضوع تدوين نقشه 
راه تنظيم بازار كشور با توجه به اقتضائات وضعيت 
سخت كنوني در دستور كار اين وزارتخانه قرار گرفت. 
فقيه نصيري افزود: سعي داشتيم از اين طريق، از يك 
سو درك مش��تركي را ميان همه دست اندركاران 
تنظيم بازار كش��ور ايجاد كنيم و از سوي ديگر، با 
همراه كردن تمامي دستگاه ها در اجراي سياست  ها 
و برنامه  هاي نقشه راه، بهبود معيشت مردم و رونق 
توليد داخل را پيگيري كرد. به گفته او؛ بر اين اساس، 
فرآيند تدوين سند نقشه راه تنظيم بازار كشور در 
4 ماه اخير به صورت مستمر انجام شده و موسسه 
مطالعات و پژوهش هاي بازرگاني ضمن تش��كيل 
كميته كارشناس��ي و بهره گي��ري از ظرفيت هاي 
كارشناسي و اجرايي در كشور و برگزاري جلسات 
كارشناسي، پيش  نويس اوليه سند نقشه راه تنظيم 
بازار كشور را با تكيه  بر مباحث نظري، آسيب  شناسي 
تنظيم بازار و بهره  گيري از يافته  هاي كش��ورهاي 
منتخب تدوين كرده اس��ت. وي افزود: با توجه به 
اينك��ه تنظيم بازار، ماهيتي فرابخش��ي و پيچيده 
است، براي نهايي شدن اين سند، پيش  نويس اوليه 
براي نظرخواهي به دس��تگاه هاي ذي ربط دولتي، 
تشكل هاي اقتصادي غيردولتي و خبرگان ارسال و 
هم زمان اين موسسه نظرات آن را دريافت و در سند 

اعمال كرده است.

توليد پرايد و پژو ۴٠۵ سال 
آينده متوقف مي شود

ايرنا|قائم مقام معاون��ت امور صنايع وزارت صمت 
گف��ت: در تلاش هس��تيم ت��ا توليدات خ��ود را با 
استانداردهاي تعيين ش��ده مطابق كنيم و در اين 
مس��ير از س��ال ٩٩ توليد پرايد و پژو 4٠5 متوقف 
مي شود. سيد مهدي نيازي در چهل ودومين جلسه 
كارگروه آلودگي هوا افزود: در خصوص استانداردها 
برنامه ريزي هاي لازم صورت گرفته و متناس��ب با 
تحريم ها پيش مي رود، هر چند مي دانيم كه مشكلاتي 
در اين مسير وجود دارد. وي اظهار داشت: سال گذشته 
تصميم گرفته شد كه توليد محصول با استاندارد يورو 
4 يك سال عقب بيفتد اما مي بينيم كه امسال شرايط 
بدتر است در حالي كه ما بايد توليد خودرو متناسب 
با نياز كشور را داشته باشيم حال اگر شرايط سخت تر 
شود ممكن است در توليد خودرو مشكلاتي به وجود 
 آيد. نيازي گفت: از سوي ديگر توليد سوخت يورو 5 با 
مشكل مواجه شده است وقتي خودرو يورو 5 باشد و 
با سوخت يورو 4 كار كند كاتاليست آن بعد از 10 هزار 
كيلومتر پيمايش از بين مي رود و اين خودرو يورو 5 
نيز ممكن است حتي آلودگي بيشتري داشته باشد. 
قائم مقام معاونت امور صنايع وزارت صمت بر ارتقاي 
استانداردهاي سوخت همزمان با استاندارد خودروها 
تاكيد و درباره پيش فروش خودروهاي يورو 4 گفت: 
با اقدامات صورت گرفته تا پايان امسال مجوز يورو 5 

اين خودروها را خواهيم گرفت.

واردات غذاي سگ و گربه 
ممنوع است

مهر|مديركل دفت��ر مق��ررات واردات وصادرات 
وزارت صمت در اطلاعيه اي در مورد واردات رسمي 
غذاي س��گ و گربه اعلام كرد: از ابتداي ارديبهشت 
امسال، واردات غذاي سگ و گربه ممنوع است. سعيد 
عباس��پور، مديركل دفتر مقررات واردات وصادرات 
وزارت صمت در مورد واردات رس��مي غذاي س��گ 
وگربه گفت: از ابتداي ارديبهش��ت امسال، واردات 
غذاي سگ و گربه ممنوع است؛ ضمن اينكه وزارت 
صم��ت به ش��دت از واردات كالا به كش��ور مراقبت 
كرده تا منابع ارزي صرف واردات غيرضرور و لوكس 
نشود. وي افزود: ثبت س��فارش صورت پذيرفته در 
جهت واردات غذاي سگ در س��ال جاري، صرفا به 
درخواس��ت نيروي انتظامي و سازمان هلال احمر و 
ديگر س��ازمان هاي مرتبط در امر امداد ونجات و به 
واس��طه تامين غذاي مورد نياز سگ هاي كاربردي 
امورات انتظامي، حفاظتي و زنده ياب بوده است. به 
گفته عباسپور، بخش كمي از اين واردات، مربوط به 
ثبت سفارش هايي بوده كه قبل از ممنوعيت واردات 
صورت گرفته است و بر اس��اس ماده 11 آيين نامه 
اجرايي قانون مقررات واردات و صادرات، مش��مول 
حقوق مكتس��به اس��ت. وي بار ديگر با بيان اينكه 
وزارت صمت به شدت از واردات كالا به كشور مراقبت 
كرده و اج��ازه واردات كالاهاي لوكس و غيرضرور را 
به هيچ عنوان نمي دهد، افزود: از ابتداي ارديبهشت، 
143 رديف تعرفه مشمول ممنوعيت واردات شده و 
غذاي سگ و گربه نيز در اين فهرست قرار دارد؛ پس 
ما به شدت مراقبت مي كنيم كه در اين رابطه، هيچ 
كالاي غيرضروري با منابع ارزي كشور وارد نشود و 

اجازه واردات غيرضرور را هم نخواهيم داد.
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وزن صادرات
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2.9 3.5 15.2 4.8 آذر

تلاش براي همگرايي توليدكنندگان و وارد كنندگان
كارگروه س��خت افزار كميس��يون فناوري اطلاعات و 
ارتباطات اتاق بازرگاني ايران نخس��تين جلسه خود را 
برگزار كرد. به گزارش روابط عمومي فدراس��يون فاواي 
ايران، مسعود شنتيايي، عضو كميسيون فناوري اطلاعات 
و ارتباطات اتاق و همچنين رييس اين كارگروه سخناني 
را در خص��وص اهداف اصلي تش��كيل كارگروه مذكور 
بيان كرد و گفت: اين كارگروه با اين هدف تشكيل شده 
كه فعالان حوزه س��خت افزار از جمله توليدكنندگان، 
واردكنندگان و ارايه دهندگان سرويس و خدمات در اين 
زمينه گرد هم جمع شوند تا همسويي و همگرايي ميان 
همه طرف هاي فعال در اين زمينه شكل بگيرد. وي در 
ادامه عنوان كرد: قطعا مسائل مشتركي ميان همه فعالان 
حوزه وجود دارد و دراين ميان اولويت هايي نيز مد نظر 
است كه كارگروه مي تواند با يك جمع بندي از موضوعات 
در قالب يك پيشنهاد به كميسيون فاواي اتاق ارايه دهد.

همچنين وزارت صمت از اتاق بازرگاني خواسته است تا 
نقشه راه پيش��نهادي خود در راستاي قانون استفاده از 
توان حداكثري توليد را ارايه دهيم و به دنبال جمع بندي 

پيشنهادات خود براي ارسال به وزارت صمت هستيم.
رييس كارگروه سخت افزار يكي از موضوعات مورد بحث 
را به مس��اله نزديك شدن ارتباط بين توليدكنندگان با 
واردكنن��دگان و بازرگانان بيان كرد. وي گفت: واقعيت 
آن اس��ت كه واردكنن��دگان به دنب��ال كاهش تعرفه 
واردات هس��تند و توليد كنندگان به دنبال افزايش آن 
و تصميم گيري در اين خصوص نيز بس��تگي به سلايق 
مديران مربوطه دارد. اين در حالي است كه در دهه هاي 
گذش��ته توليد كنن��دگان و بازرگانان ب��ا يكديگر كار 
مي كردند و درك متقابل از نياز يكديگر داشتند. اكنون 
نيز اين نياز به شدت احساس مي شود. زيرا همكاري بين 
توليد كننده و عرضه كننده به خصوص در شرايط فعلي 

بسيار س��خت صورت مي پذيرد. اكنون ش��رايط كار با 
چندسال گذشته تغيير كرده است. در سال هاي گذشته 
وضعيت تا اين حد حاد نبود و به نظر مي رس��د در آينده 
سخت تر هم مي شود. شرايط ارزي كشور مساعد نيست 
و با اين وضعيت بيكاري، باي��د ديد كه چگونه مي توان 
تامين اش��تغال كرد. برندهاي خارجي كش��ور را ترك 
كرده اند. ب��ا تحريم هاي ظالمانه امريكا نيز توليدكننده 
و مصرف كننده هر دور در شرايط سخت قرار گرفته اند. 
به گفته او، پيش از اين توليدكننده در ازاي يك ميليون 
دلار، 3 ميلي��ارد تومان پرداخت مي كرد؛ اما اكنون بايد 
10 ميليارد تومان پرداخت كند. اما به نظر مي رس��د در 
اين شرايط سخت، چنانچه توليد كننده با عرضه كننده و 
وارد كنندگان تعامل برقرار كنند، تيراژ، كيفيت، قيمت 
تمام ش��ده و حتي خدمات پس از فروش نيز بهبود پيدا 
مي كند. به همين دليل بسياري كشورهاي توسعه يافته 

به سمت توليد محصولات در داخل پيش رفتند تا بتوانند 
يك زنجيره اقتصادي ميان همه طرفهاي درگير در اقتصاد 
ايجاد كنند. ش��نتيايي همچنين در مورد قانون جديد 
حمايت از توليد داخلي نيز گفت: اين قانون ظرفيت هاي 
خوبي ب��راي توليد در داخل دارد و تضامين خوبي را نيز 
ارايه داده است. اين فرصتي براي توليد كنندگان است؛ 
اما واردكنندگان را با مشكل مواجه مي كند؛ در عين حال 
اين مساله مي تواند تبديل به فرصتي براي همكاري هاي 
في مابين شود. از همين رو با يك كاركارشناسي مناسب 
مي توان اين س��اختار را براي نقشه راه آينده حمايت از 
توليد داخل به وزارت صمت ارايه داد. شنتيايي تصريح 
كرد كه يكسري مشكلات عمومي براي همه فعالان حوزه 
از جمله مباحث مالياتي، بيمه و گمرك نيز وجود دارد 
كه در اين امر نياز به همكاري همه فعالان اين حوزه است 
تا بتوانيم مسائل را حل كنيم. وي همچنين تاكيد كرد 
كه سعي مي كنيم شرايط اختصاصي مربوط به حوزه و 
مباحث عمومي آن را در كارگروه كه به ش��كل ماهيانه 

برگزار مي شود، مطرح كنيم.

عبدالرضا نوروزي رييس اتحاديه صنايع لوح هاي فشرده 
ايران نيز گفت: اكنون يك بي اعتمادي ميان توليد كننده، 
وارد كننده و مصرف كننده به وجود آمده اس��ت و زمان 
مناسبي براي كامل كردن بانك اطلاعاتي فعالان حوزه 
اس��ت تا مشخص شود چه كس��اني در چه بخش هايي 
فعاليت مي كنند. از طرف��ي، در تصميم گيريهاي مهم 
مربوط به بخش خصوصي است، سياست گذاران نماينده 
واقعي بخش خصوصي را دعوت نمي كنند و اين امر در 
مباحث مختلف مشكلات عديده اي ايجاد مي كند. وي در 
ادامه عنوان كرد در بسياري از فعاليت ها دولت بايد فعالان 
يك حوزه را از بخش خصوصي استعلام كند و در صورت 
تاييد بخش خصوصي، فعاليت يك طرف مجاز شناخته 
شود. نوروزي همچنين عنوان كرد: اكنون صنايع در حال 
به روزرساني هستند و بايد ديد اگر يك مجموعه بخواهد 
يك خط توليد جديد راه اندازي كند، چطور مي تواند از 
نوسانات نرخ ارز مصون بماند. چرا كه اكنون نوسان نرخ ارز 
و نگراني از وضعيت آينده مي تواند براي صنايع و افرادي 

كه در بخش توليد هستند، نگران كننده باشد.
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مجلس سناي امريكا قوانين استيضاح ترامپ را تاييد كرد

سرگئي لاوروف وزير خارجه باقي ماند

راهي براي رهايي از گردنه استيضاح

ابقاي »آقاي نه« در كابينه روسيه

گروه جهان| آيت وكيليان|
 مجلس سناي امريكا در ادامه فرآيند مربوط به استيضاح 
رييس جمهور اين كش��ور قطعنامه اي را ب��ا مفاد قوانين 
اساسي مربوط به محاكمه براي اين استيضاح تصويب كرد. 
اين قطعنامه با حضور سناتورها با ۵۳ راي موافق به ۴۷راي 
مخالف تصويب شد.  به گزارش پايگاه خبري هيل، قطعنامه 
مذكور از سوي »ميچ مك كانل« رهبر اكثريت جمهوري خواه 
سنا و بعد از آن مطرح شد كه جمهوري خواهان اين مجلس 
چندين طرح دموكرات ها به هدف كشاندن شاهدان بيشتر 
و طرح اسناد و مدارك بيشتر در فرآيند محاكمه را رد كردند. 
چش��م اندازي كه از اين قطعنامه مي توان به دست داد اين 
است كه جمهوري خواهان با راي به آن درصدد هستند تا 
تلاش دموكرات ها با هدف احضار شاهدان بيشتر به فرآيند 
محاكمه براي اس��تيضاح دونالد ترامپ و همچنين مطرح 
كردن اسناد و مدارك بيشتر در اين فرآيند را بي نتيجه كنند. 
اين راي گيري در واقع به نخستين روز از روند جلسات استماع 
در مجلس سناي امريكا به هدف پيشبرد فرآيند استيضاح 
رييس جمهور اين كشور پايان داد.  تحليلگران معتقدند كه 
قعطنامه مذكور اجازه مي دهد به اصطلاح مديران مجلس 
نمايندگان امريكا براي فرآيند محاكمه براي اس��تيضاح 
ترامپ كه در واقع نقش دادستان را در اين فرآيند دارند اواخر 
چهارشنبه استدلال هاي اوليه خود را مطرح كرده و در عين 
حال بحث درباره فراخواندن شاهدان را تا اواسط محاكمه به 
تاخير مي اندازد. برخي سناتورهاي جمهوري خواه گفته اند كه 
ممكن است در آن زمان نظرشان در قبال مخالفت با احضار 

شاهدان بيشتر تغيير يابد.

    آزمون شكست  دموكرات ها
فرآين��د مرب��وط به جلس��ه اس��تيضاح دونال��د ترامپ 
رييس جمهوري امريكا كه سه ش��نبه در س��نا آغاز شد، 
تحليلگران و ناظران سياس��ي حوزه بين المل��ل از آن به 
رقابت زودهنگام ميان دو جناح حاكم بر س��ر قوانين اين 
جلس��ات با يكديگر تعبير كرده اند. در گزارشي كه پايگاه 
اينترنتي كنگره امريكا آمده، در جلسه نخست اين دادگاه، 
دموكرات ها كه به لحاظ رويكرد سياسي مخالفتي آشكار با 
»جمهوري خواهان حزب حامي سياست هاي رييس جمهور 
فعلي امريكا دارند، توانستند در كارزارهاي فعلي حاكم بر 
جلسات پيروزي كوچكي را به دست آورند. ميچ مك كانل 

رهبر اكثريت جمهوري خواه، از پيش��برد سريع روند اين 
دادگاه حمايت كرده است. به گفته تحليلگران سياسي، در 
ميان تحليل ها و اخبار مهمي كه با بحث استيضاح دونالد 
ترامپ گره خورده، مي توان به ناتواني دموكرات ها در كسب 
مجوز و احضار شاهدان كليدي در روند دادرسي اشاره كرد. 
»آدام شيف« رييس كميته اطلاعات مجلس نمايندگان، 
گفته بود كه حضور اين ش��اهدان ضروري است و مدارك 
بيشتري را فراهم مي كند كه مي تواند ديدگاه مردم امريكا 
عليه ترامپ را به ش��كلي موثر تغيير دهد. از س��وي ديگر، 
مك كانل رهبر جمهوري خواهان سنا، در دقايق آخر اين 
دادگاه دست به تغييراتي زد. تغييراتي كه نشان از فعاليت 
و اعمال نفوذ اين جريان سياس��ي در مجلس دارد. ناظران 
سياس��ي در ميان اين تغييرات، دو نمونه از آن را برجسته 

كرده اند؛ مورد نخس��ت آنكه مك كانل به تيم ترامپ و در 
ادامه به تيم حقوقي دموكرات ها سه روز براي ارايه پرونده 
فرصت داده است. البته اين فرصت پيش��تر، دو روز اعلام 
شده بود. دومين تغيير اين بود كه مدارك ارايه شده از سوي 

دموكرات ها به طور خودكار در دادگاه ثبت خواهد شد.

    دو قطبي مضاعف
تحليلگران سياسي معتقدند كه جمهوري خواهان در آستانه 
)و البته در ادامه( فرآيند اس��تيضاح، توانس��ته اند انسجام 
سياسي و درون پارلماني و درون حزبي خود را تقويت كنند 
و در اين راستا به يك تاكتيك مهم روي آورده اند تا با تغيير 
معادلات و مناسبات سياسي احتمالي، امكان وقوع استيضاح 
را از بين ببرند و س��دي محكم در مقابل رقيب خود ايجاد 

كنند؛ تاكتيك موردنظر در واقع، هماهنگي بين چهره هاي 
اثرگذار جمهوري خواه در سنا با ترامپ است. تحليلگران 
سياس��ي اتخاذ اين تاكتيك از س��وي جمهوري خواهان 
را نش��انه اي بر اراده سياس��ي اين حزب و تحكيم و تفهيم 
منتفي بودن هر مساله، مصداق يا الگويي است كه فرآيند 
مربوط به ماجراي استيضاح را از نطفه عقيم كند. ارزيابي 
كارشناسان اين است كه اين اراده از سوي حزب حامي آقاي 
رييس جمهور براي آن است كه امكان هرگونه مصالحه يا 
هماهنگي با رقيب براي بروز استيضاح نزديك به صفر است. 

    يك تير و دو نشان
ناظران سياس��ي در ارزيابي و تحليل خود از سياست هاي 
كنوني ترامپ در قبال اس��تيضاح معتقدن��د كه او با عبور 

از دالان استيضاح به دنبال كس��ب موفقيت در انتخابات 
۲۰۲۰ نيز هست؛ به اين معنا كه عبور از گردنه استيضاح را 
به نفع خود مصادره به مطلوب كند و آن را آزمون شكستي 
زودهن��گام براي رقي��ب در كارزار انتخاباتي ۲۰۲۰ تلقي 
كند و افكار عمومي را نيز از اين رهگذر با خود همراه كند. 
ان بي سي نيوز نوشته: »اينكه اخباري از همكاري بخشي از 
جمهوري خواهان مجلس نمايندگان با تيم حقوقي ترامپ در 
فرآيند استيضاح سنا منتشر شده، نشان مي دهد كه خلاف 
كشور ما و بسياري از كشورهاي ديگر، احزاب به نيروهاي 
حزبي خود به هر ترتيب كه شده كمك مي كنند تا بتواند 
خ��ود را از بزنگاه ها عبور دهد؛ به عبارتي ديگر حزب، خانه 
قدرت سياسي است و به رغم اينكه ترامپ در سال ۲۰۱۶ 
با ژنرال هاي جمهوري خواه كنار نيامد اما حالا به دنبال آن 
است كه از حيثيت خود به هر طريق كه شده دفاع كند.« روي 
اين اصل، پات سيپولون مشاور كاخ سفيد درباره دموكرات ها 
گفته »آنها اينجا نيستند كه يك انتخابات را به سرقت ببرند 

بلكه آنها براي سرقت در دو انتخابات حضور دارند.«

    اتهام بزرگ اما بدون حصول نتيجه
دموكرات ها به دليل نگراني در مورد جلوگيري از كمك هاي 
اختصاصي به اوكراين در حالي كه به دنبال اعلام تحقيقات 
درباره جو بايدن معاون رييس جمهور س��ابق كه به دنبال 
نامزدي رياست جمهوري آينده است، جمهوري خواهان را 
متهم به فرافكني سياسي كرده اند. اما »جي سوكولو« يكي 
ديگر از وكلاي رييس جمهور، گفته اين يك پروپاگانداي 
جامعه اطلاعاتي اس��ت كه توجه زيادي به اين موضوع را 
جلب كرده است. ترامپ در مجمع جهاني اقتصاد در داووس 
سوييس از روش معمول دفاعي خود استفاده كرد. او در آستانه 
سخنراني اش در داووس و دفاع از دستاوردهاي اقتصادي، 
دادگاه اس��تيضاح را فريب خوانده اس��ت.  رييس جمهور 
پيش از اظه��ارات خود در اين گردهماي��ي به خبرنگاران 
گفته بود كه »اين ش��كار جادوگري است كه سال ها ادامه 
داشته و خجالت آور است«. به نظر مي رسد با وجود شروع 
دشوار تيم تحقيقاتي ترامپ، هيچ نشانه اي وجود ندارد كه 
رييس جمهور براي به دست آوردن ۳۴ رأي لازم براي ماندن 
در سمت رياست جمهوري مشكل داشته باشد. اما يك دفاع 
ضعيف مي تواند براي او در بين رأي دهندگان حايز اهميت 

باشد و هزينه انتخاباتي گزافي را به او تحميل كند.

گروه جهان|
 ميخاييل ميشوستين نخست وزير جديد روسيه، اعضاي 
كابينه خود را اعلام كرد كه بر اساس آن سرگئي لاوروف 
در كابينه جديد در سمت وزير خارجه ابقاء شده و سرگئي 
ش��ويگو نيز مقام خود به عنوان وزير دفاع را حفظ كرده 

است.
به گزارش يورونيوز، در كابينه جديد نخست وزير روسيه 
۹ معاون خواهد داشت. آندرئي بلوسوف مشاور پيشين 
ولاديمير پوتين به عنوان معاون اول نخست وزير معرفي 
شده است. يوري بوريسوف، تاتيانا گوليكووا و يوري تروتنف 
كه به عنوان معاونان ديمتري م��دودف در كابينه قبلي 
حضور داشتند در دولت ميشوستين نيز عهده دار معاونت 
نخست وزيري هستند. پوتين كابينه جديد را بسيار متوازن 

توصيف كرده است. 
رييس جمه��وري روس��يه هفت��ه گذش��ته ميخاييل 
ميشوستين را كه پيش از اين رييس اداره فدرال ماليات 
بود به عنوان نخس��ت وزير جديد معرفي كرد. ديميتري 
مدودف نخس��ت وزير س��ابق روس��يه هفته گذشته از 
سمت خود اس��تعفا كرد. كناره گيري مدودف پس از آن 
صورت گرفت كه پوتي��ن از طرح خود براي اصلاح قانون 
اساسي گفت. دوره رياس��ت جمهوري ولاديمير پوتين 

سال ۲۰۲۴ ميلادي به پايان مي رسد و رييس جمهوري 
روسيه بر اساس قانون اساسي فعلي ديگر نمي تواند نامزد 

رياست جمهوري شود.
آلكس��ي ناوالني يكي از سرشناس ترين مخالفان پوتين 
اين تحركات را بازگشت به سياست ورزي دوران شوروي 
دانس��ته و هرگونه همه پرس��ي به منظ��ور تغيير قانون 
اساس��ي را كلاه برداري خوانده است. شبكه فرانس۲۴ با 
اش��اره به ابقاي وزير خارجه در سمت خود نوشته است: 
»لاوروف يكي از كليدي ترين ديپلمات هاي روسيه است 
كه سكان وزارت خارجه روس��يه را از ۲۰۰۴ ميلادي در 
دست دارد. او يكي از كهنه كارترين اعضاي كابينه است 
كه ماه مارس ۷۰ س��اله خواهد ش��د، حداكثر سني كه 
مقام هاي دولتي مي توانند داش��ته باشند. لحن او درباره 
سياست هاي روسيه در سوريه، اوكراين و ديگر بحران ها 
در شوراي امنيت سازمان ملل گاهي تهديدآميز بوده تا 
جايي كه همتايانش به او لقب »آقاي نه« داده اند؛ لقبي كه 
نخستين بار در دوران جنگ سرد به آندري گرووميكو يكي 
از پيشينيان سرسخت او در دوران اتحاد جماهير شوروي 

داده شده بود.« 
در اين گزارش آمده، سرگئي لاوروف كه به ندرت درباره 
زندگي شخصي خود صحبت مي كند يك بار در پاسخ به 

پرسشي مبني بر اينكه مهم ترين مشخصه يك ديپلمات 
چه مي تواند باشد، گفته اس��ت: »تبحر و دانش تاريخي 
لازم.« او همچنين گفته كه روانشناس��ي فضاي مذاكره 
و فداكاري ب��راي وطن از مهم ترين مش��خصه هاي يك 

ديپلمات موفق است. 
نشريه گاردين نيز در گزارشي با اشاره به ابقاي برخي 
از وزراي روسي در كابينه جديد نوشته: »وزراي دفاع، 
خارجه و داخلي در سمت هاي خود ابقا شدند در حالي 
ك��ه وزراي ورزش و فرهنگ تغيي��ر كردند. پوتين در 
آخرين گام خود ب��راي خانه تكاني كابينه جديدي را 
روي كار آورده اقداماتي كه زمينه ساز خروج او از پست 
رياست جمهوري � و نه سياست روسيه � است. تغييرات 
در كابينه نشان مي دهد كه قرار است تغييراتي در امور 
اجتماعي و فرهنگي روسيه را شاهد باشيم. اما وزراي 
كليدي كه با امنيت داخلي و سياست خارجي روسيه در 
ارتباط هستند كرسي هاي خود را حفظ كردند. سرگئي 
شويگو، سرگئي لاوروف و ولاديمير كولوكولتسف )وزير 
داخلي روسيه( كرسي هاي خود را حفظ كردند. آنتوني 
آنتوني س��يلونوف وزير اقتصاد، نيز كرسي خود را در 
كابينه حفظ كرد؛ گرچه از سمت معاونت نخست وزيري 

كنار گذاشته شده است.« 

به اعتقاد ناظران، پيشنهاداتي كه براي اصلاح قانون اساسي 
روسيه مطرح شده راه را براي پوتين هموار مي كند تا در 
قدرت بماند. هفته گذشته وقتي پوتين سخنراني سالانه 
خود را در مجلس فدرال آغاز كرد، هيچ كس نمي توانست 
پيش بيني كند چه حرف هاي شوكه كننده اي قرار است 
بشنود. پوتين پس از يك ساعت سخنراني درباره مشكلات 
اجتماع��ي مانند كاهش جمعيت روس��يه در بلندمدت 
ناگهان خواستار ايجاد تغيير در قانون اساسي شد. او گفت 
كه پارلمان بايد نخست وزير را منصوب كند و اين اختيار 
بايد از رييس جمهور گرفته ش��ود. جايگاه شوراي دولت 
نيز به عنوان يك نهاد مشورتي نسبتاً فعال بايد در قانون 

اساسي گنجانده شود. اولگ ايگناتوف مشاور سياسي كه 
پيشتر براي حزب حاكم روسيه متحد كار كرده، مي گويد: 
»پوتين دوست دارد گزينه هاي بيشتري براي خود ايجاد 
كند. او مي خواهد روزنه هاي بيشتري در اين سيستم ايجاد 
كرده و تا آخرين لحظه از تصميم خود منصرف نمي شود. 
اكنون اين سيستم در وضعيت انتظار قرار خواهد گرفت.« 
سم گرين رييس موسسه روسيه در كينگز كالج لندن، نيز 
معتقد است كه نخبگاني كه مي خواهند آينده خود را بعد از 
سال ۲۰۲۴ تضمين كنند حالا بايد همزمان وارد سه بازي 
شطرنج شوند: تعريف نقش پارلمان، شوراي حكومتي و 

شخص پوتين.

دريچه

حمله ماموران به دفاتر رهبر 
اپوزيسيون ونزوئلا 

گروه جهان| چند نماينده پارلمان ونزوئلا گفته اند 
ماموران س��رويس اطلاعاتي اين كشور به دفاتر خوان 
گوآيدو رهبر مخالفان دولت، حمله كرده اند. اين خبر 
در حالي منتشر مي شود كه گوآيدو براي سفر به اروپا 
رفته است. آنخل تورس از نماينده هاي مخالف دولت 
در پارلمان، گفته ماموران نقابدار ناگهاني وارد اين دفاتر 
شده اند و ترس اپوزيسيون اكنون از احتمال جاگذاري 
ش��واهد كاذب از س��وي ماموران در اين دفترها است. 
خوان گوآيدو رييس مجلس ملي ونزوئلا، از سوي ايالات 
متحده و بيش از ۵۰ كشور ديگر به عنوان رييس جمهور 
قانوني ونزوئلا شناخته شده است. گوآيدو از يك سال 
پيش در حال فش��ار براي بركناري ني��كلاس مادورو 
رييس جمهور سوسياليست، است و مادورو نيز اوايل 
سال جاري كوشيده بود تا مانع انتخاب مجدد گوآيدو به 
عنوان رييس پارلمان شود. در حالي كه دلسا سولورزانو 
نماينده پارلمان، گفته ماموران به دفاتر گوآيدو حمله 
كرده اند، وزير ارتباطات و اطلاعات در مجموعه  توئيت 
اين خبر را تكذيب كرده و گفته عملياتي كه در ساختمان 
دفاتر حزبي گوآيدو انجام شده عليه دو تاجر و مربوط به 
پول شويي بوده است. اپوزيسيون همچنين مي گويد كه 
ايسمائل لئون از نمايندگان مجلس ملي، در راه پارلمان 
دستگير شده است، اما به گزارش خبرگزاري فرانسه، 
مقام هاي دولتي از تأييد اين بازداشت خودداري كرده اند. 
گوآيدو كه از سوي دولت كشورش ممنوع السفر شده با 
ناديده گرفتن اين ممنوعيت براي گفت وگو با بوريس 
جانسون نخست  وزير بريتانيا، و شركت در مجمع جهاني 
اقتصاد در داووس س��وييس راهي اروپا ش��ده است. او 
پيش��تر در كلمبيا با مايك پومپئو وزير خارجه امريكا 

ديدار كرده بود. 

بانوي يوناني بر كرسي 
رياست جمهوري نشست

گروه جهان|پارلمان يونان خانم كاترينا ساكلاروپولو 
رييس سابق شوراي ايالتي، را به عنوان رييس جمهوري 
اين كشور برگزيد تا براي نخستين بار در تاريخ اين كشور، 
كرسي رياست جمهوري در اختيار يك زن قرار گيرد. 
به گزارش اس��پوتنيك، س��اكلاروپولو موفق به كسب 
حمايت ۲۶۱نفر از۳۰۰نماينده پارلمان يونان از جمله 
نمايندگان حزب حاكم دموكراسي جديد شده است. 
كاستاس تاسولاس رييس پارلمان يونان، تاييد كرده 
كه اين زن ۶۳ س��اله به عن��وان رييس جمهور انتخاب 
ش��ده اس��ت. رييس جمهور جديد يونان از ۱۳مارس 
دوره پنج س��اله تصدي اين كرسي را آغاز خواهد كرد و 
پروكوپيس پاولوپولوس رييس جمهور كنوني با پايان 
دوره رياس��ت جمهوري اش از اين پس��ت كناره گيري 
خواهد كرد. س��اكلاروپولو اولين زني بود كه رياس��ت 
شوراي ايالتي را برعهده گرفت. او دختر قاضي ديوان عالي 
يونان است و تحصيلات خود در دانشگاه سوربن فرانسه 
به اتمام رسانده است. رييس جمهوري جديد يونان در 
شرايطي انتخاب شده كه تنش هاي اين كشور با برخي از 
همسايگانش از جمله با تركيه بالا گرفته است به طوري 
كه هفته گذشته كرياكاس ميتسوتاكيس نخست وزير 
يونان، اعلام كرد اگر آتن و آنكارا نتوانند مناقشه خود بر سر 
مناطق دريانوردي در درياي مديترانه را حل وفصل كنند، 
بايد به ديوان بين المللي دادگستري لاهه مراجعه كنند. 
تركيه ماه گذشته توافقنامه اي با ليبي امضاء كرد كه هدف 
از آن ايجاد يك منطقه اقتصادي اختصاصي از از سواحل 
درياي مديترانه در جنوب تركيه تا سواحل اين دريا در 
شمال شرقي ليبي است. يونان و قبرس كه مدت هاي 
بسياري است با تركيه دچار مناقشات سرزميني هستند، 

اعلام كرده اند اين توافق نقض قوانين بين المللي است.

شوك ويروس كرونا به 
بازارهاي شرق آسيا

گروه جهان| با شيوع سريع ويروس مرموز ذات الريه 
در چين كه به ويروس كرونا ش��هرت يافته و از ش��هر 
»ووهان« در مركز چين به ديگر مناطق سرايت كرده، 
ش��وك س��نگيني به بازارهاي اوراق بهادار و صنايع 
خدماتي ش��رق آس��يا به ويژه چين وارد شده است. 
به گزارش ايرن��ا، در پي افزايش نگراني ها نس��بت به 
ش��يوع اين ويروس، شاخص سهام »هان سينگ« در 
هنگ كنگ نزديك به ۲.۸درصد، سهام بازار شانگهاي 
۱.۴درصد و شهر شنژن در جنوب چين هم ۱.۳درصد 
افت كرده است. گزارش ها حاكي است هر چه بيشتر 
اخبار مربوط به شيوع اين ويروس در شهرهاي ديگر 
چين و كش��ورهاي مختلف منتشر مي شود به همان 
نسبت رش��د بازارهاي اوراق بهادار كاهش مي يابد. از 
آنجا كه شهرهاي مختلف چين، منطقه هنگ كنگ 
و برخي از كش��ورهاي ديگر هنوز تجربه تلخ ش��يوع 
ويروس مرگبار سارس را در ۲۰۰۲ فراموش نكرده اند 
شيوع يك ويروس از همين خانواده بر نگراني ها افزوده 
است. بيماري مرگبار سارس ناشي از انتشار ويروسي 
بود كه از انسان به انسان منتقل مي شد و در كوتاه ترين 
زمان ممكن پس از تنفس فرد بيمار، ديگر اطرافيان نيز 
آلوده شده و جان خود را از دست مي دادند. آمارها نشان 
مي دهد شمار ورودي ها به هتل ، رستوران و سالن هاي 
پذيرايي، پارك ها و گردش��گاه ها كاهش چشمگيري 
يافته اس��ت و خطوط هوايي ني��ز از كاهش تدريجي 
مسافران خبر مي دهند. نزديك به ۱۷سال پيش وقتي 
ويروس س��ارس در هنگ كنگ و چين نيز شايع شد 
بسياري از خطوط گردشگري خارجي سفرهاي گروهي 
به چين را لغو كردند و فروشگاه ها و بسياري از مكان هاي 

عمومي تخليه شد.

ردپاي جاسوسان روس
در اجلاس داووس

گروه جهان|پليس س��وييس اعلام كرده دو نفر از 
جاسوسان روسيه را شناسايي كرده كه در پوشش كارگر 
تاسيسات )لوله كش( قصد شنود مكالمات افراد مهم 
در اجلاس مجمع جهاني اقتصاد در داووس را داشتند. 
روزنامه سوييسي تاگس آنسايگر نوشته، پليس سوييس 
متوجه شده اين دو نفر جاسوس��ان روس بوده اند كه 
كرملين آنها را اس��تخدام كرده تا مكالمات مقام هاي 
مهم حاضر در اجلاس را مخفيانه شنود كنند. پليس 
س��وييس تاييد كرده كه اوت پس از مظنون شدن به 
اقامت غيرمتعارف اين دو نفر در تفريحگاهي مجلل، 
آنها را دس��تگير كرده است. به گفته مقام هاي پليس، 
اين دو نف��ر ادعا مي كردند تحت حمايت ديپلماتيك 
قرار دارند اما نام آنها از سوي مقام هاي سوييسي ثبت 
نشده بودند. پليس مدركي را كه نشان دهد كه اين دو 
مظنون مرتكب اقدام جنايي شده اند، كشف نكرده است. 
روابط روسيه و سوييس به واسطه اتهامات جاسوسي 
در گذشته تحت فشار بوده است. در سال ۲۰۱۸ سفير 
روسيه در برن مجبور شد ادعاي رسانه هاي سوييسي 
را درباره اينكه يكي از چهار ديپلمات روس مستقر در 
اين كشور جاسوس هستند، تكذيب كند. پيشتر دولت 
سوييس گفته بود كه دو نفر از جاسوسان روس به دليل 
تلاش براي هك كردن يك ازمايش��گاه سوييسي در 
لاهه هلند دس��تگير و اخراج ش��ده اند. دو جاسوس 
ادعايي روس كه در هلند دس��تگير و اخراج ش��دند از 
قرار مي خواس��تند وارد آزمايشگاهي شوند كه در آن 
آزمايش هايي درباره مس��موميت سرگئي اسكريپال 
جاس��وس س��ابق روس در بريتانيا در حال انجام بود. 
اسكريپال، جاسوس انگليس و يوليا، دخترش مارس 

۲۰۱۸ در سالزبري بريتانيا مسموم شدند. 

هشدار اروپا درباره بسته شدن 
درهاي چندجانبه گرايي

گروه جهان|رييس كميسيون اروپا چهارشنبه در 
نشست سالانه مجمع جهاني اقتصاد در داووس سوييس 
درباره بسته ش��دن فرصت هاي چندجانبه گرايي در 
جهان هش��دار داد. به گزارش آسوشيتدپرس، اورزولا 
فن درلاين نشست داووس را نماد چندجانبه گرايي، 
هم��كاري ملت ه��ا و تبادل نظر درب��اره آينده جهان 
توصيف كرده و گفته: »برخي ادعا مي كنند كه تاريخ 
انقضاي نظام جهان گذش��ته اس��ت؛ چه باور كنيم يا 
نه، هر روز با چالش هاي متعددي مواجه هس��تيم.« 
به گفته اين سياستمدار اروپايي، مس��اله درباره يك 
رييس جمهوري به خصوص، يك كشور يا يك جريان 
نيست؛ بلكه پديده اي جهاني است كه به اعتقاد او توسط 
عقايد شخصي هدايت مي شود. رييس كميسيون اروپا 
گفته: »اوضاع اقتصادي در حال تحول اس��ت، مردم 
نگران آينده كسب وكار و زندگي خود هستند. آنها به 
همه قوانين نظام بين الملل پايبندند اما فارغ از ميزان 
تلاششان، احساس مي كنند كه دنيا به سرعت در حال 
متحول شدن است.« به گفته فن درلاين، براي مقابله با 
اين معضل دو راه حل »انزوا« و »همگرايي« وجود دارد. 
مسير انزوا از نظر او ش��امل تحريك حس ملي گرايي 
و تاكيد بر قرائت ما و آنها؛ و مس��ير همگرايي ش��امل 
همكاري، جمع كردن نخب��گان دور يك ميز، نوآوري 
و ايجاد مش��اغل پايدار مي شود. او تصريح كرده مردم 
به دنبال مسير دوم هس��تند؛ آنها براي تغيير آمادگي 
دارند اما مايلند كه زندگي مناسبي داشته باشند. اين 
مقام اروپايي گفته: »تحولات پرسرعت نظام بين الملل 
اينك به يك رهبري ني��از دارد كه آن را به مرحله بعد 
هدايت كند.« او در همين رابطه به تغييرات آب وهوايي 
اشاره و آن را چالشي براي جهان توصيف كرده است. 
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ادامه ناآرامي ها در لبنان
با وجود تشكيل دولت 

گروه جهان| حس��ن دياب، نخس��ت وزير جديد 
لبنان كابينه خود را معرفي كرده است. ساعاتي پس 
از اعلام تشكيل دولت، معترضان به خيابان ها آمدند. 
دولت جديد با حمايت حزب الله و همچنين پشتيباني 
ميش��ل عون رييس جمهوري لبنان، تشكيل شده 
است. به گزارش دويچه وله، حسن دياب مامور پايان 
دادن به بحران سياسي در لبنان شده است. بحراني كه 
ظرف ماه هاي گذشته منجر به استعفاي سعد حريري 
از مقام نخست وزيري شده بود. استعفاي حريري نيز 
نتوانسته بود رضايت خاطر معترضان را جلب كند. 
حسن ياب استاد دانش��گاه و وزير اسبق آموزش و 
پرورش، بوده اس��ت. در دولتي كه دياب به پارلمان 
معرفي كرد، چهره هايي كمتر شناخته شده حضور 
دارند. براي نخستين بار حتي يك زن، رهبري وزارت 
دفاع اين كشور را برعهده خواهد داشت و همزمان 
به عنوان جانشين نخست وزير لبنان عمل مي كند. 
دولت جديد لبنان كه با حمايت و پشتيباني حزب الله 
و همچنين ميشل عون تشكيل شده ماموريت يافته 
كه به ناآرامي هاي سياسي خاتمه دهد. ناآرامي هاي 
گس��ترده اي كه از زمان جنگ داخلي از ۳۰س��ال 
پيش تاكنون، بي سابقه بوده است. بنا براين گزارش، 
حسن دياب به هنگام معرفي كابينه ۲۰ نفره خود 
اعلام كرده بود كه زمان عمل كردن فرا رسيده است. 
دشواري هاي برخاسته از ساختار پيچيده سياسي 
در لبنان مانع از تشكيل دولت جديد شده بود. همين 
امر به اعتراضات بيشتر مردم دامن زده بود.  به گفته 
ناظران، حسن دياب با تشكيل كابينه از چهره هاي 
ناش��ناس بر آن بوده است تا به يكي از خواسته هاي 
مهم معترضان عمل كند. معترضان خواستار بركناري 
كامل كس��اني بودند كه در دولت پيش��ين حضور 
داشتند. به رغم اين جابه جايي گسترده در تركيب و 
آرايش وزيران در كابينه، اعتراضات در بيروت ادامه 
يافته اس��ت. يكي از معترضان به خبرگزاري آلمان 
گفته است كه در كابينه جديد جاي وزيران پيشين 
با مشاوران آنها عوض شده اس��ت: »مشاوران وزير 
شده اند و وزيران مش��اور.« يكي ديگر از معترضان 
تركيب كابينه جديد را تلاشي براي فريب مردم لبنان 
دانسته و گفته است كه آنها به اعتراضات خود ادامه 
خواهند داد. بايد يادآور ش��د كه در جريان اعتراض 
روزهاي گذشته، صدها نفر از شهروندان و همچنين 
نيروهاي انتظامي مجروح ش��ده بودند. خبرگزاري 
آلمان تعداد ماموران پليس��ي كه زخمي شده اند را 

۱۴۰ نفر اعلام كرده است. 

كوتاه از منطقه

رشد 2.9درصدي اقتصاد 
افغانستان در 2020

بانك جهاني رشد اقتصادي افغانستان را ۲.۹درصد 
اعلام كرد. اين نهاد افزوده كه اوضاع سياسي مبهم 
بر روند تج��ارت، س��رمايه گذاري و رش��د كار و بار 
تاثيرات ناگوار داشته است. در گزارش چهارشنبه اين 
بانك رشد اقتصادي افغانس��تان در ۲۰۲۰ ميلادي 
۳.۳درصد پيش بيني شده و آمده كه درآمد داخلي 
نيز ب��ه ۲.۷۵ميليارد دلار خواهد رس��يد. برگزاري 
انتخابات پارلماني، اعلام نشدن نتيجه نهايي انتخابات 
رياس��ت جمهوري، افزايش ناامني و افزايش تلفات 
غيرنظاميان عامل بي ثباتي سياس��ي اعلام شده و 
نس��بت به تاثير ناگوار آن بر ش��رايط اقتصادي ابراز 

نگراني شده است.

عربستان هك كردن تلفن 
رييس آمازون را تكذيب كرد

دولت سعودي گزارش برخي رسانه ها درباره هك شدن 
مكالمات تلفني جف بزوس پايه گذار شركت آمازون، را 
تكذيب كرده است. محمد بن سلمان در ۲۰۱۸ دستور 
داد تلفن بزوس هك شود و از اين طريق مقادير قابل 
توجهي اطلاعات به دس��ت مراجع دولتي عربستان 
افتاد. سفارت عربستان در واشنگتن اين اتهام را بي پايه 
توصيف كرد. برنامه عامل هك كردن تلفن بزوس در 
ارتباط اينترنتي وليعهد سعودي با او به تلفن او وارد شد 
و دسترسي به مكالمات و ارتباطات از طريق اين تلفن 
را امكانپذير كرد. بر اين اساس، هك شدن ارتباطات 
پايه گذار آمازون باعث شد تا تصاوير و مطالب خصوصي 
از اين تلفن در اختيار منابع اطلاعاتي سعودي قرار گيرد. 

احتمال جريمه سنگين
هالك بانك تركيه 

دولت امريكا درخواست كرده كه هالك بانك تركيه 
به دليل دور زدن تحريم ها به جريمه سنگين محكوم 
شود. به گزارش رويترز، امريكا قصد دارد در واكنش 
به طولاني شدن روند رسيدگي قضايي به اتهام هاي 
هالك بانك مبني بر دور زدن تحريم هاي امريكا، اين 
بانك تركيه اي را به پرداخت جريمه سنگين محكوم 
كند. بر اس��اس دادخواست تنظيم شده، دادستاني 
تقاضا ك��رده هالك بانك تا زمان حض��ور در دادگاه 
رسيدگي به اتهاماتش به خاطر بي اعتنايي به دادگاه 
روزانه يك ميليون دلار جريمه شود و اين جريمه هر 

هفته دو برابر افزايش يابد. 

ديدار نيچروان بارزاني
با ترامپ در داووس

نيچ��روان بارزاني ريي��س اقليم كردس��تان عراق، 
چهارشنبه با دونالد ترامپ در نشست داووس ديدار 
كرد. به گزارش ايرنا، رياس��ت اقليم كردستان عراق 
پيشتر گفته بود كه در حاشيه مجمع جهاني داووس با 
مقامات و رهبران جهان پيرامون گسترش روابط اقليم 
كردستان عراق با جامعه جهاني، سياست ها و مواضع 

اقليم و تحولات منطقه و جهان گفت وگو مي كند.
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عكسروز

چهرهروز

موسيقي هيچگاه نبايد تعطيل شود
علي رهبري آهنگساز و رهبر اركستر بين المللي ايراني مي گويد: من كاملا با آقاي كلهر هم عقيده هستم و به نظرم اين برخورد ۱۰۰ 
درصد اشتباه است و ضرر آن فقط به موسيقيدانان بازمي گردد. من جشنواره فجر را از نظر محتوا دوست ندارم و با وجود اينكه چند بار 
دعوت شدم، تنها يك بار شركت كردم؛ چراكه به عقيده من اصلا جشنواره نيست، معنايي ندارد و تنها اسم قشنگي دارد. ولي افرادي 
كه دوست دارند حضور داشته باشند، شركت كنند. اين جشنواره براي مردم است. اميدوارم اصل آن يك روزي به گونه اي باشد كه 
واقعا بتوان نام آن را فستيوال گذاشت. نه اينكه تمام چيزهايي را كه مردم طي سال ديده اند يا چيزهاي دست و پا شكسته خارج را سر 
هم كنند و در يك مدت كوتاه در قالب يك جشنواره برگزار كنند. به عقيده من موسيقي هيچگاه و به هيچ شكلي نبايد تعطيل شود.

بازارهنر

تكليف بخش پاپ جشنواره موسيقي فجر مشخص شد
گروه هاي بخش پاپ سي و پنجمين 
جشنواره موسيقي فجر معرفي شدند 
و بليت فروشي اجراهاي آنها از ديروز 
آغاز ش��د. در بخش پ��اپ اين دوره از 
جش��نواره ۹ گروه با ۱۶ اجرا حضور 

دارند.
برادران آرش و مسيح عدل پرور، اميد 
حاجيلي، علي ياس��يني، رضا بهرام، 

محسن ابراهيم زاده، امير عباس گلاب، ماكان بند 
)رهام هاديان و امير مقاره(، آرون افشار، سيروان 
خسروي و بهنام باني در سي و پنجمين جشنواره 
موسيقي فجر در سالن ميلاد نمايشگاه بين المللي 
تهران اجرا مي كنند. اجراهاي بخش پاپ س��ي و 
پنجمين جشنواره موس��يقي فجر در دو سانس 
ساعت ۳۰ :۱۸ و ۳۰ :۲۱ هر روز برگزار مي شود.

گ��روه ب��رادران آرش و مس��يح عدل پ��رور روز 
چهارش��نبه ۲۳ بهمن دو اج��را، اميد حاجيلي و 
علي ياسيني ۲۴ بهمن به ترتيب در سانس نخست 
و دوم، رض��ا به��رام ۲۵ بهمن دو اجرا، محس��ن 
ابراهيم زاده ۲۶ بهمن دو اجرا، اميرعباس گلاب و 
گروه ماكان ۲۷ بهمن به ترتيب در سانس نخست 
و دوم، آرون افش��ار ۲۸ بهمن دو اجرا، س��يروان 

خسروي ۲۹ بهمن دو اجرا و بهنام باني 
اول اس��فندماه با دو اجرا روي صحنه 

خواهند رفت.
بليت فروشي سي و پنجمين جشنواره 
موسيقي فجر در س��ايت هاي تيوال 
و پ��ارس بليت انجام مي ش��ود. بليت 
اجراه��اي پ��اپ ني��ز تنه��ا از طريق 
س��ايت پارس بليت فروخته مي شود 
و علاقه مندان از س��اعت ۱۷ روز چهارشنبه دوم 
بهمن ماه مي توانند بليت هاي اجراهاي بخش پاپ 

جشنواره را خريداري كنند.
دبيرخانه سي و پنجمين جشنواره موسيقي فجر 
آبان ماه در نامه اي از س��ايت هاي بليت فروش��ي 
درخواست كرد تا طرح هاي پيشنهادي و شرايط 
خود را براي فروش بليت اراي��ه دهند. به همين 
منظ��ور پس از بررس��ي ش��رايط از نظر خدمات 
و پش��تيباني فني و قيمت هاي پيش��نهادي، دو 
سايت تيوال و پارس بليت براي فروش بليت هاي 
جشنواره انتخاب ش��دند. همچنين جدول ساير 
اجراهاي سي و پنجمين جشنواره موسيقي فجر 
ابتداي هفته آينده منتش��ر و بليت فروش��ي آنها 

انجام مي شود.

يلدا در بخش رسمي جشنواره فيلم برلين پذيرفته شد
با اعلام پذيرش يلدا س��ومين ساخته 
بلند مسعود بخشي در بخش رسمي 
و رقابتي هفتادمين جشنواره جهاني 
فيلم برلين، نخستين نمايش اروپايي 
اين فيل��م پس از پرمير بين المللي در 
س��اندنس امريكا، در جشنواره برلين 

خواهد بود. 
در حالي كه پيش ت��ر انتخاب يلدا در 

بخش رقابتي چهل و نهمين جشنواره بين المللي 
فيلم رتردام، مهم ترين جش��نواره كش��ور هلند 
قطعي ش��ده بود، ب��ه دليل همزماني جش��نواره 
رتردام با س��اندنس در امريكا، نخستين نمايش 
اروپايي يلدا در جشنواره فيلم برلين خواهد بود.

يلدا در بخش مس��ابقه رس��مي جنريشن )بالاي 
۱۴ س��ال( براي جاي��زه خرس كريس��تال اين 
بخ��ش رقابت خواهد كرد. كارلو ش��اتريان مدير 
هنري جش��نواره جهاني برلين با مقايس��ه يلدا 

ب��ا آث��ار س��يدني لوم��ت كارگردان 
س��ينماي امريكا، آن را فيلمي مدرن 
و مهم توصيف ك��رده و ماريان ردپت 
مدير بخش جنريش��ن، آن را فيلمي 
تفكرانگيز دانسته كه از طريق فضاي 
محدود يك اس��توديوي تلويزيوني، 

قادر به ترسيم پرتره جامعه است.
يلدا هفت��ه آينده در بخش مس��ابقه 
اصلي جشنواره ساندنس امريكا روي پرده مي رود. 
اين فيلم كه داستاني پيرامون بخشش دارد توسط 
علي مصفا و با مشاركت موسسه فرهنگي مستقل 
بن گاه )مسعود و محمود بخشي( و حمايت ايرج 
تقي پور و بنياد سينمايي فارابي تهيه شده است. 
اين فيلم توليد مش��ترك ايران با فرانسه، آلمان، 
س��وييس، لوكزامبورگ و لبنان است و پيراميد 
اينترنشنال پخش و فروش جهاني آن را برعهده 

دارد.

نمايشي درباره جاي خالي عشق
قطب الدين صادقي همزمان با اجراي 
نمايش »چنور« از جالي خالي عشق 
در جامعه امروزي س��خن گفت. اين 
هنرمند تئاتر كه اي��ن روزها آخرين 
اجراهاي نماي��ش »چنور« را در تالار 
چهارس��و مجموعه تئاتر ش��هر روي 
صحن��ه مي ب��رد، اين نماي��ش را در 

ستايش عشق و عظمت آن دانست.
صادقي گفت: اين نمايش واكنشي است به جامعه 
امروز ما كه عش��ق و دوستي از آن رخت بر بسته 
و حال آنكه بايد دوس��ت داش��تن يكديگر را ياد 
بگيريم. اين روزها بسياري از روابط، برخاسته از 
التهاب تن و جسم است و اينگونه است كه روابط 
عاشقانه ما بس��يار كوتاه مدت و به دور از تعهدات 
عاطفي و معنوي شده و مشخص نيست كودكاني 
كه زاده چنين روابطي هستند چقدر از لذت عشق 

و محبت بهره مي برند.
اين استاد دانشگاه، پرداختن به جاي خالي عشق 
و دوستي را از مهم ترين نيازهاي زندگي امروزي 
ما برش��مرد و افزود: فضاي اجتماعي و شعارهاي 
ما پر از نفرت است، پر از جدل و كينه. پس ما كجا 
بايد از زندگي بگوييم؟! آن ديوار محبتي كه ما را 
به يكديگر وصل مي كند، كجاست؟! صادقي تاكيد 
كرد: مهم ترين چيزي كه مي خواستم در نمايش 

»چنور« از آن بگويم، عش��ق است و 
زيبايي و اين جس��ت وجو و ضرورت 
عش��ق، برايم مهم تري��ن دغدغه بود. 
عشقي كه از زندگي ما رخت بر بسته و 
حال آنكه بايد دوباره بياموزيم يكديگر 
را عميق و درس��ت دوس��ت داش��ته 
باشيم. ش��خصيت نمايش من در پي 

عظمت عشق است.
او كه سه سال پيش نمايشنامه »چنور« را نوشته 
است، درباره سويه هاي اجتماعي اين نمايش نيز 
توضيح داد: هنر يا تفنن اس��ت ي��ا انتقادي. هنر 
تفنني براي سرگرم  كردن است اما هنر انتقادي 
است كه در تاريخ، فرهنگ و جامعه خود دخالت 

مي كند.
حتي اگر پاسخي به معضلات اجتماعي ندهد، اما 
مي تواند پرسش هايي درست را ايجاد كند. تمام 
آثار بزرگ ادبيات نمايش��ي دنيا چنين هس��تند 
از درام ه��اي بزرگ يون��ان ت��ا نمايش نامه هاي 
شكسپير، ايبس��ن، مولير و... هيچ يك از اين آثار 
جامعه و تاريخ خود را فراموش نكرده اند و انساني 
كه مطرح مي كنند، در كنار ابعاد فردي اش، حتما 
به ابعاد اجتماعي او ه��م توجه دارند. زيرا هر نوع 
منفك كردن فرديت كاراكترها از بخش اجتماع 

نادرست است.

تاريخنگاري

مجله كاوه منتشر شد 
سوم بهمن ۱۲۹۴، نخستين شماره روزنامه كاوه متعلق به »سيد حسن تقي زاده« 

كه تجدد خواهي غربي را تبليغ مي كرد، منتشر شد.
مجله كاوه كه با عنوان روزنامه كاوه نيز شناخته مي شود، نشريه اي به زبان فارسي 
بود كه از ۱۳۳۴ ه . ق. تا ۱۳۴۰ ه . ق. در برلين چاپ مي ش��د. موسس اين مجله، 
حسن تقي زاده بود. اين مجله از جمله مهم ترين منابع پيرامون باستان گرايي در 
ايران به شمار مي آيد. تصوير صفحه اول روزنامه، مردي بود كه درفش كاوياني در 
دست گرفته و عده اي از سپاهيان و شورشيان با اسلحه هاي گوناگوني به دنبال او 
حركت مي كنند.نشريه كاوه توسط تقي زاده به عنوان يك نشريه سياسي در جريان 
جنگ جهاني اول تحت كميته دفاع ملي منتشر مي شد تا احساسات ملي گرايانه و 

ضدروسي و موافق با آلمان را در ميان ايرانيان تقويت كند.
حسين روحاني صدر، پژوهشگر تاريخ درباره مجله كاوه مي گويد: نخستين اطلاعاتي 
كه از ايران در دس��ت است، مربوط به ۴۰۰ س��ال پيش، در دوره صفويه، از ميان 
سفرنامه ها و نوشته هاي رجال سياسي خارجي و سفيران ديگر كشورهاست. با اعزام 
دانشجو از ايران به خارج در دوره قاجار آگاهي از نبود منابع علمي در ايران به وجود 
آمد. پس از مشروطه و باز شدن فضا براي انتقاد، بسياري از روشنفكران با استفاده از 
الفاظ ركيك و توهين رجال را نقد مي كردند اما پس از به توپ بسته شدن مجلس 
و رفتن اين روشنفكران به ديگر كشورها مانند آلمان، فرانسه و عثماني، اين دسته 
افراد متوجه شدند كه بايد با زبان ديگري صحبت كنند و صحبت كردن به روش 
علمي جايگزين آن شد. اين پژوهشگر تاريخ افزود: اين برخورد با اروپاييان تاثير 
مهمي بر روشنفكران گذاشت و آنها را با روش تحقيق علمي آشنا كرد. روزنامه كاوه 
نيز در واقع واكنشي بود كه در پاسخ به اين روش علمي و پژوهشي ميان ايرانيان 

متولد شد. افرادي چون محمدعلي جمالزاده، دهخدا و تقي زاده با استفاده از روش 
علمي »ادوارد براون« دست به تاليف كتاب هاي باارزش و مرجع زدند.

آغاز به كار روزنامه كاوه به هر ش��كل كه بود، اين مساله را به ايرانيان آموخت كه 
بدون زاويه سياس��ي مطالبي را مي توان منتشر كرد كه در آگاه سازي مردم نقش 
موثرتري داشته باشد. از سوي ديگر روزنامه كاوه بنياني براي انتشار آثار ديگري 

مانند »مقدمه اي بر شناخت اسناد ايراني« از قائم مقامي است.

ايستگاه

فصل دوم »دوست نابغه من« 
روي آنتن مي رود

فص��ل دوم س��ريال 
»دوس��ت نابغه من« با 
اقتباس از داستان هاي 
النا فرانته به زودي روي 
آنتن مي رود. به گزارش 
ورايتي، »دوس��ت نابغه 
من- داس��تان يك اسم 
جديد« عنوان فصل دوم 

سريالي اس��ت كه RAI تهيه كننده ايتاليايي با 
همكاري HBO س��اخته اس��ت. اين سريال با 
اقتباس از رمان هاي پرفروش النا فرانته با عنوان 
»رمان هاي ناپلي« س��اخته ش��ده است. »اسم 
جديد« از ۱۰ فوريه در ش��بكه RAI ايتاليا روي 
آنتن مي رود و پيش از آن سه روز در سينماهاي 
ايتاليا به نمايش درمي آيد. اچ بي او فصل دوم اين 
سريال را از ماه مارس در امريكا روي آنتن مي برد. 
در فص��ل دوم ليا و النا ك��ه اكنون ديگر بزرگ تر 
شده اند از ناپل و محله بوزاتي كه بيشتر داستان 
فصل اول در آنجا گذشت بيرون مي روند. ليا و النا 
اكنون ۱۶ ساله هستند و هر ۲ احساس مي كنند 
با فشارهاي جديدي روبه رو هستند. ليا به تازگي 
ازدواج كرده و النا در پيسا تحصيل مي كند. فصل 
دوم در هش��ت قسمت ساخته شده كه ۲ اپيزود 
چهارم و پنجم آن در ايشيا مي گذرد و كارگردان 
مشهور آلس رورواچر كارگردان اين ۲ اپيزود است. 
ساورينو كاستانزو كارگردان اصلي سريال است كه 
خود فرانته وي را براي اين كار انتخاب كرد. النورا 
آندرئاتا رييس RAI در كنفرانس مطبوعاتي كه 
روز سه ش��نبه ۲۱ ژانويه در رم برگزار شد، گفت 
كه اين فصل بيش��تر بر ترس هاي بزرگ شدن، 
دل باخت��ن، روابط خانوادگي و خش��ونت هاي 
وحشتناك خانگي و تلاش براي دست يافتن به 

يك زندگي بهتر استوار است. 

مامور اسميت با »ماتريكس ۴« 
برنمي گردد 

بازيگ��ر نق��ش »مامور 
اسميت« در فيلم هاي 
»ماتريكس« كه نقش 
دش��من اصل��ي را ايفا 
مي كرد، در فيلم جديد 
اين مجموع��ه، گروه را 
همراه��ي نخواهد كرد.

ب��ه گ��زارش اين��دي 
واي��ر، هيو ويوين��گ اعلام كرد ب��ه دليل تلاقي 
برنامه هايش در »ماتريكس ۴« حضور نخواهد 
داشت. او كه با ايفاي نقش اصلي منفي از مهم ترين 
شخصيت هاي فيلم بود، در حالي در »ماتريكس« 
بازي نمي كند كه كمپاني برادران وارنر به صورت 
رسمي اعلام كرده اس��ت كيانو ريوز و كري-آن 
م��اس در »ماتريكس ۴« ب��ازي مي كنند تا در 
نقش هاي شناخته شده خود جلوي دوربين بروند 
چون بدون شخصيت هاي »نئو« و »ترينيتي« 
فيلم بي معناست. همين را مي توان براي »مامور 
اس��ميت« هم گفت كه با بازي هيو ويوينگ به 
عنوان ش��خصيت ش��رور فيلم تصوير شده بود. 
اكنون به نظر مي رس��د اين بازيگر نمي تواند در 
فيلم چهارم گ��روه را همراهي كند. ويوينگ در 
مصاحبه با »تايم آوت لندن« گفته است در گروه 
»ماتريكس ۴« نخواهد بود زيرا برنامه اش با اجراي 
نمايش »ديدار« يكي شده است. او گفته است: 
باعث تأسف است اما من از قبل پيشنهاد بازي در 
»ديدار« را داشتم و وقتي بحث »ماتريكس« پيش 
آمد، مي دانستم ساخته مي ش��ود اما از تاريخ ها 
خبر نداش��تم. او افزود كه علاقه مند بود در هر ۲ 
پروژه همكاري كند اما پس از هشت هفته معلوم 
شد تاريخ ها مشكلي ايجاد نمي كند و او بازي در 

نمايش »ديدار« را پذيرفت.

میراثنامه

1۴ درخت كهنسال در كردستان ثبت ملي شدند
معاون ميراث فرهنگي اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري استان 
كردستان گفت: ۱۴درخت كهنسال كردستان در فهرست آثار ملي كشور به ثبت 
رسيده اند. درختان كهنسال جزو ميراث طبيعي هر سرزميني به شمار مي روند و 
كشورها موظف به حفاظت و نگهداري آنها هستند. آنها هم به لحاظ زيبايي شناسي 

و هم به لحاظ علمي اهميت بسياري دارند.
اس��تان كردستان نيز كه استاني كوهس��تاني و داراي طبيعت و آب و هواي بكر 
است، خاستگاه درختان گرانبهايي بوده كه برخي از آنها نيز هم اكنون وجود دارند.

در مجموع ۳۷۴ هزار هكتار معادل ۱۲.۸ درصد از خاك استان را جنگل طبيعي 
تش��كيل مي دهد كه بيش از ۸۰ درصد اين جنگل ها، مربوط به گونه هاي بلوط 
هس��تند. معاون ميراث فرهنگي كردس��تان اظهار كرد: كهنسال ترين درخت 
شناسايي شده در استان كردستان كه به ثبت ملي رسيده، درخت كهنسال بلوط 
روستاي بيان دره بانه با قدمت يك هزار سال است. محمد رشيدي افزود: تاكنون 
۱۵ مورد درخت كهنسال استان كردستان شامل پنج مجموعه درخت و ۱۰ تك 
درخت در فهرس��ت آثار ملي كشور به ثبت رسيده است. او به ايسنا گفت: شايد 
درخت هاي كهنس��ال تري نيز از درخت بلوط بيان دره بانه در استان كردستان 
وجود داشته باشند اما تاكنون كهنس��ال ترين درخت شناسايي شده در استان 

همين درخت بوده است.
معاون ميراث فرهنگي استان كردس��تان ادامه داد: درخت كهنسال توت شيخ 
ره ش در نايسر سنندج، درخت داغ داغان )تايله( مقبره شيخ مصطفي در روستاي 
تخته و درخت گردوي كهنسال روستاي بناوچان شهرستان ديواندره از جمله 
تك درخت هاي ثبت شده قديمي هستند. رشيدي ذكر كرد: از جمله مجموعه 
درخت هاي ثبت شده نيز سه اصله درخت كهنس��ال توت روستاي بزلانه، سه 
اصله درخت كهنسال ون گورس��تان پير يعقوب روستاي دولاب و درختان باغ 

گردوي توقه گويز روستاي كوره دره سفلي در شهرستان كامياران بوده اند. محمد 
رشيدي، از ثبت ۱۴درخت كهنسال كردستان در فهرست آثار ملي كشور خبر 
داد و خاطرنشان كرد: اين درختان شامل بلوط بيان دره در بانه، گردوي كهنسال 
ملكشان عليا در س��نندج، توت شيخ رش در نايس��ر، گردوي كاني گشه، چنار 
سروآباد، گردوي گزه سوتياو در ديواندره، باغ گردوي طوقه گويزه در كامياران، 
زبان گنجشك پيرمحمد، توت روستاي نگل، بلوط روستاي نجنه سفلي، گردوي 
كاني گشه، تايله روس��تاي تخته، بنه روستاي دولاب و باغ توت وردگه روستاي 
بزلانه مي باشد. او يادآور شد: علاوه بر اين ۱۴ درخت كهنسال، پرونده ۶ درخت 

كهنسال ديگر در دست بررسي و تكميل براي ثبت در فهرست آثار ملي است.

برانکو: از تيم ملی ايران پيشنهاد داشتم

سرمربی تيم ملی هندبال: برای بازی با کره هم قسم شده ايم

سرمربی تيم ملی فوتبال ايران با تاييد 
پيشنهاد از تيم ملی ايران عنوان کرد 
موفق ترين خارجی و سرمربی تاريخ 

فوتبال ايران است.
به گزارش س��ايت novilist، فدراسيون فوتبال 
عمان بعد از گفت وگوهايی که با برانکو ايوانکوويچ 
داشت با اين مربی به توافق نهايی رسيد تا برانکو به 
عنوان سرمربی جديد اين تيم مشغول به کار شود. 
اين س��رمربی کروات گفت: من موفق ترين مربی 
تاري��خ فوتبال ايران و موفق تري��ن مربی خارجی 
در ايران هس��تم. من با تيم مل��ی فوتبال ايران در 
رده س��وم جام ملت ها قرار گرفتم و با تيم جوانان 
ايران قهرمان بازی های آس��يايی در کره جنوبی 
ش��دم. قهرمان غرب آسيا ش��دم و به جام جهانی 

صعود کردم.
هيچ ک��س در فوتبال اي��ران چني��ن کارنامه ای 
ندارد. در زمينه باش��گاهی با پرسپوليس توانستم 

۷ قهرمانی در ۴ سال به دست بياورم و با کسب ۱۳ 
عنوان قهرمانی موفق ترين مربی کروات هستم و 

در فينال جام حذفی عربس��تان نيز بودم و به همه 
اين ها افتخار می کنم.

تيم مل��ی هندبال ايران در آس��تانه بازی حس��اس با 
کره جنوب��ی پنج مصدوم دارد که س��رمربی تيم ملی 
می گويد جز يک نفر، مصدوميت ساير بازيکنان جزئی 
است. تيم های هندبال ايران و کره جنوبی هر کدام با يک 
برد در مرحله دوم مسابقات قهرمانی آسيا اين شانس را 
دارند که يکی از چهار تيم راه يافته به نيمه نهايی باشند. 
اين دو تيم پنجشنبه، سوم بهمن در ديداری حساس 
مقابل هم به ميدان می روند. برنده اين ديدار ضمن صعود 
به نيمه نهايی آسيا جواز حضور در مسابقات قهرمانی 
جهان ۲۰۲۱ را هم به دس��ت می آورد. در اين شرايط 
تيم ملی پنج مصدوم دارد. سجاد استکی، که در بازی با 
کويت از ناحيه همسترينگ دچار کشيدگی شد، بازی 
با قطر را از دست داد و هنوز مشخص نيست که شرايط 
بازی با کره جنوبی را دارد يا خير اما چهار بازيکن ديگر هم 
شب گذشته و در مقابل قطر دچار مصدوميت شدند. الله 
کرم استکی، مجتبی کرميان، عليرضا موسوی و مجتبی 
حيدرپور در آستانه بازی سرنوشت ساز با کره مصدوم 
هستند. عليرضا حبيبی سرمربی تيم ملی، در گفت وگو 
با ايسنا در مورد مصدوميت اين بازيکنان گفت: سجاد 
استکی مصدوميتش نسبت به بقيه بازيکنان جدی تر 
است و در حال ريکاوری است تا ببينيم فردا برای بازی با 
کره جنوبی چه وضعيتی خواهد داشت اما چند بازيکن 
ديگر هم مصدوم ش��دند. کمتر از ۲۰ ساعت دو بازی 
سخت و پرفش��ار مقابل ميزبان و قطر داشتيم و فشار 

بازی هم روی بازيکنانی بود که در ترکيب اصلی حضور 
داشتند در نتيجه عليرضا موس��وی، الله کرم استکی، 
مجتبی حيدر پور و کرميان ه��م دچار ناراحتی هايی 
از ناحيه زانو و کشاله ران ش��دند. اين بازيکنان تا فردا 
)پنجش��نبه( کمی اس��تراحت می کنند و اميدوارم 
مشکل شان جدی نباشد، هر چند اگر مشکلی هم باشد 
بازيکنان هم قسم شده اند با وجود درد و ناراحتی آخرين 
قدم را محکم بردارند و جواز حضور در بازی های جهانی 
را بگيرند. او در پاس��خ به اين سوال که  آيا ممکن است 
اين بازيکن به ديدار با کره جنوبی نرسند؟ گفت: نه اما 
ممکن است نياز به تغييراتی در بخش دفاع و حلمه داشته 
باشيم و نتوانيم  در کل مسابقه از آنها استفاده کنيم تا 
فشار زيادی به آنها وارد نشود بنابراين اگر وضعيتشان 
خوب نباشد تغييراتی را در دفاع و حمله ايجاد می کنيم 
تا گاهی به اين بازيکنان استراحت بدهيم. حبيبی در 

مورد تاثير اي��ن مصدوميت ها بر کيفيت کار تيم ملی 
مقابل کره جنوبی بيان کرد: قطعا تاثير می گذارد چون 
کره جنوبی تيمی سرعتی است و نمی توانيم مقابل اين 
تيم خيلی تعويض کنيم، اگر تعداد تعويض زياد باشد 
به دليل بازی سرعتی حريف دچار مشکل می شويم اما 
بايد اين قضيه را مديريت کنيم. می توانيم بازيکنان را به 
تناوب به زمين بفرستيم تا فشاری هم روی مصدوم ها 
زياد نباشد. او در پاسخ به اينکه آيا بهتر نبود به بازيکنان 
اصلی در بازی با قطر استراحت می داديد تابرای بازی 
حساس مقابل کره مشکلی نداشته باشند؟ گفت: ابتدا 
اين فکر را کرديم اما اين موضوع روی روحيه تيم خيلی 
تاثير داشت. ما اين تفکر را بين بازيکنان جا انداختيم که 
تيم بسيار خوبی هستيم و قابليت کسب نتيجه مقابل 
قطر را داريم اما اگر با ترکيب جوان به ميدان می رفتيم 
هم خودمان را دست کم گرفته بوديم و هم اينکه روحيه 
جنگندگی  با کره جنوبی تحليل می رفت. اکنون بازی 
خوبی انجام شده و بازيکنان به خودباوری رسيده اند، نگاه 
ها هم به بازی ما تغيير کرده است. شايد برخی معتقد 
باشد اگر اين يا آن نبودند تيم ملی نتيجه می گرفت اما 
برنامه ريزی تيم  برايمان مهم تر است و به حرف های ديگر 
توجه نمی کنيم. شايد اگر بازی با کره جنوبی روز بعد از 
بازی با قطر بود اين کار را انجام می داديم اما اکنون يک 
روز و نيم وقت داريم و حدود ۳۵ ساعت برای ريکاوری 

فرصت است.    

ورزشي
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